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» V predkongresnih pr ipravah naj sodelujejo vsi 
člani Zveze komunistov, da bi na bližnjem kongre
su sprejeli dobre sklepe« je med drugim dejal to
variš Tito , ko je končal razpravo na VI . p lenumu 
C K Z K J . Poročali smo že, da bo kongres novem
bra v Beogradu in da se ga bo udeležilo 1500 de

legatov, k i jih bodo izvoli l i na občinskih konferen
cah (en delegat na pribl. 800 članov). — Obširneje 
pišemo o nekaterih mis l ih z zadnjega plenuma C K 
Z K Jugoslavije na 5. strani današnje številke D o 
lenjskega lista. 

(Poto K O M U N I S T , Beograd) 

Kako pa statuti krajevnih skupnosti? 
Na zadnji seji izvršnega odbora okrajnega odbora SZDL v Ljubljani 

je tekla o statutih krajevnih skupnosti obsežna razprava. Bila je ute
meljena z delno analizo obstoječih osnutkov statutov krajevnih skup
nosti in na podlagi razgovorov z vsemi občinskimi vodstvi Socialistične 
zveze. Po sedanjem stanju bo v okraju kakih 250 krajevnih skupnosti, 
izdelanih pa je že tudi približno 60 osnutkov njihovih statutov. Večina 
teh osnutkpv je plod prizadevnih naporov in obsežnega dela iniciativ
nih odborov, organizacij SZDL in drugih činiteljev, nekaj osnutkov pa 
je tudi samo prepisanih. »Poceni pridobljeni« osnutki statutov najbrž 
rt .s ne bodo odraz volje občanov ožje skupnosti, soseske ali vasi. 

K a j pravijo o krajevnih 
s k u p n o s t i h osnutki občin
s k i h s t a tu t o v? — to vpra
šanje je b i l o m a r s i k j e izho
dišče t u d i z a t e m e l j n a do

ločila v osnutku statuta 
krajev, skupnosti. Pr i tem 
ni bilo v ospredju hotenje, 
d a bi osnutek občinskega 
statuta že v n a p r e j določal 

ali predpisoval enoten tip 
krajevne skupnosti ( K S ) 
v občini. To bi bilo tudi 
popolnoma napačno, saj v 
okraju najbrž ni tako zelo 

Pred zanimivo razstavo v Brežicah 
Seme, ki smo ga posejali v našem 

razgovoru o šibiu, ličju, slami, g l i 
nenih Detelinčkih. latvicah, bariloih, 
vezeninah na platnu, pisanicah in po
dobnem, živi i n ugodno raste. Kot 
nežni popki mačic so se mi zdeli p r i 
neseni izdelki. Omeni l bom mojstra, 
ki ie poslal prvi izdelek: tovarniške
ga delavca Ivana Zupančiča iz Brez -
* a Pri Leskovcu. Njegovi izdelki in 
v <«enine Brežičanke Majde Spindler 
z .v isoko kakovostjo popolnoma opra
vičujejo nastajajočo razstavo. Torej , 
le Pogumno na dan z domačimi izdel -
k l ! Se posebej vabimo na razstavo 
izdelovalce predmetov domače obrti 
1 Z oddaljenih vasi. 

Sporočiti moram, da je vsota za 
^ n ? * * 9 v tem tednu narasla že nad 
-00.000 dinarjev. Prebivalcem krške 
m sevniš-ke občine sporočamo, da so 
se za razstavo izdelkov izvirne doma -
L e °brti vnah in zavzeli poleg pred 
stavnikov brežiške občine tudi ugled-
n> tovariš; i z krške in sevtiiSke ko -SXti^l-^s^nik

 F'-anc Dragan, 

, -cinik o b č i n ^ 1 - ^ ^ ^ 
Sevnici Dušan Bre l ih in drugi Z b r a 
na vsota ie prispevek vseh treh občin 
in bo zato razstava zares spodnje-
posavska. 

To le današnje sporočilo ie ponovi 
tev vabi la tistim, kd se še ne morejo 
odločiti. Izdelke ie treba poslati v 
Brežice do 8. aprila, ker bo razstava 
odprta že 12. aprila. Kot gostje, lei 
ne bodo tekmovali , se bodo razstavo 
udeležili tudi Belokranjci . 

Razsodišče, ali kot pravimo žirija. 
° ° najbrž sastavljena takale: 1. žirija 

— tr i vaška dekleta; 2. žirija — 3 v a -
ščani: 3 žirija — dve učiteljici žen
skih ročnih del in ena gospodinja; 4. 
žirija — dva profesorja l ikovnika in 
arhitekt: 5. žirija — dva profesorja 
zgodovinarja in etnolog (narodopi-
sec); 6. žirija — dva gostinca, dva 
predstavnika turističnih društev in 
dva gospodarstvenika. 

Na ta način bomo izluščili tisto, 
kar želimo vedeti, to pa ie: 1. naše 
oblike in naš izviren slog: 2. izdelo
valne sposobnosti in kakovost: 3. 
uporabne in prodajne možnosti do
ma in drugod za izvirne izdelke do
mače obrti. - T a spoznanja nam bo
do omogočila, da bomo do naslednje 
zime zasnovali na tem področju šir
šo, gospodarsko pomembno dejavnost. 

Na i ponovim: oblikuj predmet, re
ži in začrtaj vzorec tako, kot ti vele
va srce! Ne posnemaj! In da ne poza
b im : nagradili bomo tudi najlepše 
pisanice: kako jih izdelujemo (da bo 
teman vzorec na beli osnovi), ve že 
kakih 200 učencev brežiške g imna 
zije! Morda pa je kje živo še ustno 
izročilo, kako so na našem področju 
barval i pisanice v starih časih. O p u 
stite pa vsekakor tiste barviiste pa 
pirčke z račkami in zajčki, slikanje 
obrazov z vodenimi barvami in po
dobno! Neokusno je. Nekoč sem že 
dejal: »Poglej hramček!« In danes 
»Pet p rav im: »Poglej svojo hišo in 
staro latvico v sk iedniku! T a m boš 
našel vzorec za pisanko.« 

Danes teden bomo spet poročali, 
K a k o naoreduie delo za razstavo. 

Prof. M l i t o K U G L E R 

h o m o g e n e občine, d a ne b i 
b i l a s l e h e r n a K S v nje j v 
nečem različna o d sosed
n je i n posebe j za in t e r e s i r a 
n a z a n e k a t e r a specifična 
vprašanja, k i se po j a v l j a j o 
k o t s k u p n a le določenemu 
k r o g u p r eb i va l c e v , s o s e s k i , 
d e l u mes t a , večji a l i m a n j 
ši v a s i i t d . S t a t u t i se b o d o 
seveda t u d i še s p r e m i n j a 
l i ; nove po t r ebe i n spre
m e m b e bo te r ja lo živl jenje 
s a m o i n šele čez nekaj let 
bodo t u d i s t a t u t i k ra j ev 
n i h s k u p n o s t i l i s t i n a samo
u p r a v l j a n j a občanov d o l o 
čenega območja. N j i h o v a 
p o d l a g a i n s k u p n a značil
nos t p a je i n b o t u d i osta
l a : družbena vloga K S v 
s a m o u p r a v l j a n j u zadev, ki 
so pomembne za občana, 
p r e b i v a l c a znotraj k ra j e v 
ne s k u p n o s t i . 

D v o j e o s n o v n i h izhodišč 
l a h k o n a j d e m o v večini 
o s n u t k o v občinskih s ta tu 
tov : n a v e d b o območi j K S 
in n a v e d b o pogo jev , k i 
opravičujejo u s t a n o v i t e v 
K S . P r v a p o s t a v k a je v 
p r a k s i žal že p o k a z a l a ne
ga t i vne izkušnje. Občani so 
se zapičili v to določi lo 
d o k a j e n o s t r a n s k o , pre
s t a v l j a l i so »meje« i n spre
m i n j a l i območje te r se s 

(Nadaljevanje na 4. str.) 

Danes praznuje 
ribniška občina 

»26. marec — obletnica 
partizanske zmage v Je
lenovem žlebu — je praz
nik občine Ribnica.« \ 

(6. člen s t a t u t a občine 
R i b n i c a ) 

»Moč i n a p r e d k a i n svet
l obe so v J e l e n o v e m žlebu 
i zbo j e va l e sve t l o zmago , 
k a r je b i l a z m a g a s l o v e n 
s k e g a n a r o d a , ne le bo rcev 
tega k r a j a . O d m e v s t r e l ov 
je tedaj za j e l vso S loven i 
j o , z l i l se j e v eno tno željo 
v s eh j u g o s l o v a n s k i h naro
dov p o e n o t n o s t i , svetlobi,« 
j e d e j a l p r e d l e t o m d n i 
n e k d a n j i k o m a n d a n t P r e 
šernove b r i g a d e genera l -
m a j o r Dušan Sva ra -Du l e , 
k o je g o v o r i l v R i b n i c i n a 
svečanosti o b 20- le tn ic i ve
l i k e p a r t i z a n s k e zmage v 
J e l e n o v e m žlebu. 

J u t r o 26. m a r c a 1943 
C a n k a r j e v a i n Gubčeva s « 
p o m i k a t a p r o t i v r h o v o m 
V e l i k e gore n a d Ribniško 
d o l i n o . Z a n j i m i so b i l i t r i 
j e d n e v i s r d i t i h bo jev , z a 
n j i m i je b i l a težka pot . Z 
več s t r a n i p a so p r o t i gre 
b e n o m V e l i k e gore p r o d i 
r a l e i t a l i j a n s k e k o l o n e ; n j i 
hov načrt je b i l j a s e n : ob
k o l i t i i n uničiti p a r t i z a n 
s k o v o j s k o . 

Nedaleč o d Je l enovega 
žleba, t i k ob g l o b o k e m 

b r e z n u , k i z eva p o d cesto , 
je p r e d h o d n i c a C a n k a r j e v e 
trčila n a I t a l i j ane . T o j a 
b i l e l i t n i b a t a l j o n d i v i z i j a 
M a c e r a t a . Za r eg l j a l o je , šla 
je z a s ekunde , k d o bo p r e j 
zasede l v rhove n a d cesto . 
P a r t i z a n i so b i l i hitrejši i n 
so z m a g a l i . J e l enov žleb sa 
je l a h k o upravičeno ime
n o v a l »italijanski g rob« . 2e 
j e s e n i 1942 so p a r t i z a n i ne
daleč o d b r e z n a p o b i l i 40 
I t a l i j anov i z i s te d i v i z i j e , 
v b o j u m a r c a 1943 p a j i h 
je i z g u b i l o življenje o k r o g 
U 5 , r a z e n tega pa j i h je 
v e l i k o p o p a d a l o v g l o b o k o 
brezno , k o so 'bežali čez 
cesto . 

V e l i k a z m a g a p a r t i z a n 
skega orožja je o d j e k n i l a 
daleč n a o k r o g ; s p o m i n n a 
z m a g o je še sedaj živ, ne 
le v l j u d e h , k i so v bovo i 
s ode l o va l i , a m p a k v s leher
n e m občanu ribniške obči
ne. N a ta d a n že v r s t o lat 
p r a z n u j e j o občinski ntast 
n i k , že v r s t o let je 26. ma -

(Nadaljevanje na 6. str.) 

Pomembno posveto
vanje v Novem mestu 

N a pobudo okrajnega komi 
teja Z K S v Ljubl jani bo v po
nedeljek, 30. marca, ob 9. u r l 
v Novem mestu področno 
posvetovanje predstavnikov 
občin Črnomelj. Met l ika , No
vo mesto i n Trebnje, kjer bo
do razpravl ja l i o , temeljnih 
ugotovitvah i n problemat ik i 
našega dosedanjega gospodar
skega razvoja v zadnjem ob
dobju in o delu komunistov 
v teh občinah. N a posvetu 
bodo hkra t i pr i lagodi l i delo 
komunistov na Dolenjskem 
duhu sklepov V I . plenuma 
C K Z K J , kar bo hkrat i uVod 
v priprave za predkongresno 
dejavnost. Posveta se bodo 
udeležili predstavniki pul i 
Učnih, družbenih in delovnili 
organizacij ter naštetih občin
skih skupščin. 

Včasih se ie kar težko odločiti, kaj bi kupi l i v 
samopostrcžnlcnh. v kater ih bogata izbira blaga 
pr ikupno vabi z odprt ih polic. O »poštenju na 
tehtnici« berite danes nekai več na 15. strani D o -

lenskcga l ista! 

I. republiška 
konferenca ZM5 

3. i n 4. apr2a 1964 bo v fe
st ivalni dvorani na Trgu V I I . 
kongresa v L jubl jani I. repu
bliška konferenca Zveze m t * 
dine Slovenije. Začeta bo de
lati v petek, 3. apri la , ko bo
do izvol i l i organe konference, 
nato pa bodo poročali o ak
tivnosti Z M S . Poročala bo tu
di nadzorna komisi ja , nal-.ar 
bo prebrano poročilo o socia
listični vzgoji mladine. Po 
razpravi bođo v soboto dele
gati i zvo l i l i nove organe v 
centralnem, komite ju Z M S i n 
sprejel i sklepe za nadaljnjo 
delo. 

Nagradi Dolenjskega 
lista za brežiško 

razstavo 
Napore občinske staipščine 

v Brežicah in brežiškega Tu
rističnega društva, da b i v 
času od 12. do 26. apr i la zhra-
l i i n razstavi l i v Brežicah roč
ne izdelke va$k:h ple l i lcev 
v i tr ic in šibja, slame i n lićja, 
lončarjev i n rezbarjev, bo 
podprlo tudi uredništvo naše
ga domačega pokraj inskega 
časnika. Za najlzvirnejši roč
ni izdelek bomo podel i l i na
grado v znesku 10.000 dinar
jev. Posebej bomo nagradi l i 
tudi najlepši ročni izdelek, 
k i bo prišel v Brežice iz Bele 
krajine. K a k o r je znano, bo
do na brežiški razstavi sode
lova l i be lokranjski izdelovalc i 
predmetov domače obr t i te-
vem konkurence; da b i j i h 
spodbudi l i h kar največji u -
deležbi i n s teim k medob
činski izmemijavi izkušenj n a 
tem področju, bomo enemu 
izmed bel e k r a n s k i h razstav
ljavcev prav talko pode l i l i 
nagrado 10.000 dinarjev. Z a 
obe nagradi bodo merodajne 
ocene žirije na brežiški raz
stavi. 

V R E M E 
O D 26. 3. DO 5. 4. 1964 

Približno do 29. marca po 
večini oblačno i n toplo « 
manjšimi padavinami. Okrog 
30. marca močnejše padavina 
l n ohladitev. V začetku apr i la 
lepo, a okrog 4. apr i l a spet 
močna ohladitev z dežjem, 
pozneje sneg do nižin. 

Dr . V . M . 



ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED Celotna aktivnost usmer
jena k človeku 

N a V I . p lenumu C K Z K J , 
o katerem smo iporočali v 
zadnj i številki našega časni
ka , je podal referat o aktu
a ln ih idejnih problemih i n 
vlogi Zveze komunistov Jugo
slavije član izvršnega komi
teja Ve l jko Vlahović. V njem 
je nanizal bogate m i s l i , k i 
morajo bi t i kor istno vodilo 
vsakomur, kdor aktivno so
deluje p r i graditvi nase druž
be. Z last i pomembne so nje
gove ugotovitve o -vodilni 
vlogi Zveze komunistov. O 
tem je med drug im dejal, da 
nismo naprav i l i napake, da 
b i razglasi l i Zvezo komuni 
stov za dokončnega razsod
n ika vseh problemov, poja
vov i n aktivnost i . Zveza ko
munistov i n njeni organi n i 
so zbor nezmotl j iv ih l jud i . 
To je organizacija i n živ 

MAŠ AKTUALNI 
KOMENTAR 

oborbeni instrument de lov
n ih l jud i p r i krčenju pot i 
i n ustvarjanju najugodnejših 
razmer za izgradnjo social i
stične družbe. Njena vodi lna 
vloga je b i la i n je še zmož
nost, da kritično spoznava 
družbeno stvarnost, v kater i 
živimo, in da sproža velikan
sko vseljudsko energijo za 
spreminjanje te stvarnosti . 
Vod i lna vloga zavestnih soci
alističnih s i l ne pride sama 
od sebe: ona se nenehno pre
verja in a f i rmi ra z zmožnost
jo vodi lnih s i l , da ostanejo 
na čelu napredka. 

K o je govori l referent o 
nekater ih idejnih in politič
n i h nerazumevanj ih > vodil
ne vloge Zveze komunistov, 
je poudar i l , da je celotna 
naša aktivnost usmerjena k 
čiOveku. Njegov mater ia ln i 
interes, njegove samoupravne 
demokratske pravice, njegova 
vloga v družbi so v žarišču 
razvoja naše družbe. Njemu, 
č l o v e k u , so podrejeni si
stem samoupravl janja, mate
r i a lna izgradnja naše družbe, 
pravne norme, v zapisane v 
ustavi , po l i t ika , vštevši tako 
vodi lno vlogo Z K kot tud i 
aktivnost drug ih zavestnih 
socialističnih : i l . 

Vsakodnevnega boja za na
predek — je dejal Ve l jko 
Vlahović — n i mogoče b i t i 

abstraktno, p r i tem pa ča
kat i na sklepe i n rešitve, 
ker to spodbuja b i rokratsko 
aktivnost. Bo ja tudi n i mo
goče vodi t i z molčanjem. 
Napačno pojmovanje vodilne 
vloge Z K se kaže tud i v do
ločenih obl ikah aristokratske
ga odnosa posameznih ko
munistov do delovnih l judi , 
ko menijo, da imajo zato, 
ker ima Zveza komunistov 
vodilno vlogo v družbi, tudi 
oni kot posamezniki , ker so 
člani Z K , ne le vodilno, tem
več tud i vodstveno vlogo. 

Idejnopolitičnega boja n i 
mogoče vodi t i z vodenjem, 
temveč z znanjem i n moč
jo argumentov. Vod i lna vlo
ga Zveze komunistov sestoji 
predvsem v tem, da komu
nist i obenem z delovnimi 
l j udmi s k u p n o g r a d i -
j o splošno pol i t iko i n f i l 
tr irajo zaostalo i n preživelo 
od tistega, ka r . je družbi v 
p r i d in potrebno. 

Nasprot i delovnim l judem 
se ne smemo obnašati kot 
nezmotl j iv i razsodnik i , kot 
vsevedeži. Vedno moramo 
imeti pred očmi dejstvo, da 
imajo naši delovni l judje za 
seboj revolucionaren oboro
žen boj, revolucionarno šo
lo socialistične graditve, a 
imajo sistem samouprav
ljanja i n demokratske orga
ne v tem sistemu. Ne sme
mo dovol i t i , da b i s i posa
mezn ik i pr isvajal i pravico 
komandirat i v ko lekt ivu a l i 
sprejemati sklepe v imenu 
delovnih l judi . Tud i p r i ta
k i h zadevah, kot so spreje
manje i n odpuščanje delav
cev, morajo imet i glavno i n 
odločilno besedo člani kolek
tiva. Tud i v procesu inte
gracije gospodarstva morajo 
b i t i odločilne pobude- samih 
delovnih kolektivov in njiho
v ih samoupravnih organov. 
Ne sme se zgoditi, da b i po
samezniki sklepal i na svojo 
pest a l i da b i celo izvajali 
pr i t i sk na samoupravne or
gane. 

Zanimiv je tudi t ist i del 
referata, k i govori o nadalj
n j i krepi tv i i n razvoju no
tranje parti jske demokraci je. 
Vlahović je naglasi l , da gre 

Morda bo zgodovinska kron ika zabe
ležila: leta 1961 je b i l a v Ženevi svetov
na konferenca Združenih narodov o 
trgovini , ta konferenca je pomeni la 
mejnik v gospodarskem razvoju sveta. 

V tem trenutku je to še popolnoma 
odprto vprašanje, konferenca se je 
komaj — 23. marca — začela. Toda za
čela v optimističnem ozračju. Medtem ; 
ko so stalni razorožitveni pogoji že 
vnaprej obsojeni na neuspeh i n n i no
bena stran pripravl jena popustit i , 
trgovinske konference niso obremenje
ne z nobeno težko dediščino. 

Ves svet pričakuje od ženevskih raz
govorov ve l ik ih rezultatov. Toda naloge, 
k i j i h mora rešiti, so zelo velike. K a r 
poglejmo! Odkar se je začela ofenziva 
kapi ta l izma na kolonije, pa za nova 
tržišča raste raz l ika med razv i t imi in 
nerazvi t imi državami. Klasična delitev 
na »Vzhod« i n »Zahod« še komaj drži, 
vse bolj je očita delitev na razvite i n 
nerazvite dežele. B l o k i izgubljajo svoj 
pomen, b i l i so odraz hladne vojne, raz
delitve sveta na dve front i . 

Raz l ika med razv i t imi in nerazvit imi 
je rezultat zgodovinskega razvoja. Naj
bolj tragično je, da te raz l ike stalno 
rastejo — čeprav so vsi pričakovali 
prav nasprotno. Cene indust r i j sk im 
proizvodom rastejo, pol jedelskim pa
dajo, agrarne države se lahko indu
str ial iz irajo le z v e l ik imi žrtvami na 
račun vsega prebivalstva, nj ihova ude
ležba v proizvodnj i sveta zaostaja. T a 
pioces se nadaljuje in ustvarja velike 
prepade med državami. 

Trgovinske norme, k i veljajo danes, 
so rezultat razdobja, ko je v trgovini 
še gospodari la Ve l ika Br i tan i ja , ko je 

b i la ta praktično edini posojilodajalec 
i n so bile angleške banke najbogatejše 
na svetu. Angl i ja je gospodari la na 
mor ju , v bančništvu, v trgovini . 

Svet pa je večji od leta do leta. 
Tako j po vojni so .šteli Združeni naro-

Od Ženeve 
do Colomba 

d i le 44 držav, danes j i h je že skoraj 
tr ikrat tol iko. Danes imamo na svetu 
122 samostojnih nacionalnih ekonomij . 
Osamosvojitev vedno novih držav, raz
voj tehnokracije, močna uveljavitev so
cialističnih držav, krepek razmah med
narodnih investici j — vse to zahteva 
revizijo dosedanjih trgovinskih no rm. 
Trgovina je dobi la zelo vel ik pomen. 
Postala je del borbe za sporazumevanje 
med narodi , za m i r in mirno sožitje. 

O d Ženeve pričakujejo zato vs i zelo 
veliko, morda preveč. E n a lastovka ne 
naredi še pomladi , prav i naš pregovor. 
Trgov inska konferenca v Ženevi lahko 
samo nakaže smer, ne more pa čez noč 
spremenit i s l ike sveta. Bo pa brez dvo
m a zelo intenziven poskus, da se tud i 
trgovina pr i lagodi novi podobi našega 
sveta. 

Konferenca v Co lombu zaseda na 
drugem koncu sveta, na Cevlonu. Nje
na tema je pr iprava za ve l ik i sestanek 
nevezanih držav v K a i r u . Obr i s i te, že 

druge konference neangažiranih, še n i 
so popolnoma znani, vendar je gotovo, 
da se je bo udeležilo več držav kot 
beograjske leta 1961. 

Organizatorj i računajo na udeležbo 
nekaterih evropskih držav, pa več 
držav iz Latinske Amer ike . Tako b i 
s i zagotovil i udeležbo držav s štirih 
kontinentov. Druga konferenca neraz
v i t ih držav naj b i imela širši značaj 
kot prva. Od takrat se je osvobodila 
cela vrsta nov ih držav, vse več j i h je, 
k i vidi jo rešitev sveta v po l i t ik i sožitja, 
k i sb mnenja, da razl ike v s istemih 
niso nobena ovira za aktivno sodelo
vanje. 

Koma j se bo končala konferenca v 
Colombu, že se bodo sestali v D jakar t i 
predstavniki nekater ih az i jsk ih pa afri
ških dežel. K i ta j ska d ip lomaci ja s i 
močno prizadeva, da b i b i la druga ban-
dunška konferenca še pred ka i rsko . 
C i l j je jasen: pot isni t i K a i r o na stran
s k i t i r . 

Bandunška konferenca bo omejena 
samo na azijske i n afriške dežele, na 
njej ne bo ne predstavnikov Jugoslavije 
ne Sovjetske zveze, K i t a j ska sama b i 
rada govori la v imenu obeh cel in, p r i 
kazala b i se rada kot njen izključni 
branilec. 

Očitno je, da K i ta j ska p r i tem pre
več poudarja barvo i n da želi organi
z i rat i Peking kot novo središče azijsko-
afriškega sveta. S tem podpira malo
meščanske težnje v az i jsk ih i n afriških 
part i jah, z eno besedo: K i ta j ska želi 
imet i svojo politično internaciomvlo, 
svojo svetovno sindikalno organizacijo, 
svoje mladinske festivale i t d . K i ta j ska 
igra na zelo vel ike karte. 

p r i tem za obojestranski 
vpliv: Zveza komunistov je 
glede na mesto i n vlogo v 
družbi pokl icana, da še na
dalje i n še globlje vpl iva na 
demokratski razvoj, na si
stem samoupravljanja, a tu
d i demokratski razvoj druž
be ustrezno vpl iva na Zvezo 
komunistov. Demokrat izem v 
Zvezi komunistov je najte
sneje povezan z demokratiz-
m o m sistema samouprav
ljanja. Razv i t i samoupravni 
sistem zahteva večjo stopnjo 
ustvarjalne, ne pa mehanič
ne discipl ine, večjo p o b u d 0 , 
to pa pomeni tudi večjo 
stopnjo zavestne odgovorno
st i . Demokratsk i centrali
zem, k i dobiva nova obelež
ja, ne zahteva pasivnost i i n 
pasivnega sprejemanja skle
pov, temveč vztraja, da so 
komunis t i pr isotn i na torišču 

boja, zahteva v razmerah sa
moupravl janja širšo i n 
bolj vsestransko konfrontaci
jo mnenj, pa tudi večjo di
scipl ino p r i izvajanju spre
jet ih i n usklađenih stališč. 
V boju za enotnost Zveza 
komunistov nenehno vztraja 
p r i ustvarjalni , ne pa meha
nični enotnosti, p r i enotno
sti kot rezultatu demokrat
skega obl ikovanja sklepov. 

N a koncu je govori l refe
rent tudi o k r i t i k i i n med 
drug im dejal, da morajo 
vodstva Z K vztrajati p r i k r i 
t i k i kot pogoju za kre
pitev socialistične demokraci
je. P r i tem pa socialistična 
ustvarjalna k r i t i ka ne sme 
pozabit i na nekatere svoje 
bistvene značilnosti. Sleherni 
dobronamerni k r i t i k se mo
ra vprašati, a l i s svojo k r i 
t iko pomaga a l i pa škoduje 

l judem in družbi. Načelna 
k r i t i ka je navadno ostra, ka r 
pa se ne kaže v administra
t ivnih ukrep ih , temveč v 
moči argumentov. Učinkovita 
k r i t i k a je mogoča le v ne
govanem družbenem orač j u . 
N jen uspeh bo tol iko večji, 
ko l ikor bolj upošteva druž
beno stvarnost, se prav i tu
di možnosti družbe, ne pa 
samo njene potrebe. 

• V letošnjem januarju je Ju
goslavija izvozila dvakrat veo tek
stilnih izdelkov, v februarju pa za 
500 milijonov dinarjev več kot v 
istem času preteklega leta. Po skle
njenih kupčijah Je že zdaj nad 90 
odstotkov tekstilnega blaga pro
danega. 

B V indijskem mestu Paradlp 
so proslavili začetek del beograj
skega podjetja »Ivan Milutinovi«!«, 
ki bo uredilo teren za novo prista
nišče v Bengalskem zalivu. Prista
nišče bodo gradili dve leti. 

• Hrustov obišče Madžarsko. 
Konec tega meseca — ob 20-letnicl 
osvoboditve prvih madžarskih va
si — bo prišel v Budimpeato pred
sednik sovjetske vlade Nlkita Hru-
fečov. Te dni so v Budimpešti pro
slavljali 45. obletnico madžarske 
sovjetske republike, prve države 
dtiavskega razreda po oktobrski 
revoluciji v Sovjetski zvezi. Ma
džarska sovjetska republika Je tra
jala 133 dni. 

• libijski kralj Idriss I. je Od
stopil, nato pa Je preklical svoj 
sklep. Svoj odstop je kralj ute
meljil s slabim zdravjem ln ne
sporazumi v vladi. Mednarodni 
opazovalci menijo, da so ti nespo
razumi v zvezi z oporišči. Libijski 
parlament Je sredi marca zahteval 
odpravo vseh tujih oporišč. Poga
janja med libijsko vlado ln Wa-
shingtonom se bodo kmalu začela. 

• Ameriški zunanji minister ne 
bo odstopil. To vest je zanikal 
sam Dean Rusk. V posebni Izjavi 
po televiziji Je dejal, da opravlja 
svoje delo z največjim zadovolj
stvom. 

• SZ ln Ji-men podpisala pogod
bo o prijateljstvu. Hkrati s pod
pisom te pogodbe so v Moskvi 
sklenili tudi sporazum v gospodar
skem ln tehničnem sodelovanju. 
Sovjetska zveza bo zgradila v Je
menu bolnišnico s polikliniko ter 
tri šolo kot darilo Jemenskemu 
ljudstvu. 

• Britanski premier Home j » 
obiskal Nigerijo. Po dvodnevnih 
razgovorih z najvišjimi nigerijski
mi predstavniki se je vrnil v Lon
don. Monljo, da Je bil njegov obisk 
tudi v zvezi z volitvami, na katere 
so-opo»!clonalna laburistična stran
ka Intenzivno pripravlja. 

• Novi tiskovni predstavnik Be
le hišo Jo postal George Reedy, ki 
Je bil trinajst let osobni sokretar 
sedanjega predsednika ZDA John-
sona. 

• Konferenca drlav Britansko 
skupnosti narodov — Common-
vvcaltha — bo 7. Julija v Londonu. 
Udeležili se ga bodo šefi vlad 19 
držav z vseh kontinentov. NI tt 
anano, kaj bo glavna tema tega 
velikega posvetovanja. 

TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 

© N a se j i uvršnega o i i u o i a G O S Z D L 
Slovenije, ki je bila pred nekaj dnevi, so 
obravnavali odmev VI. razširjene plenarne 
seje, n. i kateri so razpravljali o aktualnih 
problemih kmetijstva in vasi. Ugotovili so, 
da je odmev zelo velik, in to zlasti med ne
posrednimi kmetijskimi proizvajalci. Na seji 
so osvetlili tudi dosežene gospodarske uspe
he v prvih letošnjih mesecih in menili, da 
so zelo pozitivni in da so bili mogoči zahva
ljujoč prizadevanjem za zvišanje produktiv
nosti dela i n izpopolnjevanju delitve po delu. 
Spet ponovno so ugotovili, da bo treba po
n o v n o proučiti delitev narodnega dohodka 
med gospodarskimi organizacijami in druž
benopolitičnimi skupnostmi: povečati bi se 
moral delež, namenjen za splošno in osebno 
potrošnjo. Standard je poglavitno vprašanje 
našega razvoja! so menili na seji in dodali, 
da bi bil tak premik v delitvi narodnega 
dohodka v korist hitrejše rasti celotnega 
družbenega razvoja. — Na seji so govorili 
tudi o štipendiranju. Zastran tega so ugoto
vili, da je zaznaven določen premik, vendar 
pa je urejanje te problematike še zmeraj 
prepočasno. Izvršni svet je že storil nekaj 
konkretnih ukrepov, da bi čimbolj ublažil 
težaven gmotni položaj študentov. 

Te dni so zasedali republiški zbori. Tud i 
n a seji socialno-zdravstvenega zbora so po -, 
udarili nujnost pozitivnega premika narod-
r sja dohodka, tako da bi odmerili večja 
B • đstVa za potrebe družbenega standarda. 
T > bi namreč omogočilo učinkovitejše ure
janje zdravstvenih in socialno varstvenih 
problemov. 

W Nekaj novic s področja kmetijstva: 
n 'rej morda to. da bodo po odloku Z IS 
IznlačevaH kmetijskim organizacijam poseb
n o r reml io 8 din za kilo gram za vse količine 
vlsokorodnft vrst pšenice, ki jih hodo dale 
v zameno ln dobavile zasebnim kmetoval

cem - kooperantom. Zanimiv je tudi predlog 
strokovnega odbora Jugoslovanske skupno
sti zavarovanja, da bi vpeljali obvezno zava-
rovanje živine in zasejanih površin, češ da 
so že dozoreli pogoji za to. Kmetovalcem naj 
bi omogočili, da bi plačevali zavarovanje tu
di s pridelki. Današnje stanje glede zavaro-

NUJNOST POZITIVNEGA 
PREMIKA V KORIST 

STANDARDA 

vanja posevkov nI zadovoljivo. Zasejanih po
vršin z žitom je bilo zavarovanih le l!),4(i od
stotka, kar je odločno premalo. Bolje je z 
zavarovanjem 'industrijskih rastlin: zavaro
vanih je 63,2 odstotka vseh zasejanih po
vršin. — Na skupščini zveze društva veteri
narjev SKS so menili, da bi morali veteri
narji pomagati kmetom v naporih za izbolj
šanje živinoreje in dvig proizvodnosti. Po 
mnenju razpravljavcev na skupščini bi mo
rali biti veterinarji organizatorji pogloblje
ne kooperacije z zasebnimi živinorejci. 

• Letos bodo nadaljevali z gradnjo ja
dranske magistrale: mladinske d e l o v « bri
gade bodo delale na razmeroma težlicm te
renu v Črni gori. Iz Slovenije bo sodelovalo 
14 brigad, od tega 10 srednješolskih, 3 kinec-
ko delavske ln 1 studentovska. Zaradi težkih 
pogojev dela na letošnji mladinski delovni 
akciji priporočajo temeljite priprave — tako 
zdravstvene kakor tudi kadrovske. 

# Upravni odbor Jugoslovanske investi
cijske banke Je sprejel sklep o sofinancira
nju gradnje naprav za gazifikacljo lignita v 

Velenju. Hkrat i je prispela iz Velenja novica, 
da je že zagotovljena oprema za energoke-
mični kombinat. Tako sedaj ni več ovir za 
začetek uresničevanja ene najpomembnejših 
investicij v Sloveniji, k i bo imela po realiza
ciji izreden vpliv na nadaljnjo rast sloven
skega gospodarstva. 

• Po mnenju dr. Avguština Laha, k i je 
o Ljubljanskem barju in njegovi ureditvi za
govarjal doktorsko disertacijo, bi se izpla
čala investicija za osušitev površin na jugu 
Ljubljane. Tako bi pridobili 1G3 kvadrat
nih kilometrov površin: 82 odst. vseh osuše
n i h površin 1>i namenili kmetijstvu, o s t a l i h 
12 odst. pa bi predstavljali gozdovi in pasovi 
drevja ob kanalih. S tem bi se odprle tudi 
ogromne možnosti za razvoj turizma na tem 
območju. Intenzivneje bi se razvijali tudi 
lesna in usnjarska industrija, k i imata tu že 
tradicijo. 

• ZIS je ob upoštevanju sedanjega polo
žaja na trgu sprejel uredbo o spremembah 
tarife prometnega davka. To je storil, da bi 
utišal zahteve po zvišanju sedanjih cen. ZIS 
je nadalje proučil predloge skupnosti jugo
slovanskih železnic o zvišanju cen za prevoz 
potnikov, prtljage, ekspresnega In drugega, 
blaga. Upoštevajoč sedanji položaj ln giba
nja na trgu je zavrnil te predloge. T o se 
pravi, da ostanejo cene za prevoz potnikov 
ln drugega nespremenjene. 

• Na pobudo glavnega odbora SSDL in 
republiškega sveta sindikatov Slovenije je 
bilo sklicano posvetovanje s predsedniki ob
činskih komisij za izdelavo statutov, na ka
terem so temeljito pretresli probleme, ki 
nastajajo pri sestavljanju teh pomembnih 
družbenih dokumentov. Na posvetovanju so 
opozorili na rok, do katerega Je treba spre
jeti statute in ki je že zelo blizu. Zaradi tega 
bo treba povsod tam, kjer so se doslej obo
tavljali, pohiteti, kar pa seveda ne sme It! 
na račun površnosti In zoževan.fa razprav. 

Proti pričakovanju 
manj kupcev 

Pretekl i ponedeljek je b i l 
na novomeškem sejmišču 
običajni pniSiej l sejem, n» 
katerem pa ni h l l tolikšen 
promet, kot so ljudje priča-
kov id l . Od 90!) pujskov Je Id
ite prodanih le «21. ManJSi M> 
veljali 9.000 do H.OOOilIn, več
j i pa 13.000 do 21.01» d in . K e r 
nI bi lo dovol j kupcev, so pro
dajalci v c r n l nekol iko popu
s t i l i . 



„ZIDAR" PRED NOVO GRADBENO SEZONO 
Leto 1963, leto praznova

nja 20-letnice Kočevskega 
zbora, je pomeni lo za kočev
sko gradbeno podjetje Z idar 
trdo preizkušnjo, k i pa jo 
je odDično prestalo. Mars i 
kaj je bi lo treba popravi t i , 
preuredi t i , še več zgradit i , 
De la torej dovolj , časa pa 
malo. K l j u b temu je podje
tje uspešno i n sol idno opra
vi lo vsa potrebna dela, da 
je mesto lahko pričakalo t i 
soče gostov vse prenovljeno. 

Podjetje je b i lo p red peta
m i leti še v p r i s i l n i uprav i , 
z boljšo organizaci jo dela 
pa se je potem uspeh iz leta 
v leto izboljševal In večal. 
Tako je 1958. leta, k o je b i l o 
v p r i s i l n i uprav i , k i je tra
j a la 15 mesecev, ustvar i lo 467 
mil i jonov, leto kasneje le 
«30 mil i jonov, 1960. leta 659 
mil i jonov, 1961 — 932, pred
l ansk im 894 mil i jonov, lan i 
pa so naprav i l i v pr imer jav i 
z letom 1962 za 63,47 odst. 
več, torej nad mi l i j a rdo 330 
mil i jonov, vendar to še nI 
dokončen rezultat. Po p lanu 
za letošnje leto naj b i znašal 
brutoprodukt mi l i j a rdo 420 
mil i jonov a l i 6,7 odst. več ko t 
lan i , vendar p a bo verjetno 
tudi ta številka presežena, 
ker so v glavnem za ta znesek 
Že sklenjene pogodbe. Pravi-

• Po podatkih Zaroda za stati
stiko SRS Je v 38 vodjih sloven
skih krajih januarja in februarja 
letos prenoCilo 210.990 gostov, kar 
Je za 27 odstotkov vet kot v istem 
Času preteklega leta. Med najbolj 
obiskanimi turističnimi kraji Je 
bila Kranjska gora, kjer je preno
ćilo 24.878 turistov, od tega €349 
tujih. Med obmorskimi kraji Je 
bil najbolj obiskan Koper (8244 
prenočitev), med zdraviliškimi pa 
Rogaška Slatina (21.722 prenoči
tev). Med mesti je bila najbolj 
obiskana Ljubljana s 35.192 nočit
vami. V Novem mestu je prenočilo 
1426 gostov, kar je za 22 odstot
kov manj kot lani. 

jo, da pri njih nI problemov, 
kje dobiti delo, ampak po. 
manjkanje tehničnega kadra. 

N a ugodno i n uspešno delo 
letos bo vpl ivalo tud i to, da 
je precej objektov v zaključ
n i fazi i n bodo lahko takoj v 
pričetiku sezone prevzel i no
va dela, povečali bodo pro
duktivnost i n nabavi l i nove 
gradbene stroje. V osnovna 
sredstva bodo letos investi
ra l i 69 mil i jonov, v osnovna 
sredstva skupne porabe pa 36 
mil i jonov. Invest iral i bodo v 
glavnem i z lastnih sredstev. 
Z nabavo nov ih gradbenih 
strojev bodo rešili vprašanje 
nekval i f ic iranih delavcev. 

KOČEVJE 2 E K A Z E 
V E L E M E S T N O PODOBO 

Kočevje zadnja leta iz dne
va v dan spreminja svojo po
dobo, postaja lepše In prevze
ma iz nekaterih zornih kotov 
pravo velemestno podobo. Ob 
Rlnži so zrasle tri stolpnice, 
letos bodo pričeli graditi Se če
trto, na močvirnem travniku 
nasproti občine so zrasli trije 

stolpiči. Kolodvorska ulica je 
vsa nova, stavbi socialnega za
varovanja ln nove pošte pa 
lepo dopolnjujeta druga dru 
go in še ln še. Vse to je gradil 
Zidar. Pa tudi v prihodnje bo 
na vseh koncih mesta zraslo 
precej novih stanovanjskih ln 
poslovnih stavb. Samo v Pod
gorski ulici bo Zidar letos pr i 
čel graditi tri stanovanjske 
stolpiče, stanovanja pa bo po
tem prodal. 

» N A A D A P T A C I J O PALAČE 
T R A N S J U G A SMO PONOSNI-" 

Zidar pa ne gradi samo v 
Kočevju, pač pa tudi na Reki 
in v Ljubljani. Na teh dveh 
sektorjih, kjer imajo za to leto 
sklenjene že vse pogodbe, Ima
jo dovolj dela. Na Reki gra
dijo sedaj največji stanovanj
ski objekt horizantalne oblike, 
blok s 55 stanovanji za stano
vanjsko zadrugo prosvetnih, 
kulturnih ln znanstvenih de
lavcev, k i so se jim pridružili 
še zdravstveni delavci. Zidar 
Je na Reki edino slovensko 
gradbeno podjetje in Jc med 

graditelji stanovanjskih objek
tov najbolj priljubljeno. Naj
bolj so kočevski gradbinci po
nosni na adaptacijo palače 
mednarodne špedicije Tansjug, 
s čimer se zasloveli kot solidno 
ln uspešno gradbeno podjetje. 

Prav tako močan kot reški 
je tudi ljubljanski sektor, kjer 
so zgradili samski dom bolni
ških sester ln dom Ljudske 
milice. V Jaršah gradijo pre
hodni mladinski dom in šolo, 
kar je polmilijardna investici
ja. V Mostah pa pripravljajo 
gradnjo 45 stanovanj ln 17 gar
sonjer za prodajo. V Ljubljani 
nameravajo za svoje delavce, 
k i sedaj stanujejo v barakah, 
zgraditi samski dom. 

VISOKO P R I Z N A N J E 
Z A D E L O V S K O P J U 

Oktobra lani je odšlo na delo 
v porušeno Skopje 27 članov 
kolektiva. V naselju Vlae so 
sanirali poškodovane stavbe. 
Pravijo, da Je bilo tb delo iz
redno težko ln zahtevno, zato 
so v Skopje poslali svoje naj
boljše delavce. Za delo v poru
šenem Skopju Je podjetje pre
jelo visoko priznanje — me
daljo s srebrnim vencem, dva 
člana kolektiva, Jože Kranj c ln 
Todor Petrovski, pa sta prejela 
Red dela druge stopnje. Pred 
novim letom je skupina prišla 
domov, sedaj pa je na delu v 
Skopju druga 11-članska Zidar
jeva skupina. 

REŠITEV V L A S T N E M 
IZOBRAŽEVANJU 

Razvoj gradbeništva zahte
va prehod i z klasičnega nači
na gradnje v moderne, mon
tažne gradnje. Z a tak način 
defla p a podjetje potrebuje 
vel iko več kva l i f i c i ran ih de
lavcev, nekval i f ic irane pa do
kaj h i t ro zamenjujejo sodob
ni gradbeni stro j i . Ze leta 
1960 so prekval i f i c i ra l i 39 de
lavcev, naslednje leto 31, 
predlanskim 32, lani 23, letos 
pa obiskuje posebno šolo za 
gradbene delavce 33 članov 
kolektiva. Razen tega štipen
dirajo n a višjih i n srednj ih 
šolah 15 študentov, v u k u p a 

imajo tudi 16 vajencev. Ne
kaj delavcev so pos la l i tud i 
v zvezno inštruktorsko šolo 
za gradbene delavce v Ljub
l jani, t i bodo potem vel iko 
lažje skrbe l i za izučevanje 
vajencev na delovnem mestu. 

Tak način pridobivanja kva-
lifikaciranih delavcev podjetje 
sicer precej stane, toda to so 
bogato vložena sredstva. Pre
teklo leto na primer sploh niso 
poznali sezonskih delavcev; vsi 
so tudi v zimski sezoni zapo
sleni ln prejemajo plače, spo
mladi pa podjetje ne bo Imelo 
nobenih sitnosti z iskanjem 
delavcev. Preteklo leto so po
rabili za izobraževanje 2,2 m i 
lijona din, letos pa skupno • 
štipendijami že okrog tri mi l i 
jone. Delavci, k i sedaj obisku
jejo šolo, k i Jo je organizirala 
D U ob podpori šole za gradbe
ne delavce Iz Ljubljane, prav 
tako prejemajo plače i n so 
oproščeni dela. Toda delavec, 
k i se je s pomočjo podjetja iz 
šolal, bo povsem drugače gle
dal na delo in razvoj kolekti
va in bo le v skrajnem primeru 
iskal delo drugje. 

S K R B ZA ČLOVEKA 
V Kočevju i n na R e k i so 

zgradi l i za svoje delavce dva 
samska b loka . Lan i je b i l v 
Kočevju dograjen 20-stano-
vanjski stolpič, 16 članov ko
lektiva pa je že izrazi lo željo, 
da b i sami precej pr ispeval i 
za gradnjo stanovanj, če b i 
j i m pomagalo podjetje. Pod
jetje je za tako zadružno 
gradnjo zainteresirano, zato 
so v ko lekt ivu razpisal i po
sebno anketo, da b i ugoto
v i l i , ko l iko je interesentov, 
ko l iko b i pr ispeval i i n kje 
naj b i gradi l i stanovanja (v 
Kočevju a l i L jubl jani ) . Pod
jetje bo potem prispevalo del 
svoj ih sredstev. M o r d a b i tu
di šli v kooperacijo s k a k i m 
drugim podjetjem. 

Razen tega podjetje, kakor 
smo videl i , vlaga precej sred
stev za izobraževanje, skrb i 
jo za rekreacijo in športno 
Izživljanje i td . Preteklo leto 
so postal i republiški prvak i 
gradbincev v odbojki , imajo 
pa tud i močno kegljaško sek
cijo. Ve l iko skrb i jo tudi za 
tovariške odnose med člani 
kolektiva, k a r je posebno 
važno p r i tako različni nacio
nalni s t ruktur i . Za obvešča
nje ko lekt iva izdajajo časo
pis Zidar. 

Posebno skrb bodo mora l i 
posvetiti delavcem, kater ih 
zaslužek je manjši o d 25.000 
din. V_ sezoni tak ih n i vel iko; 
manj zaslužijo le t is t i , k i so 
malo časa v podjetju i n k i so 
prišli t ja »vedrit«. Vendar bo 
posebna komis i ja to še teme
ljito analiz irala; majhne me
sečne prejemke bodo potem 
skušali uskladi t i s pre jemki , 
k i naj b i zadoščali za nor
malno življenje. 

Intenzivno razpravljajo o 
skrajšanem delovnem času; 
ugotovil i so, da skrajšanj de
lovni čas pravzaprav že ima
jo, k e r v z imsk ih mesecih ne 
delajo. K a k o pa b i to ured i l i , 
še ne vedo dobro. 

(fg) 
^ elemeslna podoba Kočevja ie v nemajhni meri tudi zasluga prizadevnih delav

cev, tehnikov, inženirjev in vodstva gradbenega podjetja Z I D A R 

Odborniki so dopolnili osnutek 
statuta brežiške občine 

V torek, 17. marca, jc občina Brežice obravnavala dvo
je pomembnih zadev: na dnevnem redu Je bila razprava o 
osnutku statuta okraja Celje in razprava o statutu obč no 
Brežice. O okrajnem statutu nI bilo veliko diskusije in 
odborniki so ga sprejeli s pripombami, k i jih je predla
gala občinska statutarna komisija. Načela občinskega sta-
tuta je obrazložil članom skupščine podpredsednik Franc 
Bukovinsk.v. Nato so povedaU svoje mnenje o statutu 
odborniki in ga dopolnili s svojimi predlogi. Njihova brse-
da še nI bila dokončna, saj so vsi po vrsti spregovorili o 
statutu ponovno na zborih občanov. Pripombe odbornikov 
na seji povzemamo v naslednjih vrticah: 
Tovarišica Zlata Butara meni, da je statut preveč načelen,-

posebno tam, kjer govori o družbenem standardu, o varstvu 
otrok zaposlene žene in družine. Tudi člen o socialnem var
stvu bi bilo treba dopolniti, kajti družbena pomoč nepreskrb
ljenim je veliko premajhna in jo bo treba zviševati. Tovar i 
šica Butarova nadalje pripominja, da je v statutu preveč skopo 
obravnavan občinski zdravstveni center, čeprav bi moralo b ti 
v statutu jasno zapisano, kakšne so njegove naloge in kdo ga 
bo financiral. 

Tovarišica Albina Baje poudarja, da je v statutu izpu'."eno,-
kdo bo skrbel za ureditev okolja ob novozgrajenih stanovanj, 
skih blokih in ureditev prostorov za varstvo otrok. 

Inž. Vlado Kovadč želi dopolnitev poglavja, ki obravnava 
odnose občinske skupščine in njenih organov do delovnih 
organizacij. Vs i ti členi govorijo o pravicah skupščine in 
njenih organov do delovnih organizacij, nič pa o dolžnostih 
gospodarskih organizacij do teh organov. Ne bi bilo odVeč, 
če bi bili jasneje določeni obojestranski odnosi. 

O poroštvih, k i jih izdaja občinska skupščina posameznim 
prosilcem pr i najemanju posojil, je spregovoril odbornik Flor-
Janlč. Dejal je, da v statutu nikjer ni omenjeno, da se poraba 
kreditov nadzoruje. Statut naj bi jo predvidel. Razen tega 
bi morali pri stanovanjski izgradnji obvezno dodati, naj se 
hkrati s stanovanjskimi zgradbami gradijo tudi poslovni 
prostori. 

Tovariš Ivan Matic je v razpravi omenil, da statut govori 
pretežno o dolžnostih občanov, manj pa o njihovih pravicah. 
Dobil je odgovor, da so te pravice v statutu sicer nakazane, 
da pa so raztresene po vseh poglavjih in bi jih morda kazalo 
zaradi preglednosti res še posebej zbrati na enem mestu. 

Med drugim je bila omenjena tudi pripomba v zvezi 2 
izobraževanjem, k i je v statutu zelo skromno prikazano. Do
ločneje b i morala biti obravnavana vloga delavske univerze 
kot poklicne izobraževalne ustanove v občini. Nikakor nI 
prav, da jo statut obravanava istočasno z nekaterimi organi
zacijami in ji ne prizna mesta, k i j i kot izobraževalnemu 
zavodu pripada. 

Franc Bradač, poslanec socialno-zdravstvenega zbora re
publiške skupščine, je predložil vrsto dopolnitev v zvezi a 
zdravstvenim varstvom. Občinska skupščina naj bi najmanj 
enkrat letno razpravljala o programih zdravstvenega varstva,-
o razvoju mreže zdravstvenih zavodov ter o orientacijskih 
programih zdravstvene službe v občini. Za te naloge naj statut 
zagotovi zdravstvenim centrom v skladu z zakonom o zdrav
stvenem varstvu zadostna sredstva iz proračuna. V statutu naj 
bo zapisano, da naj politični in upravni organi občinske in 
okrajne skuščlne ne opravljajo strokovnih in upravno-strok'n-
nih zadev splošnega pomena brez sodelovanja zdravstvenih 
centrov in drugih zdravstvenih ustanov. 

I 

Kmetovalci , preberite! 

SEMENARNA — LJUBLJANA 
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n u d i 
v svoj ih prodajalnah i n predstavništvih v 
M A R I B O R U , B E O G R A D U i n Z A G R E B U 

s l e d e č e s e m e n s k o b l a g o : 

— p o t r j e n s e m e n s k i k r o m p i r , 
dobre kakavost i , sort bintje, cvetnik, dobr in , 
Viktori ja, jubi le j , ran i poljanec, v igra, kapela, 
merkur , po ceni od 25 do 55 d in za kg, 
fco skladišče »Semenarne«; 

— s e m e n s k i k r o m p i r o d d a j a m o t u d i p r o t i 
v r n i t v i 
v jeseni v razmerju 1:2 za jedi ln i k romp i r , 
fco naše skladišče; 

— s e m e n a v s e h v r s t p o l j š č i n : 
krmne pese greningia, 
ovsa flemingstrue, 
jarega krmnega graha, 
jarega ječmena (Herta) , 
krmnega korenja, 
vse vrste hibr idne koruze, trav i n detelj; 

— v s a s e m e n a v r t n i n , c v e t l i c i n c v e t l i č n i h 
g o m o l j e v . 

Problemi na avtobusni progi Črnomelj-Semič-Ljubijana 
Nismo ie i e i i obravnavat i 

prob lem avtobusne zveze Se-
miča z Ljubljano p r ek javne 
tr ibune, tokrat p a smo pr i 
moran! , ker zei imo odgovor i t i 
p i scu članka v 'trinajsti števil
k i Dolenjskega Usta i n s tem 
omoeootti Javnosti, d a »lisi 
t u d i drugo plat zvona. 

S t rd i tvami p isca smo ob-
dolženi, da smo k r i v i z a sla
bo i n počasno zvezo Semiču 
z LJubljano, da Imamo pre-
slab pos luh za tiste l jud i , o d 
kater ih stno odvisni , l n da 
premalo upoštevamo želje na-
Sih potnikov. 

Res je, da i m a Somic eno 
samo avtobusno zvezo z Ljub
l jano i n da tra ja vožnja 
ur . Res i » je tudi , da ta avto
busna proga hkrati povezuje 
redko nao l j ene kraje, ko t so: 
Stare Žage, Poljano l n v dru-
Rem delu proge Žužemberk, 

Podsela, Bič i n Ivančna go
r ica . Pisec članka ugotavlja, 
da so postaje zelo pogoste, 
kar je nedvomno res in potr
juje dejstvo, da je to tudd na 
željo dn kor is t potnikov. 

Pisec predlaga spremembo 
brase. C« njegov predlog ne 
b i b i l tendenciozen, b i lahko 
sam ugotovi l , da na predla
gani relaci j i že sedaj vozita 
po dva avtobusa v obe smer i 
zjutraj in popoldan, medtem 
k o .te na relaci j i Žužemberk— 
Ivančna gorica sedanja zveza 
°djna. Dokazl j ivo Je, da je ta 
dol proge dobro zaseden prav 
«ato. foer j e omenjena proga 
ectina zveza. 

Trditev pisca, da le nroga 
m v o z n i k » avtobusa utrud l j i 
va, je zelo neobjektivna, ker 
čas vožnje v obo smeri traja 
6 ur, ta čas njegtrve vožnje pa 
je deljen s pres ledkom cel ih 

pet in pol ur . 
K a k o p a je z rentabilnostjo 

te proge, pisec ne omenja i n 
zanj to nd problem. M i s l i m o , 
da je to važen činitelj v tej 
razpravi . Kritično progo smo 
zamenjali s prejšnjim lastni
k o m v decembru preteklega 
leta i n zato Imamo podatke o 
dohodkih ln stroških za t r i 
mesece. Dohodek od prevože
nega k i l ometra je b i l v de
cembru 130 d in , v Januarju 
152 l n v februarju 143 dinar
jev. Dohodek v z imskem ča
s u pa Je na podeželskih pro
gah znatno boljši bot v polet
nem. Stroški na tej progi zna
šajo 170 d in za ki lometer . M i 
s l imo , da tukaj komentar nd 
potreben. Želimo samo p r i 
pomnit i , da smo ravno na po
dročju Bele kra j ino rešili ne
kaj zelo perečih problemov 
avtobusnih prevozov zaradd 

reforme šolstva, kakor za po
vezavo kra ja samega, čeravno 
rentabilnost nI zagotovljena. 

Nerazuml j iva nam je trdi 
tev, ko pisec omenja nekatera 
večja podjetja dn pričakuje, 
da b i le-ta vzpostavljala i n 
opravl jala prevoze na progah 
pod kakršnimi ko l i pogoji in 
za vsako ceno. K o l i k o r n a m 
je znano, je tudi prejšnja pre
voznik razmišljal o prog i Se
mič—Ljubljana kot nerenta
b i ln i in je zato tud i t r ikrat 
menjal traso proge dn izbra l 
nazadnje najugodnejšo. 

Povsem neupravičena, lahko 
trdimo, je obtožba o prestižu, 
za katerega se baje bori jo ma
la podjetja. Resnica pa je 
drugačna l n taka, da smo s i 
podjetja, k i vzdržujemo avto
busn i promet, področja raz
del i la. P r i vsem tem pa ne 
gre za monopolistični zakup. 

temveč za racionalnejše izko
riščanje prevoznih sredstev i n 
izločitev nelojalne konkuren
ce. Brez vsakega spoštovanja 
do socialističnega podjetja pa 
je brez dvoma primerjava, 
ko pisec podjetje pr imer ja z 
»ušjo, k i kašlja iz opank«. 
Lahko zatrdimo, da se kolek
tiv t rudi i n dosega p r i danih 
pogoj ih vidne rezultat«. Oce
no, katero nam je dal pisec, 
pa naj bra l c i tega članka sa
m i presodijo i n ugotovijo, a l i 
je to opravičljivo. 

Posebna skrb pisca članka 
Franca Derganca pa je b i l a 
tud i integracija avtobusnega 
prometa. O n ugotavlja, da 
imajo večja podjetja večje 
možnosti za vsestranski raz
m a h O tem je tud i naš kolek
tiv razpravl jal , odločil pa se 
Je, da bo s svo j imi močmi i n 
sposobnostmi delal za svoj 
napredek. Kritična proga n i 
edina, katero vzdržuje pod
jetje, saj Ima na področju 
Dolenjske daljših, krajših i n 

loka ln ih prog šestindvajset. 
Ako se povrnemo na pro

blem, k i smo ga načeli o pro
gi Semič—Ljubljana, lahko 
povemo, da podjetje »Gorjan
ci« to progo opravl ja p o 
istem voznem redu dn i s t i tra
s i , kot je vozi l prejšnji last
n ik proge. Zei imo, da b i vsak 
problem na določeni progt 
rešili k a r -najbolje v kor i s t 
potnikov. K o l i k o je proga po
trebna, je razvidno iz njena 
v;akodnevne zasedbe, če ja 
to res, potem b i mora la b i t i 
zagotovljena rentabilnost. K o 
l i ko r pa to ne b i bi lo , bomo 
pač p r imoran i s pr i s to jn imi 
organi prob lem skupno reše
vati. Pr iprav l j en i smo vzpo
stavit i proge, kjer k?H b i to 
bi lo potrebno, saj nam je to 
poteg tovornega prometa 
osnovna dejavnost, od katere 
sba odvisna nadaljnje gospo
darjenje i n razvoj. 

Štefan Ga l i f . d i r ek l o f 
podjetja Avtopromet 
»Gorjanci« Novo mesto 
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Kako pa statuti krajevnih skupnosti? 
(Nadaljevanje s 1. str.) 

tem ž e oddaljili od osno
ve: kar je skupnega, naj 
se skupno tudi rešuje. Ne
kaj izjem seveda je, in to 
predvsem tam, kjer je na
vajanje območij K S že po
sledica sklepa občanov, da 
bodo za tako in tako po
dročje skupno reševali ta 
in ona vprašanja. Takih 
sklepov pa je žal doslej še 
zelo malo! 

Drugo izhodišče išče za
deve, ki so skupne prebi
valcem območja, za kate
ro se odločijo o b č a n i , 
da bodo ustanovili K S . Tu
d i tu ostajajo nekateri sta
tuti občin zgolj pr i dekla
rativni ugotovitvi o skup
nih zadevah, drugi spet pa 
j ih posrečeno navajajo. 
Kot primer nekaterih takih 
skupnih zadev bi lahko na
vedli: urbanistično in geo
grafsko zaokrožena celota; 
skupne komunalne napra
ve; skupni interesi v pre
skrbi, šolstvu, zdravstvu, 
prosveti, kulturi in pod. 
Občani naj ugotovijo, ka
teri izmed teh zadev pri 
sojajo največji pomen in 

k i j ih prvenstveno z d r u 
ž u j e . Izberejo si torej 
skupne zadeve in j ih kot 
pravico in dolžnost zavest
no prevzemajo v samo
upravljanje. To se seveda 
v teku let menja in ni pa
metno, da seznam skupnih 
zadev zaključimo ž e v ob
činskem statutu i n s tem 
zapiramo vrata pobudam 
občanov, ha b i se morda 
odločili še za kaj, česar v 
statutu nismo navedli. 

Dokaj časa in prostora 
je bilo namenjeno nasled
njemu bistvenemu vpraša
nju: v kakšnih oblikah naj 
občani delujejo v K S ? Nit i 
zbor volivcev niti zbor ob
čanov najbrž nista edini 
obliki udejstvovanja obča
na pr i delu K S . Krajevna 
skupnost je v bistvu skup
nost občanov in zato ne 
kaže s statutom zabetoni
rati načinov udejstvovanja 
občanov zgolj v t i dve ob
liki. Praksa je že odkrila 
vrsto mikavnih in sprošče
nih načinov sodelovanja, 
udejstvovanja in aktivno
sti občanov p r i reševanju 
različnih skupnih zadev — 
pustimo torej vrata bolj 

PISMA UREDNIŠTVU 
ZGLEDEN DOGODEK 
IZ AVTOBUSA 

Tovariš urednik! 
12. marca letos sem z ma

mo, ki sem jo spremljala iz 
bolnišnice, čakala na avto
bus podjetja SAP Ljubljana, 
ki pride iz Ljubljane v No
vo i mesto, nato pa odpelje 
proti Brežicam. Ljudi je bilo 
precej, zato me je £e pred 
prihodom avtobusa skrbelo, 
kako bo s prostorom, ali bo 
morala na srcu bolna mama 
stati. 

Ko je pripeljal avtobus, 
poln ljudi, so čakajoči z vso 
silo rinili vanj, midve z ma
mo pa sva stali ob strani, ker 
nisva mogli priti na vrsto. 
Čakali sva, da so vstopili vsi 
pot/liki. Zelo sva bili prese
nečeni, ko naju je poklical 
sprevodnik avtobusa Zvonko 
Gašperin in nama pokazal 
prostor v sprednjem delu vo-
Kila. Vprašala sem ga, zakaj 
je tako ravnal. Odgovoril je, 
da naju je že prej videl, ko 
sva čakali. Ker je menil, da 
greva najbrž it bolnišnice, je 
dva sedeža izpraznil. S tem 
je napravil dejanje, ki ga je 
treba javno pohvaliti, še po
sebno, ker se kaj takega ne 
primeri vsakokrat. 

Tovarišu Gašperinu se v 
svojem in maminem imenu 
*a pozornost, ki jo je izka-
tal. zahvaljujem na tem me
stu. 

MARIJA HUSIC 
Ostrog 16, p, Šentjernej 

BO ŠLA POSTA RES 
IZ NOVIH SEL? 

Tovariš urednik! 

Prebivalci Novih sel in oko
liških vasi, ki predstavljamo 
blizu 2/3 volivcev na tem ob
močju, smo zaskrbljeni zaradi 
morebitne premestitve pošte 
iz noše vasi v komaj kilome
ter oddaljeno Banjo loko. 

Prostor, v katerem je pošta. 
Služi svojemu namenu te čez 
SO let. Stavba je dobra in pri
merna, zato je neutemeljeno, 
češ da mora pošta stran, ker 
prostori ne ustrezajo. Stvar 
je namreč v tem, da hoče 
poštna uslužbenka preseliti 
pošto iz Novih sel v Banjo 
loko, kjer ima njen mož go
stinski lokal. Menimo tudi, da 
ne gospodari smotrno, če je 
pripravljena v ureditev pro
storov v Banji loki Investi
rati več 100.000 dinarjev. Pro
stori, ki naj bi slutili potre
bam pošte, pa so najmanj ta
ko vlažni kot pošta v Novih 

selih, le da so nezaščiteni pro
ti požaru, ker imajo lesen 
pod m strop. V Novih selih 
bi z manjšo preureditvijo do
bili primeren poštni prostor, 
razen tega pa je lastnik stav
be pripravljen oddati v na-
jem pošti še sosednjo stavbo, 
ki je tudi dobro ohranjena. 
Vaščoni pa smo pripravljeni 
z delom in prevozom prispe
vati do 100.000 dinarjev. 

Predvsem menimo, da bi 
bila preselitev pošte brez upo
števanja mnenj prizadetih ob
čanov neifpravičena. O preme
stitvi smo bili namreč samo 
mimogrede obveščeni na zbo
ru volivcev v Banji loki 1. 
marca. Glede prostorov pri
pominjamo še, da je republi
ška komisija, ki jo je poslala 
direkcija, v jeseni preteklega 
leta ugotovila, da so prostori 
v Novih selih popolnoma pri
merni in ustrezajo pogojem 
poštnega poslovanja. 

Prizadeti vaSčani Novih 
sel ln okolice 

0 TEM NAJ BI 
RAZMISLILI! 

Tovariš urednik! 
Upadanje proizvodnje suhe 

robe v Ribniški dolini se na
daljuje iz leta v leto. V našem 
tedniku smo te ugotavljali 
vzroke, zato jih ne bomo po
navljali. 

Tokrat pa nekaj besed o 
ostarelih izdelovalcih, kar je 
v vzročni zvezi x »manjša
njem proizvodnje suhe robe. 
Mislimo na obdavčitev izdelo
valcev suhe robe, starih nad 
60 let. Te ljudi bi morali dru
gače obravnavati kot ostale 
proizvajalce oziroma izdelo
valce. Narediti bi bilo treba 
točen popis teh izdelovalcev 
in na občini voditi posebno 
kartoteko z imeni teh ljudi tn 
višino ustvarjenega prometa. 
Določiti bi jim morali višino 
prometa od suhe robe. do ka
tere so oproščeni občinskih 
davščin. Tako bi dosegli dvo
je: povečali bi zanimanje sta
rejših za izdelovanje suhe ro
be in ker so ustvarjene do
brine v korist narodnemu do
hodku v občini, bi ustvarili 
materialne pogoje za dvig živ
ljenjske ravni ostarelih ljudi 
In teh ni tako malo! 

O teh stvareh, ki postajajo 
vedno bolj pereče, bodo mo
rali pristojni organi na občini 
razmisliti m odločati. 
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odprta! Zbori stanovalcev, 
interesne tribune, razgovo
r i in še kaj so v praksi že 
preizkušene oblike, življe
nje pa nam prinaša vedno 
nove in nove. Mar naj po
pravljamo statut ob vsaki 
privlačnejši obliki zbiranja 
ljudi po njihovem zanima
nju in hotenju? 

K a k š n e o r g a n e n a j i m a 

k r a j e v n a s k u p n o s t ? 

Globoko v jedru tega 
vprašanja se skriva skrita 
težnja, da bi izločili obča
na od neposredne samo
uprave. Vrsto zadev naj 
»zanj, za občana, v korist 
občana« itd. opravljajo 
razni sveti, izvršni odbori, 
komisije, nadzorni odbori 
in podobni organi. Taka 
orientacija nosi prizvok pe-
česa, s čimer smo v ustav
ni razpravi dodobra obra
čunali. Ne »v imenu ob
čan«, temveč o n s a m n a j 
i z v a j a n a l o g e , k i so 
m u kot posamezniku in 
družbi v celoti v korist. V 
razpravi so bila mnenja 
proti ustanavljanju nešte-
vi lnih pravkar opisanih 
organov. T u d i »svet« smo 
prevzeli iz dosedanje pra
kse stanovanjskih skupno
sti, čeprav ga ustava ne 
navaja. S tem pa je spod
buda tudi v celoti spro
ščena. Ne gre namreč za 
ime, temveč za funkcijo 
organa, k i je sposoben or
ganizirati uresničitev te
ženj občanov z njihovim 
lastnim sodelovanjem in ki 
na podlagi ugotovitev iz 
življenja in dela na območ
ju skupnosti lahko predla
ga vedno nove ideje za 
izboljšanje standarda pre
bivalcev z območja take 
skupnosti. Vrsto pomož
nih organov (komisij, od
borov itd.) sicer res zahte
va sedanja praksa, marsi
kje pa so postali tudi že 
ovira za večje sodelovanje 
občanov pr i odločanju in 
sklepanju o njihovih last
nih zadevah. 

Razprave o »najvišjemu 
organu K S so najbrž prav 
tako odveč. Poskusi, da bi 
se tu posluževali nekaterih 
izkušenj iz delovnih orga
nizacij na tem področju, 
so nujno spodleteli. V 
skupnosti ni potrebe po 
najvišjem in najnižjem or
ganu, veliko večja pa je 
bržčas potreba po a k t i v 
n o s t i občana. Ker je K S 
organizirana po načelu bi
vanja, je odveč tudi poši
ljanje »predstavnikov de
lovnih organizacij« v organ 
K S . Za tem se kaj hitro 
odkrije težnja po sofinan
ciranju K S s strani delov
nih organizacij, k i naj ga 
zagotove »zastopniki« v or
ganu K S . Sodelovanje K S 
in delovn«. organizacije bo 
treba najbrž postaviti na 
docela drugačne osnove. 
Ne manjka stičnih pro
gramskih točk, za katere 
sta obe stranki živo zain
teresirani. 

Nadzorni odbor ali nad 
zorna komisija imata svoje 
naloge med organi, kolikor 
gre za notranji nadzor nad 
poslovanjem služb v K S , 
poročanje zborom obča
nov v gospodarjenju s 
skupnimi sredstvi in po
dobno. Kot finančno - nad
zorni organ pa je ob ve
dno bolj razviti službi 
družbene kontrole najbrž 
odveč in mu takih pristoj
nosti ne kaže dajati. Razen 
tega mora K S poslovati po 
obstoječih predpisih, za 
kar tudi obstaja nadzor. 
Med organi K S so nekate
ri navedli tudi poravnalni 
svet. Tega ne moremo pri
šteti med organe K S , saj 
so to družbeni orlfani po
ravnave, k i imajo v ureja 
nju odnosov med občani 

že določeno mesto. Res de
lajo to K S , vendar j ih za
to še ne moremo posvojiti. 

O d k o d s r e d s t v a 
z a d e l o k r a j e v n i h 
s k u p n o s t i ? 

Mimo vprašanja, kje do
biti sredstva za delo K S , 
ne more nihče, k i sestav
lja teze ali osnutke za sta
tut K S , zato se s tem vpra
šanjem srečujemo v vsaki 
razpravi. Odločno smo pro
ti brezprogramskim dotaci
jam, ki bi jih dajale občin
ske skupščine. Res je, da 
lahko iz proračuna posre
dujemo krajevni skupnosti 
sredstva samo z dotacijo, 
torej sredstva, ki se ne 
vračajo. T a sredstva pa 
lahko smatramo kot pri
spevek za finansiranje kon
kretne dejavnosti K S . 
Takšno finansiranje mora 
biti v skladu z družbenim 
načrtom razvoja občine in 
območja krajevne skupno
sti. Občina je po ustavi 
dolžna zagotavljati skladen 
razvoj proizvodnje in po
trošnje v najširšem smi
slu. Vsa dejavnost K S se 
mora torej smiselno in 
konkretno vključiti v to 
osnovno funkcijo občinske 
celote. Drugi pomemben 
vjr financiranja K S je pri
spevek občanov. T a ni sa
mo denaren, ampak ga lah
ko dajo občani v raznih 
drugih oblikah. 

Problem zase so presež
k i v sredstvih, ki jih 
ustvarjajo servisi s svojo 
dejavnostjo. Vsekakor je 
težnja, da bi si del teh pre
sežkov prisvajala krajevna 
skupnost kot svoj doho
dek, nesprejemljiva. Misli 
mo, da s tem, ko si K S 
prisvaja sredstva, ki so re
zultat dela delavcev, zapo
slenih v raznih službah 
K S , krnimo osnovne samo
upravne pravice^ k i j ih za
poslenim delovnim ljudem 
daje ustava. Z rezultati 
svojega dela razpolaga v 
naši družbi vsak proizva
jalec, zato tega ne more
mo odrekati ali omejevati 
tem, ki so zaposleni v K S 
(n.pr. pericam v KS ) . K o 
uveljavljamo ekonomske 
cene, je jasno, da razne 
olajšave in regresi nimajo 
dolgih obetov. In kako Je 
z dohodki iz teh naslovov? 

Vprašanje ni enostavno. 
Pred očmi moramo imeti, 
da je družba nudila kra
jevni skupnosti olajšave 
za njeno dejavnost z na
menom, da bodo ta sred
stva porabljena za stan
dard delovnega človeka, 
da bi se lahko povečevale 
zmogljivosti K S in da b i 
lahko bile cene nekaterih 
uslug nižje. 

Človek dobi vtis, da ima 
K S kot celota (verjetno 
gre bolj za upravo, službe 
skupnega pomena Itd.) po
sebne pravice do servisov, 
ker Je ustanovitelj. T a te 
za najbrž ne vzdrži globlje 
analize, če v isti sapi po
udarjamo, da mora servis 
poslovati na ekonomskem 
računu, da mora svoje 
usluge modernizirati, da se 
mora v kolektivu uveljav
ljati samoupravljanje (naj 
brž brez ozira na številč
nost kolektiva), nagrajeva 
nje po delu itd. Res je, da 
je krajevna skupnost prav
na oseba, ne pa vsak ser
vis ali služba posebej. To
da ko govorimo o malo 
prej neštetih nalogah ln 
dolžnostih, imamo v mislih 
notranjo delitev uspehov 
dela v vsakem servisu po
sebej ter udeležbo skup
nih služb, kot so n.pr. 
uprava, računovodstvo, 
splošni sektor itd. V mislih 
torej nismo imeli »pobira
nja nresežkov« aH dela 
presežkov. Ne gre torej za 
vprašanje pristojnosti in 

politične odločitve, ampak 
za podrobnejše kalkulaci
je stroškov in medseboj
no pogojenost oz. odnose. 

K S je doslej dobivala od 
hišnih svetov del stanarin 
kot svoj stalni dohodek. 
Videti je, da se bodo pred
pisi izpremenili tako, da 
bo hišni svet plačeval kra
jevni skupnosti samo de
jansko opravljene usluga. 
Na voljo mu je prepušče
no, da sam opravlja fi
nančne posle itd. Al i naj 
v tem primeru kljub temu 
odvaja predpisani odsto
tek stanarine, čeprav m u 
K S ne nudi nobene uslu
ge? 

S t i k i m e d o b č i n s k o 
s k u p š č i n o i n k i r a j e v n o 
s k u p n o s t j o 
Pojavile so se težnje, naj 

bi pr i občinski skupščini 
obstajal poseben svet za 
krajevne skupnosti" (kot 
imamo svete za gospodar
stvo, za šolstvo itd.). Tak 
svet b i moral biti univer
zalen, saj bi samo v tem 
primeru lahko res oprav
ljal vlogo posrednika med 
večjimi K S in občinsko 
skupščino ter presojal vse 
zadeve K S z družbenih sta
lišč. V razpravi j e zato 
prevladalo mnenje, da b i 
bilo boljše ubrati 'drugo 
pot. Vs i sveti občinske 
skupščine naj na svojem 
področju obravnavajo tu
di problematiko K S . Na 
ta način bomo laže zagoto
vili skladno obravnavanje 
pestre dejavnosti K S tako 
na sejah svetov kot .na se
jah občinske skupščine. 

Usklajevalni organ K S v 
občini pa bi bil potreben, 
kadar bi šlo za usklajeva
nje akcij in dejavnosti več 
krajevnih skupnosti. S po
sredovanjem raznih dogo
vorov, sodelovanj in uskla-
janj pri naložbah ter dru
gem bo tak organ hitro 
upravičil svoj obstoj. Da je 
tako, potrjuje praksa v ne
katerih občinah, kjer taks-, 
ni organi že delujejo. 

K a k o p a s k r a j i , 
k i n e u s t a n a v l j a j o 
k r a j e v n e s k u p n o s t i ? 
Precej časa j e prevlado

valo mišljenje, da morajo 
K S delovati na celotnem 
področju občine, čutiti je 
bilo strah, da bodo odroč
na naselja, bolj oddaljena 
»satelitska območja« in po
dobno, ostala v primera, 
da nimajo pogojev za usta 
novitev K S , prikrajšana 
pr i samoupravljanju s 
svojimi zadevami. Takšna 
bojazen je odveč, če upo 
števamo, da K S ni edina 
oblika samoupravljanja 
občanov. Občanom je na 
voljo še predsedstvo zbora 
občanov, ki lahko v taks 
nem kraju opravlja, rešu
je in urejuje vrsto zadev, 
za katere so se občani od
ločili. Razen tega že zdaj 
ustanavljamo najrazličnej
še odbore s konkretnimi 
nalogami. Le-ti j ih največ
krat tudi uspešno opravi
jo. Razen tega ne smemo 
pozabiti na organizacijo 
SZDL , na njeno podružni
co in na vrsto drugih druž
benih organizacij, ki ima
jo kopico samoupravnih 
pristojnosti. Tud i prej 
omenjene organizacije ure
sničujejo s pomočjo obča 
nov marsikatere naloge, ki 
so občanom v korist. Po
vsem razumljivo |e, da ima 
tudi občina do družbenih 
organizacij svoje obvezno
sti in jih seveda prav tako 
kot krajevne skupnosti 
vključuje v program raz
voja, v družbene načrte in 
dolgoročne programe. Iz 
prakse vemo tudi to, da 
veliko manjših zadev rešu
jejo občani, zlasti kadar 
so potrebna manjša sred
stva, sami z nemajhno pri
zadevnost |o. Delo na Je v 
naši družbeni ureditvi ̂ di
no merilo za napredek. 

K a t e r a v p r a š a n j a 
s o n a j p o m e m b n e j š a ? 
Iz vsega, kar smo našte

li , lahko povzamemo (takš
n i so bil i tudi sklepi seje 
pr i IO OO SZDL ) , da mo
ramo zdaj najskrbneje ob
ravnavati vse, kar ovira hi
trejši in skladen nastanek 
osnutkov statutov KS . Naj
prej si moramo biti na ja
snem, da je K S samo
upravna enota občanov. O 
območjih K S naj bi se v 
pogovoru o skupnih zade
vah resnično odločali sami 
občani. Skupne zadeve pa 
so pri presoji območja in 
ko razpravljamo o tem, kje 
naj ustanovimo K S , resnič
no najpomembnejša stvar. 
K o bomo ugotovili to, se 
bomo lahko zavestno, brez 
oklevanja in demokratično 
odločili, katere zadeve bo
mo kot svoje pravice i n 
dolžnosti prevzeli v samo
upravo. Razen tega že na
staja vprašanje, kaj spada 
v statut občine in kaj v 
statut KS . K o odločamo o 
obsegu in številu organov 
K S , kaž e premisliti, kako 
bomo čimbolj omogočili 
občanu, da se bo v K S 
udejstvoval in uveljav
ljal svoje želje, zadoščal 
potrebam itd. Pr i tem ne 
smemo pozabljati, da bo 
šel razvoj svojo pot. Dele
giranje predstavnikov v or
gane K S po vsem tem res 
ne bi bilo najboljša pot za 
sodelovanje med K S in de
lovnimi organizacijami. P r i 
K S , k i imajo na svojem 
območju več volilnih enot, 
pa b i kazalo razmisliti o 
tem, kako zagotoviti ena
komeren sestav članov or
ganov K S . Če upoštevamo, 
da ne smemo krniti samo
upravnih pravic zaposle
nih v K S , moramo le-tem 
zagotoviti v statutu ustre
zne pravice in dolžnosti v 
skladu z ustavnimi dolo
čili. Ke r so osnutki občin
skih statutov še vedno v 
razpravi, lahko še zagoto
vimo v poglavju, ki govori 
o finansiranju K S , več ja
snosti. S tem bomo prav 
gotovo ustvarili pogoje, da 
bomo sestavili statut K S 
laže kot sicer, razen tega 
pa bomo odpravili poznej
še nepotrebne razprave. 

V razpravah o krajevnih 
skupnostih in vseh vpraša
njih, ki so z njo v zvezi, 
bo tudi v bodoče potrebno 
najtesnejše sodelovanje or
ganizacij SZDL . Prav te b i 
se morale najbolj truditi, 
da v statutih K S ne bi bilo 
prostora za družbeno ne
vzdržna stališča in formu
lacije. Organizacije S Z D L 
bodo morale oživiti razpra
ve o K S in njihovih statu
tih med občani. Vztrajati 
bodo morale, naj bo osnov
ni poudarek vsebine in de
la K S v stališču, da je K S 
oblika tvornega sodelova
nja občana pr i urejanju 
njegovih lastnih zadev. Sa
mo občan lahko razprav
lja o tem, kar se ga tiče, 
in samo on lahko te zadeve 
rešuje, nikakor pa ne sme
mo dovoliti, da bi kdorko
l i opravljal to v njegovem 
imenu. — Samouprava ni 
le pravica, ampak postaja 
vse bolj in bolj tudi dolž
nost. Zato ne kaže, da b i 
vprašanja, ki smo jih na
čeli v sestavku, obravna
vali, ne upoštevajoč sploš
no družbeno dogajanje in 
hotenje. Občan bo namreč 
v bodočnosti vedno bolj 
razpravljal o napredku, 
produktivnosti, ekonomiza
ciji in podobnem v komu
nalni dejavnosti, obrti ln 
drugih uslugah, ki so da
nes Se v precejšnji meri 
skrb K S . Splošni napredek 
pa bo omogočil, da bodo 
postajale redna gospodar
ska dejavnost. K S bo nato 
rešena »gospodarskih skr
bi« In se bo laže posvečal« 
novim problemom, ki JI" 
bo prinesel razvoj. 

M * . 



Č L O V E K J E P R V I 
Malce nenavadno: današnji odkriti razgovor je namenjen Tito

vim besedam o standardu in sploh delu plenuma CK ZKJ, ki je 
postavil k problemom človeka in rasti njegovega standarda daleč 
viden klicaj. Nismo čakali, da bi kdo izmed bralcev s svojim vpra
šanjem načel tale odkrit razgovor. Tokrat smo sledili — in sode
lovali — odkritemu razgovoru na VI. plenumu CK ZKJ domala 
vsi. Ko smo brali prva poročila s plenuma, smo ponovno ugotovili, 
da je Zveza komunistov Jugoslavije zvesta načelu, da nima kaj skri
vati pred delovnimi ljudmi in da je treba o vsem — o dobrem in 
slabem — razpravljati pred očmi javnosti. Še več: kdor je pazno 
sledil razpravam na plenumu, je lahko brez posebnega truda ugo
tovil, da je bilo na rešetu vse, kar tudi sicer tišči ljudi. Zlasti v raz
pravi generalnega sekretarja tovariša Tita je bilo toliko odkritosti 
iii resnice, da res ne bi smelo biti nikogar, ki si ne bi zapisal nje
govih besed globoko v zavest. Treba bo krepko poprijeti: marsikaj 
je, kar ni dobro in kar bo treba izruvati s koreninami vred, da bi 
v prihodnje še hitreje napredovali! 

»Danes je bilo veliko go
vora o tem,« je dejal tova
riš Tito, »ali je treba ali 
ne — kot je dejal neki to
variš — voditi kampanjo 
za standard. Misl im, da 
pr i tem ne gre za nikakrš
no kampanjo, temveč za 
razumevanje problema, k i 
je zdaj v takšni fazi, 
da ga moramo reševati 
Ne mislimo, da ga more
mo reševati samo z zveče-
vanjem d o h o d k o v za 10, 20 
pa tudi 30 odstotkov, ker 
vemo, kaj to povzroči To 
povečanje povzroči skaka
nje cen in standard ostane 
na isti r avn i T a problem 
nam bi moral biti povod, 
da preučimo naš celoten 
ekonomski razvoj, da zač
nemo pr i tistem, kar je 
najbolj bistveno, to je pri 
akumulaciji, investicijah, 
p r i notranji organizaciji v 
podjetjih, pri izkoriščanju 
neizrabljenih rezerv itd. T u 
so možnosti za boljše na
grajevanje in za izboljša
nje standarda«. 

Udeleženci plenuma, k i 
so sodelovali v razpravi, so 
si bili soglasni v tem, da 
povečevanja življenjskega 
standarda ne terja zgolj 
nekakšno človekoljubje. 
Problem ni samo v tem, 
ali bomo, ko bomo pr i de
litvi narodnega dohodka 
odmerjali, koliko za aku
mulacijo, kakšen bodi de
lež za investicije in kolik
šen odstotek bomo predvi
deli za standard, na strani 
človeka. Pr i tako postav
ljenem izboru b i se zdelo, 
kakor da je nekaj lahko v 
korist človeka, drugo pa v 
njegovo škodo. V resnici 
sploh ne bi smelo biti stva
ri , k i bi bila v škodo člo
veka. Tudi akumulacija in 
tnvesticije ne! Sleherna 
družbena akcija, in to na 
kateremkoli področju druž
i n e aktivnosti, mora biti 
namenjena korist im člove
ka, zadovoljevanju nJega 
^ o b j e k t i v n i h Interesov. 
*ncu z a takimi vprašanji, 
" a k o r so akumulacija, in-
vLst , c i j e l n p o d o b n o , mora 
wwj objektivni interes de-
»ovnega človeka. Zmeraj 
moramo biti zaposleni z 
S * l a b U a n j e m o vpraša
no^ £ , o l i k s n o breme lahko 
kd« i ° V 6 k l n konto časa, 

raVoM a > a 1 1 0 0 moral 
n ™ na sadove svojih 
naporov dolgo časa ali pa 

Normalna rast 
standarda - objek
tivna zakonitost 

Torej: ne zgolj dobra vo
lja, odsvit nekakšne člove
koljubnosti, temveč objek
tivna zakonitost. Normalna 
rast standarda je nujnost, 
brez katere si n i mogoče 
zamisliti uspešnega nadalj 
njega napredka. Predolgo 
zapostavljanje standarda 
lahko rodi neljube posledi
ce, ki začno ogrožati celo 
tisto, kar bi s tako žrtvijo 
hoteli doseči — na primer 
naraščanje akumulacije. 

Zato smo pripravljeni brez 
oklevanja pritrditi tisti 
ugotovitvi v smernicah za 
predkongresno dejavnost, 
ki se nanaša na problem 
standarda. Življenjski stan
dard mora rasti, da bi na
raščala tudi delovna storil
nost in da bi gospodarstvo 
lahko normalno funkcioni
ralo in obratno. Skladno 
naraščanje življenjskega 
standarda mora biti bi
stven element družbene re
produkcije, se pravi obnav-

. ljanja vsega gospodarstva 
in vse družbe, vključno tu
di samoupravljanje, na če
dalje višji ravni, v pogojih 
vedno večjega bogastva in 
blaginje. 

Na p lenumu je bila v 
ospredju zahteva po pre
razporeditvi narodnega do
hodka v korist standarda 
Tisti , k i ustvarjajo, morajo 
biti stimulirani, da bi v 
prihodnje ustvarjali še več. 
širša družba zaradi tega 
ne bo oškodovana, saj bo 
na ta način dobila več 
sredstev tudi ona, da bi 
lahko zadovoljevala širše 
družbene-potrebe. Sedaj pa 
je marsikdaj tako, da se, 
brž ko delovnemu kolek
tivu ostane nekoliko več 
sredstev, že ustrašimo, češ 
kaj pa bo zdaj, kakor da 
je s tem ogrožen sociali
zem. Smernice pravilno 
ugotavljajo, da je še zna
ten del družbene reproduk
cije, sredstev in odločanja 
zunaj domene neposrednih 
proizvajalcev. O tem go
vori tudi tovariš Kardelj, 
ko v razgovoru z beograj
skim političnim aktivom 
ugotavlja, da je sistem raz
širjene reprodrukcije še v 
precejšnji meri administra
tivnega značaja. Sredstva 
se proračunsko odvzemajo 
delovnim kolektivom. Na 
tej poti, preden se sredstva 
spet vrnejo temu namenu, 
se pravi razširjeni repro
dukciji, so najrazličnejši 
činitelji, k i vplivajo na pre
več politične odločitve. Ali 
tako, kot je v razpravi na 
plenumu dejal Mika Tr i -
palo: to omogoča, da ima
jo državni organi preveč 
oblasti v razdelitvi sred
stev za razširjeno repro
dukcijo. Iz tega dejstva iz
virajo taki problemi, kot 
so spodkopavanje načel so
cialistične morale, neeko
nomične in neracionalne 
investicije, iskanje zvez in 
podobno. Sicer pa ni dolgj 
tega, ko smo bili priča ta
kemu pojavu, le da v mi
kroskopski obliki, ko je so
dišče obravnavalo primer 
nekega spodnjeposavskega 
Podjetja. 

Tito Je na zborovanju v 
Nišu dejal: »Standard mo
ra iti vsekakor vsaj para
dno, n e c e , o h i ( r , . j e o d 

i r i i : 'fS'adnje.« Ni bilo 
ireba dolgo Čakati, ko je o 

a 1 1 to*^& .vS 
o misel z naslednjo ugo-

~ V £ t " Z a t » « J . tovari
ši, kadar govorimo n stan 
tlardu, moramo upoštevati 
celoten kompleks vprašanj, 

ki so zdaj pred nami, in 
dolžnost Zveze komunistov, 
vseh nas je, da ta vpraša
nja dobro razumemo. Če 
teh problemov ne bomo 
spremljali in če si na svo
j ih sestankih ne bomo pri
zadevali, da bi jih rešili, 
spet ne bomo mogli niče
sar doseči. . . « In komaj je 
plenum končal z delom, že 
dobivajo te misli obliko 
ukrepov, ki jih je treba 
storiti, da bi stabilizirali 
naše gospodarstvo in mu 
dali spet nov pospešek za 
nadaljnji uspešen razvoj. 
Tako smo v zadnji številki 
našega časnika v notranje
političnem pregledu poro 
čali, da so na sejah odbo-

etatistično - tehnokratskega 
gospodarstva. To je res: 
bolj kot osvobajamo plani
ranje vsega, kar diši po 
ostankih preteklega, admi
nistrativnega, bolj se oži 
področje birokratizma, sub-
jektivizma, neodgovornosti 
in vsakovrstnih oblik sa
movolje. Predvsem tu so 
korenine negativnih poja
vov, ki j ih je treba čimprej 
izruvati, da se ne bi nega
tivnosti še bolj razrastle. 
čim bolj bo izhajalo pla
niranje iz materialnih in
teresov človeka, njegove 
delovne organizacije in 
skupnosti, tem bolj se bo 
širil prostor za svoboden 
razmeh proizvodnje, za 
njeno modernizacijo, za 
racionalno proizvodnjo, po
polno izkoriščanje zmog
ljivosti itd. 

So nekateri posamezniki, 
ki j ih je groza take »libe
ralizacije«, češ če bo raz
širjena reprodukcija čeda
lje bolj stvar samih delov
nih kolektivov, bo vse na 
robe. Kdo pa bo potem 
skrbel za tako imenovane 
prenapete bilance, ki v 
imenu »hitrega razvoja« 
sploh ne računajo s čini
telji družbene proizvod
nje? Dejansko pa so prav 
ti činitelji tisti, ki bodo 
naredili nekoliko več reda, 
o čemer je govoril tovariš 
Tito. 

Ali potemtakem v pri
hodnje ne bomo več inve 
stirali? Tega nihče ne trdi. 
Kdor bi se zavzemal za kaj 
takega, ta bi s tem doka
zoval, da je ob pamet ali 
pa da mu je vseeno, če se 
ustavimo v napredovanju 
in se zadovoljimo s stopi-

Napotilo tovariša Tita iz Niša 
»Res je, napredovali smo. Toda ob 

tem je zaostal standard. Pritrgovali ste 
si od ust, da ste zgradili tovarne. Morali 
ste zatezati pasove in napeti vse sile, da 
bi ustvarili podlago za napredek. Tu pred 
vami in vsem delavskim razredom socia
listične Jugoslavije pa lahko danes re
čem, da je naloga voditeljev in naše ljud
ske oblasti skrbeti, da bo z graditvijo 
raznih tovarn, lepih poslopij in stano
vanj hkrati napredoval tudi standard. 
Standard in izgradnja morata iti vsaj 
vštric. To pa je danes poglavitno v vseh 
naših razpravah pri sestavljanju sedem
letnega plana. Človek bodi v njem prvi 
in to je treba imeli vedno pred očmi. Mi 
to danes moremo. Malo manj bomo gra
dili impozantna poslopja. Malo zmerneje 
in mirneje bomo napredovali, pa bomo 
imeli sredstva za zboljšanje standarda.« 

rov zvezne skupščine pred
lagali -spremembo delitve 
dohodka. Na vidiku so 
tudi že ukrepi za hitro sa
nacijo tistih gospodarskih 
organizacij, ki delajo z iz
gubami, da ne bi hiteli iz
gube reševati s pritiskom 
na povišanje cen. Predvi
deni so tudi ostrejši ukrepi 
v zvezi z investicijsko po
trošnjo, k i občutno vpliva 
na naraščanje cen. S tem 
se uresničuje Kardeljeva 
misel: večji standard — 
četudi na račun investicij. 

Napravimo že ven
dar nekoliko reda! 

»Zc vrsto let, tovariši,« 
je rekel tovariš Tito v svo
j i razpravi pa plenumu, 
»imamo prenapete plane. 
In n,- le, da so bili ti plani 
prenapeti, temveč smo tudi 
plafone investicij zmeraj 
presegali tako v zveznih 
kot republiških in komu
nalnih okvirih. Zato je nuj
no, da v tem pogledu na
pravimo nekoliko reda« 

Kaj Je mislil s tem to
variš Tito? Odgovor lahko 
najdemo v smernicah za 
predkongresno dejavnost, 
kjer je med drugim reče
no, da iz sistema planira
nja čedalje bolj izrivamo 
ln odstranjujemo elemente 

canjem na mestu, medtem 
ko bi se drugi strahotno 
oddaljevali od nas. 

Tovariš Tito 
o investicijah 

»Imeti moramo takšno 
politiko investicij, ki bo 
zagotovila najhitrejše mož
nosti za razširitev proiz
vodnje tistih izdelkov, ki 
so najbolj iskani pri nas, 
kot tudi tistih, ki so naj-
rentabilnejši za izvoz. Se
danje kapacitete moramo 
izkoriščati ne le 50 in 60-
odstotno kot zdaj, in to 
prav tam, kjer so najmo
dernejši stroji in kjer so 
investirane stotine mili
jard . . . « 

Kaj pomeni to? Nič dru
gega kot to, da se bomo v 
prihodnje odločali le za ta
ke investicije, ki bodo 
ustvarjale moderno, racio
nalno, visokokvalificirano 
industrijo, ki bo omogo
čala izvoz ln ki bo zagoto
vila Jugoslaviji ustrezno 
mesto v mednarodni delit
vi dela. Zavoljo tega je ne
spametno nasedati ozkim 
popledom posameznih lju
di, ki zagovarjajo tezo, da 
moramo .proizvajati vse 
doma, kakor ida bi jugo
slovansko tržisčp bilo lah
ko samo zase zadostno. Ne
kje odprejo majhno delav

nico, ki trenutno sicer ži
votari, velikokrat na račun 
nizkih osebnih dohodkov 
članov kolektiva. Brž ko 
predstavniki take delavni
ce — pogosto tudi občin
ski možje — opazijo, da 
take proizvode, kot jih 
proizvajajo oni, uvažamo, 
zaženejo vik in krik, češ: 
Nezaslišano! Nam dajte 
kredit, da bomo zgradili 
moderno tovarno, pa ne bo 
treba več uvažati. . . Pri 
tem pa se ne vprašajo, ali 
bi bilo to smotrno in go
spodarno, in če morda le 
ni bolje odločiti se za ne
kaj, kjer imamo več mož 
nosti za visoko produktiv
no proizvodnjo, te proizvo
de pa še nadalje kupovati 
pri tistih tujih proizvajal
cih, ki bodo imeli še lep 

O D K R I T 
RAZGOVOR 

čas prednosti visoke pro
duktivnosti in cenene pro
izvodnje . . . 

Edvard Kardelj : Večja 
produktivnost in večja pro
izvodnja terjata tudi večjo 
potrošnjo. Kaj bi bilo, če 
bi v nedogled povečevali 
proizvodnjo, ne pa tudi po
trošnje? Naša industrija 
Že danes dela z nepolno iz
koriščanimi zmogljivostmi: 

Miko Tripalo: O investi
cijah še vedno odločajo iz
ven tovarne. To spodbuja 
breznačelen boj za investi
cije po vsej sili, na vseh 
stopnjah, od tovarne prek 
komun in republike do fe
deracije. To je pravi prav
cati lov za investicijami. 
V ta namen so pripravlje
ni tudi potvarjati investi
cijske elaborate, iščejo zve
ze in podobno. In posledi
ce: večina objektov nas 
stane več, kot je bilo pla
nirano! 

In naše vprašanje: Zakaj 
je potrebno, da nekatera 
podjetja prikrojijo svoje 
materialne stroške tako, 
da naraščajo, kar j im omo
goča urejanje svojih inve
sticij? To res ni več po
trebno. Ustvarimo tak me
hanizem investiranja, da 
bodo o tem odločali tudi 
v tovarni, ne pa predvsem 
Izven tovarne! Predvsem 
pa zavarujmo delovne ko
lektive, da j im ne bo nihče 
odvzemal tistega, kar so 
sami zaslužili! 

Več reda v notra
nji organizaciji 
delovnih 
organizacij 
»Notranja organizacija 

dela«, je nadaljeval tova
riš Tito, »mora biti boljša, 
kot je zdaj, ker — kot je 
v_ debati dejal neki tova
riš — naši inženirji niso 
pravilno izkoriščeni. Izko
riščeni so drugod, tam, 
kjer delajo honorarno, ne 
pa tudi v tovarni, kjer so 
plačani in kjer morajo da
ti od sebe vse, kar zmo
rejo.« 

V tovarni naj bo tak si
stem delitve po delu, da 
bo vsak, ki bo priden in 
ki bo dal od sebe vse svo
je sposobnosti, tako rekoč 
vso svojo ustvarjalnost, tu
di temu primerno nagra
jen. D e l i t e v p o d e l u 
mora biti zadeva trdnega 
in dolgotrajnega sistema, 
ki bi ga oblikovali in spre
jemali sami neposredni 
proizvajalci. Kako? V od
visnosti od osebnega dela 
in kolektivno ustvarjene 
proizvodnje in dohoflka. 
če bo prispevek posame
znika velik, naj bo izdaten 
tudi njegov delež v skup
nem dohodku. Tudi tu se 
ne bi smeli bati razločkov 
v prejemkih. Tak strah 
pred posledicami, ki bi na
stale, Je odveč. To Je že 
rahla kapitulacija pred 
težnjami po uravnilovki. 

»Kadar govorimo o po
trebi po boljšem nagraje

vanju in povečevanju stan-
darua;« je naglasu l .Cj , 
»seveua ne tnureuio luveu-
rati vse Jugoslavije, « e 
moremo izvesti uravnilov
ke. Pri nas so kraji, Kjer 
so dosegli v i s o k o ue iov . to 
produktivnost, k i je na ev
r o p s k i ravni, so J J U tudi 
takšni, kjer je p r o u u K h v -
nost zelo m a j n n a in ne 
znaša niti 5u /idstotkov 
produktivnosti drugod. Za
to je treba t a m , k j e r je 
delovna produktivnost ze
lo majhna, storiti vse, da 
bi jo povećah. To pa n i 
odvisno samo od de lavcev , 
temveč tudi od tistih, k i 
vodijo, ki organizirajo de
lo. Ne smemo dovoliti, da 
bi glede norm imeli danes 
takšen sistem, ki je včasih 
obstajal v kapitalističnem 
sistemu, zdaj pa ga niti 
tam ni več. Na primer: de
lavec se trudi, da bi pove
čal svojo delovno produk
tivnost, in ko se dokoplje 
do določene ravni, ko jo 
poveča za 10, 20 odstotkov, 
se zgodi, da mu rečejo: V i 
diš, to je meja, do tod mo
raš delati za plačo, ki jo 
zdaj prejemaš; prizadevaj 
si še naprej! — Tako ne 
moremo ravnati v neskonč
nost. Da bi stimulirali lju
di, j im moramo dati, kar 
zaslužijo, sicer ne bodo 
imeli nikakršnega interesa, 
da dobro delajo, to pa je 
škodljivo tako za delavca 
kot tudi za skupnost kot 
celoto.« 

K tem Titovim besedam 
ni potreben komentar. Mi 
sel je tako točna in tako 
presenetljivo resničen od
sev stvarnega stanja tudi v 
marsikaterem podjetju na 
našem območju, da bi jo 
morali prizadeti še in ša 
prebirati. Vodi lnim v pod
jetjih se mora po taki ču
dovito točni analizi p o 
s v e t i t i v g 1 a v i , da ta
ko ne gre več naprej in da 
s tako politiko ničesar ne 
prihranijo. Narobe: s ta
k imi normami zapravljajo 
vse možnosti, k i so poten
cialno obstajale za večanje 
produktivnosti dela in pro
izvodnje, s tem pa tudi do
hodka. 

• Rešitev tega problema 
• je v proizvajalcih sa-
• mili. k i ne smejo dovo-
• liti, da bi delitev ostala 
• v rokah ožjega kroga 
• vodilnih ljudi. 

Komunisti morajo 
biti venomer 
obrnjeni k proble
mom človeka 

Sedaj, ko s e začenja 
predkongresna aktivnost, 
ki ne bo zajela le komuni
stov, temveč vse napredne 
sile, si velja zapomniti 
ugotovitev plenuma, da si 
je treba nenehno prizade
vati za nadaljnje razvija
nje samoupravnih odnosov 
in popolno uveljavljanje 
načela, da izvira družbeni 
in materialni položaj člo
veka iz njegovega dela in 
prispevka družbi. Izpolnje
vanje teh nalog Zveze ko
munistov — v kovanju 
enotnosti in v vsakdanjem 
Idejnem boju — je najte
sneje povezano z bojem 
za premagovanje tistih na
zorov in teorij, ki v bistvu 
ustrezajo mezdnim odno
som, mezdni psihologiji in 
miselnosti. 

• »Potrebna je všestran-
• ska debata,« je na kon-
• cu svoje razprave rekel 
• Tito, »na naših predho-
• dnih sestankih, na katc-
• rili bomo tolmačili ozi-
• roma predelovali te 
• smernice . . . Razume se, 
• da je neogibno, da se v 
• predkongresnih pripra-
• vah angažirajo vsi člani 
• Zveze komunistov, da bi 
• na kongresu lahko zares 
• sprejeli dobre sklepe.« 

N e p o z a b i m o : ČLO
V E K J E PRVII 



S ' m R i b ' n č a n U r b a n . . . 
S ' m Rib'nčan Urban, 
po cajl'm svajt s'm znan. 
Jest bistrt- s'm glavje. 
pa žlice 'mam novje. 

širok, prešeren nasmeh, 
zvrhan koš dobre volje, šal 
i n dovtipov, zraven pa vi
soko naloženo krošnjo do
mače suhe robe, kar pride 
prav v vsakem gospodinj
stvu, vse to je Urban iz 
Ribnice nosil s seboj po 
svetu, stoletja dolgo. Ni
kdar se n i utrudil, nikdar 
m u korak ni zastal, razen 
tedaj, ko je šlo za kupčijo. 
P r i tem pa je imel nama
zan jezik kot le malokdo. 
Popotoval je križem sveta, 
povsod ponujal svoje žlice, 
rešeta, rete, brente »us'ga 
šmjenta«. Razen denarja si 
je za plačilo navadno »zgo-
varjal« tudi prenočišče, 
hrano: »Kislu mlajku s' 
zgovarja, u tuorbu krtina, 
u mošnjo gnarja. K u ruo-
bo uso proda — na! naj 
gnarja naj b l aga . . . k' use 
za vince da.« 

Od šroc'h ujst so mjero 
uzjel', 

so žlice dajlat' začjel' 
so stuiT ruobe tje 
z' cajle deželje. 

Veselje do predelave lesa 
je menda ribniški človek 
prinesel že s seboj iz pr
votne domovine. T o prav
zaprav ni bilo veselje, zgolj 
veselje, le znanje, k i ga je 
izpopolnila do kasnejše vi
soke stopnje nuja. Skopa 
ribniška zemlja ni mogla 
preživljati vseh ljudi, n i 
.zmogla kruha za vsakogar. 
Zatekli so se v gozd, pri
čeli delati vse, kar dom ra
bi, in se odpravili po sve
tu. Cesar Friderik III. je 
na prošnjo Kočevarjev in 
Ribničanov, v kateri so ob
razložili svoje težko gospo
darsko stanje zaradi vedno 
hujših turških vpadov in v 
kateri so prosili za svobod
no trgovanje z živino, plat
nom in drugimi domačimi 
izdelki (suha roba), izdal 
leta 1492 dovoljenje. S tem 

Širok nasmeh, polna krošnja rešet, žlic, košar in 
kar je še »poduobn'ga šmjenta«, zraven pa zvrhan 
koš dobre volje in namazan jezik, vse to je r ibn i 
škega krošnjarja — zdomarja vedno, skozi stoletja 
spremljalo po svetu. Zdaj krošnjarjev ni v e č . . . 

(Foto: inž. M . Briški) 

so dobili Ribničanje pravi
co do krošnjarjenja, ki j im 
je bila potrjena še v letih 
1571, 1596, 1774 in 1780. 

Vre, vre, vre, mi smo pa 
Rib'nčan je! 

Po svajt' okul ' furamo 
jen lonce tam ponujamo, 
pa kiilkr muč dragu! 

Medtem ko se je izdelo
vanje suhe robe razvilo v 
okolici Ribnice, predvsem 
pa na območju Sodražice 
in hribovskih vasi, so na 
južnem koncu, v Nemški 
vasi, Prigorici, Dolenji va
si, izdelovali lončeno poso
do in druge lončene izdel
ke. Kakor suhorobarji so 
tudi lončarji tovorili svoje 
izdelke križem sveta, le ne 
na svojem hrbtu, ampak 
vedno z v o z m i . . . 

E n o in drugo je sedaj 
preteklost, suha roba i n 
lončarstvo. Medtem ko su
ha roba še ni popolnoma 
izumrla, je lončarjev le 
prav malo še. Najbolj znan 
je France Pogorele Iz Dole 
nje vasi. Videti je, da bo 
s starimi lončarji tudi lon
čarstvo popolnoma izumr
lo, ker mladih ni več. 

Jest dajlam žlice usake 
suorte, 

kar s' ih ranku zmis' lt 
rauorte, 

ribežne, škaflce, 
pa tud' kiihavnee. 

Suhorobarstvo je še ved
no precejšen vir dohodkov 
ljudi v hribih, na Sleme
nih, na Gori , v okolici So
dražice. Odkupna postaja 
»Suha roba« v Sodražici 
ima dovolj dela. Predvsem 
pozimi imajo ljudje dovolj 
časa za domačo obrt, vse 
rezlja in oblikuje, »kar ;aj-
ze inu grje«. Druga oblika 
domače obrti pa so prizna 
ni ribniški spominki, mi
niaturni izdelki suhe robe, 
ki se v vsem, tudi v bistvu, 
mnogo razlikujejo od vsa
kovrstnega kiča, ki ga lah
ko dobimo v trgovinah ln 
turističnih krajih Ribniški 
spominki so prodr l i že v 
številne turistične kraje 
Jugoslavije, turistično dru
štvo, k i skrbi za izdelova
nje spominkov, pa je pože
lo z njimi že veliko pri
znanj na sejmih (Mari
bor, Zagreb, Bohinj, Kopar 
itd. itd.). Ribniški spomin
ki so prava ljudska umet
nost, njihovi izdelovalci pa 
umetniki. Najbolj znani so 
»ribniški nušeljci«, kroš 
nje. krožniki vseh oblik in 
velikosti z značilnimi vitra-
mi, šat.ulie, majhni spo
minek), kdo bi vse moeel 
našteti! Ne, Ribničan Ur

ban ni umrl, ni se postaral 
do betežnosti: znova je 
oprtal krošnjo in krenil v 
svet s svojo miniaturno su
ho robo. Njegovi izdelki ni
so zdaj mik samo za go
spodinje, ampak predvsem 
za turiste vseh vrst in na
rodnosti. Ribničan Urban 
še živi in ustvarja. 

Kok žalost'n ta svajt 
je biu zmjeraj poprajt, 
k' blu tac'b naj Idi, 
d ' b' žlice dajlali. 

Ribnica napreduje. Od 
kmetijske občine postaja 
vedno bolj Industrijska. V 
Ribnici se je z obrati v še 
petih krajih v dveh obči
nah razvil moderen lesno
industrijski kombinat IN-
L E S , ki je osnova ribniške
mu gospodarstvu, sam pa 
ima osnovo v bogatih in 
obsežnih ribniških in ko
čevskih gozdovih. Inles z 
nad tremi mili jardami let
nega bruto proizvoda zapo
sluje v ribniški i n kočevski 
občini že nad 1200 delav
cev, kolektiv kombinata pa 
ima pred seboj še pomemb
ne naloge. Proizvodnja naj 
bi se še nadalje večala, po
trebna je le še nadaljnja 
in še hitrejša modernizaci
ja proizvodnje, osvajanje 
novih tehnoloških postop
kov ter specializacija pro
izvodnje. 

Razen lesne industrije je 
potrebno razvijati pred 
vsem kovinsko industrijo, 
ki je v zadnjih letih poka
zala že lepe uspehe. Ob 
vsem tem pa je nujna skrb 
za strokovne delavce, kajti 
le tako je možna kvalitet
na in poceni proizvodnja, 
kajti le v tem je uspeh go
spodarske organizacije in s 
tem celotne skupnosti. 

Velike naloge čakajo ob
čine še v krepitvi družbe
nih služb, zdravstva, šol 
stva, v skrbi za standard 
delovnih ljudi (stanovanja, 
družbena prehrana). Obča 
ni v Sodražici in v Loškem 
potoku so veliko prispevali 
lastnih sredstev in prosto 
voljnega dela, da so si ure
dili zdravstveni postaji, 
kjer imajo sedaj stalne 
zdravnike, vendar zdrav
stvena služba predvsem v 
Ribnici zaradi pomanjka
nja zdravstvenih delavcev 
še ni popolnoma rešena. 
Vsa povojna leta je bilo 
tudi vloženih premalo sred
stev v šolstvo. V prihodnje 
bo treba zagotoviti za šol
stvo več sredstev, saj je 
nujna adaptacija oz. nova 
gradnja šole, ker sedanja 
že dolgo ne ustreza več. 

Po drugi strani bo treba 
vse sile usmeriti v Iz

boljšanje in podružblje-
nje kmetijske proizvodnje. 
Predvsem bo treba preiti 
iz drobne v sodobno druž
beno obdelavo kmetijskih 
zemljišč, posebno na pod
ročjih, kjer so za to po
goji. Poskrbeti pa bo treba 
tudi za stare ljudi, k i ne 
morejo več sami obdelo
vati zemlje, kar bo ureje
no z občinskim odlokom o 
preživninah. Položaj kme
tijskih proizvajalcev v od
daljenih hribovskih prede 
lih naj bi se izboljšal z no
vo, stimulativnejšo davčno 
politiko, ob čemer pa bo 
treba zagotoviti še ostale 
pogoje (odkup, strokovna 
pomoč ipd.). 

Usak muora b't učen, 
prodajat ruobo sam. 
če muodru govori, 
s' žje kaj p'rdobi! 

Prav te dni občani ribni
ške občine razpravljajo o 
svoji »lokalni ustavi« — 
občinskem statutu. Statut 
bo konkretiziral vsa dose
danja prizadevanja družbe

nega in gospodarskega raz
voja dn dal smernice za na
daljnji še hitrejši napre
dek. 

Občani z zanimanjem sle
dijo statutarnim razpra
vam, saj se dobro zaveda
jo, da je od dobrega sta
tuta odvisno marsikaj; sta
tut pa bo dober, če ga bo
do pomagali ustvarjati tu
di oni, vsi. Na dosedanjih 
zborih volivcev so osnutek 
že temeljito prerešetali in 
našli marsikaj, kar bo tre
ba popraviti. Popraviti ta
ko, da bo statut postal 
resnično last vseh. Istočas
no občani sklepajo tudi o 
ustanavljanju krajevnih 
skupnosti, s čimer bo do
končno uresničeno ustavno 
načelo o samoupravi obča
nov. 

Letošnji občinski praz
nik 26. marec praznuje rib
niška občina v znamenju 
lepih gospodarskih in druž
benih uspehov, vsi pa se 
pri tem zavedajo še velikih 
nalog, k i jih čakajo v pri
hodnjem obdobju. 

France Grivec 

Danes praznuje 
ribniška občina 

(Nadaljevanje s 1. str.) 

rec povezan z nenehnimi 
prizadevanji občine po še 
hitrejšem gospodarskem in 
družbenem napredku, po
vezan s prizadevanji sl& 
hernega občana, delavca za 
strojem, kmeta, učiteljev 
in učencev. Nikomur pa ni 
26. marec l e občinski praz
nik, je simbol žrtev in mla
de rasti, k i je pognala >z 
krvi naših narodov v boju 
za nacionalno, socialno ln 
ekonomsko svobodo; je za
gotovilo za uresničitev 
vseh dosedanjih in prihod
njih prizadevanj. 

Želje in prizadevanja ni
so majhna. Od pretežno 
kmetijske prerašča občina 
Ribnica vedno bolj v indu
strijsko, istočasno pa si 
prizadeva zagotoviti čim 
ugodnejše pogoje za so
dobno kmetijsko proizvod
njo. V naslednjih letih bo 
treba vključiti v sodobno 
proizvodnjo čim več k m » 
tijskih površin, predvsem 
v- nižinskih predelih, kjer 
je taka proizvodnja mogo
ča, v hribovskih krajih in 
tam, kjer zemlja ni spo
sobna za družbeno proiz
vodnjo, pa omogočiti lju
dem boljše življenjske in 
oroizvodne pogoje. 

Posebno lepi rezultati so 
bili v zadnjih letih doseže 
ol pri razvijanju industrl 
Je. Razen lesnoindustrij

skega kombinata Inles ln 
drugih domačih podjetij se 
vedno bolj uveljavljajo tu
di obrati iz drugih občin, 
kot so Torbica v Sodraži
ci, žičnica v Ribnici ter 
tekstilna tovarna Sukno v 
Jurjevici, kjer so našle za-
noslitev predvsem ženske 
Iz okoliških vasi. V pri
hodnje bo treba zagotoviti 
v občini še več delovnih 
mest, ln to morda prav z 
odpiranjem novih obratov 
podjetij iz drugih občin. 

Mejnik v gospodarskih 
prizadevanjih občine in ob
enem potrdilo kulturne 
razvitosti je tradicionalni 
Ribniški festival, ki je v 
treh letih že prerasel v šir
šo kulturno manifestacijo. 
Vsakih pet let bo v okviru 
festivala prikazan gospo
darski napredek občine. 
Tako je bilo že v dneh pr
vega festivala, ko je bil od
prt obrat žičnice, prihod
nje leto pa bo festival pri
kazal sadove prizadevanj 
zadnjih petih let. 

Občinski praznik naj ne ' 
bo povsem navaden prazi-
nik; naj bo spodbujevalec 
in vodnik v nove čase, » 
napredek. ..Občino in sle
hernega občana naj vodi v 
prizadevanjih za zagotovi
tev boljših življenjskih po
gojev, pr i formiranju so
dobnih, socialističnih in 
humanih odnosov med 
ljudmi. 

»Najboljše ,arcnije' so dobra volja, sploh v o l j a . . , « 
Skoraj že petinsedemdeset 

let je Ribničan, Ribnitan z 
dušo in telesom, kakor se te
mu reče. Kar nekako zrasel 
se ie z njo (Ribnico narmeč), 
nič manj, kakor tudi z ljud
mi, ki so ga in ga ie bodo 
hranili v sebi, v tistem delu 
svojega srca. kamor sicer 
spravlfamo svoje najdražje. 
To pa predvsem zaradi njego
ve globoko človeške požrtvo 
valnosti, nesebičnosti, skrom
nosti, ljubeznivosti in dobre 
volje, ki jo je skoraj kar raz
sipno razdajal vsem in vsnko-
mur. Prav zato bi težko našli 
človeka v Rilmiški dolini in 
ie daleč naokrog, ki bi ga 
ne poživil ln spoštoval. 
Bpoltoval kot pravega 
ljudskega zdravnika in kot 
človeka v najboljšem pomeni 
besede. 

Tak je dr. JANEZ ORAZKM 
iz Ribnice ln tak bo v ljudeh 
dolgo Uvel. Zdaj, ko uliva 
svoj ne le enkrat zasluieni 
pokoj, ima dovolj časa zaraz 
govore, ki mu ga je včasih 
manjkalo. Rad govori, toda 

ne o sebi; o njegovem življe
nju in delu moraš vse počasi 
izvabiti iz njega, pri čemer 
vneto pomaga njegova žena. 
In njegovo življenje je pest
ro, bogato, polno, da je lah
ko ponosen nanj ... 

V medicino ga je vpeljal 
ln mu bil mentor prof. Sla j-
mer, študij na Dunaju pa mu 
je pretrgala prva svetoviui 
vojna in ga za sedem dolgih 
let z vso brezobzirnostjo vr
gla v svet. Ze prvi dan na 
fronti v Galiciji je bil ranjen, 
po vrnitvi iz bolnice pa so 
ga s številnimi drugimi zajeli 
Rusi. Vojna se mu je zamr
zila, saj je kmalu spoznal nje
no nesmiselnost. Kakor v toli
ko drugih se je tudi v njem 
prebudilo slovanstvo in jugo-
OUppnt ui viuivupz oz uouap 
slovanstvo. Precej časajebtl-
zdravnik v Turkestanu. pre
živel oktobrsko revolucijo. 
191S je z nekaterimi krenil 
proti domu čez Kašmir in Af
ganistan, pa se do 1920. leta 
ustavil v Buhari, dokler ni tu
di tu izbruhnila revolucija in 

je krenil spet v Moskvo, Pet-
rograd, ostal tu osem mese
cev in se koiično jeseni 1921. 
leta znašel v svoji Ribnici. 
Po končanem študiju je 1923 
pričel zdraviti Ribničane in 
je to v svoje in splošno ve
liko zadovoljstvo opravljal 
do upokojitve in še deset let, 
do pred nekaj meseci. 

Zdravilstvu se je posvetil 
z vsem srcem in dolga leta 
oral ledino na tem področju. 
Delal je v siUio težkih raz
merah, ko je bil sani za Rib
niško dolino, laški potok in 
Struge, pri tem pa bil noč in 
dan pripravljen pomagati člo
veku v nesreči. Skratka, bil 
je vedno tam, kjer ga je člo
vek potreboval Njemu pa je 
bilo zdravljenje, pomoč člo
veku največje zadoščenje. 
Zgodilo se je tudi, da je rev
nemu pacientu, namesto da 
bi »zaračunal«, celo sam dal 
denar za zdravila. In kakšno 
notranje zadovoljstvo je te
daj čutil, kako je bil srečen, 
če je lahko pomagal tudi na 
ta način. 

— Katero je po vašem naj
boljše zdravi lo? 

Ja, od vseh »arcnij« je naj
bolj pomagala dobra volja, 
smeh, sploh volja. Volja do 
življenja... Ce je bilo kdaj 
le prehudo, sem pacientu po
magal tudi s smehom, pove
dal sem kakšno prav neum 
no, pa sva se oba smejala. 
In, verjemi, obema je odleg
lo... Seveda tudi drugih 
»arcnij«, ki jih dobiš v apo 
teki, ne gre zametavati! 

— Povejte kak posebno te
žak doživljaj iz svoje zdravni
ške kariere? 

Težko je bilo ves čas, iz 
dneva v dan. Včasih, posebno 
med vojno, pa je šlo človeku 
še posebno za nohte. Cesa se 
spominjam najbolj? Kdo bi 
vedel: morda tedaj, ko sem z 
avtomobilom prepeljal težko 
ranjenega partizana iz Travne 
gore v bolnico v Ljubljano, 
pa so ml Italijani nekje pri 
Ortnekv celo pomagali pre-
neslt avto čez razkopano ce
sto. Ali tedaj, ko je za novo 

leto 1944 pogorel ribniški 
grad. V njem sem imel v le
tih 1942-43 bolnico, po itali
janski kapitulaciji, za parti
zane. Ko je grad pogorel, me 
je sam general Rdsener na-

Pri l jubl jeni zdravnik 
Ribniške doline 

dr. Janez Oražem 

hrulil, da sem »der Haupt-
banditenfuhrer«, zakričal, za
kaj »nobena svinja ne gasi«, 
ln če v treh urah ne bo poga-
šeno, me bo obesil. Le po na
ključju sem odnesel gtavo. 

Ali tedaj, ko so Italijani po 
porazu v Jelenovem žlebu 
(26. marca 1943) grozili, da 
bodo Ribnico »zravnali z zem- . 
Ijo«, pa sem jih komaj pre-
prosil, da tega niso storili. 
Od tedaj je občinski praznik 
(26.marec) tudi moj praznik, 
vedno se tedaj spomnim na 
to. 

— Kako je organizirana 
zdravstvena sHužba sedaj v 
Ribnici, 6e Jo primerjate z 
nekdanjo, in kako bi se od
ločili, če bd bili Se enkrat mla
di? 

Zdravstvo je dosegh ogro
men napredek in ga ne more- " 
mo primerjati z nekdanjim. 
Z zdravstvenimi postajami » 
Sodražici in laškem potoku 
se je tudi približalo ljudem, 
manjka pa še zdravnikov. /" 
če bi bil mlad? Postal bi *« 
enkrat zdravnik, spet bi iel 

po isti poti. Čutim, da vsega 
ic nisem napravil, še ne daj 
vsega od sebe. Sc bom z «™' 
vil, pomagal starim ljudem 
po vaseh, obiskoval star 
znance, »stare fante* m 
ra dekleta«. Predvsem »deW 

FRANCE GRIVEC 



P O Z D R A V V S E M D E L A V C E M I N U S L U Ž B E N C E M V D E L O V N I H K O L E K T I V I H , 
V S E M T O V A R I Š E M I N T O V A R I S I C A M , K I D E L A J O V U P R A V N I H S L U Ž B A H , 
P R O S V E T N I H , Z D R A V S T V E N I H I N K U L T U R N I H U S T A N O V A H , 
V P R O M E T U , O B R T I , G O S T I N S T V U , V S E M Z A D R U Ž N I K O M I N 
D R U G I M K M E T O M , N A Š I M L A D I N I , T O V A R I Š E M 
V V R S T A H J L A I N L M T E R V S E M U P R E B I V A L S T V U N A O B M O Č J U O B Č I N E ! 

Posebna turistična zanimivost Ribnice je adaptirani stari ribniški grad ob B i s t r i 
ci sredi Ribnice. V gradu je veliko letno gledališče, narodopisni muzej in lična 
kavarnica v grajskem stilu. Letos bo v gradu že 4. ribniški ku l turn i festival 

O B Č I N S K A S K U P Š Č I N A 

RIBNICA 
O B Č I N S K I K O M I T E Z K S % O B Č I N S K I O D B O R 
S Z D L « O B Č I N S K I S I N D I K A L N I S V E T 0 
O B Č I N S K I C D B O R Z Z B £ O B Č I N S K I K O M I T E 
Z M S 0 O B Č I N S K I O D B O R R K 
I N O S T A L E O R G A N I Z A C I J E 

KMETIJSKO 
GOZDARSKO POSESTVO 
KOČEVJE GOZDNI OBRAT 

V S E M D E L O V N I M K O L E K T I V O M V O B Č I N I , 

P O S E B N O P A G O Z D A R S K I M I N K M E T I J S K I M 

P R O I Z V A J A L C E M , P R I S R Č N O Č E S T I T A M O 

Z A P R A Z N I K I N J I M V P R I H O D N J E Ž E L I M O 

Š E V E Č U S P E H O V P R I D E L U ! 

Podjetje »DOM« - LJUBLJANA 
i n poslovna enota 

SUHA ROBA 
SODRAŽICA 
ČESTITATA ZA OBČINSKI P R A Z N I K 
V S E M OBČANOM I N J I M ŽELITA 
ŠE M N O G O D E L O V N I H U S P E H O V ! 

Poslovna enota v Sodražici je v sestavu 
podjetja D O M dobi la široke možnosti za razvoj 
i n delovanje. Matično podjetje zagotavlja 
prodajo v 23 tujih držav na 3 kontinente ter 
preko lastne prodajne mreže na vse 
jugoslovansko tržišče. Poslovna enota 
v Sodražici namerava svojo suhorobarsko 
dejavnost še hitreje vključevati v izvoz i n 
skupno sodelovanje vseh suhorobarjev 
p r i prodaj i v inozemstvo. 

OBRAT 

T O V A R I S I C A M I N T O V A R I Š E M 

V P O D J E T J I H I N U S T A N O V A H , K A K O R 
T U D I Z A S E B N I K O M , S E Š E N A D A L J E 
P R I P O R O Č A I N J I M Č E S T I T A 

Z A O B Č I N S K I P R A Z N I K 

KOVINSKO 
PODJETJE 
R I B N I C A 
D E L O V N I M L J U D E M N A S V O J E M 
O B M O Č J U Č E S T I T A Z A O B Č I N S K I 
P R A Z N I K 

ZDRAVSTVENI 
DOM 
R I B N I C A 
Z Z D R A V S T V E N I M A P O S T A J A M A 
V S O D R A Ž I C I I N L O Š K E M . P O T O K U . 

TEKSTILNA TOVARNA SJKNO ZAPUZE JURJEVICA 
PRI RIBNICI 

P O Z D R A V L J A Z A O B Č I N S K I P R A Z N I K V S E D E L O V N E L J U D I , Z L A S T I P A P O S L O V N E P R I J A T E L J E I N Z N A N C E . 

V V 

ŽIČNICA 
LJUBLJANA 

OBRAT 

RIBNICA 
P R I D R U Ž U J E M O S E 

Č E S T I T K A M D E L O V N I H 
K O L E K T I V O V Z A 

O B Č I N S K I P R A Z N I K I N 
Ž E L I M O O B T E J 

P R I L O Ž N O S T I V S E M 
G O S P O D A R S K I M 
O R G A N I Z A C I J A M 

V O B Č I N I N A D A L J N J I 
N A P R E D E K . 

PLETILNICA ŽIČNIH M R E Ž 
SODRAŽICA 
V O Š Č I Z A P R A Z N I K R I B N I Š K E O B Č I N E 
V S E M D E L O V N I M L J U D E M Z Ž E L J O , 
D A B I S E Š E N A P R E J U S P E Š N O T R U D I L I 
Z A Č I M H I T R E J Š I R A Z V O J N A V S E H 
P O D R O Č J I H . 

KMETIJSKA 
ZADRUGA 

R I B N I C A 
V O Š Č I Z A P R A Z N I K V S E M 
K M E T O V A L C E M V O B Č I N I , Z L A S T I 
P A T I S T I M . K I Z Z A D R U G O P O G O D B E N O 
S O D E L U J E J O . 

I S K R E N A V O Š Č I L A 
V S E M D E I J O V N I M 

U U D E M N A O B M O f . r u 
N * Š E Z A D R U G E ! 

KMETIJSKA 
ZADRUGA 

LOŠKI 
POTOK 

T R G O V S K O P O D J E T J E 

J E L K A " 
RIBNICA 
S S V O J I M I P O S L O V A L N I C A M I V L O Š K E M P O T O K U , 

S O D R A Ž I C I , R I B N I C I . D O L E N J I V A S I I N G R C A I M G A H 

N U D I B O G A T E I Z B I R E B L A G A P O S O L I D N I H C E N A H 
I N D O B R O P O S T R E Ž B O . — V S E M P O T R O Š N I K O M 
Č E S T I T A Z A P R A Z N I K O B Č I N E R I B N I C A 
I N S E J I M T U D I V N A P R E J P R I P O R O Č A ! 

Naravne lepote naših 

krajev so sposobne 

pr ivabi t i številne izletnike 

in turiste. Naša skrb pa 

je, da bomo lepo urodi l i 

kraje i n naselja in nudi l i 

tur is tom prijetno bivanje. 

Z a občinski praznik 

čestitamo vsem občanom 

z željo, da b i se skupno 

zavzeli za hitrejši razvoj 

tur i zma p r i nas! 

TURISTIČNO 
OLEPŠEVALNO 

DRUŠTVO 
RIBNICA 

Pred novo turistično 

sezono smo se dobro 

založili z že znanimi 

turističnimi spomink i . 

Tur i s t i , obiščite Ribnico 

in našo trgovino s 

spomink i ! Ne bo vam žal. 

http://OBMOf.ru


O dolenjskih lovskih razmerah 
V zadnjem času se zelo vel iko razpravl ja i n polemiz i ra o lovsk ih razmerah v 

Sloveni j i . Zato smo tud i dolenjski lovc i pr is i l j en i , da javno spregovorimo o lovsk ih 
prob lemih, k i so za Dolenjsko, predvsem pa za najbližjo okol ico Novega mesta, še 
posebno problematični. Mnenja smo, da so naši problemi stvar vseh občanov, ker 
je lovstvo za skupnost gospodarska panoga ter samo za posameznika šport. Vendar 
se v naši občinski skupnost i lovstvo obravnava popolnoma drugače kot gozdarstvo 
i n kmeti jstvo, čeprav so to t r i gospodarske dejavnosti, k i morajo živeti v sožitju. 
Lovc i , predvsem iz najbližje okolice Novega mesta, se v zadnjem času n imamo kaj 
pritoževati glede sodelovanja z gozdarj i oz i roma z gozdnimi upravami . Toda to so
delovanje je bol j prijateljskega značaja, s loni predvsem na osebnem poznanstvu med 
lovc i i n gozdarj i . N i pa to sodelovanje nikjer uzakonjeno z občinskim statutom. Ver
jetno se pr is to jn i organi premalo zavedajo, kam spada lovstvo v občinski skupnost i . 

Občinska skupščina mora 
po za tonu o lovu odločati o 
mejah L D , o oddaji a l i od 
vzemu lovišča posameznih 
L D ; i m a pravico odredit i zn i 
žanje števila divjadi , če b i 
b i la le-ta škodljiva za kme-
tijsjvo ali gozdarstvo; ime
nuje komisi je za ugotavlja
nje lovs&e škode; imenuje 
izpitne komisi je za lovce in 
lovske čuvarje; postavlja I n 
razrešuje lovske čuvaje, za
prisega lovske čuvaje, izdaja 
dovoljenja za nastavljanje 
strupov i td . 

Iz tega v idimo, da so p r i 
stojnosti občine v tej gospo
darsk i panogi obsežne, žal pa 
jo nekateri nelovci smatrajo 
za izključno športno panogo. 
D a b i lovstvo dobi lo enako
pravno mesto z drugi m i go
spodarsk imi in ostal imi o r 
ganizacijami, mora bi t i zaje
to v občinskem statutu, saj 
bo v bodoče vse bolj odvisno 
od pol i t ike, k i jo vodijo druž-
be."»-poli{ične skupnost i in 
delovne organizacije na pod
ročju kmeti jstva i n gozdar
stva, o čemer že dalj časa 
teče polemika. Seveda smo 
lovc i v veliki mer i sami k r i v i , 
ke r o teh problemih nismo 
razpravl ja l i na širši osnovi 
z občani i n j i m skušali to 
problematiko pojasnit i . Naš 
namen je torej zamujeno na
doknadi t i . 

L o v s t v o j e z a s k u p n o s t 
g o s p o d a r s k a p a n o g a 

.Divjad je splošno ljudsko 
premoženje. Zakon o lovu v 
3. členu objavlja splošno na-
č. lo, da je lov pod nadzor-
Btv&ZD organov ljudske oblasti 
ter da je občinski L O (prej 
okrajni) tisti organ, k i uprav
lja in gospodar] s splošnim 
ljudskim premoženjem. Iz tega 
slodl, da Je sedaj občina te
meljna družbeno - politična in 
ekonomska skupnost, v kateri 
si občani zagotavljajo materi
alne in druge pogoje. Tedaj Je 
nujno, da ureja občina tudi 
odnose med posameznimi orga
nizacijami oz. odnose m.'d po
sameznimi gospodarskimi pa
nogami. Zato smo dolenjski 
lovci mnenja, da mora tudi 
lovstvo v naši občini najti me
sto, ki mu po dejavnosti pri
pada. Ce poudarjamo, da Je 
lovstvo za skupnost gospodar
ska panoga, ker praktično naS 
lovec od lova nima. oziroma 
ne sme imeti materialnih ko
risti, je upravičena zahteva 
lovskih organizacij, da na| bi 
družba prispevala del sredstev 

za lovsko čuvajsko službo ln 
povračilo škode, ki jo napravi 
divjad. 

Mogoče se bo ta zahteva ne
katerim gospodarstvenikom 
zdela smešna, toda upoštevati 
moramo, da v naših loviščih 
prevladuje črna divjad, ki po
vzroča največ škode poljedel
stvu. Divji prašiči in medvedi 
so potepuška in nestalna div
jad, ki danes vpade na polje 
tukaj, jutri tam. To pa zahte
va od lovcev veliko truda ln 
prečutlh noči. Zato bi bilo 
prav. ko bi del sredstev za po
vračilo škode ln za vzdrževa
nje čuvajske službe morale 
prevzeti kmetijske organizaci
je, del pa lovske. 

T a problem načenjamo Iz 
sledečih razlogov: Smo tik 
pred uveljavitvijo novega lov
skega zakona, k i postavlja 
predvsem na Dolenjskem 
lovske družine (organizacije) 
pred pereč ekonomski pro
blem; vsaka L D bo mora la 
imet i poklicnega lovskega ču
vaja, k i bo z m in ima ln im i 
osebnimi pre jemki obreme
njeval posamezno lovsko or
ganizacijo (LD) za okrog 
630.000 din letno. Vzemimo 
za pr imer L D Novo mesto, 
k i i m a 25 članov; to znese na 
posameznika 25.000 d in let
no. (V bodoče bodo verjetno 
člani z manjšimi osebnimi 
dohodki odstopil i , ker ne bo
do zmogl i finančnih bremen.) 
Potem moramo k tem izdat
k o m prišteti min imalno lov
sko škodo, to je 250.000 d in 
letno, letno nabavo 15 zajcev, 
50 fazanov, 30 jerebic, 200 kg 
kamene sol i , 1500 kg koruze, 
200 kg kostanja, 500 kg trav
nate krme, 150 kg semen za 
remize, 800 kg gnoji l za r emi 
ze, pr ipravo 5 remiz, obnovi
tev letno najmanj 5 v isokih 
prež, vzdrževanje 5 krmišč za 
srnjad i n jelenjad ter vzdrže
vanje okrog 20 fazanjih k r 
mišč. To znese skupno okrog 
1,123.750 d in . Posebej pa mo
ramo v L D Novo mesto p r i -
•šteti še izdatek za medvedje 
krmišče, k i ga zalagamo pov
prečno 8 mesecev v letu, kar 
je v minulem lovskem letu 
zneslo okrog 112.000 d in . V s i 
navedeni i zdatk i so m i n i 
maln i . 

R a z l i č n i p o g o j i z a 
l o v s k o g o s p o d a r j e n j e 

Poudarjam, da ta primer LD 
Novo mesto navajamo zgolj v 
Ilustracijo, ki naj prikaže na-

rakolc so pred nedavnim 
»lovili« divjega merjasca 
nekje v Suh i k r a j i n i . . . 

šim občanom, da so nekatere 
L D v danih razmerah le dobro 
gospodarile z zaupanuni lovi
šči po dosedanjem načelu: 
•»Kolikor iz lovišča, toliko v 
lovišče.« To potrjujejo tudi 
gospodarske analize. 

Vendar so pogoji za dobro 
gospodarjenje na Dolenjskem 
zelo različni. Verjetno smo vsi 
dolenjski lovci enakega mne
nja glede tega. da se naše 
lovske razmere zelo razlikuje
jo od razmer v loviščih, k i se 
trenutno vzdržujejo predvsem 
z lovskim turizmom, ker je ta 
v zadnjem času postal v neka
terih predelih Slovenije že pra
va manija. O lovskih razmerah 
pri nas smo zelo malo pisali, 
tako v našem strokovnem gla
silu kot v ostalem časopisju, 

Ijivci, medtem ko pol jska 
vrana uniči nad 6 kg žitaric 
letno. Znano je, da fazan in 
pol jska jerebica vzdržujeta 
štajerski i n pomursk i lovski 
tur izem, seveda poileg po l j 
skega zajca, k i ga pa v naših 
razmerah tud i nii mogoče to
l iko gojit i , da b i prišel v po -
štev za odstrel v večjih mno
žinah. Saj je splošno znano, 
da tuj i lovci i n lovsk i tur i s t i 
žele veliko uplenit i i n niso 
zadovoljni z dvema a l i t remi 
živalmi, za katere b i se mo 
ral i po naših gričih pehati 
ves dan. N a Dolenjskem so 
v zadnj ih let ih zelo redk i 
pr imer i , da b i v enodnevnem 
lovu 15 lovcev upleni lo 15 
zajcev. Dolenjski lovc i b i b i l i 
s t ak im plenom zelo zado
vol jni , lovski turist pa b i se 
ob njem kvečjemu pomi lova l 
no nasmehni l . Vse več polje
delskih površin, prehaja iz 
osebne lastnine v družbeno 
lasit, k jer se-obdelujejo pred
vsem s stro j i (kosilnice itd) 
ter uporabl ja vse več agro-
kerničnih sredstev. K a k o pa 

— K a j pa Črnuh tako ošabno v iha svoja okla? 
— M a r ne veš, da je eden redkih .kapitalnih 

kosov' v našem revirju? 

č e n i d o g o v o r o v m e d 
l o v c i i n g o z d a r j i . . . 

Razumljivo, da na vse te 
pereče probleme v nižinskem 
predelu lovišč lovci brez po
moči organov komune in osta
lih občanov ne moremo veliko 
vplivati. To je tudi eden Izmed 
glavnih vzrokov, da je v lovi
šču L D Nt>vo mesto stalež ple
menite parkljaste divjadi tako 
porazen. Navedli bomo samo 
en primer lz preteJklosti, kate
rega posledice bomo še dolgo 

- Torej bomo glasovali za uvedbo čuvajske službe? Manj j ih bo, kot je 
"zdaj lovcev, pa bomo imel i potlej le več m i r u . . . 

najmanj pa v našem pokrajin
skem glasilu Dolenjskem listu. 
Ce danes ne moremo razprav
ljati o lovskem turizmu v na
ših nižinskih loviščih, tega mi, 
dolenjski lovci, nismo krivi. Po 
vojni smo storili vse, kar je 
bilo mogoče, za nasaditev in 
gojitev poljske perjadi. Uvozili 
smo na stotine fazanov ln Uso-
če fazanjih jajc, na stotine 
jerebic ter desetine zajcev za 
osvežitev krvi, toda brez pra
vega uspeha. Da bi omogočili 
poljski perjadi vsaj skromno 
življenje, smo zgradili desetine 
krmllnic ter Jih v zimskih me
secih redno zalagali s krmo. 
Samo LD Novo mesto Je v zad
njih treh letih nabavUa čez 
5000 kg koruze na storžih. Naši 
člani so v najslabšem vremenu 
raznasall krmo po lovišču, 
prirejali smo prave »hajke-" na 
roparlce ' ln poljske škodljivce. 
Toda komaj se je pojavila ta 
prelepa perjad na poljih, so 
kmetje že začeli godrnjati: »Se 
tega uničevalca poljskih kul
tur nam Je bilo treba!« 

R a z l i k a m e d 
d o l e n j s k i m t e r š t a j e r 
s k i m i n p o m u r s k i m 
k m e t o m 

Ko l i kok ra t smo našli po
drta krmišča za fazane, ob 
košnjah i n žetvi Je bi lo u n i 
čenih nešteto gnezd, pobit ih 
nešteto jajc. Seveda so tudi 
med našimi kmet i l jubite l j i 
naravnih lepot, vendar so 
bolj redk i . 

K a k o drugače Je to v Po -
mur ju l n na Štajerskem, 
kjer kmetje sami fazanja a l i 
jerebičja jajca polagajo do
mači perjadi v valjenje, ker 
se dobro zavedajo, kako ko 
r is tna je ta poljaka perjad 
pr i uničevanju pol jedelskih 
lnsektov. Analize zahodno
evropskih kmet i j sk ih inštitu
tov dokazujejo, da tvori jo t r i 
četrt hrane p r i fazanu škod-

to vpl iva na gojite-/ l n vdr -
ževanje poljske divjadi , k i 
pride v postov za iavajanje 
lovskega tur izma, na to vpra
šanje naj odgovorijo kmet i j 
s k i strokovnjaki , k i ta s red 
stva in kemikal i je za inten
zivno obdelavo kmet i j sk ih 
površin uporabljajo! 

D i v j a d i m a č e d a l j e 
m a n j m i r n i h k o t i č k o v 

Kje je vzrok za take ln po
dobne lovske razmere na Do
lenjskem, predvsem v najbližji 
okolici Novega mesta? Vzrokov 
za to Je seveda nešteto, eden 
je tudi ta, du se je Dolenjski 
pred vojno v lovsko cUčnem 
in kulturnem pogledu posveča
lo zelo malo pozornosti ln da 
so bila vsa boljša lovišča last
nina fevdalcev oziroma velepo
sestnikov, ti pa so se zelo ma
lo brigali za lovsko kulturo, 
ker so Iskali v loviščih le oseb
ni užitek In materialne koristi 
od plena. Razumljivo, na se Je 
zaradi takih razmer razvijal 
tudi divji lov. Zato imamo še 
sedaj v nekalerlh loviščih te
žave, saj p m L u d valit divji 
lovec In zankar še vedno za 
Junaka. Vendar se zaradi če
dalje višje življenjske r .mu in 
splošnega napredka tudi ie raz
mere boljšajo. 

Ce smo ugotovili, da so nizin
ska lovišča v okolici Novega 
mesta tako rekoč uničena, mo
ramo navesti še vzroke, k i 10 
na to vp'lvall. Naglo se razvija
joča industrija Je pritegnila 
tisoče novih prebivalcev, k| ob 
proitcm času Iščejo oddiha v 
naravi. Tako skoraj nI najti 
mirnega kotička, kjer bi te 
divjad lahko zadrževala. Potem 
so tu komunikacije, k| poteka-

• Jo skozi Dolenjsko. Tako Je 
blln samo na relativno kratkem 
odseku avto ceste med Karte-
Mevlm ln Mičkovcem v " l f ln ' lh 
dveh letih uničenih 17 srn. 
Posebpn problem so Cigani In 
njihovi poi,-pu ui psi, k i l o 
nam uničili veliko mlade div
jadi v okolici Suhorja. Dolenje 
Straže In Prečne. 

občutili v centralnem delu lo
višča. V letih po vojni se je 
število srnjadi občutno zve-
Salo. Tudi jelenjad se je pojav
ljala tu ln tam. toda to neka
terim strokovnjakom s področ
ja gozdarstva ni bilo po volji. 
V svoji »ekonomičnosti- so 
mlade gozdne nasade zaščitili 
pred srnjadjo ln Jelenjadjo ta
ko, da smo spomladi 1957 samo 
v oddelku 12 a v revirju -Bre
zova reber« našli 9 poginulih 
srn. A l i se ne bi gozdarji lahko 
z lovci poprej pomenili? 

Kot že omenjeno, kmetovalci 
nekontrolirano uporabljajo a-
giokemlčna sredstvo. Tako smo 
v predelu Mestne hoste med 
Cegelnioo in Ceščo vasjo našli 
v minulem lovskem lotu 5 po
ginulih srn. ki so bile zastrup
ljene. — Take lovske razmere 
po našem mnenju niso samo 
stvar lovcev, pač pa vseh ob
čanov. 

L o v e c p r e m i s l i 
p r e d e n v z d ' g n e p u š k o ! 

Večina občanov gleda lovca 
kot plenitelja, ki hodi po go
zdovih zgolj za zabavo, le ma
lokdo vidi v njem občana, ki 
skuša v teh skromnih pogojih 
storiti čim več za ohranitev ži
vih naravnih lepot. Lahko za
nesljivo trdimo, da večina lov
cev na Dolenjskem temeljito 
premisli, preden vzdigne orož
je na divjad, to pa predvsem 
zaradi tega, ker hoče očuvati 
divlad, k i smo jo v povojnih 
letih v težavo vzgojili. To J * 
bil tudi eden Izmed vzrokov, dn 
smo lovci, organizirani v LD 
Novo mesto, začeH posvečati 
več pozornosti gojitvi plemeni
te divjadi v našem centralnem 
sredogorskem lovišču Bnzova 
reber. 

Toda tudi tukaj so težave. 
Mellmo na sedem naselit, ka
terih polla so Izpostavljena v 
času zorenla žitnrlr In ostalih 
kultur vpadu divjadi, predvsem 
divjih prašičev ln medvedov. 
Kmeti« v teh naseljih, to Je na 
Daljnem vrhu, Kuzarjevem ka
lu. Jablanu, Globodolu. Pla
nem, na Brezovi rebri v Lipov
cu ter v Dnin It Straži Imajo t « 
xaSčlto nrldelkov skoral pri 
vsaki hiši po enega ali dva 
ps». k i flh v wčemih ur«h pri 

vezujejo k zorečlm poljskim 
pridelkom. Toda zjutraj j ih 
navadno odvežejo, da se ti 
»dobri« nočni čuvaji potem po
tepajo po lovišču. Njihov plen 
pa je mlada plemenita divjad, 
saj se divjega prašiča ali med
veda tak vaški »bevskač- ne 
upa lotiti. 

0 » d o m a č i h « i n 
o r o š k i h m e d v e d i h 

V centrsJlnem delu lovišča 
L D Novo mesto je precej 
medvedov. Nekaj od teh 
je avtohtonih, še več pa 
je »prišlekov« i z roških go
j i tvenih lovišč. T i prihajajo, 
ko zor i trta, iz kočevskih go
zdov na gostijo. Tud i oves, 
proso i n mlečna koruza j i m 
gredo v slast. Za lovišče pa so 
škodljive posebno vodeče me
dvedke v poznih pomladnih 
i n p r v ih poletnih mesecih, 
predvsem za mlado srnjad. 
V iz trebkih teh kosmatincev 
smo že vel ikokrat našli d l a 
ko srnjadi . Seveda najde ta
ka medvedka, ko išče vse 
noči hrano zase i n svoj " z a 
rod, tudi kako poginulo srno, 
toda v zadnjih treh let ih je 
srnjad, k i je preživela »go
zdarsko selekcijo« v let ih 
1957 do 1953 v revir ju Brezo
va reber, zdrava. 

Trditev nekaterih izkušenih 
lovcev v LD Novo mesto, da 
medvedje uničujejo srnjad. Je 
točna. Kot smo že omenili, smo 
lovci temu predelu lovišča po
svetili največ skrbi. Zgradili 
smo lovsko kočo s pomočjo go
zdarjev, uredili oziroma zasa
dili 5 remiz v okolici najbolj 
ogroženega naselja Brezova re
ber, uredili za medvede v bli 
žini te^a naselja centralno kr
mišče, ki ga zalagamo povpreč. 
no 8 mesecev v letu. kar Je ve
liko finančno breme za LD . 
Morda bo kdo od lovcev dejal: 
»SnJ vam služI za odstrel med
veda, lisic ln ostalih lovskih 
škodljivcev!- Toda krmišče 
vzdržujemo že 13 let, v tem času 
pa smo imeli samo tri inozem
ske lovske turiste, oziroma smo 
uplenili 3 medvede, kar nika
kor ne krije Izdatkov za krmi
šče. Smo pa s krmiščem 
zmanjšali škodo na okoliških 
poljih, zaradi česar ga tudi 
vzdržujemo. Zgradili smo 23 vi 
sokih prež za opazovanje In 
odstrel divjadi. 31 solnjc in po
stavili dve večji krmišči za Je
lene in srne ter uredili nekaj 
napajalisč v revirju. 

To Je samo nekal naprav, 
katerim posvečamo glavno po
zornost. Ne moremo pa našte
vati vseh ostalih dejavnosti, 
ki zahtevajo od lovca ogrom
no truda, ter nešteto noči, pre
čutlh na tleh ln visokih prežah 
ob zorečlh poljskih pridelkih 
ali sredi gozdov, ko včasih v i 
harji lomijo vrhove dreves. Za 
tako dejavnost je pač potrebno 
pricej IdoUzana, ki pa je naj
večkrat nag*flen z neuspehom 
ln kritiko občanov. 

P a r k l j a s t e d i v j a d i 
i m a m o p r e m a l o 

Kljub vsem naporom pa so 
rezultati gojitve skromni. Lovi
šče Je revno s pnrkl.lasto div
jadjo. Ima sicer primerna p i s l -
šča, vendar Je skoral brez vo
de. V lovišču sc nahajati dve 
dobri luipajallščl, vendar sta 
stalno onesnaženi po divjih 
prašičih ln medvedih. Kjer pa 
se ti »smrdljlvcl- kalužljo ln na
pajalo, tja srne In Jeleni ne 
hodljn pit. Zaradi tegn Je bilo 
pred vojno v tem delu lovišča 
veliko več srnladi. Takrat Je 
bil medved redkost, divjih,pra
šičev pa sploh nI bilo, v lovi
šču Jc bil mir ln dobro orga
nizirana čuvajska služba. 

I m a m o p o g o j e 
z a o r g a n i z i r a n l o v s k i 
t u r i z e m ? 

A l i po vseh naštetih teža
vah, k i so v loviščih v oko
l i c i Novega mesta približno 

(Nadaljevanje nn 9. str.) 



Mladina pravi: več sredstev za kadre! 
Občinski komite Z M S v Novem mestu je orga

niziral v Šmarjeških Topl icah od 4. do 8. marca 
seminar za svoje člane in predsednike nekaterih 
večjih aktivov Z M S . Na seminarju so predavali 
družbeno-politični delavci o kmetijskem vprašanju 
v novomeški občini, delu družbenih služb pri skup
ščini občine, aktualnih nalogah Z K . S Z D L in s in
d ika ln ih organizacij ter o delu občinskega komiteja 
Z M S z mladinskimi aktivi . 

V razpravi so mladinc i 
opozor i l i predvsem na neka
tere težave vaške mladine, k i 
odhaja v mesta, ker ne vi
d i bodočnosti v kmeti jstvu. 
Z last i je res, da delajo kme
tovalci v težjih pogojih kot 
industr i j sk i delavci , . osebni 
pre jemki pa so v kmeti j
stvu precej nižji. 

Udeleženci seminarja so 
poudar i l , da Ja treba v 
kmet i jsk ih delovnih organiza
c i jah organiz irat i s istem Izo
braževanja, ker je prav v 

kmeti jstvu največ nekvali f ici
ranih delavcev. Men i l i so tu
di , da vprašanja pomanjka
nja delovne sile ne bo mož
no uspešno reševati s se-
zonci. 

N a seminarju so naglasi l i , 
da morajo mlad insk i akt iv i 
tesneje sodelovati z družbe-
no-političnimi organizacijami, 
zlasti z Z K , Socialistično 
zvezo l n s ind ika ln imi po
družnicami. V skupni akci j i 
vseh teh v podjetju b i hitre
je reševali razna vprašanja. 

Mnenje, naj b i mlad insk i 
akt iv i skrbe l i le za kultur-
no-zabavno ter športno živ
ljenje n i pravi lno, ke r od
vrača mladino od reševanja 
njene problematike. 

K o je tekla beseda o izo
braževanju i n kadrovanju 
mladine, so ugotovili , da je 
za kadre namenjenih še vse 
premalo sredstev. K d o r inve
st ira le v stroje in zidove, 
še ne bo imel moderne pro
izvodnje. Z M S mora zahteva
t i , da bodo pripravl jena tudi 
sredstva za kadre. 

Razen tega je bi la na se
minar ju obravnavana tudi 
ostala problematika, k i jo 
mladina rešuje p r i svojem 
delu. D i j ak i srednjih i n stro
kovnih šol b i se mora l i bolj 
prizadevati za uveljavljanje 
dijaške samouprave. Poudari
l i so, da morajo d i jak i so
delovati p r i izdelavi statutov 
Šol. V n j ih naj bodo zasto
pane vse dosedanje pridobit
ve razredne in šolske skup
nost i . 

Z vsemi sklepi seminarja 
bo občinski komite Z M S se
znani l aktive Z M S . Vsa ta 
l n podobna vprašanja bo 
obravnavala tudi republiška 
konferenca Z M S , k i bo v 
Ljubl jani 3. i n 4> apr i l 

H. V. 

M i h a Maleš: M L A D O S T . ( b a r v n a litografija, 1957) 

Navidezna ali resnična nedelavnost? 
V tovarni Šivalnih strojev na 

Mirni Šteje mladinski aktiv okoli 
90 članov. Toda o njegovem delu 
je kaj malo slišati, vsaj o delu 
organizacije ne, čeprav si posa
mezniki tu in tam po svoje pri. 
zadevajo. 

Zanimivo je, da nedelavnost 
mladine v tem kolektivu že več 
let pojasnjujejo z istimi »ugoto
vitvami«: mladina se vozi, vajen
ci nočejo na sestanke, vodstvo ak
tiva ne zna organizirati privlač 
nih sestankov itn. Resnica pa bo 

bržčas drugje. Potrebno bi jo bilo 
iskati v zanemarjenih odnosih vod
stva delovne organizacije do mla
dinskega aktiva. V tem smislu 
so znatno popustile tudi politične 
organizacije in samoupravni ter 
upravni organi v podjetju, ze to, 
da nekateri od vodilnih ugotavlja
jo, da so »nekoč vabili mladince 
na seje delavskega sveta,« da pa 
zdaj nI več tega, Je zelo važno 
dejstvo za razumevanje razmer, v 
kakršnih se je znašla mladinska 
organizacija. Vodilni prav tako 
»pogrešajo« delovne programe 
mladine. »Mladina nam je včasih 
dostavljala zelo pregledne progra
me, zato smo ji pomagali, ne da 
bi nas bilo treba posebej prepri
čevati. Tudi zdaj bi lahko, če bi 
imeli kaj otipljivega v roki. Tako 
pa . . . saj niti ne vemo, če mla
dinski aktiv sploh obstaja!« 

Prav gotovo je res, da vsaka ta
ka /in podobna izjava (beri »ugo
tovitev«) cika na to, da je resni
ca o nedelavnosti mladih slej ko 
prej v pomanjkanju stikov in 
spodbud. Ce pa Je glavna ovira 
re3 v tem, da posamezniki v vod
stvu podjetja ne dobe v roke de
lovnih programov mladine, t i se 
morali podvizati in vprašanje re
šiti. Vendar mladina (tista v or
ganizaciji) menda ni sama spo
sobna napraviti tak program. Za
to bi morali poklicati na pomoć 
mlado inteligenco (iz vrst tehnič
nega in strokovnega kadra), ki bi 
se v danih razmerah bolje zna
šla od povprečno Izobraženega 
mladinca. Toda spet se vsiljuje 
pomislek, če je to dovolj za delo 
neke organizacije. Čeprav bi for
malni strani pogoja za boljše de
lo zadostili, pa bi zelo težko pri
čakovali vidnejši uspeh. To bo 
vse dotlej, dokler bodo nedelav
nost mladine v tovarni pojasnje
vali z dvomljivimi razlogi. 

Vprašanje nedelavnosti mladin
ske organizacije je kljub navidezni 
zainteresiranosti vodstva delovne
ga kolektiva TSS za pomoč akti
vu ZMS vredno obdelave, za kate
ro bi našli na tem mestu premalo 
prostora. Možno Je trditi, da je 
omenjena otopelost v nekakšnem 
skladju s splošnim razpoloženjem 
v kolektivu, čemur so bolj aH 
manj podvržene vse množične or
ganizacije v podjetju. Zakaj tudi 
glas teh organizacij je večkrat ta
ko tih, da ga spričo »dogodkov« v 
podjetju skoraj ni slišati. To pa 
je najbolj zaskrbljujoče. Zaskrb. 
ijenost je močnejša zlasti pri ne* 
katerih posameznikih, ki jim ni 
vseeno, kako si podjetje utrjuje 
življenje. To tem holj. ker so tu-
di pred TSS mnoge pomembne na
loge in težave. Omenimo naj samo 
boj za 42-umi delovni tednik, skrb 
za plan in rekonstrukcijo podjet
ja. 2e samo ta vprašanja nalagajo 
političnim silam nenehno budnost 
in skrb za pravilno izvajanje na
črtov. Pri tem pa bi morali sli
šati tudi glas mladih, glas tiste 
generacije, ki bo zasedla mesta 
starejših tovarišev. Ce pa bo šla 
mladina po sedanji poti. bodo do
bili starejši slabega naslednika. 
N» dovolj, da mladi čutijo potre
ba po izboljšavah, to morajo tudi 
primemo uveljaviti. Mladinska 
organizacija Jim daje vse, da lah
ko to dosežejo. 

Ne Bi mogli reči, kdaj bo mla
dina (ne le aktiv ZMS) spoznala, 
da je vsaka otopelost škodljiva. 
Ne bi tudi mogli reči, kdo bo U-
sU, ki bo naposled začel prebi
jati le preveč pretirano strpnost 
mladih. Lahko bi pa povedali, da 
bodo razmere in življenje v ko
lektivu tisti, ki bodo začeli dra-
mjltl, najprej posameznike. fc'O-
tem pa organizacijo v odbil, Ze. 
lell bi le, da bi do tega lonalu 
prišlo. Tovarna šivalnih strojev ja 
menda tak kolektiv, kjer je tO 
možno pričakovati. 

Pogovor z delegatom 
Mlad ina je zelo tenkočutna 

za probleme. H i t r o zavzame 
svoje stališče. i n se navadno 
postavi na stran t ist ih, ka 
zahtevajo izboljšave. 

N a to sem mis l i l , ko sem 
se pogovarjal s predsedni
kom aktiva Z M S v »Kemo-
opremk 25-letnim s t ro jn im 
tehnikom Francem B iz jakom. 
N a prv i republiška konferen
c i Z M S (3. i n 4. apri la) bo 
zastopal trebanjsko mladino. 
Vprašanja, k i sva j i h načela, 
so se nanašala predvsem na 
tiste delovne organizacije i n 
področja, kjer sicer številna 
mladina Se n i prišla do po-

»Zolo pereče je na pr imer 
vprašanje vajencev,« je začel 
Franc. »Ta mlad ina je na 
splošno še zelo zapostav'je-
na. Predvsem n : urejeno na
grajevanje za čas, ko so 

i V - r -

vajenci v uku . Redne nagra
de, k i j i h prejemajo, so pre
nizke, denar največ porab i 
jo za šolnine. Vprašanje bo 
treba uredit i , saj dela vaje
nec kot polkval i f ic i ran dela
vec, prav ih osebnih dohod
kov pa ne prejema. V p r i 
merjavi s priučenim delav
cem je vajenec neprimerno 
na slabšam. Ne le da n i p r i 
merno nagrajen, ampak je 
oškodovan tudi p r i službenih 
letih. Vajencu službena leta 
ne teko, dokler ne postane 
pomočnik.« 

Če je tako, bo mora la re
publiška konferenca Z M S po
svetita temu vprašanju po
sebno pozornost,« sem pr i 
pomni l . 

»Tako je. Vsa ta vprašanja 
bo treba resneje načeti že 
zategadelj, ker so vajenci v 
nekeni smis lu že izenačeni z 
ostal imi člani v delovnem 
kolekt ivu. Imajo pasivno i n 
aktivno vol i lno pravico, se 
pravi , da volijo upravne ta 
samoupravne organe in so 
lahko tudi sami voljeni.« 

»Kaj še teži mladino?« 
V trebanjski občini je 

vpra-šanje samskih stanovanj 
eno najtežje rešljivih. Tak ih 
prostorov do zdaj še nismo 
im? l i , pa tudi za bodoče ne 
kaže bolje.« 

»Tu in tam slišimo, da so 
štipendijski . sk ladi v več 
podjetjih neizkoriščeni, • ozi
roma porabljeni za druge 
namene.« 

»V podjetjih nenehno po
udarjamo, kako važno je 
imet i kadre. Ce j i h hočeš 
imeti, pa j i h moTaš sam 
vzgojiti. Delove organizacije 
res imajo take sklade, ven
dar so tudi pr imer i , da n j i 
hova sredstva niso prav iz
koriščena. V TSŠ »Mirna« so 
mora l i vajenci sami plačeva

t i šolnine. Nekatera podjet
ja so vprašanje lepo rešila l n 
odstotek, prispevka iz oseb
n i h dohodkov še povečala. 
Pr ipomni t i pa moram, da se 
štipendije niso povečale.« 

»Mladina i z podjetij tre
banjske občine n i tekmovala 
za povečanje delovne s to r i l 
nosti.« 

»Preveč smo se zadrževali 
p r i samem pojmu tekmova
nja, ker s i nismo b i l i na 
jasnem, kakšno naj bo, kaj 
je treba upoštevati i n kako 
j « možno sodelovati. Zdaj. 
ko je tekmovanje podaljšano 
do 25. maja, se bodo mor
da posamezna podjetja v k ' j u -
čdla vanj.« 

»Vaše podjetje je eno red
k i h na Dolenjskem, k i Ima 
tol iko mlad ih delavcev.« 

»V Kemo-Opremi je 80 od
stotkov l jud i do 25. leta sta
rosti . P r i m e m o temu je mla 
d ina zastopana v upravnih in 
samoupravnih organih. Me 
ram reči, da je p r i nas del'J 
mladine debro steklo m ni
mamo ovir. M lad ina sama je 
zainteresirana, da dobi pod
jetje čim prej nove prosto
re. N a sestanku smo skleni
l i , da bo vsak mladinec p r i 
tej gradnji oprav i l 50 u r pro 
stovoljnega dela. V zameno 
za to j i m bo podjetje dalo 
k lubsk i prostor. 

I. Z . 

• V tovarni »Jugoturnina« v 
Kralovcu so pred kratkim preiz
kusili ladijski motor z močjo 3750 
KS To Je največji ladijski motor, 
k. so ga izdelali v tej tovarni. 
Dobavili ga bodo puljski ladjedel
nici, ki ga bo vgradila v eno Iz
med večjih potniških ladij za Ja
dransko linijsko plovbo na Reki 
Po naročilu neke poljske ladjedel
nice pa bodo v karlovški tovarni 
izdelali tudi ladijski motor z 
2G50 KS 

ZAKAJ SE JE MLADINA 
PREMALO UVELJAVILA 

Nedavno tega Je bila v Črnomlju razširjena seja občinske
ga komiteja ZMS, na kateri so razpravljali predvsem o vzgoji 
ln izobraževanju mladine. Ko so analizirali sodelovanje mla
dih v organih samoupravljanja, so ugotovili, da ne opravljaj« 
svojih nalog tako, kot smo pričakovali. Vse premalo posegajo 
v razprave o proizvodnih problemih podjetij, o Izboljšanju 
tehnologije, o strokovnem usposabljanju ln tudi premalo so
delujmo pri pomembnih odločitvah. Vzroke za to pa so ude
leženci plenuma kaj kmalu našli. 

Mladina, k i je bila Izvoljena v organe samoupravljanja, ni 
bila pripravljena na tako odgovorno delo l n nt bila dovolj 
seznanjena z vlogo, pravicami In dolžnostmi teh organov, zato 
je jasno, da kaj posebnega ni mogla prispevati. Vse to Je 
plenum privedlo do sklepa, da bo v kratkem organiziral več 
seminarjev za mlade proizvajalce — upravljavce. 

V razpravi so poudarili, da bi morale šole posvetiti več 
pozornosti idejni in morami vzgoji mladega rodu in njihove 
sile usmerjati v ustvarjalnost, Izobraževanje ln socialistično 
vzgojo. Mladini bi bilo treba nuditi več pravega razvedrila, 
razen tega pa jo pritegnili v organizacije ln društva, kot so: 
Počitniška zveza, taborniki, Planinsko društvo. Društvo ja
marjev ter razna kuiturno-umetniška društva. Tu naj bi mla
di našli take oblike dela, ki bi jih privlačile bolj kot gostin
ski lokali. 

Ko so člani plenuma razpravljali o strokovnih kadrih in šti
pendiranju, so ugotovili, da štipendijska politika v črnomalj
ski občini doslej ni bila dovolj smotrna. Razen tega so šti
pendije prenizke. Visokošolc! iz domače občine dobe povpreč
no 8.000 — 12.000 din štipendije, podjetja iz drugih kraj.*v pa 
nudijo študentom «e enkrat več, zato ni čudno, če je nekaj 
vlsokošolcev že razdrlo štipendijske pogodbe. Ker pa Je po
manjkanje strokovnjakov prav v Bell krajini posebno pereč 
problem, bi bilo treba že zdaj računati na posledice take 
štipendijske politike. 

Plenuni, na katerem so bili prisotni vsi predsedniki mla
dinskih aktivov, predsedniki komisij pri občinskem komiteju 
ter predstavniki družbeno-pollUčnlh organizacij in društev, 
kakor tudi občinske skupščine. Je zelo uspel. Upamo, da 
!>•> glas mladih vendarle prodrl do odgovornih organov v 
občini in da bo v bodoče čutiti več skrbi za vzgojo mladega 
rodu in strokovnjakov. 

JOŽE S K O F 

0 dolenjskih lovskih razmerah 
(Nadaljevanje z 8. str.) 

povsod enake, še lahko govo
r imo o organiz iranem lov
skem tur izmu? Brez pomoči 
odgovornih komuna ln i l i oz i 
roma občinskih organov ne 
bo šlo. Potrebna je pred
vsem dobro organizirana ču
vajska služba. Toda s tem se 
nekateri lovci ne strinjajo 
Povsem. A l i bodo finančni iz
datki za čuvajsko službo 
tudi upravičeni? A l i bodo 
uspehi gojitve boljši kot so 
danes, ko večina lovcev vlaga 
skoraj ves svoj prositi čas v 
lovišče? Nastane tud i praša-
•Vje, kdo bo to zmogel. Do 
sedanja finančna bremena so 
lovske organizacije reševale 
Po načelu: ko l i ko r i z lovišča, 
koliko v lovišče, p lus lovska 
škoda. Toda zaradi naštetih 
ProV.emov, k i veljajo pred
vsem za revna i n ogrožena 
lovišča, nastane resno vpra-

odkod sredstva za 6u -
3 * * ? * * » . k i naj bd po-
tart*££* turteeni, od 

«wskih organizaci j . 

M e d v e d i n d l v „ p r a 5 | { 

n e č a k a t a z a v s a k i m 
d r e v e s o m . . . 

V s i smo si verjetno enotni, 
2* » Izvajanje lovskega t u 
nama v naših loviščih pr ide 
T J ^ e v Predvsem črna d i v -
J « 1 . t o - j e medved tn d iv j i 
Prašič. Toda kandidatov za 
ooMrel medveda je med ino

zemskimi liovukimii tur is t i 
vedno manj, d iv j i pirašič pa 
je znan potepuh, k i se pojavi 
zdaj n a tem koncu lovišča, 
zdaj na drugem. Za odstrel 
b i b i l i p r ime rn i predvsem 
trofejni merjasci , kajt i za vo-
dečo svinjo al i mladiča se 
lovsk i turist ne bo zanimaj. 
Vemo pa iz Izkušnje, da mo
ra biiti trofejni merjasec star 
vsaj 5 do 7 let. Tak i pa so 
v naših loviščih boij redki in 
veliko bolj prev idni kot me
dvedi. A l i bo potemtakem 
pok l i cn i lovec oz iroma lovski 
čuvaj lahko v vsakem pr ime
ru tudi jamčil za uspeh l o 
va? Inozemski turist pač ne 
bo v kakršnih ko l i pogojih 
prečakal več noči zapovrstjo 
ob zorečem pol ju, kot se to 
dogaja p r i nas! N i problem 
upleni t i medveda na krmišču, 
mnogo težje Je uplenit i take
ga previdnega i n preračunlji
vega potepu&kega parkl jar ja . 
Vprašanje je tud i , ko l iko te
rena lahko uspešno nadzoru
je l ovsk i čuva/J. Vsako naše 
lovišče presega 4000 hektarov. 
Oe hoče l ovsk i čuvaj uspešno 
nadzorovati lovišče, pa je 
2000 hektarov več kot dovol j . 

K o ) g o v o r i p r o d 
z d r u ž e v a n j u l o v s k i h 
d r u i i n ? 

No, praksa Je pokazala, 
kdo Je ime l prav. Mnogo 
razpravl jamo o združevanju 
lovsk ih organizacij , češ d a je 
v tem rešitev. Po našem 

mnenju b i bi lo treba neka
tere pojave v zvezi s tem p r o 
blemom nekol iko bolj pre
tehtati. Integracija je postala 
v zadnjem času precej sp lo
šen pojav i n v nekaterih pre
del ih Slovenije v lovskih o r 
ganizacijah še poteka a l i pa 
se je že izvršila. Toda glavni 
namen p r i tem je b i l k o n 
centr irat i finančna sredstva 
za vzdrževanje lovsko-čuvaj-
ske službe ter lovski t u r i 
zem. K a k o Je vse to izved
ljivo p r i lovskih družinah al i 
združeni lovski organizacij i 
na Dolenjskem, je vprašanje 
zase. Ne moremo enostavno 
prenašati šablon iz Pomur ja 
a l i Štajerske, ko je na Do
lenjskem še precej lovcev, k i 
poznajo fazana samo po s l i k i , 
pač pa dobro poznajo divjega 
prašiča- in medveda! Ra zum
lj ivo je, da našteti i n ostal i 
prob lemi ne govorijo ravno 
v p r i d združevanju L D v da 
n i h razmerah. Nekater i lovoi 
vidi jo v združevanju samo 
povečanje težav, drug i pa sa 
mo ožyl problem — rešitev 
finančnih sredstev, ka r b i z 
združenimi l o vsk imi organi
zaci jami verjetno b i l o tudi 
rešeno. Toda samo finančno 
vprašanje s.* ne bo rešilo lo
va na Dolenjskem kot celote. 
Kjer ni idealizma, tudi nI 
uspehov! To velja za vsako 
organizacijo, toliko bolj za 
lovsko. Želeli bi še razprav
ljati o tem vprašanju. 

V imenu LD Novo me«to 
Janko KaHtelic 

Mladinski seminar v Brežicah 
Občinski komite ZMS Brežice Je 

11. marca organiziral v dijaškem 
domu seminar za odbore vseh mla
dinskih aktivov v občini. Seminar 
je delal v dveh skupinah. Dopoldne 
so se mladinci med drugim sezna
nili a aktualno problematiko v go
spodarstvu in v ta namen poslu
šali primerna predavanja. Mladin* 
cem je najprej spregovorila Ml* 
mlca Avsee, šef odseka za gospo
darstvo in linanr* pri občinski 
skupščini Brežice. Predavala je o 
gospodarstvu in z odstotki pod
krepila posamezna povečanja po 
družbenem planu za leto 1964. — 
Drugo predavanje je imela Sprla 
Plrnat, občinski sodnik la prekr
ške, ln sicer o statutu občinske 
skupščine. Trenutno te teme naj
bolj zanimajo oličane, kar je do
kazala tudi zelo živahna razprava. 
Mladinci so poročali o gospodar
skih uspehih ln problemih t svo

jih podjetjih ln razpravljali o iz
boljšavah. Dali so nekaj predlo
gov za statute, ki bodo predloženi 
komisiji za sestavo statuta pri ob
činski skupščini. 

Dopoldne so se mladinci razde* 
lili v dve skupini. Ideološka sku
pina aktivov je imela predat an je 
o idejnosti in idejni vzgoji člove* 
ka; predaval Je tovariš Skalar. 
Milja Pipan, predstavnik ideolo
ške komisije pri okrajnem komi
teju ZMS v Ol ju, pa je vodil ras* 
KH.1.V o metodah in oblikah idej-
iiO'VZgojuega dela. Ostali mladinci 
so razpravljali o nalogah mladine 
v komuni ter o organlzacijsko-teh-
ničnih vprašanjih. l'o končanih pre
davanjih so mladinci na skupnem 
plrnarnem zasedanju, ki ga je vo
dil Vlndo Deržlč, predsednik ob* 
činskega odbora SZDI,. sprejeli več 
sklepov in smernic za delo v akti* 
vih Trni. 

• V letošnjih prvih dveh mese
cih so v kombinatu svinčeno-cln-
kovlh rudnikov v Tropči dosegli 
vidne proizvodne rezultate. Proiz
vodnja cinkovega koncentrata se j# 
povečala za 32 odstotkov, proizvod, 
nja svinčenega koncentrata pa za 
24 odstotkov. Svinca so proizvedli 
več za 12, srebra za 9 ln bizmut* 
za 11 odstotkov. 
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1 2 

T a program 
je občina poslala posamez
n im uradom in društvom 
v mestu, okolici in v Ljub
ljani, ne da bi bila koga 
Izrecno povabila. .»Samo 
to je občina napravila!« 
pristavlja programu do
pisnik Lajbaherice, hoteč 
s tem iznova podčrtati vse 
očitke, ki so v zadnjih le
tih leteli na občinski od
bor v tej zadevi. 

Ce občinska odbor ni va
bi l nikogar, so se zato to
liko bolj podvizali mešča
n i sami: novomeški »SchU-
tzenverein« je vabil ljub
ljanskega, garda je pozva
la v goste gardo iz Krške
ga in domoljubi so pova
bili »Južnega Sokola«. To 
je moral izvedeti tudi felj
tonist A. R. v Ljubljani, in 
da bi se vse skupaj ne iz-
maličilo v kako »slovenar-
sko« manifestacijo, je 13. 
avgusta podrezal: »Kot ču
jemo, so ali bodo povab
l jena vsa tukajšnja dru
štva,« misleč pri tem na 
turnerje, nemško telovad
no društvo in filharmonič 

ha zagrenjena Lajbaherica 
je 17. avg. pisala v svojem 
ljubljanskem dopisu, da 
bo »Južni Sokol« v Novem 
mestu močno zastopan, 
»Laibacher Turnverein« in 
»Filharmonična družba« 
pa, k i sta sicer prejela pro
gram, ne pa vabila, na 
slavnost ne bosta prišla. 
Obenem ugotavlja, da tu
di Zgodovinsko društvo, ki 
je jubilejnim svečanostim 
že dlje časa posvečalo vso 
pozornost, ni prejelo vabi
la, kar da ne more biti do
volj opravičeno s princi
pom slavnostnega odseka, 
da sploh n o b e n e g a dru
štva posebej vabilo ne bo. 

»Veliko govore -
nič ne delajo...« 

Novomeščani pa so ime
li medtem samo to skrb, 
kako bi slavnostne dneve 
kar najbolj slovesno pre
živeli. Nihče ni več misli l 
na velike načrte preteklih 
dveh let. Stotero drobnih 
brig je rodilo stotero drob
nih načrtov in stotero pre-< 

in Valentin Zamik, zvesta 
vodilu, k i ga je Zamik le
ta 1862 napisal Levstiku: 
»Politika naša, mislim, je 
ta, da narod budimo, bu
dimo in budimo iz zaspan-
stva na vsih oglih, kjer se 
le da, posebno pa svoje 
mestjanstvo« 

Ob poteku novomeškega 
praznika so vsi naši časo
pisi prinašali obširna po
ročila: v »Novicah« Vi l jem 
Ogrinec in Valentin Zar-
nik, v celovškem »Sloven
cu« Josip Nolli, v »Trigla
vu« neki R. i n v Lajbahe-
rici njen dopisnik Kare l 
Kastelic. 

Da j e bilo vse mesto v 
zastavah in vencih, mlajih 
in -cvetju, ni treba poudar
jati; lokalna posebnost pa 
so bi l i venci iz trte z zre
l imi grozdi. Dva slavoloka 
s slovenslumi napisi in šte
vilni slovenski transparen
ti so pričali o uspešni agi
taciji peščice rodoljubov, 
zavest povezanosti z osta
l imi kran j slami mesti pa 
so ponazarjali grbi kranj
skih mest na slavolokih in 

Postavljanje novomeškega vodnjaka v gorcn.jcavstri jskem Trabergu. Vodnjak 
so mestni očetje prodali leta 1903 prof. C . Pammer ju (desni za patrom, s pere

som za klobukom) 

no družbo, ki bodo z za
stavami in deputacijami 
»zgodovinsko važno slav
nost najpomembnejšega 
mesta na Dolenjskem« 
spremenili v pravi »Lan-
desfest«! (= praznovanje 
dežele Kranjske). 

K o so Novomeščani bra
li te pobožne želje, je dr. 
E . H . Costa že imel v ro
kah povabilo na Sokole s 
sporočilom, da bodo za 
prevoz iz Krškega do No
vega mesta in nazaj, kot 
tudi za hrano in stanova
nje gostov skrbeli mešča
ni sami. To je dr. Oosta 
sporočil Sokolom s pri-
stavkom, da bi bilo prav 
»to častno vabilo ne odre
či, temveč v prav obilnem 
številu Novo mesto obiska
ti«, nakar se je prijavilo 
57 članov, o čemer so »No
vice« veselo zapisale: »Ka
kor slišimo, bode »Sokol« 
radosten spolnil Novome-
ščanom to željo in si pri
družil še čitavnlčnlh pev
cev, da se z domačo pes
mijo in domačo umetnost
jo povzdigne slovesnost 
zgodovinskega glavnega do
lenjskega mesta,« pristav-
llaioč željo, »naj slovesna 
500-letnica obenem bode 
prvoletnica pravega narod
nega življenja v Novem 
mestu. Saj ne bo prezgo
daj!« Na vabilo ljubljan
skemu »Turnvereinu« pa 
so se podpisali le trije me
ščani! Zaradi tega neuspe-

pirov; B . Jentl, odposlanec 
Sokolov, k i naj bi pred
vsem poskrbel vse potreb
no za b e s e d o , k i so 
jo nameravali Sokoli pri
rediti izven najavljenega 
programa, je v pismu dr. 
Costi takole označil praz
nično vročico Novega me 
sta: »Novomeščani so vsi 
na nogah in mrgolejo sem 
ter tja, ter veliko govore 
in nič ne delajo«, in ob 
koncu pisma zopet: »Vsi 
govore In nobeden ne de
la. Sem ter tje tekajo, pre
pirajo se ln reči vravnujc-
jo, k i niso omena vredne.« 

S kakšnimi občutki je 
vse to vrenje opazovala ka-
zinska družba, kateri Je 
bil pr ihod »Južnega Soko
la« in neudeležba turner-
jev zlovešče znamenje no
ve, nji manj prijazne ere, 
nam odkrivajo besede, k i 
j ih je po pričevanju prof. 
i?. Seidla izrekel občinski 
odbornik J . Pollak in jih 
je V. Zarnlk postavil za 
moto svojemu opisu tistih 
dni: »Blssens bos, majne 
Herren, vor bos ich am 
majsten fllrchten thu — 
vor zwaj Dingen: vor die 
Cholera und dde Sokole!!« 
(Veste kaj, gospodje moji, 
česa se najbolj boj im — 
dveh stvari: kolere in So-
kolcev!) Ta strah pa ni bil 
čisto neupravičen, saj sta 
se takrat iz Zagreba v No 
vo mesto ravnala tudi ne
povabljena Fran Erjavec 

mlajih. N a rotovžu je po
leg drugih visela tudi veli
ka mestna zastava v mo
dro—belo—rdeči barvi. 

V petek, 18. avgusta, so 
prihajali prvi gostje, ljub
ljanski strelo], k i so v so
boto po pozdravu grmske 
ga graščaka Antona Smole 
pričeli z nagradriim stre
ljanjem. V soboto, 19. av
gusta zvečer je okoli 300 
meščanov zaman pričako
valo Krčane, k i j ih je za
držal dež, ob osmih pa sta 
dva možnarska strela da
la znak za razsvetljavo. 
Vse je bilo na nogah ln \ 
spremljalo godbo p r i nje
nem obhodu po mestu, ln 
Kastelic pravi, da se je ob 
10. zvečer človek komaj 
pre ril skozi množico. 

Petstoletnica -
»rojstni dan na
rodnega gibanja« 

V nedeljo, 20. avgusta, se 
le po sprejemu krške gar
de, maši pri frančiškanih 
ln paradi obeh gard nagr-
nilo do poldrugega tisoča 
ljudi v Kandij i k spreje
m u Sokolov, k i j ih je po
zdravil L. Ravnikar z željo, 
»da bi današnji dan za do-
lensko stran zlata zora 
lepše dobe nastopila!« in 
»da svečanost 500-letndce 
in prihod Sokolcev bi l ie 
Novomestu rojstni dan na
rodnega gibanja«. Po za

hvali Nikodema Ravnikar
j a je vsa množica ob zvo
kih godbe i n vzklikanju 
spremljala goste do mo
stu, kjer je vrsta deklet 
pričakovala Sokole in nji
hovo zastavo okrasila z 
dvema lipovima vencema 
in narodnim trakom. Mno
žica je rasla vedno bolj, 
pozdravljanje ravno tako 
in ob zvokih »Naprej, za
stava slave« j e vkorakal 
»Južni Sokol« v Novo me
sto. N a pot j im je sijalo 
sonce kot Napoleonu pri 
Slavkovem, pravi Zamik, 
ki meni, da )e bi l ta po
hod »za nemskutarijo, k i 
se je 500 let tam gnjezdila, 
šopirila in na videz že po
polnoma vkoreninila, pra
v i Waterloo (= belgijska 
vas, p r i kateri je Napoleon 
izgubil svojo zadnjo bit
ko JT« 

Po pogostitvi občinskih 
ubogih v drevoredu (ob 
nekdanjem pokopališču) in 
skupnem oBedu meščan-
stava Slave!« je vkorakal 
(okrožno sodišče) je po
poldne vse hitelo na Trate. 
Do 6000 ljudi po Kastelicu, 
3—4000 po Ogrincu in nad 
4000 po Zamiku se je zbra
lo na veselici. Godba - in 
ples in obilno založene mi
ze osmih krčmarjev so 
ustvarjale pravo razpolo
ženje, središče vsega zani
manja pa so s svojo telo
vadbo in petjem narodnih 
pesmi bifi Sokoli, ki so 
po Zamiku »imeli neznan
sko radovedno občinstvo 
od moža v prtenih hlači-
cah do najodličnejšega No-
vomeščana.. . kmetje, de
lavci, strgarji, stražarji, 
uradniki vseh oddelkov, 
fajmoštri, kaplanje, patri 
in fratri, prost, mestni žu
pan, predsednik deželne 
sodnije«, vse se je gnetlo 
okoli njih, med njimi tudi 
vitez Bosizio, zastopnik de
želnega namestnika. 

Plezanje na mlaj in sre-
čolov, k i ga je priredila 
občina, sta imela obilo vne
tih tekmovalcev in kupo-
valcev (prodanih 2500 srečk 
po 10 krajcarjev), mnogi 
so za spomin kupovah 
Tandlerjev spominski Ust 
z nemškimi in slovenski
m i verzi, kmetsko prebi
valstvo pa je s skrbjo ugi
balo o Sokolih, katerih ga-
ribaldinske rdeče srajce so 
bile zanj nekaj čudno 
skrivnostnega. K o se Je 
prhnlkal večer, je Josip 
Nol l i v razigranost množi
ce ukresal še nekaj zub-
ljev narodnega navduše
nja, zahvaljujoč se mešča
nom za gostoljubnost in 
želeč, naj bi petstoletnica 
»ne ostala v našem spomi
nu samo zavoljo dobre pi
jače in obilne pojedine, te-
muč zavoljo tega, ker bo 
gotovo l n mora biti mati 
narodnega preporoda, ma-

(Nadaljevanje in konec) 

2. marca je brigada odšla po ranjence iz Dolenj
skega odreda in brigad, k i so se bojevali severno od 
železnice Ljubljana — Novo mesto. Toda pr i vasi 
Lešče je padla v zasedo in se morala vrniti. Ranjen 
je bil komandant brigade poročnik Kare l Dimnik — 
Cale, k i je vodil brigado od septembra 1944. 

10. marca je bila huda borba z domobranci na 
vršičku in koti 374. 12. marca je skupno z jurišnim 
bataljonom 15. divizije brigada izvedla napad na H i -
nje in j ih zavzela. Po boju je imela za boj sposob
nih samo še 285 borcev. Sovražnik pa je dobival okre
pitve v ljudeh in orožju tako rekoč neprestano, koli
kor bolj so ga stiskale sile JA in zaveznikov proti 
Nemčiji. Brigade 7. korpusa so trpele izgube, okre
pitve pa n i bilo od nikoder, razen 5. prekmorske, k i 
je prispela iz Dalmacije. Toda t i borci so bi l i slabo 
izvežbani za premikalno vojno in so v nekaj tednih 
pretrpeli strahovite Izgube. Kl jub temu so se mora
le naše brigade umikati vedno globlje v kočevske 
hribe. 

15. brigada je 31. marca odbila izpad iz Novega 
mesta in pobila 12 domobrancev iz 4. pokretnega ba
taljona. 5. aprila 1945 je odšla na sektor Lašče — Pri 
mož. 9. aprila je bila na sektorju okoli kote 870. 
T u jo je zopet napadel sovražnik in j i prizadejal hu
de izgube. Padli so: komandant bataljona Anton 2ni-
daršič, operativni oficir bataljona Franc Kobe iz Ga-
brja, pomočnik komisarja Mile Milčinovič iz Metli
ke. Isti dan je pr i Topl i rebri umr l za ranami po
močnik komisarja brigade Miran Vrančič. 10. aprila 
1945 je bila zopet precej ostra borba z domobranci 
na koti 897. 16. aprila pa je padel poročnik Ludvik 
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Vider, komandant 1. bataljona. Nato je nastopilo 
čudno zatišje, k i si ga je malokdo znal razlagati. So
vražnik se je umaknil v svoje postojanke. O d 24. apri
la do 2. maja 1945 je trajal ta čuden mir, vrstili so 
se samo drobni patruljni spopadi. Tega dne pa je 
15. brigada odšla za sovražnikom in p r i Grčaricah 
napadla kamion umikajoče se nemške vojske ter ga 
zažgala, posadko pa pobila. Sovražnik je imel 17 mr
tvih. 

3. maja je 15. brigada zavzela Gotenico. Domo
branci in Nemci so pričeli brez boja bežati. Takrat 
je brigada zaradi novincev iz 5. prekmorske štela 
461 borcev. 6. maja je prispela brigada v osvobo
jeno Ribnico, 7. maja v Grosuplje, kjer je sovražnik 
dal manjši odpor. Se istega dne je prispela na Mol-
nik pr i Ljubljani in se tam borila ves 8. maj. 

9. maja se je v osvobojeni Ljubljani 15. brigada 
srečala z borci 29. hercegovske divizije, k i so prišli 
iz smeri Vrhnike. Tako je bila 15. brigada 9. maja ob 
3. u r i zjutraj na - Orljah, ob 4. ur i na Bizoviku, ob 
6.30 pa v Ljubljani, kjer se je nastanila okoli želez
niške postaje. Odtod je krenila proti Kamniku. 

10. maja je v Kamniku prevzela in razorožila 
5000 Nemcev. 13. maja je razorožila 800 ustašev in 
poslala v ujetništvo 4000 Nemcev. 14. maja je imela 
tudi zadnjo borbo v okolici Kamnika. Pobila je 150 
četnikov, 50 pa j ih je ujela. 

Vojna je bila torej končana. V Kamniku je bil 
miting, na katerem je bila proslava, toda obenem 
se je razvedelo, da bo brigada razpuščena. Brigada, 
ki je postala v marčnih bojih 1945 v Suhi krajini 
udarna pod vodstvom vršilca dolžnosti komandan
ta brigade poročnika Lojzeta Goloba, je dala svoj 
kader v K N O J , U D V in v razne oficirske šole. Malo 
je bilo takrat v njej Belokranjcev. Veliko j ih je osta
lo po bojiščih širom po Dolenjski in posebno Suhi 
krajini, precej j ih je odšlo v druge enote na razne 
vojaške in politične položaje. Toda dali so brigadi 
svoje ime, i n še vedno so ljudje imenovali 15. bri
gado »belokranjsko«, čeprav je bilo leta 1945 v njej 
ravno Belokranjcev najmanj. 

ti prve dolenske čitavni-
ce«! Spontanemu navduše
nju, k i je sledilo tem be
sedam, pa Zamik sam ni 
preveč verjel, ker v svo 
Jem opisu želi, naj bi No
vomeščani tudi ostali mož 
beseda in res ustanovili či

talnico, da bo »stala trdno 
kot skale ob K r k i in sveti
la sijajno v Izgled vsi de-
žeM«. Da Zarnlk ln Erjavec 
tudi nista mirovala, am
pak »budila in budila na
rod in mestjanstvo«, ni tre
ba še posebej omenjati. 

Novo mesto pred zgraditvijo novega mostu 



M K : „Razgledi v književnosti" 
0 »Mladinska knjiga« v 

L jub l jan i že dolgo n i po
stregla slovenski javnosti s 
tako tehtnim izborom, kot 
so »Razgledi v književnosti 
1918—1941«, k i so nedavno 
izšli v zb i rk i »Kondor«. V 
knj i g i je zastopanih sedem
najst najvidnejših predstav
n ikov slovenske kr i t ike i n 
esejistike, kater ih predstavlje. 
n i izbor 20 esejev i n 12 kr i 
t ik je b i l napisan- i n objav
l jen med dvema vojnama. 
Najbolj je zastopan Jos ip 

V A B I L 0 
na 

IV. redni občni zbor 
P R E Š E R N O V E D R U Ž B E 

bo v nedeljo, 5. apri la 
1964, ob 10. ur i v K l u 
bu l judskih poslancev v 
Ljubl jani , Puharjeva 7. 

D N E V N I R E D : 
1. Poročilo tajništva. 
2. Poročilo nadzornega 

odbora. 
3. Vol itve glavnega 

odbora. 

Vidmar s svoj imi k r i t i k am i 
S. G ruma , A. Gradnika , M . 
Kran j ca i n Prežihovega Vo-
ranca ter z deli , v kater ih 
je obdelal van Goghova pis
m a l n v kater ih razmišlja o 
družbenem pomenu književ
nosti kot umetnosti . Ivo 
Brnčič je predstavljen z 
dvema esejema i n tremi kr i 
t ikami , ostali (S. Kosove l , P. 
Kozak, B . Ziher l i n drugi) 
pa imajo manjši izbor. 

Ko t prav i urednik knjige 
France Zadravec so na te 
knjižne strani uvrščene le 
najbolj značilne sestavine t i 
ste l iterarne teorije i n kr i 
t ike, k i je v času med dve
m a vojnama krepi la kritično 
i n progresivno poglobitev i n 
čistost umetniškega izraza i n 
odraza vseh mora ln ih in so
cia ln ih posebnosti slovenske
ga naroda. Zbrana publ ic ist i 
k a s i je torej prizadevala 
opisati nazor kot tak i n do
ločiti njegovo mesto v umet
n ikov ih stvaritvah i n njego
vem družbenem udejstvova-
nju. Pr iznat i je treba, da sta 
tako založba kot Zadravec z 
»Razgledi« precej prispevala 
k spoznavanju publ ic is t ike t i
stega obdobja na Sloven

skem, k i je danes že zgodo
vina, tako da hoče b i t i iz
bor že neke vrste učbenik. 
To pa delu vsekakor n i 
v škodo. Kn j i g i je dodana 
spremna beseda s pojasni l i 
nekaterih manj razuml j iv ih 
mest i n besednih vez. 

• V ist i z b i rk i so p r i is t i 
založbi izšle »Izbrane pesmi« 
Otona 'Zupančiča, k i j i h je 
uredi l i n j i m spremno bese-

Prof. Jovo Vasic 
Na Bledu je umrl profesor 

Jovo Vasic, tam so ga 7. mar
ca tudi pokopali. Njegova 
smrt je težko prizadela nje
gove domače, pa tudi njegove 
številne znance in prijatelje. 
Jovo je bil po rodu Novome-
šćan, imel je vse znake prist
nega Dolenjca: njegovo stro
kovno znanje — bil je zgodo
vinar, jilozojsko fakulteto je 
dokončal v Ljubljani — je bi
lo bogato in temeljito. Učno 
snov je znal podajati zanimi
vo. Tudi v pogovoru je bil 
zmeraj temperamenten, živa
hen, razborit, šegav in duho
vit. 

Z Jovom sva se spoznala 
brž po vojni. Službovala sva 
ze v poletju leta 1945 v isti 
hiši: v ljubljanski kazini. On 
je bil v oddelku za srednje 
šole na ministrstvu za prosve-
to, ki ga je vodil takrat mi
nister dr. Ferdo Kozak, jaz 
sem bil urednik Državne za
ložbe Slovenije. 

Profesor Jovo je bil stalen 
gost v našem uredništvu, ki 
ga ja vodil tudi novomeški 
rojak prof. Jože Kos. Jovo 
se je zanimal za vse naše de
lo in knjige, mnogo je bral 
in je bil izredno tenkočuten 
kritik. V prostem času smo se 
mnogo družili in Jovo nam je 
pripovedoval o svojem bed
ne i življenju v italijanskem 
taborišču v Conarsu in Tre-
visu 

Pri pomenkih je bil navzoč 
tudi pesnik Igo Gruden, ki je 
vse vtise iz laških internacij 
opisal v svoji pesniški zbirki 
»V pregnanstvo«. Prav tedaj 
je urejal prvo pesniško zbir
ko. — Z zamolklim glasom 
je pravil Jovo spomine na 
dneve v italijanskih barakah. 

Potem pa je prof. Vasic po
stal povsem dkug človek, ko 
je začel odpirati svoje spomi
ne na partizansko dobo. V 
Pviiianc je vstopil po razsu-
l u italijanske Mussolinijeve 
vladavine in se vključil v kul
tno skupino na Primor-
ske>n. Postal je član ISDK 

xaj£ke s k u P i n e I X - korPu-
dece i e b i l a ustanovljena v 
P r i i " 1 9 4 3 v Cerknem na 
ji i?hČem- T a s fc"P.™. ki 
soLlalV*00,™*''1 t l e n 

... . c' le delovala vse do 
-J,T)a,19ii ter je prirejala 

uspele gledalske predstave 

llcm V s e m P r i m 0 * 
Jovo je znal povedati iz 

»OOjegd paituanskega »vije-
*;o mnoge vesele zgodbe. Ce 
Vh ni zapisal in ohranil, je 
mori! škodo. ZnabiU se bo 
oglasil kdo njegovih tovari
šev h igralske skupine in 
nam ohranil njegove anekdo

te in spomine. Jovo je bil tudi 
zelo sposoben klavirist. Na 
izletih DZS nas je -zmeraj 
spremljal in razveseljeval. 

Pogreb Jovana Vasica je do
kazal, kako je bil m'adi mož 
in pedagog priljubljen. Ob 
njegovi smrti so izšli nekro-
logi v Glasu Gorenjske, Delu, 
pa tudi v tedniku TV 15. Prav 
je, da se ga spomni tudi Do
lenjski list, saj je bil Jovo 
dolenjske gore list. Rojen je 
bil sicer v mestu pod Gorjan
ci, a je služboval zmeraj na 
Gorenjskem: na Bledu, na Je 
senicah in v Kranju. Naj mu 
bo ohranjen prijazen spomin! 

J 0 2 E ZUPANČIČ 

do dodal Janko Glaser. Gla-
ser je s tem opravi l ne
dvomno pomembno i n težko 
delo, saj se je bi lo p r i pe
sn iku Zupančičevih kval i 
tet i n življenjskega dela tež
ko odločiti za izbor, k i naj 
bi umetnika predstavi l v nje
govi popolnosti, ne da b i bi
la p r i tem izpuščena kakšna 
bistvena sestavina njegovega 
dela. 

O B N O V I H I Z D A J A H » B O R C A « 

» P O H O R S K I B A T A L J O N « 
Naročniki in bralci knj ig ter knjižnih zbirk, ki 

jih izdaja Zavod »Borec« , so pred kratk im obogatili 
knjižne police z dvema novima knjigama. T o sta 
»Pohorski bataljon« Franceta Filipiča in »Oblaki 
nad sončno deželo« Črtomira Šinkovca. Del i sta 
dragocena pridobitev literature o našem narodno
osvobodilnem boju. 

Pilipičev »Pohorski bata
ljon« je podnasiovljen kot po
glavlje iz zgodovine narodno
osvobodilne borbe v severo
vzhodni Slovenij i . Kn j i ga se 
torej ne omejuje le na opis, 
dejanja in konec slavnega 
Pohorskega bataljona, v ka
terem je padel legendarni A l 
fonz Sarh-Iztok s svoj imi 
mladoletnimi sinovi, ampak 
zajame čas od pojava part i 
zanov na Pohorju do dogod
kov po uničenju omenjenega 
bataljona. ZcK se, da vzbudi 
v bra lcu posebno pozornost 
način prikazovanja dogodkov, 
k i so s i s led i l i v tem koncu 
Slovenije prva t r i Jeta naro
dovega odpora prot i fašistič
nemu nasi l ju. P r i tem se je 
pisec nasloni l na vrsto pisme
n ih dokumentov i n ustne vi
re očividcev dogodkov izpred 
več kot 20 let. Pr i znat i je tre
ba, da s i je Filipič p r i pisa
n ju krepko prizadeval. 
Omembe vredno je, • da je 
zbiral gradivo i n druge do
kazne materiale cel ih 18 let. 
Naloga, k i jo je opravi l , je 
zato vzorno opravljena. K n j i 
gi daje precejšnjo vrednost 
tuđi s l ikovna oprema, med 
katero so našli mesto mnogi 
pretresl j iv i dokument i o naj

težjih trenutkih iz zadnjih dni 
Pohorskega bataljona. Z vsem 
tem s i je Filipič p r i bo r i l eno 
zgornjih mest med osvetlje
valci N O B . 

Črtomir Šinkovec je podob
no nalogo opravi l , ko je na
pisal knjigo »Oblaki nad 
sončno deželo«. Ze sam naslov 
napoveduje, da se bo bralec 
na straneh te knjige seznanil 
z eno najbolj pr izadet ih po
kra j in slovenskega ozemlja, 
s slovensko Pr imorsko . K o 
knjigo prebiramo, se iz opi
sanih dokumentov izlušči re
snica, ka je pr imorsko l jud- " 
stvo ne bo n iko l i pozabilo. 
Šinkovec se n i omeji l le na 
leta vstaje i n odpora prot i 
fašističnemu nasi l ju, k i gaje 
P r imorska trpela dolga de
setletja. Njegovo pero je pisa
lo po obsežnejšem konceptu: 
zapisati je hotelo zgodovino 
slovenskega predela, najbolj 
izpostavljenega nevarnostim, 
k i so ogrožale narodovo na
cionalno i n kui turno samo
stojnost. P i scu se je celotno 
dogajanje posrečilo pr ikazat i 
s precej i z v i rn im pr i j emom. 
Delo je nedvomno dokumen
tarne vrednosti, ker verno 
prikazuje, kako se je borile 
slovensko ljudstvo. 

P. Leonard Kalac 
Pretekli teden je za vedno zaprl 

oči pesnik in knjižničar frančiškan
skega samostana v Novem mestu 
p Leonard Kalac. Umrl je komaj 
poldrugi mesec zatem, ko je tiho 
in skromno praznoval 82-letiuco 
svojega življenja. 

P. Leonard Kalac je prišel v No
vo mesto pred več kot 30 leti. Ta
krat je bil ze znan kot pesnik do
moljubnih pesmi, posvečenih le
potam ln življenju rodne Istre, 
kjer se Je rodil 8. januarja 1882 
v manjšem kraju blizu Pazina. Dru
žina, iz katere je izšel, je dala 
hrvaški, kulturi več pomembnih 
mož. Na tržaški gimnaziji je bil 
sošolec znanega kulturnega delav
ca in prevajalca dr. Rudolfa Mo-
leta, v tem času pa je spoznal pre
zgodaj umrlega Dragotina Ketteja. 
Kalac je začel pesnikova« na trža
ški gimnaziji in njegove prve pes
mi objavljene prav v slovenskih 

in hrvaških dijaških rokopisnih li
stih tistih dni. Najraje je sodeloval 
s tistimi naprednimi duhovi, ki 
so budili narodno zavest med pre
bivalstvom Istre,' kamor je začela 
že ob prelomu stoletja vse bolj 
prodirati romanizacija. Čeprav je 
Kalac živel v samostanu, nI prene
hal z začetnim in nedvomno obe
tajočim delom. Svojo globoko do
movinsko zavest in narodni ponos 
je Izražal v pesmih, ki jih je od 
leta 1908 objavljal v najrazličnej
ših hrvaških listih in revijah, kot 
so bili: »Pučki prijatelj«, »Hrvat
ska škola«. »Naše kolo«, »Naša mi
sao«, »Hrvatska presveta«, »Istra« 
itd Zlasti pomembno je bilo nje
govo sodelovanje v »istri«, ki je 
zbrala okrog sebe mnoge slovenske 
in hrvaške napredne ter od itali
janskih oblasti preganjane ljudi. 
Kalac se ji Je miselno pridružil 
predvsem potem, ko je bil iz rod-

Jaz, vihar, vas bom stri nocoi, 
ko pride na mojih kr i l ih pomlad, 
čez polje v ihra l bom in čez goro _ 
in divjo svobodo proslavljal in rast. 

In lomil bom krone in cvetje bral, 
ki se bo še v popkih skrivalo, 
da sok, ki se v njih prel ival je, 
šumeč valoval čez dolino bo. 

— Jaz sem majhno, majhno drevo, 
ko pride veter, igra se z menoj, 
in če. vihar, pozoveš me v boj, 
kako naj se borim — kako? — 

V iha r poplavlja polje in les 
— kako. kako ti ie, malo drevo? — 
V svobodi razstrlo ie roke drevo . 
in rasle z vihar jem do sinjih nebes. 

( S R E Č K O K O S O V E L . D R E V E S A V DOLINI ) 

18. marca je minilo šestdeset let, ko s« je v Sežani na 
Krasu rodil najpomembnejši pesnik svoje generacije — Sreč
ko Kosovel. V svojih delih ni ovekovcčll le tihih kraških 
gmajn, trpke rdeče zemlje med kraškimi skalami in temnih 
borov, marveč Je vanje vnašal vso družbeno in socialno pro
blematiko slovenskega naroda in svojega časa. Umrl je še 
mlad, v triindvajsetem letu, 87. maja 1926 v Tomaju. Po njem 
se je poimenovala ena izmed najboljših primorskih partizan
skih brigad, po nJem se je poimenoval partizanski moški pev
ski zbor, k i Je ponesel hotenje svojega ljudstva prek naro
dnostnih meja. 

ne Istre pregnan zaradi svojega 
patriotizma. 

P. Kalac tudi po prihodu v Novo 
mesto ni odložil peresa. Svojih 
pesmi ni nikoli izdal v samostojni 
knjigi, pač pa so njegovi verzi, ki 
jih je pisal do zadnjega dne, raz
treseni po revijah in listih. O nje
govih pesniški plodovltosti le to
liko, da je zabeležila jugoslovanska 
bibliografija samo do leta 1940 kar 
93 Kalčevih del. 

S književnostjo p. Kalac ni ni

koli izgubil stika. Kot hrvaško pa 
Je ljubil tudi slovensko knjigo. To 
se je kazalo tudi v njegovem knjiž
ničarskem delu v samostanski 
knjižnici v Novem mestu, katero 
je vzorno urejeval in povečaval. 

Nedvomno Je izgubila Hrvatska 
s p. Kaićem kulturnega delavca, 
ki je bil dolga leta in desetletja 
eden najpomembnejših mož, kar 
jih je dala Istra. Z zlatimi črkami 
bo zapisan p. Kalac zlasti kot na
rodni buditelj. I. Z. 

Budakov „KLOBCIC" na novomeškem odru 
Prejšnji četrtek i n petek 

je novomeška gledališka dru
žina prvič po lanskem uspehu 
nastopila z l judsko veselo.gro 
Pera Budaka »KLOBCIC« i n 
tako prekini la mučen molk 
domače gledališke sezone. Ne 
morem trdi t i , da si je igral
sko močni in talentirani gle
dališki kader novomeškega 
gledališča tokrat i zbra l t rd 
oreh, gotovo pa drži, da je 
taka zvrst odrsk ih upr izor i 
tev za gledalca dokaj pri jeten 
oddih. 

Pero Budak je v »Klob
čiču« hotel pr ikazat i prepro
stega liskega človeka, k i se 
m u prav zaradi neproblemske 
vsakdanjosti spontano poraja 
prob lem reševanja ljubezen
ske etike. Avtor je s spretnim 
zapletom povezal ljubezenski 
četverokotnik v vozel, k i se 
ob koncu razvozla v splošno 
zadovoljstvo. 

Interpretatoru vlog z reži
serjem Francem Kra l j em na 
čelu tore i niso ime l i težke 
naloge, morda nekol iko več 
režiser sam. Uspelo m u je 

igralski ansambel zedinit i v 
enovit i n enakovreden inter-
pretaci jskl pojem, nekol iko 
manj v homogeno povzanost 
nastopajočih. Ce mu je bi la 
pred očmi st i lna doslednost, 
k i j i n i oporekati nit i v 
mask i , kos tumih i n ustrezni 
sceni, b i izrazno moč prav go
tovo dvigni la tudi doslednost 
odrskega jez ika i n nekol iko 
močneje podčrtana mizan-
scena. 

Glavna teža je slonela na 
gostilničarki Roži (Mara Glo-
nar ) , k i kot štiridesetletna 
vdova p r i živem možu razpo
sajeno, včasih celo premišlje
no prodaja žganje, vino i n 
sebe i n k i j i pr i igrana Anica 
(Nežica Cigler) n i t i n i v na-
potje. S svojo dostojno po
dano vlogo je v nekem pogle
du celo presenetila, saj smo 
jo vajeni gledati le v karakter
n ih vlogah. Ce b i svoji ugla
jeni, čeprav tu in tam zasta
re l i govorici dodala kanec 
boholnojše go-itilmlško »lahkot
nosti«, b i postavni adnt liške 
lepotice nedvomno podvoj i l 

simpatije oboževalcev. 
, Josino, k i je zlast i v dru
gem a'elu dogajanja osrednja 
osebnost, je igral E m . l B ra -
tož. V prv ih pr i zor ih sicer še 
n i našel sebe, kasneje pa je 
nekaj epizod izvedel prav 
mojstrsko. Da je tu in tam 
z dodanim a l i izpuščenim be
sedi lom p r i hoj i , prenašanju 
rekvizitov in kajenju pozabi l 
na svoja leta, gledalca n i t i 
n i motik) , morda n e k c l k o 
bolj občasni premočni pouda
rek p r i sicer nepomembni do
godivščini. 

Njegova žena Antuša (Ma
rija Sal i ) , pastor družine i n 
nedolžni: zmerni a lkohoVk, 
je izstopala zlasti glede dik
cije. Pozna se j i sproščenost, 
rut ina i n Studij. Morda je 
bi la njena interpretacija od 
vseh edina, k i b i j i mogel po 
psihološki plati pr isodi t i pra
vi umetniški prizvok. 

Njeno hčerko Vranico je 
uspešno igrala debutantka 
Tatjana Gnos. Predvsem (j i je 
šteti v dobro umirjenost l n 
čisto dJkoijo. Ima vse pogoje, 

da po začetni plahosti i n ne
zaupanju vase postane z 
vztrajnostjo dobra igra lka. 
Skoda, da njen kostum n i b i l 
skladen. 

Prvič sta bi la na odru tud i 
Nežica Clglor, v vlogi Rozine 
hčerke, i n Jože Bračika v 
vlogi Ilije. P r i obeh se m i 
vsiljuje misel , da to n i b i l 
njun prv i nastop. Nepris i l jena 
pr ikupnost Clglerjeve, če iz
vzamem njene kite i n začetno 
tremo, ter Bračikova neko
l iko površna, a L i k i p r ib l i 
žana uglajenost hoje, to po
trjuje. S pogostne jšl m i na
stopi bosta oba lepo dopol
ni lo ansamblu tudi v zahtev
nejših vlogah. 

Ivo Pavšič je b i l kot trgov
sk i potnik Skorič pri jeten 
vložek k enovitosti celote, l n 
če izvzamem govorni izraz, 
k l jub temu za gledalca pri
vlačen. B i l o pa je v njem ne
kaj premalo trgovskega pot
n ika . 

Mijaitov vdovec Poldeta 
Cigler ja Je b i l dobro zasno
van l ik . M o r d a je b i l a od na

stopajočih najrmarkan'bnejša 
f igura Merk ine Franca S t i rna , 
sej mar j a i n prekupčevalca, le 
škoda da n i jasno govori l . 

S lav ica Canič je vlogo 
Jeke, služkinje p r i Roži, iz
obl ikovala pr ikupno, prisrčno 
predvsem v l jubezenskih sce
nah. Lepo j i je pristajala lah
ka ' hoja in neprisi l jena gesti
kulaci ja, mot i l je le njen 
izraz i t i dialekt. 

Jurmana je v st i lu poaime-
rikanjenega' Ličana ig/ral re
žiser sam solidno in z rut ino, 
morda v trenutkih s komaj 
zaznavno, nepotrebno k la 
sično držo. 

Uspehu zaigrane veseloigre 
n i oporekati . Gledalc i so nas
mejani zapuščali dvorano, s 
tem pa je b i l glavni namen 
uprizoritve dossžen. Ob za
ključku predstave so b i l i re
žiser i n igralci nagrajeni s 
spontanim aplavzom kot po
trdi lo želje, da s i l jubite l j i 
gledališke umetnost i poleg 
umetniško dozore l ! h in psiho
loško p^eslobljenlh upriaai. 
rltev žele tud i lahnega, zabav
nega repertoarja. 

R i k o U r h 
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»Poslušam vas.« 
Lueck se je zravnal. 
»Trenutek, Lueck.« 
Sedel sem za Setzlerjevo pisalno mizo, vzel 

list papirja l n ga vtaknil v pisalni stroj. Lueck je 
pripovedoval: 

»Ko sem ob enajstih stopil iz komande, sem sli
šal, da v garaži št. 2 nalahno brni avtomobilski mo
tor . . . « 

»Bolj počasi.« 
Za nekaj trenutkov je počakal in nadaljeval: 
»Železna žaluzija je bila spuščena.. . Nič se m i 

ni zdelo suml j ivo . . . In stopil sem v kantino na ko
zarček . . . « 

Pomignil sem Luecku, naj preneha, zradiral »ko
zarček« in čez natipkal »okrepčilo«. 

»Naprej.« 
» . . . zraven pa sem poslušal p lošče. . . K o sem se 

vrnil na komando, je motor še vedno b r n e l . . . Bi lo 
je ob pol dvanajst ih . . . In stvar se m i je zazdela 
čudna . . . « 

»Zakaj?« 
Zazdelo se mi je čudno, da šofer tako dolgo 

ogreva motor . . . « 
Pomahnil sem in Lueck je nadaljeval: 
» . . . Poskušal sem dvigniti žaluzijo. A bila je za

klenjena od znot ra j . . . Potem sem stopil v komando, 
šel naokoli po hodniku in odprl notranja vrata v ga
ražo . . . Obersturmfiihrer je ležal za volanom . . . Uga-
sil sem m o t o r . . . Potem sem truplo potegnil iz avto
mobila in ga odvlekel semkaj . . . « 

Dvignil sem glavo. 
»Sami?« 
Lueck je izbočil svoje atletske prsi. 
»Sam, Herr Sturmbannfiihrer.« 
»Naprej.« 
»Potem sem poskušal z umetnim dihanjem.. . « 
»Zakaj?« 
»Vedel sem, da se je Obersturmfiihrer zastrupil 

z izpušnim pl inom . . . 
Napisal sem ta stavek, vstal ter pričel hoditi po 

sobi gor in dol. Gledal sem Setzlerja. Ležal je na 
hrbtu, noge je imel rahlo razkrečene. Dvignil sem oči. 

»Kaj menite o tem, Lueck?« 
»Zastrupitev, kakor sem že rekel, H e r r . . . « 
Ostro sem ga ustavil: 
»Ne misl im tega!« 
Gledal sem ga, njegove svetle modre oči so se 

zbegale in rekel je: 
»Ne vem, Herr Sturmbannfiihrer.« 
»Nekaj si gotovo mislite.« 
Premor, potem pa je Lueck počasi rekel: 
»Dve možnosti sta: samomor ali nesreča.« 
In še bolj počasi je dodal: 
»Kar se tiče mene, misl im . . . « 
Ustavil se je in jaz sem usekal: 
» . . . da gre za nesrečo!« 
In hlastno je rekel: 
»Da, Herr Sturmbannfuhrer, tudi jaz tako 

mislim.« 
Usedel sem se nazaj za mizo in natipkal: »Po mo

jem mnenju gre za nesrečo.« Nato sem rekel: 
»Podpišite svoje poročilo.« 
Lueck je stopil okrog mize, ponudil sem m u svo

je pero in podpisal je, ne da bi prebral. Dvignil sem 
slušalko. 

»Tukaj komandant. Recite šoferju, naj pride sem
kaj!« 

Odložil sem slušalko in Lueck mi je vrnil pero. 
»Vzeli boste moj avto ter odšli po Hauptstrum-

fiihrerja Hagemana ln taboriščnega zdravnika. Hage-
man je pri meni. In v avtu ne govorite o tej zadevi!« 

»JavvohI, Her r Sturmbannfiihrer.« 
B i l je že pr i vratih. A poklical sem ga nazaj: 
»Ste truplo preiskali?« 
»Ne, tega si pa ne bi dovolil, Herr Sturmbann

fiihrer.« 
Odmahnil sem z roko in odšel je. Vstal sem in za 

njim zaklenil vrata. Potem sem se sklonil in pričel 
preiskovati Setzlerja. V levem žepu njegove bluze 
sem našel pismo, naslovljeno name. Odprl sem ga. 
Napisano je bilo na stroj in sestavljeno po vseh pra
vi l ih: 

SS-Obersturmfuhrer Setzler 
K L Auschvvitz 

SS S T U R M B A N N F U H R E R J U L A N G U , 
K O M A N D A N T U K L AUSCHVVITZ 

Ubil se bom, ker ne morem več prenašati tega 
ostudnega smradu po zažganem mesu. 

R. Setzler 
SS-Ostuf. 

Pepelnik som izpraznil v košaro za papir, položil 
nanj pismo in kuverto ter pritaknil vžigalico. K o je 
vse pogorelo, sem dvignil zaveso, odprl okno in pepel 
stresel ven. 

Potem sem se usedel za pisalno mizo. Preteklo 
je precej časa. Spomnil sem se Setzlerjeve pištole. Po
tegnil sem jo iz svojega etuija in jo položil v enega 
izmed predalov. Nato sem pričel brskati po predalih 
in naposled našel, kar sem iskal: steklenico žganja. 
Steklenica je bila komaj načeta. 

Vstal sem, dve tretjini žganja izlil v umivalnik, 
z ostankom pa poškropil Setzlerjevo bluzo po prsih 
in predvsem pod vratom. Umivalnik sem izplaknil z 
vodo, nato sem steklenico zamašil in jo postavil na 
mizo. V steklenici je ostalo še za dva prsta žganja. 

Odklenil sem vrata, prižgal cigareto in sedel za 
mizo. Čakal sem. S stola nisem mogel videti Setzler-
jevega trupla. Oči so se mi ustavile na njegovem pla-
Stu. Visel je na obešalniku, obešalnik pa na kljuki na 
desni strani vrat. Med ramama se je poznala vzbo 
klina od Setzlerjevega ukrivljenega hrbta. 

Ribe bodo »poslušale« poslej samo še 
družino »MIRNA« 

N a j v e č j a r i b i š k a p r i d o b i t e v m e d M i r n o i n S a v o b o n e d v o m n o n o v i r i b n i k , 
k i g a u r e j a j o v K r m e l j u . U r e d i t v e n a d e l a b o d o v e l j a l a 3 m i l i j o n e d i n a r j e v , 
r i b n i k p a b o o d p r t d o 1 . m a j a l e t o s . V n j e m b o d o g o j i l i t r ž n o r i b o , v e n d a r 
b o k a s n e j e s l u ž i l r i b n i k š p o r t n e m u r i b o l o v u . 

Pred k ra tk im sta se združili ribiški družini v 
Radečah in Sevnici . Nova družina je dobila ime po 
rečici M i rn i , šteje pa 150 članov. Organizacija je 
razdeljena na pet aktivov. Predsednik ribiške d r u 
žine Maks Podlesnik je v razgovoru povedal, da so 
ribiči napravi l i dober delovni program, na podlagi 
katerega bodo v prihodnje gospodarili v vodah 
mirenskega in savskega porečja. 

»Naša družina je dobi la po 
združitvi prejšnjih organiza
cij nalogo, da gospodari v na
slednj ih vodah: v Savi , spod
njem toku Savinje, Sopot i , 
Gtažutnici, Podežu, Močilni-
škem potoku, Brunščici, Ba 
ski , M i r n i , B i s t r i c i , Jesenični-
ai, Pek lu , Grahovcu, H i n j i , 
Sevnični, Impol jskem potoku, 
Canjskem potoku i n v r ibni
k i h : na M i r n i i n Dobru ter 
v Pi javicah i n v štritu p r i 
Kremlju,« je dejal Podlesnik. 

g Imate kaj p r i da 
r ibnike? 

»Večjih nimamo, toda še 
letos do 1. maja bo urejen 
i n odprt r ibn ik v K r m e l j u . 
Voda, k i je zal i la jamo dnev
nega rudniškega izkopa, je 
zdrava. Tako je p r i pregledu 
ugotovil Kme t i j sk i inštitut 
S R S . V jezeru je že 6.000 po

strv i šarenk, kasneje pa bo
mo vanj spust i l i še 2.000 več
j ih postrvi . V krmel jskem rib
n i k u bo družina gojila tudi 
tržne ribe. §eveda tu razme
re omogočajo, da se bo raz
v i l zlasti športni ribolov. Rib
n ik bo v K r m e l j u znatno po
spešil turizem, zato nam n i 
žal sredstev, k i bodo porab
ljena za ureditev. Ureditvena 
dela bodo veljala 3 mil i jone 
dinarjev.« 

£ So druge vode dovolj 
bogate z r ibami? 

»2e, vendar hočemo življe
nje v vodi še popestr i t i z do
datkom. Se letos namerava
mo spust i t i v nekatere prej 
naštete vode, zlasti v M i rno , 
2000 be l ih šarenk, 6000 potoč
n i h postrv i , b l i zu 5000 kra
pov i n nad 200.000 zarodnih 
ribic. M i r n a je že zdaj zelo 

Največji naravni hladilnik 
Prositrano področje severno 

od arktičnega kroga v Sov-
jetsiki zvezi nameravajo izko
r is t i t i kot odličen naravni 
h ladi ln ik za potirebe sovjet
ske živilske industr i je . 

Znano je, da je tamkajšnja 
površina zemlje do 20 cm glo
bine izključno iz ledu, pod 
kater im je šele nekaj metrov 
globoko zmrznjena zemlja, k i 
se ne stal i n i t i v času • sibir

skega paSetja. T a vseiej zmr
znjena zemlja omogoča kon-
serviranje živil, ker je. 'em-
peiratura stalno pod ničlo. 

Pričakujejo, da bodo sov
jetski inženirji letos zgradi l i 
na tem področju oko l i 200 
vel ikanskih hladi lnikov pod 
zemEjo brez kakršnih k o l i p r i 
prav za hlajenje, ka j t i tempe
ratura se bo obdržala na ist i 
površini i"seie^ pod ničlo. 

bogata rib, poslej pa bo sploh 
ena najbogatejših i n najbolj 
privlačnih voda za r ibolov. 

• Katera naloga je potem
takem najvažnejša? 

»Uvodoma sem povedal, da 
ima družina pet komis i j za 
izvrševanje nalog i n skrb za 
pravi lno gospodarjenje v vo
dah. Komis i j e imajo nalogo, 
da skrbi jo za drstišča, uredi
tev športnega ribolova v K r 
melju, gospodarjenje v r ibn i 
k i h i n tekočih vodah i td . Po
sebna komis i ja je dolžna pr i 
prav i t i 7-letni p lan ribiškega 
gospodarstva, druga pa mora 
izdelati " poslovnik i n statut 
družine. Od dobrega gospo
darjenja je odvisen tudi lov. 
K d o r je ribič, bo to še bolj 
razumel.« 

Ivan Zoran 

ŽIVALSKI REKORD 
Svetovne agencije javljajo 

nenavadno vest i z nekega ri
biškega naselja "_a obal i Mo
zambika. Tam se je v ribiško 
mrežo zapletel ogromen mor
sk i pes. Mreža je b i la splete
na iz najtrdnejšega najlona 
i n plastičnih žic. M o r s k i pes 
se je zapletel med iičnat: del 
mreže, k l jub temu pa m u je 
uspelo, da se ,;e izmotal iz 
nje. K o so ribiča izvlekl i i z 
vode raztrgano mrežo, so 
opazi l i , da je morsk i pes pre-
g-riaal detseit zank plastične 
žice, k i je bila deb i l a oko l i 
dvanajst mi l imetrov. 
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34. Minilo je petnajst let, odkar je Dub prvič poletel v 
raketi okrog Zemlje. Postal je vesoljski pilot. Pot do tega po
klica ni bila lahka. Prestati je moral dolge in naporne vaje. 
Stlačili so ga v veliki »rotor« in ga vrteli v njem, dokler ni 
izgubil zavest. Tako se je moral privaditi občutku težnosti, 
kadar raketa naglo poleti a l i pristane. Skoraj je zgorel, ko se 
je moral privaditi hudi vročini, k i jo utegne srečati v vesolju, 
drugič zopet bi skoro zmrznil. Dušil se je, da b i se privadil 
pomanjkanju zraka. 

35. V šoli je več mesecev živel v tesni vesoljski kabini, 
povsem podobni pravi. V njej je opravljal vse tisto, kar bo 
nekoč počel v vesolju: vdihaval je umetni zrak; v ozkem, na 
milimetre izračunanem prostoru se je komaj premikal; pil je 
skozi slamico in jedel konzervirano hrano. Vrtel i so ga in 
obračali na vse strani. Mora l je viseti z glavo navzdol. Kdo b i 
naštel vse nevšečnosti, s katerimi se je moral spoprijeti! — 
In učenje šele! Vesoljski pilot je hkrati inženir, monter in me
hanik. 

36. Med tisoč mladimi, zdravimi in talentiranimi l judm 
ki se prijavijo za ta poklic, vzdržijo do konca le trije al i štirj« 
In Dub je bil med tistimi, k i so dobili diplomo vesoljskega p: 
lota. To je bi l najsrečnejši dan v njegovem življenju. — »Seda 
si moraš pošteno odpočiti,« mu je svetoval ponosni oče. -
»To bom tudi storil,« je rekel Dub, »na morje pojdem. Po dvel 
mesecih pa se bom pridružil graditeljem tretjevesoljske pc 
staje.« — »To bo nevarno,« je menil oče, »toda če si že izbra 
ta poklic, potem pojdi.« 

Odslej - avtomatizirani kinoprojektorji 
Te dni poteka 15 let, odkar so 

v tovarni »ISKRA« v Kranju iz
delali pno serijo desetih kino
projektorjev za normalni 35-mili-
metrski film. Dejanski začetek pa 
sega še tri leta nazaj — v leto 
1S45, ko je »ISKRA« dobila nalo
go od takratnega Komiteja za 
kulturo in prosveto v Beogradu, 
naj se usmeri ca proizvodnjo ki
noprojektorjev UJ pripadajočih 
akustičnih naprav. 

Največ zaslug za razvoj gre ne
dvomno inž. Spilerju, ki je tri 
leta tako rekoč dan in noč delal 
načrte za konstrukcijo prvih ti
pov. Kako ogromno je bilo to de
lo, naj nam pove podatek, da je 
sestavljena vsaka kompletna apa
ratura kinoprojektorja z ojačeval
nikom iz približno 40.000 različnih 

sestavnih delov, ne računajoč pri 
tein vij«* 6 "> druge podobne me
hanske sestavne dele. 

Do d»n« je tovarna izdelala po 
lastnih konstrukcijah, brez upo
rabe kakršnih koli licenc aH tu-
•jj, dokumentacij ln z domačimi 
' t jv i r iml deli (uvoz delov je 
manjši od 1 odst.), skupno 2.TO0 
klnoproi^'o'Jev — 35-mltimetr-
.i-cea BI* 1 ' od katerih je mon
tiranih približno 2.000 v državi ln 
700 v inozemstvu, n.pr. v Avstri
ji, Belpi 1 ' Madžarski, Turčiji ln 
drugod. 

Ce ** d r z ava morala uvo-
»iti teh * * M projektorjev, kolikor 
jih j * T »riavi, bi morali plačati 

če raču n*mo za en projektor s 

priborom in ostalo opremo $ 2.000 
— skupno 5 4,000.000. Z uvozom 
pa je »ISKRA« prihranila Se na
daljnjih 1,400.000 t. Skupna vred
nost vseh izdelanih kinoprojektor
jev znaša 5.940 milijonov dinar
jev. 

Po splošni oceni domačih in tu
jih strokovnjakov so ti kinopro
jektorji popolnoma enakovredni 
tujim, saj jih vedno primanjkuje 
tako na domačem kot na tujem 
trgu. Podjetje Je prejelo že mnogo 
lepih priznanj in laskavih pohval, 
ki izražajo hkrati začudenje, da 
Je mogla tovarna, Id pred vojno 
ni imela nikakršnih izkušenj v 
tej panogi, preiti po razmeroma 
kratki dobi na serijsko proizvod

njo kinoprojektorjev in pripada
jočih akustičnih naprav in se s 
kvaliteto le-teh postaviti vštric s 
svetovno znanimi tovarnami. 

2.700. kinoprojektor pa je bil 
zadnji iz serije NP — kot jo ozna
čuje tovarna »ISKRA« bo sedaj 
pričela s proizvodnjo novega ti
pa KN, ki je avtomatiziran in 
pomeni velik napredek v smeri 
popolne avtomatizacije predva
janja filmov z različnimi sistemi. 
Tako ima nova vrsta vseskozi 
konstantno svetlobo, avtomatično 
predvajanje iz enega na drugi svi
le!, ter še več drugih konstrukcij
skih izboljšav. 

MOČ 
NAVADE 

Znani ameriški komenta
tor Walter I i p p m a n n piše v 
enem svoj ih komentarjev: 

»če neko zadevo spravimo 
tako daleč, da jo imamo za 
nujno zlo, tedaj se nam zd i 
zato, da b i s i pomi r i l i last
no vest, vse bolj nujnost i n 

I vse manj zlo.« 

Krompir za francoske ministre 

Črnomaljski mot iv : hiša z gankom, kakršnih je 
zdai v naših mestih čedalje manj 

Bralcem „DeIa" in 
naročnikom RTV 

V soboto, 7. marca, je izšla v posebni p r i 
logi »De l a « prva številka nove radijske in te
levizijske revije. Ob i lno i lustrirana in vsebin
sko pestra revija bo obsegala 16 strani četr-
tinskega formata »De la « . Prinašala bo celoten 
domači program in precej tujega radijskega 
in televizijskega programa. V njej bo vrsta 
sestavkov, k i bodo še posebej govori l i o pro
gramu tedna, razen tega pa bodo v njej še 
druge zanimivosti , k i bodo poslušalcem in gle
dalcem približale svet radia in televizije. 

Novo radijsko prilogo bodo dobili vsi na 
ročniki »De l a « , ne da bi se naročnina zvišala. 
Ko t sestavni del sobotnega » D e l a « pa bo na 
vol io tudi vsem, ki kupujejo naš dnevnik v 
kolportaži. 

V brionski bolnišnici Kova l Marsden Hospital v 
Londonu, najnovejšem jedrskem medicinskem cen
tru. «° montirali posebno posteljo z vgrajenimi 
^efcanizmi, ki jih poganja jedrska energija. Po
seben motorček omogoča, da se posteljne noge 
poljubno zvišujejo in znižujejo, kot pač najbolj 
u Stre* a bolnikom. Posteljo uporabljajo izključno 
za p»ib»li akutno bolne paciente. 

Kmet je v severni Franc i j i 
so se odločili za precej nena
vaden protest prot i n i zk im 
cenam krompir ja . Pred tremi 
dnevi so namreč pričeli po
šiljati vsem min is t rom, 
vključno premieru Pompi-
douju, po pošti- pakete s 
krompir jem, k i ga ne morejo 
prodati po ugodnih cenah. 

Pred k ra tk im je prejel Pom-
pidou kar 14 priporočenih 
pošiljk, v kater ih je b i l po 
en k i logram krompir ja . Po
dobne pakete raznašajo pa
riški poštni uslužbenci tudi 
drug im min is t rom. 

Pr izadet i kmetje so izjavi l i , 
da nameravajo s fcrompirnimi 
pošiljkami nadaljevati in da 
bo do konca tega tedna pre
je l vsak minister vsaj t r i to
ne krompi r ja . To je seveda 
mnogo več, kot b i ga lahko 

Ne jezite se, če ga v 
trafiki zmanjka: DO
LENJSKI LIST si na
ročite na svoj naslov! 

s svoj imi družinami do polet
ja pospravi l i , i n tako so se 
min is t r i dogovori l i , da ga bo
do razdel i l i med reveže. 

Vreče krompir ja za f ran
coske ministre 
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Zanj svet že ni imel veliko zanimivosti, on je bil 
že star. AH vedel je, da imajo razbojniki tudi sina v 
ujetništvu. Tud i on bo moral umreti — v cvetu svo
je mladosti, nedolžen, pod maščevanjem surovih rok, 
zaradi svojega očeta! 

Nekaj časa je upal rešitve. Pa preteklo je že več 
dni in pomoči ni bilo od nikoder. Zvedel je od svo
j ih neusmiljenih stražarjev, da zastonj upa, da do 
tega kraja čez skalnate hribe ne more nihče, kogar Ko-
soman in njegovi ljudje ne puste, da je njegov po
slednji dan na jutri odločen, in spravil se je z bogom. 

Skozi vhod v jamo se človek priplazi. B i l je Ko-
soman. Ustopi se pred barona in hudoben smehljaj 
m u okrog usten igra; zaničljivo, dopadljivo gleda 
ponižanega plemenitaša pred seboj na tleh. 

»Kaj hočeš, človek, pusti me, videti te ne mo
rem, ne greni mi poslednjih ur, da greha ne bom 
delal!« pravi baron in se obrne proč. 

Kosoman se zasmeje. 
»Da greha ne boš delal! O, storil si j ih dovolj. 

Ali si že pozabil, kako si nas kmete neusmiljeno v 
Savo podil, kakor krdelo svinj? Ali se ti to ni zdelo 
greh? Ali več ne veš, kako si v Zagrebu pomagal že
lezno krono beliti in si jo staremu možu na glavo 
potisnil? To nI bil greh?« 

Oba molčita precej časa. Kosoman se usede na 
kamen staremu plemenitašu precej daleč nasproti. 

Ker je bilo v jami na pol tema, si nista videla eden 
drugemu v obraz. 

»Kje je moj sin?!« vpraša plemenitaš zamolklo. 
»Ni ravno daleč od tebe. Jutri zvečer bosta skupaj 

na onem svetu. Vidiš, ti starec, ti si ga sam obso
dil na smrt. Jaz bi ga bil morda še spustil. Pa vpra
šal sem tebe, ki si mojega očeta obsodil in mučil, kaj 
bi bil z menoj storil tačas, ko bi me bil dobil. T i si 
dejal, da bi bil jaz tudi visel, in si prerokoval, da 
še bom. Naj se tvoje prerokovanje steče, kakor ho
če, jaz bom ravnal s tvojim sinom tako, kakor bi bil 
ti z menoj.« 

Zdaj se nesrečni plemenitaš ni mogel več zdrže-
vati. Solze so mu udrle po licu, stegnil je svoje zve
zane roke in se vrgel na kolena in prosil : »človek, 
usmrti mene, Bog ti odpusti, pa imej usmiljenje z 
mojim sinom. On ti ni nikdar nič zalega prizadel. 
Misli si svojega očeta — « " 

»2e misl im svojega očeta,« zavpije Kosoman div
je in skoči s svojega sedeža. »Ko bi te bil on prosil 
za usmiljenje, sunil bi ga bil od sebe kakor psa. No
benega usmiljenja, še nocoj te bodo sodili stari mož
je, glavo za glavo!« 

»Moj Bog, reši ga!« pravi polglasno starec. 
»Ne bo nič rešitve, nikar ne upaj. Sicer ti naj po

vem, da si tvoji tovariši plemenitašl strašno veliko 
prizadenejo. Celo vojsko so zbrali kakor za Turka. 
Pa preden na pravi sled pridejo, ne bo že tebe na 
tem svetu niti mene v tem kraju. Zdaj ti pa voščim 
lahko noč!« 

Kosoman odide skozi luknjo ven. 
Počasi je sonce zašlo, nastopil je mrak, za mra

kom črna, tiha noč. 
Dolina je bila od treh krajev tako skalna in z 

mal im grmičjem obraščena, da Je bil vhod samo od 
ene strani odprt. T a m Je pa stalo več stražnikov, ki 
so posamezno ali po dva vkup čuli vso noč in pa
sih, da kdo ne pride. 

V e6 ognjev je gorelo. Okrog njih so 
. Jg ubežm kmetje, zdaj Kosomanovi razt.ojmki 
£ V 1 s v ° t e Pogovore. B i l i so odurne r f f i v j a n e 
l n Jobe . U l i č n o oblečeni, poraščenih brad in las, vsi gjje & s l a b s e oboroženi. Kuha l i so si večerjo. 

X V I . S O D B A 

TiK Pred jamo, kjer je bil baron JoSt Turen ujet. 
n r e 1? ob Ploščatem kamnu ogenj od drugih od-

« ° fer» * manjši. Sedelo je m o l « kakihi sedem mož 
d a " L riJega. B i l i so stari in ko je ognjeni svit oase 
° * { ° % od njihovfh nabraSh, zagorelih obrazov in 
f J > j a m a h visečih osivelih las, bll<He naVT* 
dolRg nekaj častitljivega na njih. Na natančnejši po 
p o f » vidimo, da je tudi nj im dolgo, neredno gozd 
giedRoparsko življenje vtisnilo nekaj, kar človeka 
no »Utije tako, da se ga radi ogibljemo in m u ne 
z a aJpo veliko. 

z a ^ t J l okrog njih je ležalo po tleh raznovrstno 

or° ž&vko je, da Kosomana nI? Enkrat b i moralo to ' 
'end»r v kraju biti. Ce ga misl i ubiti, naj ga pre

že , uli P a n i c - Drugega nimamo od tega kakor nevar-
ceJ |7 pravi eden. 

n ° s ' <}»] te bilo neumno sem vlačiti ga. Ce se je ho-
, •afi6) n a d njim, lahko b i se b i l v šrajbarskem 

t elnUr« d £ S t a v i d r u 8 i -
l°r%OJ> n o , C e sodbo napraviti čezenj, kakor je bi la 

j * * * * , njegovega očeta. T a m so gospoda sodili kme-
s ° tu** 3 x 0 m o kmetje gospoda. Naj se enkrat preo-
t»- W e tretji. 

b ^ d M nismo kmetje več,« pravi žalotsten najsta-

r e \ p o ^ a J si> Če moreš! Pojdi domov orat, da te 

o t o 3 i Jdru« d a r n e b 0 ž i v > 8 0 d l m 0 ' k B k o r n o č e m o , < < 

Zdaj pride Kosoman. 
»Kaj novega?« vprašajo ga. 
»Nič dobrega!« odgovori oni. »Hiteti moramo, če 

ne — nas zasačijo. Koj jutri zjutraj mora plemeni
taš umreti in potlej se umaknemo. Zvedel sem, da so 
že pred dvema dnevoma štiri naših ljudi ujeli, med 
njimi tudi tista dva Vlaha iz šrajbarskega turna. Bo
j im se, da nas bodo izdali. Hiteti je treba.« 

Ta novica može prestraši. Vsi molče. 
»Kako bomo barona kaznovali?« vpraša Kosoman. 
»Ali si dobil železno krono?« pravi eden starcev. 
Kosoman izpod plašča izvleče železen težak ob

roč, širok kakor človeška glava, ter ga vrže na tla. 
Eden ga pobere in ogleduje. 

Kakor je Ilija umrl , tako naj tisti umrje, ki ga je 
obsoditi pomagal,« pravi zopet oni starec. 

»Prav je!« pritrdi drugi. 
»Možje!« spregovori tretji, najstarejši, »naše 

življenje je žalostno in smrt bo še bolj žalostna. To, 
kar je nam Kosoman ravno povedal, kaže, da so nam 
za petami. Ali bi ne bilo bolje za nas vse, ko bi tega 
barona prodali in dobili zanj —« 

»Vrvico okoli vratu, če ste je lakomni,« seže Ko
soman jezno v besedo. 

»Pošteno življenje!« pravi oni. 
»Kdor je Ilijev prijatelj bil kakor ti, župan, ne 

sme tako govoriti. Od plemenitašev ne smemo nobe
ne milosti upati.« / 

» In je nočemo!« dostavi Kosoman. 
»Obljubili bi nam, ali obljube bi ne držali.« 
»Storite, kar hočete,« pravi zopet oni in umol

kne. 
Po kratkem preudarjanju je bil baron Jošt Tu

ren na smrt obsojen, tako kakor Je kmečki cesar 
Ilija umrl , z železnim razbeljenim obročem na glavi. 
Njegov sin pak Je imel glavo izgubiti vpričo svojega 
očeta. Drugi dan navsezgodaj je bi la strašna ura do
ločena. 

CVETKE Z DOMAČIH LOGOV j 
France Prešeren n i bil le velik umetnik slovenske bese

de, temveč tudi ljubitelj dobre kapljice. B i l je stalen gost 
pri Metki Podbojevi, k i je krčmarila v gostilni »Na griču«, 
na zgornjem koncu bivšega Kongresnega trga. Pozneje se 
je Metka preselila n a ogel Vegove ulice. 

Z Metko Podbojevo se je selil v novo gostilno tudi Pre
šeren. Neki petek je prišel prvikrat dn zagledal gosta, k i 
je jedel meso. šaljivo je zapretil Metki : 

»Metka, Metka, 
ne spoštuješ petka! 
S i pustila Grič — 
vzel te bo hudič!« 

. Levstik je Stritarju večkrat očital, da nastopa proti »pr
vakom« preveč v rokavicah. Na Dunaju m u je kar narav
nost povedal, da imajo njegovi epigrami premalo ostro 
želo. 

»Ali pa Bleivveis pretrdo kožo!« se je branil Stritar. 

Dr. Valenta je dolgo časa zdravil histerično pacientko. 
Kl jub dobrim honorarjem se je sitne ženske naveličal in 
j i svetoval: 

»Gospa,, moja umetnost je pri kraju! Toda v Gradcu 
imam dobrega znanca, odličnega specialista. T a vam bo 
gotovo pomagal. Pojdite k njemu! Dal vam bom priporo
čilno pismo.« 

Vsa vesela je gospa sprejela ponudbo in se že prihod
nji dan odpeljala. V vlaku jo je začela mučiti radovednost, 
kaj piše dr. Valenta o njeni bolezni. N i se mogla premagati, 
da ne bi pisma odprla: saj ga bo lahko dala v nov ovitekt 
Pismo je bilo prav kratko: 

»Dragi prijatelj, skubi gos dalje!« 
V Celju je »gos« izstopila ln se vrnila ozdravljena T 

Ejubljano. 

Pop Petar se je pregrešil ln b i moral biti sojen. Zato 
je stopil k vojvodi Novaku ln m u prinesel čutaro sldvovke; 
vojvoda je bil namreč član sodišča i n naj bi se zavzel za 
popa. Novak ga je vprašal, aH je res kriv ali ne, da bo ve
del prav govoriti. Pop Petar pa ga začudeno pogleda: 

»Ali misliš, da bi ti nosil slivovko, če ne b i bi l kriv?« 

Kdaj boi pa kuhinjo prebarval? 



Najpogostejši prekrški zoper javni red 
P r e t e p i , k lateštvo , beračenje, v i n j e n o s t v o z n i k o v 

i n o s t a l i prekrški so v p r e t e k l e m l e t u p r i s o d n i k u 
z a prekrške občine Črnome l j d o s e g l i š tev i lko 822, 
t a k o d a v s e h d o k o n c a l e t a n i t i n i s o m o g l i rešiti. 
V 29 p r i m e r i h so se k a z n o v a n i pr i tož i l i , s a m o e n e 
m u obdolžencu p a je b i l a k a z e n o d p r a v l j e n a . P r i 
tožuje jo se v g l a v n e m d o b r o s i t u i r a n i l j u d j e , m e d 
t e m k o občani z n i z k i m i zaslužki prekrške p r i z n a 
v a j o , j i h obža lu je jo i n k a z e n s p r e j m e j o . 

V preteklem letu je sodnik 
za prekrške občine Črnomelj 
izrekel od 744 pr imerov, ko
l i k o r m u j i h je uspelo obrav
navat i , 648 kazni . Največ je 
b i l o kršiteljev javnega reda 
i n m i r u , sorazmerno precej 
obdolžencev pa je bilo kaz
novanih tudi zaradi klateštva, 
beračenja i n i zmikan ja delu, 
čeravno je večina za delo spo
sobna. Zarad i storjenih pre
krškov je b i lo odvzetih 5 sa
mokresov, 3 nepregibni noži, 
nekaj nabožnih s l ik , 13 parov 

ženskih nogavic ter denar, 
pr idobl jen n a Igrah na srečo. 

Po storjenih prekrških so 
na drugem mestu cestnopro-
metni prekrški zaradi prehit
re vožnje, nepravilnega prehi
tevanja ter vožnje brez voz
niškega izpita. Kaznovanih je 
bi lo 27 voznikov, od teh 15 
voznikov motorn ih voz i l , ka
ter im so vsem, razen enemu, 
odvzel i vozniško dovcCjenje 
za dobo enega do treh mese
cev. 

Lan i se ja število kršiteljev 
zakona v okrožju povečalo, 
saj so p r i več l judeh našli 
orožje, za katerega niso ime
l i orožnega l ista, zato so bi l i 
t i predmeti zaseženi. M i m o 
teh je bi lo kaznovanih precej 
sezonskih delavcev iz drug ih 
republik, k i so povzročali ne
rede. Le-tem pa bo treba po
svečati v bodoče več pozorno
st i , posebno zdaj, ko bomo 
ob gradnji ceste Met l ika- Čr
nomelj potrebovali še več se
zonske delovne sile. 

O d tuj ih državljanov je b i l 
eden kaznovan zaradi cestne
ga prekrška, dva sta brez do
voljenja krošnjarifla, dva pa 
sta se pregrešila zoper pravi l 
n ik o bivanju i n gibanju tuj
cev. 

M e d stor i lc i , k i so b i l i več
kra t kaznovani, sta dva do
segla rekord. P r v i je b i l v 
šestih mesecih osemkrat kaz-

GABRJE: brez k r i v d e k r i v 
Jože Mrak, upokojeni ru

dar iz Gabrja, je lani sep
tembra s kladivom in motiko 
pobil svojo ženo Marijo, ki 
je poškodbam nekaj ur za
tem podlegla. Za uboj je te 
dni odgovarjal pred okrožnim 
sodiščem v Novem mestu. 
Dejanje je priznal, vendar ga 
sodišče ni obsodilo na zapor
no kazen, ker je obtoženec 
hud duševni bolnik, ki se je 
ie petkrat zdravil v bolnici 
za duševne bolezni. 

Petič je Jože M r a k prišel 
i z bolnice spomladi 1963. 
Nekaj časa je b i l povsem v 
redu, ko pa je začel po ma
l e m p i t i , je postal napadalen. 
Tako je dan pred zločinom že 
Bgodaj zjutraj odšel z doma 
i n po Gor janc ih nab i ra l go
be. P roda l j i h je Iz letnikom l n 
z denarjem zav i l v p laninsko 
kočo, kjer je nekaj malega 
s p i l , vendar dovol j , da je b i l 
čez mero glasen in korajžen. 
Vasčani so ga takega v ide l i 
i n so ženo na to opozor i l i . 

Ni ga prvič zamikala 
tuja lastnina 

I z orodjarne frančiškanske
ga samostana v Novem me
s tu je v začetku letošnjega fe
b ruar j a izgini l kotel za kuha
nje žganja, vreden oko l i 
25.000 d in . K m a l u so ugotovi
l i , da ga Je i zmakni l F ranc 
Bar to l j , nezaposleni delavec 
i z Irce vasi. T a je kotel pro
da l in denar zapravi l . 

Samostan je k m a l u dobi l 
kote l nazaj nepoškodovan, 
občinsko sodišče v Novem 
mestu pa Je Bar t l ja kaznova
lo s 6 meseci zapora. Tatv ino 
je namreč zagrešil, preden 
m u je potekla prejšnja pogoj
no izrečena kazen, k i jo je 
dob i l za podoben prestopek. 
Zato je sodišče pogojno kazen 
prek l i ca lo in izreklo enotno, 
nepogojno kazen. 

Razpasle so se igre 
za denar 

Odborniki črnomaljske skup
ščine so na zadnji seji načeli 
tudi vprašanje kvartanja po 
gostilnah. Opazili so, da se je 
igranji1 za denar zelo razpaslo 
v vseh črnomaljski 11 lokalih, 
pa tudi v nekaterih vaseh. 
Težko prisluženi denar ob vi
nu in kartah hitro kopni v 
žepih igralcev, drugi dan pa 
jih boli glava ln svojo neje
voljo stresajo nad družinski
mi člani. 

Nobeno omizje, ki igra za 
»mastne pare«, nima denarja 
na mizi, ker ljudje dobro ve
do, da je to prepovedano. 
Marsikdo pa lahko vidi, da si 
igralci potiskajo v žepe tudi 
pett'sofakc. Ce to opazijo ob
čani, naj bi budnejr pazili 
na kvartnpirce tudi organi 
LM ln jih predlagali v ka-no-
vanje sodniku za prekrške. 

K e r se je že od nekdaj umi 
ka la možu, kadar je p i l , je 
tud i v noči od 1. na 2. sep
tember skleni la s s inom Mar
t inom prenočiti na podstreš
ju , kamor sta se povzpela po 
lestvi . Ponoči je s ina žejalo, 
zato se je splaz i l v kuhinjo po 
vodo. Oče ga je zaslišal, ta
ko* začel prep ir i n ga hote 
i steklenico udar i t i . M a t i j t 
vse to slišala, zato se je p« 
lestvi spust i la v vežo. Mož p a 
jo je začel brez vzroka tolči 
s k lad ivom po glavi, nato pa 
še z mot iko. Medtem Je s in v 
strahu pred očetom stekel po 
vasi i n k l i c a l l jud i na pomoč. 
K o so vaščani p r i t ek l i v h i 
šo, Je b i l a Ma r i j a M r a k že v 
zadnj ih zdihl ja j ih . Takoj so 
jo odpeljal i v bolnišnico, ven
dar J i n i b i l o več pomoči. M i 
ličniki so Jožeta M r a k a od
pel jal i v zapor. 

N a razprav i so kot priče 
nastop i l i številni Gabrčani. 
V s i so povedali , da je b i l a 
poko jna M a r i j a M r a k m i r n a 
in delavna žena, njen mož 
Jože pa že od mlad ih nog na
gnjen k prep i ram i n prete
pom. Zarad i hude telesne po
škodbe je b i l že večkrat od
dan v bolnico za duševne bo
lezni . Vasčani so se ga izo
gibal i , ko l i ko r so mogl i , izra
z i l i pa so močno nejevoljo 
nad tem, da so iz bolnice od-

NESREČE 
M e d p r e h i t e v a n j e m 

z a d e l ž e r j a v 
19. marca se Je ob 17.30 zgodila 

lažja prometna nesreča vozniku 
osebnega avtomobila LJ 264-13 Mar
tinu Pungertarju, ko Je hotel pri 
Karteljevem prehiteti tovornjak z 
žerjavom MB 25-50, ki ga Je vozil 
Štefan Virtič. Pri prehitevanju Je 
Pungerčarjevo vozilo trčilo ob žer
jav in se poškodovalo. Popravilo 
osebnega vozila bo veljalo okrog 
100.000 din. 

N e s r e č o p r i * G m a j n i 
Na avtomobilski cesti pri Gmaj

ni se Je 18. marca ob 16.40 pripe
tila prometna nesreča grški itu-
dontkl Sophiji Myhopoyloy, ki se 
Jo peljala z osebnim avtomobi
lom proti Zagrebu. Pri 712. km je 
zapeljala na travnato banklno, po
drla prometni znak, smernik ln se 
po 100 m ustavila. Na avtomobilu 
je za 150.000 din škode. 

F i č k u j e r a z n e s l o 
z r a č n i c o 

Osebnemu avtomobilu Plat 750 
L.1 102-19, ki ga je po avtomobil
ski cesti proti Novemu mestu pe
ljal Franc Jaklč, je pri 744. km 
raznosio zadnjo desno zračnico. 
Zarad! tega Je začelo vozilo zana
šati sem ter tja, dokler ni s pred
njim delom udarilo v obcestni ka
men in obstalo. Škodo so ocenili 
na 80.000 djn. 

P e s j e s k o č i l p r e d a v t o 
Nenavadna nesreče se Je 22. mar. 

ea pripetila Nonu Fegešu lz Mode 
Ilicu pri LJubljani, ki Je z oseb 
nim avtomobilom IJ 167-20 poto
val po avtomobilski cesti proti 
Ljubljani. Pri Podborštu Je pred 
avto nenadoma skočil pes. Udarec 
le psa zbil po tleh. pri tem pn 
Ji na vozilu nastalo škode za 
okroi; 30.000 din. 

pust i l i tako težkega bo ln ika, 
kot je Jože M r a k . 

P r imar i j bolnice za dušev
ne bolezni v Po l ju , k i je b i l 
p r i razprav i navzoč, je ocenil 
Jožeta M r a k a za hudega bol
n ika , nevarnega oko l i c i . 

Petčlanski senat Jožeta 
M r a k a zaradi duševne nepri
števnosti n i mogel kaznovati , 
obsodi l pa ga je na trajno 
oddajo v bolnico za duševne 
bolezni . 

T a p r imer je vzbudi l p r i 
prebivalstvu s i lno ogorčenje 
i n k r i t i ko nad razmerami v 
bo ln ic i za duševne bolezni. 
Verjetno so Jožeta M r a k a od
pust i l i zaradi pomanjkanja 
prostora, da bi na njegovo 
mesto lahko prišel drug i bol
nik, k i je oko l i c i še bolj ne
varen. Ce Je v tej bo ln ic i ta
k a s t iska, b i se pač mora la 
najt i družbena sredstva za 
gradnjo novega poslopja, v 
katerem b i domoval i vs i bol
n i k i , k i ogrožajo varnost ob
čanov. 

Za tatvino 1 leto 
in 2 meseca 

zapora 
Antona Hrvojiča, 29-lefcne-

ga brezposelnega delavca iz 
okolice Bje lovara, bivajočega 
v Zabjaku, je novomeško ok
rožno sodišče obsodilo zara
di vet tatvin na 1 leto in 2 
meseca zapora. 

Hrvojič je v Novem mestu 
služil vojaški rok. V tem ča
su se je seznanil s Cigani lz 
Zabjaka i n se za l jubi l v C i 
ganko, zato se je po odhodu 
od vojakov spomladi 1963 na
se l i l p r i Ciganih. Zarad i pre
stopkov ga je sodnik za pre
krške že ju l i ja 1963 obsodi l 
na izgon v domači kra j , ven
dar se je Hrvojič že septembra 
v rn i l . Sredstev za preživlja
nje n i imel , ciganska hrana 
m u ni dišala, zato je začel 
krast i , predvsem živila. 

V Koštialovi u l i c i je iz neke 
klet i vzel s ladkor in nekaj 
drugih živil ter v isti u l i c i 
smukn i l volneno odejo i n ne
kaj otroške obutve. V Kette
jevem drevoredu je lz dob
ro zoložene shrambe vzel raz
na živila, cigarete in pijače v 
vrednost: 24.000 d in . V Ločni 
je i zmakni l plašč, čevlje in 
aktovko, v Pugljevl u l i c i pa 
sekiro in več kosov per i la , 
k i je viselo na vrv i . 

Vse tatvine je pr iza l , Izgo
varjal pa se je, da je duševno 
bolan. To trditev pa je zdrav
niški pregled ovrgel. Obtože
ni Hrvojič je b i l že štirikrat 
kaznovan zaradi tatvin in je 
7 let prascd?l v zaporu. So
dišče je ob i z reku kazni upo
števalo obtoženčevo težko 
mladost: očeta in bra la so 
m u u&fcrel l i Nemci , ln ko je 
mati kma lu zatem u m r l a za 
rakom, je prepuščen samemu 
sebi zašel na stranpota. 

novan, drugi pa je b i l zaradi 
vožnje s traktorjem brez voz
niškega dovoljenja petkrat 
kaznovan. P r i slednjem kazni 
seveda niso zalegle, ker m u 
j i l j je plačevala kmet i j ska 
zadruga! 

Mladole tn i stor i lc i prekr
škov ne predstavljajo poseb
nega problema, razen izjem
nega pr imera, ko je sodnik za 
prekrške mora l izreči nekemu 
mladoletniku zaporno kazen 
zaradi potepanja, presenetlj i
ve zakrknjenost i i n i zmikanja 
delu. Ugotovljeno pa je bi lo, 
da omenjeni mladoletnik iz
haja iz neurejene družine, v 
kater i so starši vdani pijači. 

Zanimiv je tudi podatek, 
da so v 566 pr imer ih predla
gali upravno-kazenski posto
pek organi za notranje zade
ve, za 41 pr imerov so sproži
l i postopek inšpekcijski orga
n i , za 37 organi občinskih 
skupščin, za 9 javno tožilstvo, 
za 17 pr imerov pa je b i l uve
den postopek na ovadbe pod
jetij i n zasebnih oškodovan
cev. 

K e r je skupščina občine 
Črnomelj pred k r a t k i m spre
je la odlok o komuna ln i ure
di tv i i n zunanji podobi nase
l i j v občini, k i ga bo kazalo 
zaradi razvijajočega tur i zma 
dosledno izvajati, je v bodo
če pričakovati več kazensko 
upravnih postopkov tudi s te
ga področja. Pr izadet i obča
n i b i mora l i o tem že zdaj 
razmišljati, sicer bodo verjet
no s sporočilom, da so v 
upravnokazenskem postopku, 
neprijetno presenečeni. 

K o se Je Leopold Kume l j , posestnik iz Drenj 9 p r i 
Soteski , 4. marca v poznih popoldanskih urah vrn i l iz vi
nograda, je b i l zelo iznenađen zaradi nereda v stanova
nju i n pobit ih okenskih šip. Sklepal je, da so bi l i med 
njegovo odsotnostjo na domu v lomi lc i . Ugotovi l je, da m u 
je tega dne zmanjkalo 138.700 dinarjev. N a miz i v sobi 
je našel l istek (kos cigaretne škatle) z napisom: »Ako 
me javiš, t i zapal im . . . « 

Oškodovanec je še istega dne tatvino pr i jav i l postaji 
Ljudske mi l ice v Dolenjskih Topl icah. Med podrobnejšo 
preiskavo pa se je zadeva skoraj postavi la na glavo. Po
zornost je namreč obrni la nase 32-letna Kuml j eva sorod-
nica Terezija Konc i l j a z Vinkovega vrha p r i Dvoru, k i je 
tiste dn i vsa nervozna hodi la okrog. Slednjič n i mogla 
več zdržati. 14. marca je prišla h K u m l j u i n pust i la pred 
njegovo gostilno 119.000 dinarjev. 

Nobenega dvoma n i bilo več, da je dejanje na K u m -
Ijevem domu zagrešila Konci l jeva. Dognano je, da je p r i 
tem izbrala skrajno podel način. K o je b i l Kume l j usod
nega dne z doma, je ostal v hiši samo njegov l l - l e tn i 

»Če me prijaviš, ti zažgem.. .« 
nečak. K o je prišla Končujeva i n spraševala po tem i n 
onem, je dečka tud i vprašala, če ve, kje i m a str ic denar. 
Reke l j i je, da ve. Tedaj se je Konc i l j ev i ut rn i la i sk ra 
poželenja po tem denarju. Dečka je nagovorila, naj le 
pokaže »stričev kupček«. Nato je segla po denarju (138.700 
dinarjev) i n ga hi tro spravi la v žep. Da b i zabrisala sum, 
oz iroma da b i morebitno preiskavo spravi la na napačno 
pot, je tedaj velela dečku, da b i skupaj razbi la šipe i n 
razmetala reči po stanovanju. K o je bi lo to opravljeno, 
je deček napisal na kos cigaretne škatle, k a r m u je velela 
Konci l jeva: »Ako me javiš, t i zapalim!« Potem je odšla. 
Takoj nato je Konc i l j eva v dečkovem imenu Kuml j e v im 
napisala pismo, češ da je denar vzel njihov nečak, da pa 
ga bo kasneje v rn i l . V s i poskusi , da b i s tor i lka zabrisala 
sledi za seboj, so b i l i sicer zvijačni, vendar neuspešni. N a 
zahtevo varnostnih organov je mora la Konci l jeva najprej 
povrn i t i še ostal i denar. 

Zdaj čaka Terezijo Konc i l j o zaslužena kazen. Kazen 
m o r a b i t i to l iko težja, ker se je hotela s tor i lka zaščititi 
z mlado le tn im nečakom, k i v nobenem p r ime ru ne more 
b i t i sam odgovoren za kakršnokoli dejanje, najsi ga za
greši sam a l i v sodelovanju z drug imi . Se manj odgovo
ren pa je, ker je v tem pr imeru delal po naročilu Konc i -
ljeve, ne da b i vedel, ka j ta pravzaprav hoče. 

Poklicni zmikavti pred sodiščem 
N a občinskem sodišču v 

Novem mestu so b i l i te 
dn i obsojeni R u d i Bele, 
Pero K o m u r s k i i n Davor in 
Starčevič zarad i številnih 
tatvin, ki so j i h zagrešili 
ob seinanjih dneh v No
vem mestu. 

Razprava se je odvi jala 
pred tričlanskim senatom 
občinskega sodišča pod pred
sedstvom sodnice Mar i j e Me
jak. Navedeni žeparji, doma 
iz Zagreba, Vukovara i n Sa
rajeva, so lan i pr ihaja l i ob 
p r v ih ponedel jkih v mesecu 
na »službeno« potovanje v 
Novo mesto. Ob vstopu v 
v lak a l i avtobus so se pome
šali med množico potnikov i n 
j i m v gneči i zm ika l i denar
nice. Vede l i so, da imajo sej-
mar j i s seboj precej gotovi
ne, zato j i m je ničvredni po
sel lepo cvetel, vse dokler 
j i h niso odkr i l i . 

Dokazano je b i lo , da je 
R u d i Bele iz Zagreba lan i 2. 
septembra ob vstopu v av
tobus, k i pelje prot i Šentjer
neju, nekemu kmetu iz Gra 
dišča vzel 130 tisočakov, ra
zen tega je na podoben na
čin okradel še dva občana. 

Svaka je napadel 
Roman Hud ok l i n , gosti lni

čar iz Gabr ja , in njegova že
na Frančiška sta b i la na ob
činskem sodišču v Novem 
mestu obsojena vsak na 8000 
dinarjev kazni , pogojno za 
dve leti . 

Frančiška H u d o k l i n in njen 
brat Jože sta že več let spr
ta. 23. januarja letos pa sta 
oba Hudok l inova izva l i la sva
k a oz i roma brata Jožeta v 
svojo gostilno. K o Je stopi l 
v gostilniško sobo, ga je Ro
man H u d o k l i n večkrat uda 
ril po glavi i n levi ključnici 
s palico, k i m u jo Je dala 
v roke njegova žena z bese
dami : »Zdaj ga pa udar i , ko
l ikor moreš!« Brat Jože je 
namreč nekaj dni prej baje 
sestro ozmerjal z neprimer
n imi izrazi , Hudok l inova pa 
sta z n j im sama obračunala. 
Tako maščevanje pa n i do
voljeno, in ker se Je dogodilo 
celo vpričo otrok, Je tol iko 
bolj vredno obsojanja. 

50-letni Pero K o m u r s k i iz 
Vukovara pa je 2. decembra 
1963 Janezu B r inovcu smuk
n i l denarnico s 113.000 dinar
j i i n vsemi dokument i . V s i 
tri je pa so nastopi l i v skup
n i akc i j i letos 6. januarja, 
k o so poizkušali Anici Spe-
lič ukrast i denarnico z 8000 
d inar j i . 

Bele i n K o m u r s k i že 18 let 
nista ime la stalne zaposlitve 
i n sta se preživljala v glav

nem z žeparskimi posl i , za
rad i kater ih sta b i l a že več
kra t kaznovana. 

Senat je obsodi l vse t r i ob
tožence na dokaj ostre, a pra
vične kazni , k i j i h brezob
z i rn i zmikavt i v resnic i zaslu
žijo: Rudi Bele je bil obso
jen na 3 leta strogega zapo
ra, Pero Komurski na 2 lett 
i n 6 mesecev strogega zapo
ra , Davor in Starčevič pa na 
10 mesecev zapora. 

Informacije glede posojila 
je i s k a l v gostilni 

Ka j vse s i l judje izmisl i jo , 
da b i prišli do denarja za p i 
jačo, pove tud i pr imer , k i ga 
je nedavno tega obravnavalo 
okrožno sodišče v Novem me
stu. Nekako pred letom dn i 
je prišel v poslovalnico št. 7 
trgovskega podjetja »Resa« v 
Vidmu-Krškem Franc Ke lhar , 
delavec iz Reštanja, l n tvezil 
poslovodji , da b i rad v trgo
v in i k u p i l radioaparat, odeje 
i n obleko i n da i m a že vse 
»zrihtano« za posoj i lo v ban
k i , le denar za polog da m u 
še manjka . Poslovodj i je go
vor i l to l iko časa, da m u je ta 
posodi l 10.000 din. stranke pa 
n i bi lo več v trgovino. 

N a sodišču je Ke lha r t rd i l , 
da Je denar res nameraval po

rab i t i za polog za potrošniško 
posoji lo, da pa n i poznal po
stopka. Namesto da b i šel po 
informacije glede posoj i la v 
banko (»zrihtanega« sploh n i 
ime l nič), j i h je iskal v Mur -
kovi gosti lni , kamor je zav i l 
z denarjem. V banko sploh n i 
prišel, posoj i la nI dvigni l i n 
blaga p r i »Resi« nI k u p i l , za
to sodnik i niso mogl i verjeti 
Ke lhar ju , Id je t rd i l , da je 
imel namen vzeti posoji lo. 

Kazen 1 mesec zapora, po
gojno za dve leti. bo verjet
no prebrisanca iz Reštanja 
spametovala. V bodoče bo go
tovo vedel, da se potrošniška 
posoji la urejajo v banki i n 
ne v gosti lni . 

Izmišljen roparski napad 
2. oktobra lani Je v dopoldan

skih urah mladi pismonoša M. J. 
naznanil službujočemu miličniku v 
Loki pri Zidanem mostu, da sta 
ga prejšnjega večera mod nana
šanjem pošte na kolovozni poti 
v Radežu napadla dva neznanca 
ln mu lz torke vzela 110.716 din. 
Vaiim .in! organi so zaceli s pre
iskavo, vendar so se že naslednje
ga dne /.glasili pri M. J . na do
mu Pismonoša Je kmalu priznal, 
du si Je rop izmislil, njegov oče 
pa Je takoj odštel denar, za ka
terega Je bila pošta prikrajšana. 

Zakaj Je to storil, pa se Je te 
dni razkrilo pred senatom okrož 
nega sodišča v Novem mostu. 25 
septembra lani te prispelo na 

naslov J . K. Iz Obrozu 100.000 din, 
pismonoša pa mu Jih ni Izročil, 
temveč Jih Je obdržal zaso in lih 
zapravil. Nekoj dni zatem te .1 
K. spot dobil po pošti denarno 
nakaznico, kjer Je pisalo: < s tem 
Js moj dolg poravnan, ker 'em 
10(1.000 din nakazal pred tednom 
dni«. Ker J . K. tega denarja nI 
dobil, Je ob prvi priložnosti vpra 

šal pismonošo ln zahteval denar. 
— Ja, denar je prišel, samo ma

lo potrplte, ker pošta nima toli
ko gotovine. Saj boste dobili — 
se Je Izgovarjal poštar. 

Nekaj dni zatem Je imel v pošt
ni torbi 73G.0O2 din, ki bi Jih 
moral raznestl upokojencem In 
invalidom. Od tega denarja i» 
ral 100 tisočakov ln Jih nesel J-
K v Obrez, za upokojence pa mu 
Je seveda zmanjkalo, zato si i* 
izmislil roparski napad. 

Sodišče Je starejšemu mladolet
niku M. J . prisodili) letn dni * » ' 
IMira.v pogojno za dobo štirih let. 
pri mlini" i kužni pa jo upošteva'0 

vrč nlaiševslnlh okoliščin. Pošt* 
ni i J 11 in-i i nobene škode, fant 
ni bil prej kaznovan In je verjeti"' 
storil to kaznivo delanje 1» » , , ' v 

• in.m.' lahkomišljenostl. 

M a l i og l a s i v d o m a « * « * 
l i s t u : zanes l j i v u speh -



SEVNICA: predmeti so označeni • • 

P o š t e n o s t na t e h t n i c i 
Poštenost je na tehtnici. Na rešetkastih policah samopostrežnice je 

razstavljeno blago kot v najlepše urejeni , izložbi. Ljudje hodijo ob pul
tih, si ogledujejo, izbirajo in dajejo blago v žične košare. Pri blagajni 
pred izhodom pa je hkrati s plačilom stehtana tudi človeška poštenost. 

Samopostrežnica je nova zvrst trgovine. Potrošniku sta v njej pri
hranjena nadležno čakanje in razlaga, kaj bi rad, česar je še vedno de
ležen v stari trgovini. Ko hodi brez nadzorstva med rešetkastimi polica
mi, izbira blago in si streže sam, ga mora spremljati spoznanje, da je 
blago na policah d r u ž b e n a l a s t . Le z velikim zaupanjem v potroš-
nikovo zavest, poštenost in moralo lahko gradijo družba in trgovski 
kolektivi samopostrežnice.' 

Madež na redkih posameznikih, ki tega ne upoštevajo in samopo
strežbo zlorabljajo za krajo, je toliko hujši zato, ker meče temno sen
co na tisoče poštenih potrošnikov. Kaže pa,-da tu ne bo imelo smisla 
mnogo »prepričevati« odrasle kupce o poštenosti in da se bomo morali 
v bodoče posluževati kar c e l i h i m e n vseh tistih — resda čedalje 
bolj redkih — izjem, ki v naših samopostrežnicah k r a d e j o ljudsko 
premoženje. 

Novo mesto: „Ena samopostrežnica je premalo!" 

V samopostrežno poslo-
ralnico št. 9 na Glavnem tr
gu v Sevnici prihajajo l jud
je i z vseh krajev v občina. 
Obiskujejo jo moški i n žen
ske, gospodarji, gospodinje, 
delavci, uslužbenci, vajenci, 
šolarji i n predšolski otroci . 
Samopostrežnica na Glavnem 
trgu je med najbolj obiska
n i m i trgovinami v Sevnici . V 
njej je lahko dobi t i vse, k a r 
potrebuje potrošnik za v 
usta, pa še marsikaj druge
ga. 

Samopostrežni način poslo
vanja je l jud i sprva malce 
zmedel, ker niso vedeli, kaj 
se sme i n česa ne. Toda od 
lanskega oktobra, ko je b i 
l a samopostrežnica i odprta, 
so se samopostrežbi že pr i 
vadi l i . Nekater i celo preveč; 
samopostrežbo so vzel i pre
več dobesedno in vrsto pred
metov »pozabili« plačati. O 
poštenosti l judi je povedal 
poslovodja samopostrežne po
slovalnice K a r e l z lender na
slednje: 

»Tatvin, k i b i j i h bi lo tre
ba omenjati, pravzaprav n i 
bi lo, čeprav je bi lo več pr i 
merov, ko je bi lo treba na-
kupovalca a l i nakupovalko 
p r i i zhodu »razorožiti«. 
Pa kaj smo hoteli? D a b i 
predlagali za kaznovanje? Ne, 
tega nismo stor i l i , ker se 
nakupovalc i niso preveč up i 
ra l i , da b i v rn i l i neplačane 
predmete. 

Najtežje je s šolarji. K o 
je pouka konec, se Jih usu-
je v trgovino cela vojska. 
Saj veste, otroška radoved
nost prebrska vse. Po več 

— Obratovati smo začeli 
lani 27. apr i la . Odtlej ima
mo našo samopostrežno pro
dajalno odprto ob delavnikih 
poz imi od 7. ure zjutraj do 
9. urre zvečer, polet i >pa od 
7. ure zjutraj do 20. ure 
zvečer. Ob nedeljah je odpr
to od 7. do 11. ure. Za tak
šen delovni čas smo se odlo
čili zato, ker je prodajalna 
na prometnem kra ju i n ker 
nudimo potrošnikom gospo
dinjske potrebščine, pa tudi 
mleko, zelenjavo, sadje i n 
meso. Anketa, k i smo jo na
redil i med gospodinjami, je 
pokazala, da so S takšnim 
delovnim časom zadovoljne. 
Morda največja pridobitev je 
mleko, k i je strankam n a raz
polago ves dan v h ladi lnem 
Pultu. Dostava mleka je v 
zimskem času tu i n t a m j n a -
*o otežena, ker nam vozijo 
mleko iz Ljubljane. — Tako 
Je povedal poslovodja Darko 
kuzar, k i vodi samopostrež
bo trgovskega podjetja »Do-
knjka« v Novem mestu. 

— Kako ste sadovoljni s 
poslovanjem? 

— V redu je, vendar ugo
tavljamo, da Je l oka l pre
majhen. Potrošniki, k i so v 
začetku sprejel i samopostrež
bo « nezaupanjem, so se kaj 
n l t r o p r i vad i l i . Največji na-
V a l J« ob petkih, sobotah i n 
nedeljah ter ob prazn ik ih l n 

n j im i . Zmogl j ivost i pro
dajalne le stežka zadoščajo, 
a w t 1 kadar Je naval. Potre

be so vsak dan večje, zato 
je treba zelo resno razmiš
l jat i o gradnji nove samo
postrežnice v našem mestu. 

kot 24 ur. Naj omenim še 
to, da je naša samopostrež
nica v precejšen p r i d turiz
m u . Tujc i , k i so se zaradi 

Aha , ie mleko! — Blago v samopostrežnici sproti 
opominja kupce, kaj so še pozabili 

— Je i zb i ra blaga po va
šem mišljenju zadostna? 

— Lahko rečemo, da je ze
lo ve l ika. In tudi stranke so 
z njo zadovoljne. Rad i b i 
nud i l i tudi manjše kosovno 
perilo, pa tega zaradi pre
majhnega prostora žal ne 
moremo. Dobra stran samo
postrežnice je v tem, da je 
blago vedno sveže. Skladišče 
je tako majhno, da mora
mo blago dinevno nabavljati 
i n dovažati. 

— A l i poštenost kupcev 
opravičuje samopostrežbo? 

— Moramo reči, da so 
naši potrošniki pošteni. Ne
kaj pr imerov kraje smo do
živeli v p rv ih mesecih. K r a d 
l i so otroci . Smatra l i smo 
za svojo dolžnost obvestit i 
prizadete starše. V večini 
pr imerov so starši otroke 
poučili i n se n a m opraviči
l i , zgodilo pa se je tudi to, 
da so reagiral i tako, kot n i 
smo pričakovali. Kra je odra
s l ih je b i lo zelo malo. Sicer 
pa Imamo takšno prakso: 
manjše pr imere obravnava
mo 6ami, večje kraje pa pr i 
javimo sodišču. 

skupaj hodijo otroci m imo 
stojnic s slaščicami, č e opa
zijo, da j i h nihče ne kon
tro l i ra , hitro kaj skrijejo v 
žepe. Vstopa ne moremo 
prepovedati n ikomur , kontro l 
ne službe pa n i . Pomagamo 
s i tako, da zmikavtom, k i 
j i h ugotovimo, zaračunamo 
dvojno vrednost predmeta, 
medtem ko otroke jav imo 
staršem. Slaščice imajo »ra
di« predvsem otroci izven 
Sevnice.« 

»Kako pa ugotovite, da je 

najdeni predmet res vaš, se 
prav i i z samopostrežnice?« 
, »Vsak predmet i m a svojo 
šifro. T o pa je p r i kon t ro l i 
težko zatajit i , zato zmaknje-
ne art ik le h i tro polovimo.« 

Tako se dogaja v samo« 
postrežni poslovalnici št. 9. 
K l j u b tem spodrsl jajem se 
samopostrežni način poslova
nja s s t rankami lepo uve
ljavlja. Promet je vel ik, saj 
pr ide n a enega zaposlenega 
tukaj že 1,5 m i l i j ona d inar
jev mesečnega prometa. 

Tri deklice iz 4. razreda osnovne šole so se od
pravile na »izprehod« po samopostrežnici. Podrob
nejši pregled pri blagajni je pokazal, da imajo vse 
tri med knjigami in zvezki v šolskih torbicah pre
cejšnjo zalogo čokolad in bonbonov... Vodstvo sa
mopostrežnice je otrokom, ki so bili zelo skrušeni 
in preplašeni, vse, kar so si prisvojili, odvzelo in o 
tem obvestilo starše. Starši dveh deklic so se takoj 
prišli osebno opravičit. Zahvalili so se za uvidevnost 
in so otroke doma še primerno podučili. Staršev 
tretje deklice dolgo ni bilo na spregled, toda ko so 
prišli, so začeli z obtožbo, da nI prav, da njihovega 
otroka dolžijo nečesa, česar ni s tor i l . . . 

Bralcem prepuščamo presojo, kateri izmed star
šev so bili dostojnejši. 

ČRNOMELJ: »S strankami 
smo zadovoljni« 

Lani junija je ljubljansko pod
jetje »Prehrana« odprlo v Črnomlju 
prvo samopostrežno trgovino. Lo
kal je nov, velik, v njem pa do
bite lahko 2600 različnih predme
tov: hrano, meso, kemične izdel
ke, zelenjavo, kratki tekstil in vse 
ostalo, kar spada v gospodinjstvo. 
PoslovDdkinJa Irena Vrščaj nam je 
povedala, da so se kupci kaj hi
tro navadili na novi način prodaje 
in da je promet v tej samopostrež
ni trgovini zelo lep. Vsakodnevni 
izkupiček znaša povprečno nad 300 
t:soč dinarjev, blagajna pa pokaže 
včasih dosti več ali pa tudi manj 
prometa. Iztržek je večji okoli pr
vega v mesecu in ob dneh, ko iz
plačujejo zaslužek tovarne, odvi
sen pa je tudi od vremena in dru
gih okoliščin. 

V 9 MESECIH 15 TATVIN 
O poštenosti kupcev pa Je po-

siovodkinja Irena povedala: 
»Belokranjci so pošteni, to lah

ko trdim. Bila sem v službi v sa
mopostrežni trgovini v Ljubljani, 
kjei je bilo vsak dan privedenih 
v pisarno več strank, ki so kradle. 
V Cmomlju smo v devetih mesecih 
poslovanja odkrili 15 večjih ln 
manjših tatvin, kar res nI veliko 

Največkrat se zgodi, da smukne 
čokolado ali drugo sladkarijo otrok, 
ki teh stvari od staršev ne dobiva. 
Takega otroka kličemo v pisarno, 
ga pošteno posvarimo, tatvine pa 
ne javimo nikamor. Ce pa bi iste
ga otroka večkrat dobili pri kraji, 
bi ga prav gotovo javili šoli in 
staršem. 

Najbolj so obsojanja vredne ma
tere, ki vzamejo kako stvar ln jo 
skrijejo v otrokovo obleko. Tak 
primer smo imeli pred nedavnim. 
Oba smo povabili v pisarno, ln ko 
smo iz otrokove bluz« potegnili 
konzervo, je mati rekla: 

— Ja, kdaj si pa to smuknil? 
— Mamica, saj ti mi ti dala! — 

je odgovoril predšolski otrok, U 
prav gotovo ne laže. Mati se mor
da niti ne zaveda, da • tem uči 
otroka krasti. Ce bi kaj vzel lačen 
in potreben človek, ie ne bi nit 
rekla, v največ primerih pa jem
ljejo bolje oblečene »gospe«, k$ 
mislijo, da nekaj veljajo. To p* 
je sramota! 

Zelo dobro situirano žensko iz
ven Črnomlja smo zasačili, ko J« 
imela dve torbi polni neplačanih 
stvari. Pri preiskavi, v kateri J« 
sodeloval tudi miličnik, smo ugo
tovili, da je prišla že k nam a 
polnim cekarjem stvari, ki jih J« 
vzela v drugi samopostrežni trgo
vini. To Je bila pri nas doslej naj-
večja in najdrznejša tatvina. 

Ce gre za krajo v vrednosti pod 
5000 din, ne kličemo miličnika. 
Kar sami sestavimo T pisarni za. 
pisnik, za vrednost nad pet tiso
čakov pa moramo klicati organ« 
LM. Oni tatvino prijavijo in Jo 
obravnava tudi sodišče.« 

Zanimalo nas je še, kako odkri
jejo tatove. 

»Na več načinov,« j « odgovoril« 
poslovodklnja, »Vsak uslužbenec T 
samopostrežni trgovini je posebej 
naučen, da pazi na stranke, razen 
tega so v samopostrežnih pultih 
tudi luknjice. Nikar ne mislite, da 
zaradi zraka. Tega je te tako do
s t i . . . Nekatere stranke, posebno 
otroci, pa se sami Izdajo. Pri bla
gajni se čudno motovilijo, gledajo 
v tla Itd., tako da se navadno M 
zmotimo, če Jih povabimo v pisar
no k preiskavi. 

Kot rečeno, pa so ljudje v Beli 
krajini zelo pošteni. Mi smo $ 
strankami zadovoljni, in ca so tudi 
one zadovoljne z našim blagom In 
postrežbo, smo dosegli to, kar te
limo. 

Ta b i mora la imet i večje 
skladiščne prostore kot na
ša. Razen tega bo dobro, če 
bo imela tudi mesarja, k i 
bo meso sprot i sekal i n ga 
zavijal. Po obstoječih pred
p is ih meso, k i je razsekano, 
ne sme b i t i v prodaj i več 

Prizorček iz črnomal jske samopostrežnice 

neznanja jez ika v klasični 
trgovini težko sporazumel i s 
prodajalcem, lahko brez te
žav hi tro kupi jo to, kar po
trebujejo. 

— K a k o je s prometom? 

— Prejšnja klasična poslo
valnica je v teh prostor ih 
imela približno 3 mil i jone d in 
prometa na mesec. V naši 
samopostrežnici se je pro
met večal iz meseca v me
sec, v decembru lani , ko Je 
b i l največji, pa ga je b i lo 
že za 12 mil i jonov dinarjev. 
V 7 mesecih lanskega leta 
smo oprav i l i 80 mil i jonov d i 
narjev prometa. To Je vse
kakor več, kot smo pričako
val i . 

— Kdo so najpogostejši 
kupc i? 

— V začetku je bi lo vel iko 
otrok, teh Je zdaj vedno 
manj. K nam zahajajo pre
težno odrasl i , največ gospo
dinje. Dobra polovica Je stal
n ih strank, k i Jih opažamo 
domala vsak dan, ostal i pa 
so prehodne stranke. 

V navalu strank je neka novomeška » g o 
spa« vzela iz hladilnega pulta piščanca in ga 
spravila v mrežo. Njen poseg n i ušel budne
m u očesu prodajalca. K o je »gospa« p r i b l a 
gajni plačevala blago, nabrano v žično ko 
šaro, jo je prodajalec opozori l : »Oprostite, na 
piščanca, k i ste ga dali v mrežo, ste pozabili!« 
»Gospa « se je naježila: »Ka j , kraje me boste 
dolžili?! Tega piščanca m i je podarila pr i ja 
teljica!« Osebje samopostrežnice se je z raz
burjeno »gospo« sporazumelo, da bo prodaja
lec odšel z njo k prijateljici in se tam prepr i 
čal o njenih trditvah. Toda ko sta prišla pred 
prag »prijateljičinega« stanovanja, je bi la 
»gospa« iznenada pripravl jena piščanca p la 
čati, še proden sta potrkala na v r a t a . . . 

Svojo čast je » gospa « pred kopico strank, 
pred katerimi bi morala spodrsljaj v proda
jalni javno priznati , vsaj n a v i d e z n o 
rešila. K a k o bi j i bilo p r i srcu, ko bi objavi l i 
njeno ime? Zd i se nam čedalje bolj, da je v 
takih pr imer ih vsaka obzirnost do posamezni
ka ali do njegove družine in okolice brez 
pomena. V socialistični družbi t a t o v ne bo
mo trpel i ! Blago lahko pogledaš, po -

težkaš i n se nato odločiš 
za kupčijo ali pa tudi ne... 

6 t - 12 (730) 
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Bizeljske vinograde že prekopavajo 
N a o b n o v l j e n i h p o v r š i n a h b o s t a r a s l i š e n t l o v r e n k a i n ž a m e t n a č r n i n a - V n o v i v i n s k i k l e t i b o d o l a h k o 
p r e d e l a l i d o 2 0 v a g o n o v g r o z d j a n a d a n - U r e d i l i b o d o t u d i z a p u S č e n e r i b n i k e z a k r a p e i n p o s t r v i 

Za razvoj vinogradništva so 
n a Bizeljskem ugodni pogoji, 
zato se je tamkajšnja kme
tijska zadruga odločila za 
obnovo vinogradniških povr-
Sin. Investicijski kredit Je 
odobren in občinska skupšči
na Brežice je že v preteklem 
letu dala del sredstev kme
tijskega sklada kot posojilo 
za soudeležbo. Skupna povr
šina obnovljenih vinogradov 
bo znašala 50 hektarov. 

Z obnovo so že začeli na 
15 hektarih. Računajo, da bo 
veljala ureditev enega hekta
ra 1,800.000 dinarjev. Prevla
dujejo srednje strme površi
ne, nekaj je strmih, nekaj 
Pa jih je na ravnini. Ravne 
in srednje strme vinograde 
rigolajo, a strme bodo obde
lali terasasto. Obnovitvena 
dela so v teku, čeprav se 
zima ie ni do kraja umak
nila pomladi. V aprilu pride 
na vrsto kopanje jam. Na 
Bizeljskem bodo to prvič de
lali s stroji. 

Nove površine bodo zasa
dili pretežno z rdečimi sor
tami, s šentlovrenko in ža
metno črnino. Zadruga je 
vzgojila lastne cepljenke. Do 
sedaj so v teh krajih pre
vladovale bele trte. Za rde
če sorte se je zadruga odlo
čila zaradi večjega povpra
ševanja po rdečem vinu. Po
trošniki se zanj odločajo tu
di lz zdravstvenih razlogov. 
Zdravniki običajno priporo
čajo pacientom rdeča vina in 
tako vplivajo njihovi nasveti 
na želje številnih kupcev. Le
tos zasajena trta bo dala pr
vi pridelek čez tri leta, leto 
kasneje pa bo trgatev na teh 
nasadil že normalna. Trta 
bo zasajena tako, da bosta 
za ročno delo ostala samo 
rez in trgatev. Vse ostalo 
bodo opravili strojno. Vezna 
suho in zeleno bo odpadel 
zaradi visoke vzgoje (trta se 
bo oprijela na žice). 

L e t o s 6 5 m i l i j o n o v z a 
p r e d e l o v a l n i o b r a t 

Kmetijska zadruga Bizelj-
sko namerava zgraditi tudi 
novo vinsko klet. Letos bodo 
Sezidali predelovalni obrat, 

prihodnje leto pa bodo z de
li nadaljevali. Načrte za pre
delovalni del kleti imajo na
ročene in bodo v kratkem 
napravljeni. Zadruga Je do 
zdaj vedno odkupovala več 
vina ln manj grozdja, z zgra
ditvijo predelovalnega obrata 
pa se bo to razmerje spre
menilo. Od zasebnih proizva
jalcev bo v prihodnje odku
povala predvsem grozdje. V 
novem predelovalnem obratu 

BREŽIŠKE 
V E S T I 

bosta zaposlena dva človeka. 
Upravljanje s stroji bo elek
tronsko in tako bosta dva 
uslužbenca dnevno lahko 
sprejela 20 vagonov grozdja, 
ki bo predelano v enem dne
vu. Predelovalni obrat bo 
veljal 65 milijonov, medtem 
ko je za celo klet predvide
na investicija 500 milijonov 

dinarjev. Zgradili naj bi jo 
v treh letih. 

V Pišecah, kjer je izredno 
ugodno podnebje za gojenje 
marelic, bo zadruga v letu 
1965 začela urejati plantaž
ne nasade na površini 65 
hektarov. Načrti so priprav
ljeni. Marelice so v Pišecah 
že zasajene na desetih hekta
rih ln lepo uspevajo. Stro
ški za ureditev enega hekta
ra bodo predvidoma znašali 
1,300.000 dinarjev. 

Z a m o č v i r j e n e p o v r š i n e 
b o d o s p r e m e n i l i 

v r i b n i k e 
Kmetijska zadruga ima v 

načrtu tudi ureditev ribni
kov na Bizeljskem in v Piše
cah. Vseh skupaj bo 30 hek
tarov: 26 na Bizeljskem in 
4 v Pišecah. Na Bizeljskem 
stari ljudje pomnijo, da so 
tam nekoč gojili ribe. Nasipi 
še stojijo in površine ribni
kov bo treba predvsem izči-
stiti. Zemlja, kjer namerava
jo urediti ribnike, je neplod
na in zamočvirjena. Trave, 
ki zraste na njej, ne morejo 
odpeljati od tam niti v naj
večji suši; konji bi le težko 
prišli iz močvirja. Ureditev 
ribnikov na neuporabnih po
vršinah Je torej prav dobra 
zamisel. Celotna Investicija 
bo znašala okoli 20 milijonov 
dinarjev. V bizeljskih ribni
kih bodo gpjili krape, v Piše
cah pa postrvi. Letos bodo 
uredili ribnike samo na Bi
zeljskem, prihodnje leto pa 
še v Pišecah. Glede prodaje 
rib si zadruga ne dela skr
bi; povpraševanje je veliko 
in jih ne bo težko spraviti 
v denar. 

S t r o j i b o d o n a d o m e s t i l i 
l j u d i 

Kmetijska zadruga Bizelj-
sko zaposluje 96 ljudi. V na
slednjih letih delovne sile ne 
bo povečevala, čeprav Siri 
lastne površine. Delovno silo, 

k i b i jo potrebovala zaradi 
pr idobivanja nov ih komplek
sov, bo nadomest i la z meha
nizacijo. Zadrugo sestavljajo 
ekonomska enota posestva 
Bize l jsko z obratoma Bize l j -
sko i n Pišece, v inarsk i od
sek v Pišecah in na Bize l j 
skem za odkup vinskega pr i 
delka ter trgovina z repro
dukc i j sk im mater ia lom prav 
tako na Bize l j skem i n v P i 
šecah. V obeh trgovinah pro
dajajo stroje, orodje, gnoji
la , zaščitna sredstva, semena 
in podobno. Posestvo se 
ukvar ja z vinogradništvom, 
živinorejo, sadjarstvom i n 
poljedelstvom. 

Kooperaci jske odnose z za
sebnimi kmetovalc i razvi ja 
zadruga pretežno v vinograd
ništvu, delno tud i v travnl-
štvu l n poljedelstvu. Živino
reja je slabo zastopana, ker 
so odkupne cene za bekone 
i n govejo živino prenizke. 
Kmet je so se preusmer i l i na 
vzrejo odojkov. Zadruga j i h 
bo ta teden začela odkupo
vati za pitališče Agrokombl-
nata v Šentjurju. 

Zadruga je že p r iprav i la 
svoj statut i n ga oddala sta
tutarn i komis i j i p r i občinski 
skupščini v Brežicah. O n jem 
je razpravl jal do sedaj le 
upravni odbor, kolekt iv pa 
ga bo obravnaval te dn i . 

J . Teppev 

Tovorna pohištva ni 
dosegla planiranega 

izvoza 
Januar in februar sta bila 

za Tovarno pohištva v Bre
žicah slaba meseca. Zaradi 
preselitve v nove prostore je 
proizvodnja zastala. Plan Iz
voza so dosegU v obeh ome
njenih mesecih komaj z 80 
odstotki. Potrebno bo precej 
naporov, da bodo dohiteli 
zamujeno ln se do konca le
ta približali letnemu planu. 
Na zmanjšano proizvodnjo je 
vplivalo tudi veliko število 
izostankov zaradi bolezni. Mi
nuli teden je bilo na bolni
škem dopustu 8,83 odstotka 
vseh zaposlenih. Tolikšne šte
vilke še nikoli niso zabeležili. 

V podjetju bodo ta mesec 
zvišali osebne dohodke za 
povprečno 16,5 odstotka. 
Kljub povečanju bo v tovar
ni še vedno precej delavcev, 
katerih osebni prejemki zna
šajo manj kot 25.000 dinar
jev mesečno. 

Dober začetek kljub neureje
nemu prevozu in zastarelim 

strojem 
Obrtna udruga METAL z Jese

nic na Dolenjskem Je dobro za
stavila letošnjo proizvodnjo. So
deč po dosedanjih proizvodnih 
uspehih Ji letnega plana ne bo 
težko doseći. Ustvarila J * za 34 
milijonov Izdelkov, letni plan pa 
predvideva realizacijo 140 mili
jonov. Trenutno Jim primanjkuj« 
finančnih sredstev, ker v Januar
ju ln februarju skoraj nihče nt 
vplačal prejetih izdelkov. Težave 
Jim povzroča tudi nabava materi
ala, katerega v začetku leta vedno 
primanjkuje. Domnevajo, da za
rad: tega, ker tovarne prve mese
ce v letu izdelujejo predvsem Iz
delke večjih dimenzij, da 'doseže
jo plan, ln se iele potem usmeri
jo na proizvodnjo manjših, bolj 
zamudnih proizvodov. 

v Metalu si želijo nove stroje, 
ker ob zastareli strojni opremi le 
težko govorijo o rentabllnoaU. Tu
di novih delovnih mest ne more
jo veliko odpirati, dokler se ne 
bodo modernizirali. 

Na tržišču so se dobro uvelja
vili ln niti ne morejo ustreči vsem 
naročilom. Letos ne predvidevajo 
večjih Investicij. Predvsem bi radi 
uredili lasten provoz. Material jim 
dostavljajo na zagrebško ln bre
žiško železniško postajo. Iz Bre
žic ga dovažajo zasebniki s konj
sko vprego, iz Zagreba pa razni 
tovorni avtomobili, na katere Je 
včasih treba dolgo čakati. Vse to 
podražuje proizvodnjo, zato de
lovni kolektiv želi najprej pove
čati strojne zmogljivosti, nato pa 
takoj oskrbeti primemo prevozno 
sredstvo. -ca 

Živahen sejem 
v Brežicah 

V soboto, 21. marca, Je bilo 
na brežiškem sejmu kupcem 
na voljo 1000 manjših ln M 
večjih prašičkov. V Jutranjih 
urab med sejmarjl ni bilo po
sebne živahnosti, ker so bile 
cene previsoke, kasneje pa so 
si živahno segali v roke, pred
vsem zato, ker so prodajalci 
popustili. Manjšim pujskom 
Je bila cena 700—«00 din sa 
kilogram žive teže, ss nad 1 
mesece »tare pa do 330 din. 

Dobovski kovinarji 
o statutu podjetja 

in občine 
V kovinarskem podjetju v 

Dobovi že mesec dni raz
pravljajo o statutu podjetja. 
Razmnožili so ga v več izvo
dih, da ga je vsak delavec 
lahko preštudiral. Pripomb 
se Je nabralo kar precej. Ze
lja delavcev je, da bi čim 
bolje obdelali poglavje o 
upravljanju v delovni orga
nizaciji. Po njihovem mnenju 
je to poglavje eno Izmed naj
važnejših. 

V podjetju so predelovali 
tudi občinski statut. Pobudo 
za to razpravo so dale orga
nizacije, ki delajo v kolek
tivu. To so aktiv Zveze mla
dine, osnovna organizacija 
Z K S in sindikalna podružni
ca. 

19. marca se Je Izpolnila dolgoletna želja Brežičanov: 
začel je delati društveni k lub . Potreba po takšnem k lubu 
je b i l a izražena na več sestankih, slednjič pa se je krajev
na organizacija S Z D L skupaj z občinskim odborom Social i
stične zrveze odločila uresničiti željo. V ta namen so bi la 
odobrena sredstva za nakup televizorja i n radijskega spre
j emnika z gramofonom. K l u b je v ma l i dvorani Prosvet
nega doma i n je odprt za vse občane vsak dan, razen po
nedeljka i n srede, od 17. do 22. ure. Obiskovalc i lahko 
igrajo šah i n ostale družabne igre, gledajo televizijo i n 
poslušajo radio ter gramofon. Upravn i odbor k luba, k i ga 
sestavljajo predstavniki družbenih organizacij i n ku l turn ih 
ustanov, je že sestavil delovni program. 

K l u b s k i večeri so zamišljeni tako, da bo enkrat tedensko 
razprava o gospodarski problemat ik i , mod i , umetnosti i n 
političnih zanimivost ih. P r i takšnih razgovorih bodo na 
razpolago razni tehnični pripomočki, kot episkop in dia-

KLUB JE 0 Đ P R T 
projektor. Vsak četrtek bo mlad insk i ples. P r v i ples ob 
otvoritv i k luba je uspel , posebno zato, ker so mlad inc i 
gramofonske plošče pr ines l i s seboj. O ploščah je bi lo 
sicer precej govora. V prihodnje bo treba mis l i t i na na
grade, k i naj b i j i h podeljevali na tekmovanju za najljub
šo ploščo. 

Za zdaj bo k lub delal samo v pritlični dvorani . Pozneje 
nameravajo k lubsko dejavnost razširiti še na dva prostora 
v prvem nadstropju Prosvetnega doma; v enem b i bi l « 
knjižnica s čitalnico, v drugem pa televizi jska soba. 

T u d i obisk še n i tak, kot ga pričakujejo pozneje. Po
trebna bo še propaganda. Poleg tega nameravajo naročita 
časopise i n revije vseh vrst. Dobro b i b i l o , če b i v k l u b u 
delal profesionalec. Trenutno opravljajo njegovo nalogo 
mlad inc i . O tem vprašanju se je upravni odbor k luba že 
pogovarjal in bo v sodelovanju z Zavodom za kul turo in 
prosveto prav gotovo k m a l u našel ugodno rešitev. 

Apr i l a ima k lub takle spored: 
Vsak torek in petek so šahovski večeri, vsak četrtek 

pa ples. Podrobneje pa bo takole: v petek, 27. marca, veze
nje i n šah; v torek, 31. marca, laži z nagradami (čakamo 
1. a p r i l i ; v petek, 3. apr i la , naš turizem; v petek, 10. apr i la , 
l i terarni večer v organizacij i brežiške gimnazije (S imon 
Jenko) ; v petek, 17. apr i la , razgovor o d ramsk i dejavnosti; 
v petek, 24. apr i la bo gostoval k lub »Celuloza« i z V idma-
Krškega in v torek, 28. apr i la , zunanjepolitični pregled. 

Trni. 

SPLOŠNO LIVARSTVO se uveljavlja 
Splošno l ivarstvo v Dobovi 

je mlado podjetje, vendar 
zelo h i t ro povečuje proizvod
njo. Ustanovljeno je bi lo sre
d i septembra 1962 in je tedaj 
zaposlovalo 9 l jud i . Zdaj j i h 
je 20. Lan i so delal i pod 
težkimi pogoji, v s labih de
lovnih prostor ih i n so k l jub 
temu precej presegli p lanira
no realizacijo. Delno zaradi 
povečanja zaposlenih i n del
no na račun povečanja de
lovne stor i lnost i . 

Podjetje dela vse po naro
čilu. Svoje izdelke prodaja 
kov insk i industr i j i , razn im 
remontom v tovarnah, a za 
široko potrošnjo j i h trenutno 
še ne izdeluje. Poslovne sti
ke navezuje po vsej državi 
i n za naročila n iko l i nI po
manjkanja. K u p c i so zado

vol jni s kvaliteto izdelkov, 
zato se na podjetje obračajo 
vedno znova. Verjetno n i več 
daleč čas, ko bodo dobi l i na
ročila za izvoz. Trenutno se 
o izvažanju odl i tkov dogo
varjajo z nekater imi izvozni
ki i n upajo, da bodo s ka
kovostjo svojih izdelkov uspe
li tudi na tujih tržiščih. 

Letošnji plan predvideva, 
da bodo ustvar i l i za 60 m i l i 
jonov dinarjev vrednosti . 
Lanska realizacija je znašala 
50 mi l i jonov 400 tisoč. Pro
izvodnja v januarju in febru
arju je Dotekala normalno, 

Lepa spodbuda 
v Cerkljah 

Pred kratkim smo imeli 
mladinci in mladinke 8. raz
reda osnovne šole v Cerkljah 
sestanek, kjer smo se pogo
varjali o našem delu. Učenci 
osmih razredov smo začeli 
šele delovati v mladinski or
ganizaciji. Sprva nam je na 
sestankih pomagala tovariši-
ča Marija Hro-vat, zadnje ča
se pa sestanke vodi predsed
nik Silvo Lopatic. Pohvalo za
služita Stanko Grame in Ani
ca Stefanlč, Id se na naših 
sestankih največ oglašata, pa 
tudi zapisnikarica Jožica 
Mladkovič, ki pošilja zapisni
ke v Brežloe. 

Na zadnjem sestanku smo 
sklenili, da bomo mladinci in 
mladinke uredile šolski vrt 
in Igrišče. 

IVAN BEVC 

Občni zbor planincev 
V četrtek Je b i l v Brežicah 

rednd letni občni zbor Planin
skega društva. P lan inc i so tu
d i to leto organiz ira l i skupno 
z delavsko univerzo predava
nje, k i je sledilo občnemu 
zboru i n je bdlo namenjeno 
vsemu prebivalstvu. Poslušal
c i so tokrat spoznal i Švico v 
cvetju l n snegu. Lepa švicar
ska pokraj ina Je b i la pona
zorjena z barvn imi diapozi
t iv i . 

M I R O K U G L E R : 
Žena s sejmišča 

zato računajo, da bodo p lan 
v celoti dosegli. Težave j i m 
je v m i n u l i h dveh mesecih 
povzročalo neredno plačeva
nje vseh odjemalcev po vrst i . 
Upajo, da se bo zdaj to ure
di lo. 

Podjetje n ima lastnih de
lovnih prostorov, vendar Jih 
je že adaptiralo. Z a te name
ne je porabi lo 1,900.000 d i 
narjev. Lan i so nabavi l i tud i 
brus i ln i stroj i n mešalnlk 
za pesek. Za osnovna sred
stva so dal i 5 mil i jonov. Da 
b i se proizvodnja lahko še 
povečala, imajo za prihodnje 
leto v načrtu nakup stroja 
za čiščenje odl i tkov. Za to 
bodo potrebovali 8 mi l i jonov 
dinarjev, k i j i h nameravajo 
ustvar i t i sami . -ey 

19 gasilcev je opra
vilo izpit za strojnike 

22. marca je b i l v Brežicah 
zaključen tečaj za gasilske 
strojnike. Obiskovalo ga jc 24 
gasilcev v starosti od 18. do 
40. leta Predaval i so strokov
njaki i z Celja in Brežic. Izpit 
za gasilske strojnike je v ne
deljo uspešno opravi lo 19 te
čajnikov. Občinska gasilska 
zveza čestita nov im kval i f ic i 
ran im s t ro jn ikom z željo, da 
bi svoje znanje kar najkorist-
neje uporab i l i p r i gasi lskem 
dolu. 

0 krajevni skupnosti na Bučki 
Prejšnji teden smo brali v Dolenj

skem listu članek Ivana Pungeršlča 
»Zakaj ne krajevna skupnost na Buč
ki?«, v katerem terja pisec odgovore 
na nekatera vprašanja. Skušal mu jih 
bom dati kot član občinske komisije 
za sestavo osnutka občinskega statuta. 

Najprej odgovor glede števila osnut
kov, ld so jih dobile posamezne KO 
SZDL. Ko je komisija za Izdelavo os
nutka statuta razpravljala, kdo vse naj 
hi dobil statut, smo bili vsi mnenja, 
da ga mora dobiti vsako gospodinj
stvo v naši občini. Vprašali pa smo se, 
kaj Je primerneje: dati vsakemu gospo
dinjstvu o s n u t e k statuta ali pa šele 
dokončno sprejeti in dopolnjeni sta
tut. Odločili smo se za drugo rešitev, 
saj vemo, da bo občan redno uporab
ljal statut, ki bo že dokončen, sedanji 
osnutek pa bo prav gotovo doživel Se 
marsikatero spremembo. Nikakor pa 
ni mogoče, da bi statut dvakrat tiskali 
ln razdeljevali; zato žal nI na razpolago 

dovolj denarja. Tu je vzrok, da so os
nutek dobi l i le odbori K O SZDL oz. 
krajevni politični aktivi; menimo, da 
naj bi predvsem ti dajali zares dobre 
pripombe. Zato pa bi morald biti (ln 
bi tudi zares lahko bili!) s statutom 
dobro seznanjeni odborniki KO SZDL 
ln odborniki občinske skupščino še 
pred zborom volivcev; njihova naloga 
Je, da bi l judem dobro pojasnili osnu
tek našega statuta. Tudi predavatelj iz 
Sovnice, ki Je sodeloval na zboru, je 
mora l temoljlto obrazložiti osnutek sta
tuta, tako da b i vol ivci lahko dajali 
pripombe. Predavatelj i so imel i pred 
kratkim zares dober seminar, zato tudi 
ne dvomimo, da predavatelj na Bučki 
svoje naloge nI zadovoljivo opravi l . SI
cer pa Je pisec članka tudi član K O 
S Z D L Bučka, ln bi m u morale b i t i take 
zadeve vsaj glede opisanih vprašanj 
jasne, 6e seveda v odboru zares redno 
dela. 

K a j p r a v i r e p u b l i š k a u s t a v a 
o k r a j e v n i h s k u p n o s t i h 

Glede ustanavljanja krajevnih skup
nosti pa tole: 94. člen republiške usta
ve določa, da se s statutom občine v 
okviru ustave ln zakonov določijo med 
drugim tudi način ustanovitve, območ
ja, organizacij« ln pravice krajevnih 
skupnosti. Naša komisija se je teg» 
pooblastila poslužila in v osnutku ob
čanskega statuta v členih od 172. do 
189. tudi opisala ureditev toga vpraša
nja k o t p r e d l o g , ki naj ga zbori 
volivcev dopolnijo. 2al se je pisec zaW. 
da bi svoje mnenje čimbolj podkrepi'-
posluild le 2. odstavka čl. 174. osnutka-
Seveda ta odstavek brez prvega 
tretjega ne pove vsep,a. Celotni čl« n 

se namreč glasi: 
»Krajevna skupnost se lahko usian"' 

vi na območjih, ki so urbanistično **' 
ključene enoto ln v katerih Je zag<>loV' 
ljena materialna osnova vsakdanj*^* 
življenja posameznikom ln njihovi/" 
družinam. Krajevno skupnost 
ustanovijo občani na zborih vol lv*J 
na območju mesta Sevnica ln nas olj 
KrmelJ. Krajevno skupnost lahko u» ' B 

novljo občani tudi v drugih naselju1' S P O D N J E 



U S P E H I IN ( N E P O T R E B N E ) T E Ž A V E » M E T A L N E « V K R M E L J U 

Doklej bo dotok surovin neurejen? 
Zarad i pomanjkanja surovin i n sestavnih de

lov za proizvode obrat » M E T A L N E « v K rme l j u ja 
nuarja n i dosegel proizvodnega plana. V februarju 
se je stanje malo izboljšalo, marca pa bo obrat 
verjetno na istem, kot je bil takoj po Novem letu. 
Znakov za izboljšanje pa na surovinskem trgu še 
ni. Zato se zaskrbljeno vprašujejo domala vsi pro
izvajalci kovinskih izdelkov v Sloveniji in tudi v 
državi, doklej bo dotok surovin neurejen. 

»METALNI« manjka prete
žno mater ia l , k i ga navadno 
dobi iz domaČih železarn. Zla
sti n i p r o d n e g a železa ter 
» I « i n »U« nosilcev, k i so 
osnovne sestavine krme l j sk ih 
izdelkov. Vse naprezanje ko
lektiva, k i s i je letos zadal 
nalogo, da izpolni i n celo pre
seže letni p lan (ta je za 15 
odstotkov večji od lanskega), 
so zaman. Namesto da b i de
lavci delal i v redni proizvod
nji , morajo b i t i večkrat i n za 
dalj časa na režiji. To obra
tu ne prinaša dobička, kveč
jemu zguho. 

Ob tem zatiklijaju s suro
vinami ugotavljajo v K r m e l j u 
vsestranski kvaliteten skok v 
Proizvodnji. To le potrjuje 
dejstvo, da je zmagala vol ja 
nekdanjih rudarjev, k i so se 
ob uk in i t v i rudn ika preusme

r i l i v kov inarsk i pokl ic , še 
več, delavci krmeljskega ob
rata so tol ikanj napredoval i , 
da se že lahko kosajo z delav
c i v matičnem mar iborskem 
podjetju. Vendar šola zanje 
še n i končana. Znova i n zno
va se učijo, priučujejo na no-
novih delovnih mest ih i n os
vajajo tehnologijo, k i je še 
pred nedavnim niso poznal i . 
Prizadevnost delavcev krmel j -
ske »METALNE« je izražena 
tud i z lanskoletnim uspehom: 
ob koncu leta so presegli pro
izvodni p lan za 10 odstotkov, 
finančnega pa celo za 30 od
stotkov. Izboljšali so se vsi 
pogoji. Naj na prvem mestu 
omenimo osebne dohodke za
poslenih, k i se bodo s 1. ap
r i l om letos {»večali kar za 
20 odstotkov. Osebne dohod

ke bodo povečali predvsem 
na podlagi večje delovne sto
rilnost:. Istočasno obrat skr
bi za čim boljše počutje čla
nov kolekt iva na delovnem 
mestu in zunaj njega. Obrat
na menza za 600 l judi je ©na 
največjih pridobitev kolekti
va, letos pa nameravajo zgra
di:!): še 8-6tanovanjski blok. 
Dobro je poskrbljeno tudi za 
dopustniško sezono. V ta na
men urejajo te dn i svoje le
tovišče v Lopatovu ob jadran
sk i obal i . Letovišče bo imelo 
okrog 40 ležišč i n bo eno naj
sodobnejših, ka r j i h imajo 
delovni ko lekt iv i ob Jadranu. 

Ce se ob koncu znova po
vrnemo na težave, k i so zaje
le k rme l j sk i obrat zaradi 
pomanjkanja surovin, se 
upravičeno sprašujemo, a l i 
bomo mogl i posledice (izgu
be) v mnogih gospodarskih 
organizacijah opravičiti z 
»objektivnimi« razlogi a l i ce
lo s »posegom« nepredvidene 
»višje sile«. Z a gotovo lahko 
rečemo že zdaj, da ne. Ne
dvomno bo potrebna vel ika 
operacija, da bo trajno uspo
sobi la dobavitelje surovin, se 
prav i železarska podjetja. 

Pralnica in krpalnioa premalo izkoriščeni 
Sevniška stanovanjska sku

pnost, k i zlagoma prerašča 
v krajevno skupnost, eno iz
med treh v tej občini, oprav
ka celo vrsto raznih komu
nalnih dejavnosti. S k r b i za 
vodovod, kanalizaci jo, poko
pališče, družbeno prehrano i n 
Pocbbno. V svoji sestavi i m a 
l e P o število servisov i n de
lavnic, razen tega pa sk rb i s 
svoje strani z a otroško var
stvo, vodno Lnštalaterstvo ter 
nudi druge usluge. 

Stanovanjska skupnost je 
prispevala velik delež k ure
ditvi družbene prehrane v 
Sevnici. Ustrezen obrat je vr
sto let razbremenjeval doma
ča gospodinjstva. Zdaj Je ne
nadoma postal premajhen i n 
ne zadošča več za krajevne 
Potrebe. Stanovanjska skup
nost se je zato odločila za 
ureditev nov ih prostorov v te 
namene. Izbrano stavbo že 
^apt i ra jo . K o bo začel novi 
°brat redno delati, bo dnev-
n ° pr ipravu okrog 500 obro-
K °X To bo glede na sevniske 

potrebe zadoščalo. Obrat bo 
sodobno urejen. 

Ce je vprašanje družbene 
prehrane rešljivo z ureditvi
jo novih prostorov, pa je vse 
drugače z nekater imi servis i . 
Med temi še zlasti izstopata 
pralnica i n kopalnica, k i ima
ta vse urejeno, le da dela 

SEVNIŠKI 
V K S T M K 

Imata premalo. Ta neizkori-
ščenost je cokla za vso de
javnost stanovanjske skupno
sti , k i b i rada poslovala na 
podlagi čistega gospodarskega 
računa i n b i l a hkrat i čim ce
nejša. Spričo tega ne b i bi lo 
nič čudnega, če b i začeli raz
mišljati o uk in i t v i takih ser
visov a l i pa o preusmeri tv i 
njihove dejavnosti. Bržkone 
tega ne b i nihče pozdrav i l / 
saj je b i l a ustrezna servisna 
služba ustanovljena glede na 

Iz sevniske knjigarne 
SevrRško trgovsko podjetje 

^ a 25 poslovalnic, od tega 
tudi knjigarno i n papirnico v 
S e v n i c l . L o k a l je n a primer
nem mestu b l i zu pošte. 

Poslovalnico vod i tovarišica 
bar i ja . J e zelo uslužna, četu-
* ima polne roke dela. K n j i 
garna in papirn ica je dobro 
t o ž ena z vsemi potrebščina-
m i m knj igami, med kater i-
"}* le treba omenit i z last i 
zbrana dela slovenskih pesnl-

m pisateljev ter mladin-
j 5 *o literaturo. Razen tega se 

v tem prostoru dobijo obraz
c i in tiskovine za šole, ob
činsko upravo ter podjetja. 
Ob koncu počitnic oz iroma ob 
začetku šolskega leta je knj i 
garna najbolj obiskana. Po-
slovodkinja b i nujno potre
bovala še eno trgovsko po
močnico. Tud i prostor i posta
jajo premajhni (prodajni i n 
skladišče). Sevničani upajo, da 
bo trgovsko podjetje k m a l u 
našlo ustreznejše prostore za 
knj igarno in papirnico. 

S. Sk. 

potrebe, da ne rečemo pobu
de občanov. M o r d a je neizko-
riščenost samo prehodnega 
enačaja i n bosta pra ln ica i n 
krpalnica zlezl i na zeleno ve
jo v doglednem času. 

Glede na to, da stanovanj
ska skupnost n i dotirana, se 
bodo taka vprašanja še zasta
vljala. Pričakovati j i h je tre
ba zlasti zato, ker se bodo 
nemara vse bolj in bolj zače
la med seboj prepletati vpra
šanja zahtev i n potreb ob
čanov in cen uslug. Težko bo 
ustreči pogoju, da b i ta a l i 
oni servis lahko živel ob niz
k i h (simboličnih?) cenah in 
z malo dela. Slej ko prej se 
je treba zavedati, da zadeva
jo vse težave tudi ob vpra
šanje osebnih dohodkov za
poslenih p r i stanovanjski 
skupnost i . To toliko bol j , ker 
bodo morale servisne dejav
nost i zagotoviti delavcem i n 
uslužbencem take življenjske 
pogoje, k i bodo vsaj približ
no podobni pogojem zaposle
n i h v gospodarstvu, kmeti j 
stvu a l i kje drugje. 

Dvakrat na loškem 
odru 

Dramsk i odsek P D »Primož 
Trubar« v L o k i je naštudiral 
in postavi l na domači oder 
k r im ina lko Agate Christ ie . 
V režiji tovariša M l ina r j a so 
jo upr i zo r i l i 22. in 23. febru
arja. Obe predstavi v popol
danskih urah sta b i l i dobro 
obiskani i n pozdravl jeni od 
domačega občinstva. 

S. Sk . 

Nova osnovna šola v Sevnici (na sliki) zlagoma raste. Pod streho je bila že pred 
zimo, zdaj pa j i dograjujejo zidovje in notranjost. Ve l ika želja prebivalstva, 
učiteljstva in šolskih otrok je, da bi bilo poslopje kmalu povsem gotovo. No, 
dela se bodo nemoteno nadaljevala tudi letos, saj predvideva plan negospodar

skih investicij v prv i vrst i sredstva za šolo. 

Amaterizem naj bo plod zavestnega dela 
Teze za kongres Zveze Svo

bod i n prosvetnih društev 
Slovenije so bile osrednji 
predmet obravnave na nedav
nem občnem zboru Sveta 
Svobod i n P D v Sevnici . S 
tezami so se v Sevnici str i 
n ja l i , p r ipomni l i pa so, da 
so premalo prodr la v bistvo 
nekaterih vprašanj. Pomanj
k l j ivo je po mnenju sve
ta obdelano zlast i vprašanje 
kulturniškega amaterizma 
(l jubiteljstva), ker mora ta 
temelj i t i na zavestnem priza
devanju posameznikov l n 
skup in . N i dovolj, da kdo 
kaj goji i n da »tako velja za 
amaterja«. Ce že dela, naj de
la z zavestjo, da bo opleme
n i t i l ne le svojega duha, am
pak človekovega duha sploh. 

Te i n podobne m i s l i so na 
občnem zboru podcrtaval i tu
d i v zvezi z nov imi ob l ikami 
i n vsebino dela na področju 
kulturnega amaterizma v ob
čini. Tembol j , ker so ugotovi
l i , da je delovanje društev la
n i (razen majhnega števila iz
jem) zamrlo. Zdaj pa imajo 
že vsa društva svoje progra
me. Začutila so, da je kul tur
na rast potrebna slehernemu 
občanu. K o t nekdaj so tudi 

tokrat postavi la na prvo me
sto javne prireditve (igre). 
Manj Imajo pevskih i n instru
mentalnih zborov. T a k i zbor i 
so predvsem na šolah. Raz
veseljivo pa je, da se je moč
no razvejala k lubska dejav
nost i n da dobiva ta vedno 
večji pomen. V vseh večjih 
kra j ih imajo ustrezne prosto
re, kjer se zbirajo ljudje ob 
televizi jskih oddajah i n na 
predavanjih. Predavanj je za 
zdaj manj, vendar j i h utegne 
b i t i čedalje več, ker bodo 
društva k sodelovanju prite
gnila javne kulturne i n druge 
delavce. Ku l tu rno življenje 
postaja nedvomno vse bolj i h 
bolj organizirano i n sponta
no, ne samo priložnostno. Ve
lja omenit i organizirane obi
ske ku l tu rn ih prireditev, celo 
v oddal jenih centr ih sloven
ske kulture. Zelo uspela je po
teza posameznih društev, k i 
so se odločila vabit i medse 
slovenske mladinske pišate-^ 
lje, kater ih dela imajo v svo
j i h knjižnicah. S tak imi živi
m i s lovenskimi ku l tu rnml de
lavci ter umetn ik i bo še bolj 
utrjena vez med ustvarjalcem 
i n »potrošnikom« kulture, 
predvsem iz tistega sloja l ju
d i , k i se ne zadovolji s »servi

ranjem« kulture v zastarel ih 
obl ikah. 

Nov i veter v ku l turn i dejav
nost i sevniške občine je za
vel tako rekoč že zgodaj, še 
preden je znan t i r , na kate
rega bo postavi l voziček svo
j i h prizadevanj republiški 
kongres. Sodeč po tem, o 
čem govore teze za kongres, 
i n po delovnih programih ter 
pr i jemih v sevniški občini, 
n ikakor ne b i mogl i govori t i , 
da tu gradijo kakšen zgrešen, 
s t ranski t i r kulturnega pr i za
devanja. 

i 

Književniki v Loki 
Skup ina Slovenskih književ

nikov, k i živijo v Cel ju, bo 
5. apr i la obiskala Loko in ob 
tej priložnosti pr i red i la lite
r a rn i večer. Književnike b o 
vodi l Fran jo Roš, katerega 
»Desetnico Alenčico« so upr i 
zor i lan i na loškem odru . 
Podoben večer so ime l i Lo -
čani pred dvema letoma, ko 
so j i h ob iska l i l jub l janski 
književniki. 

V Loki je umrl 
Franc Zagore 

Pred kratkim je umrl v Lo
ki ugledni vaščan in dolgolet
ni gasilec Franc Zagore. Ro
dil se je 1893, kot 22-letni fant 
pa se je ie udeleiil prve sve
tovne vojne v Galiciji. 1917 
je bil ujet., pri Piani v Furla-
nlji. Ko se je vrnit iz ujet
ništva, je zagospodaril na do
mačem posestvu. Rad je pre
biral knjige in strokovno ča
sopisje, tako da so se k nje
mu zatekali po nasvete mno
gi kmetovalci. Med NOB je 
pomagal partizanom in bil 
izvoljen v prvi odbor OF. 
Nad 40-letno delo v gasilstvu 
mu je prineslo ugled tudi na 
tem področju. Prejel je več 
odlikovanj. Več let je bole
hal, vendar tudi med bolezni
jo ni prenehal brati Dolenj
skega lista in Kmečkega gla
su. Ob grobu se je od pokoj
nega Zagorca poslovil pred
sednik PGD Luka Hočevar. 

Tudi v Loki krajevna skupnost? 
5. marca je b i l v dvorani 

prosvetnega doma v L o k i 
zbor občanov, katerega je 
vodi l v imenu občinske skup
ščine Sevnica tovariš Keršič. 
Prebra l je najvažnejše točke 
občinskega statuta, zatem pa 
so občani o statutu razprav
l ja l i . Postavi l i so zahtevo po 
lastni krajevni skupnosti v 
Lok i , k i naj b i delovala kot 
tretja krajevna skupnost v 
občini poleg predvidene v 
Sevnici i n K r m e l j u . Občani 
i z Celovnika so kr i t i z i ra l i 
vozno pot i n predlagali , naj 
bi se občini Sevnica i n Laško 
sporazumeli glede vzdrževa
nja pot i , k i pelje čez ozemlje 
obeh občin. Vasčani so pr i 
pravl jeni pomagati, vendar 
sami vsega ne bodo zmogli , 
zato pričakujejo tudi pomoč 
družbe. 

Občani so sprejel i tudi 
predlog, naj občine Sevnica, 
Krško i n Brežice izposlujejo 
p r i podjetju 2 T P Ljubl jana, 
da b i ponovno uvedlo ukinje
n i motorn i vlak iz Zidanega 
mosta do Dobove in nazaj. 

D i rektor K Z Sevnica tov. 
Cimperšek je dajal pojasnila 
o arondaci j i zemljišča ob 
Savi , k jer so predvideni 
hmel jsk i nasadi, razen tega 
je K Z Sevnica predvajala 
ozkometražni f i lm o nasadih 
sadnega drevja v Sevnici 
in hmel jsk lh nasadih v K o m -
poljah. Za Ločane je bi lo to 
zelo zanimivo, saj so v f i lmu 
videl i marsikaterega znanca 
pr i delu. S. Sk. 

Družbena prehrana v Sev
nici še vedno ni urejena 

Sevniško gostinstvo je v 
zadnjem letu ^oživelo vel iko 
kr i t ike , ke r ne dohiteva po
treb občanov. V občini je eno 
samo gostinsko podjetje s še
s t imi obrat i na območju Sev
nice i n Šmarja. Podjetje n ima 
dovolj sredstev za povečanje 
svojih zmoglj ivosti . Tud i g o 
stinskd obrat v K r m e l j u ne 
ustreza več tamkajšnjim zah
tevam ln ga bo treba uredi t i . 

Stanovanjska skupnost i n 
nekatere gospodarske organi
zacije imajo lastne obrate, v 
kater ih pr ipravl ja jo hrano za 
delavce. Vse to je razmeroma 
neorganizirano i n kliče po 

boljši, trajnejši rešitvi. E n a 
izmed n j ih Je združitev seda
n j ih obratov v večji obrat 
družbene prehrane za potrebe 
Sevnice i n Šmarja. Iz skup
n ih sredstev b i se morda le 
dal zgradit i a l i kako drugače 
uredit i takšen gostinski obrat, 
k i b i lahko nudi l abonentom 
dobro hrano po zmernih ce-, 
nah. Nepravi lno Je, da se go
spodarske organizacije ukvar
jajo s prodajo raznih jed i l i n 
pijač, saj t i ob rok i največkrat 
tudi delavcu ne nudi jo vsega 
tistega, kar njegov organizem 
nujno potrebuje. J t . 
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POSAVJE 

seh!? d o l o o i občinska skupščina s po
l n i m odlokom, ko bodo Izpolnjena 
^ o j i iz 1. odstavka tega člena.« 

* * v l l n n a j v a ž n e j š i p o g o j : 
V Ja&n > p o t r e b e o b č a n o v ! 
na s l n m t 0 r e J . da se ustanovi fcrajev-
cev „ T 0 s t z a r a d i p o t r e b prebival-

nekega področja, kjer so prob lemi 
1 dejavnost manjSa, seveda n i pogojev 

za ustanovitev Icrajevne skupnosti Ra 
zen potreb pa so zJasti nujn i tudi do
bri kadr i , s a j , i m a krajevna skupnost 
kar precej organov. N a Bučki p a dola 
tetivno le nekaj tovarišev i n je tud i 
Piscu znano, da imamo vseskozi težave 

p r i sestavljanju odbora K O S Z D L , 
* katerem so akt ivni le 2 do 3 tovariši. 
T u d i finančna sredstva so potrebna, 
JW niso povsod opravl jah poslov biv-
fh krajevnih odborov šefi krajevnih 
uradov (vsaj zadovoljivo ne!). Č e j e 
g U o delo šefa krajevnega urada na 
" U o k i v tem smis lu zadovoljivo al i ne, 
s t a m ? 1 Popuščam presojo občinski 
ter u 1 , njonim upravnim organom 
na i 2 r a n o m - S l c e r P a J e splošno zna-
tainUri a v republiškem mer i lu , nnj b i 

krajevnih skupnost i pO prav i lu 

r 
ne b i l i šefi krajevnih uradov. Osebni 
dohodki kake druge osebe pa b i prav 
gotovo znašali več stotisoč dinarjev na 
leto v bruto znesku. Ka j lahko s temi 
tisočaki napravijo občani na Bučki 
glede mnogih nerešenih komunaln ih 
vprašanj (slabe pot i i t d j , pa nam mo
ra b i t i tudi razumlj ivo. 

P r e d l o g e v o l i v c e v b o m o s e v e d a 
n a t a n k o p r o u č i l i 

Občinski odbor S Z D L v Sevnici je na 
svoj i zadnji razširjeni seji obsežno 
razpravl jal o problemat ik i krajevnih 
skupnost i . Sestavi l i smo sklepe o teh 
vprašanjih In Jih dostavi l i vsem K O 
S Z D L , torej tudi Bučki. K e r je pisec 
članka 61an K Z S Z D L , b i mora l tudi 
o n , m < ? l i t l . da je glavna naloga organi-
h 7 ~ J S Z D L . da tolmačijo namen, vse-
mno l n poslovanje krajevne skupnosti , 
kn n r » m ! p r l m e r u se bodo občani lah-

s e T S S h m T ° S k u p n o s t B » n e - N a 

bit i vsekakor dani pogoji, da b i nelrje 
lahko ustanovi l i krajevno skupnost. Ta
k i pogoji pa so trenutno resnično na 
voljo samo v Sevnici l n K rme l ju . Pod

ročja, k i za zdaj ne b i b i la vključena 
v krajevno skupnost, pa zaradi tega 
seveda ne smejo trpeti n i t i p r i dode
ljevanju fmančnih sredstev n i t i p r i re
ševanju loka ln ih problemov. T i kra j i 
bodo dobival i finančna sredstva iz raz
n ih skladov tako kot doslej; tudi Buč
k a je že deležna sredstev za popravilo 
poti v letošnjem letu. Taka dela naj 
vodijo v teh kra j ih al i K O S Z D L a l i 
režijski odbor i , sekcije i n podobni or
gani. Omenim pa naj še to, da letos 
v občanskem proračunu za krajevne 
skupnost i n i nikakršnih sredstev. • , 

N a koncu naj še dodam, da se bo 
v pr ihodnj ih dneh sestala komis i ja za 
statut i n da bo pregledala vse predloge 
zborov občanov v zvezi z osnutkom 
občinskega statuta. Tud i predlog zbora 
volivcev z Bučke bomo proučili l n pre
pričan som, da komis i ja ne bo zavirala 
ustanovitve skupnost i na Bučki, če to 
v o l i v c i zares zahtevajo. Vprašanje 
pa Je, če so take težnje najprimernejše 
in najkoristnejše za Bučko lz razlogov, 
k i sem J ih navedel. 

Dušan B r e l i h 
član občinske komisi je za statute 
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Pomembne odločitve črnomaljskih odbornikov 
N a petkovi seji občin

skega zbora in zbora de
lovnih skupnosti občin 

Črnomelj, ki je trajala od 
8. do 14. ure, so odborni
ki obeh zborov pretresali 

S točk dnevnega reda. 
ajveč in najživahneje pa 

so razpravljali o krajev
nih problemih in samo
prispevkih. K besedi so 

se oglasili tovariši in to-
varišice: Plut, Juršak, 
Starina, Vrlinič, Vanoviče-
va, Cimerman, Malerič, 
Vidmar, KapS, Požek, Staj-
dohar, Vajs, Rems, Koc
jan, razen teh pa tudi 
okrajni tržni inšpektor 
Srečko Hlebec in načel
nik okrajne inšpekcijske 
službe Ludvik Tramte. 

Po izčrpnem in obširnem 
poročilu o de lu občinskega 
sodišča, k i ga je podal pred
sednik Franci Pavlinič, se je 
v razpravi pokazalo, da b i 
Bela kraj ina nujno potrebo
vala službo pravne pomoči. 
Doslej je te posle opravljalo 
60dišče, vendar je pravna po
moč predstavljala dodatno 
breme za že tako prezaposle-

N O V I C E 
ČRNOMALJSKE 
K O M U N E , 

ne sodnike. Skupščina je 
sk len i la pover i t i svetu za no
tranje zadeve imenovanje 
posebne komisi je, k i naj b i 
to vprašanje razčistila in na
kaza la možnosti za rešitev, 
o čemer bodo odborn ik i raz
prav l ja l i na eni pr ihodnj ih 
sej. 

Podobno problemat iko je 
b i l o zaslediti v naslednji toč
k i dnevnega reda, ko so ob
ravnaval i delo sodnika za 

prekrške. Največ je bi lo go
vora o zassbnikih, k i se ob
časno al i stalno ukvarjajo z 
obrtjo brez obrtnega dovo
ljenja. K e r obrtna dejavnost 
v občini že tako šepa, so b i 
l i odborn ik i deljenega mne
nja glede kaznovanja šušmar-
jev, načelnik medobčinske 
inšpekcijske slvžbe pa je za
tem obrazložil, da b i vsako 
gledanje skozi prste razvoju 
obrt i več škodovalo kot ko
rist i lo . 

Z zanimanjem smo sledila 
uspehe medobčinske inšpek
cijske službe, k i j i h je do
datno k obširnemu gradivu 
našteval inž. Rajič. Odborni
k i so lahko spoznal i , kako 
zelo koristno i n odgovorno 
delo opravljajo tržna, sanitar
na, veterinarska, delovna, 
cestna, gradbena i n gozdar
ska inšpekcija i n da se je 
prav zaradi vestnega dela in
špektorjev v zadnjem času 
le pokazal napredek na vseh 
teh področjih. 

Odborn ik i so v " razpravi 
po referatu zahtevali več raz
n ih pojasni l . Predstavnik G G 
Črnomelj je izraz i l pomisle
ke zoper gozdno takso kate
gorije C, češ da sđabo vpl iva 
na uspešno gospodarjenje v 
gozdovih, i n predvidel reši
tev za belokranjsko gozdar
stvo v republiškem skla
du. Odgovor i la sta Inž. Rado 
Dvoršak i n inž. Rajič, k i sta 
menila, da b i mora l i v do
mačem podjetju najt i skrite 
denarne rezerve v dvigu 
produkt ivnost i dela, zmanjša
nju režijskih stroškov in 
morda tud i v osebnih do
hodkih . Poudarjeno je bi lo, 
da odnosi G G do občine še 
vedno niso razčiščeni In da 
b i j i h bi lo treba čimprej 
uredi t i . 

Beseda je nanesla tud i na 
odkupne cene živini, k i pov
zročajo hudo k r i , na večjo 

Še več prožnosti v delu 
Socialistične zveze 

Občinski odbor SZDL 
Črnomelj je glede na vlo
go in obširne naloge kra
jevnih organizacij organi
ziral 19. marca v Črnom
lju enodnevni seminar za 
predsednike, sekretarje in 
blagajnike krajevnih orga
nizacij SZDL. Uvodni re
ferat o gospodarstvu v ob
čini je podal predsednik 
Skupščine lni. Rado Dvor
šak, o organizacijskih pro
blemih SZDL pa je obšir
no poročala sekretarka ob
činskega odbora SZDL 

t Vera Jukič. 
Pr i so tn i so najprej raz

prav l ja l i o perspekt ivnem raz
vo ju občine in o možnostih, 
da b i k sodelovanju priteg
n i l i čimveč občanov. V ta 
namen b i b i l o treba ob iskat i 
tud i manjše vasi a l i celo po
sameznike i n Jih prepričati, 
d a b i o svoj ih težavah glas
n o spregovori l i n a sestankih 
SZDL. Razen tega b i bi lo tre
b a širši krog občanov sezna
n i t i s proračunom i n družbe
n i m p lanom občine ter z d ru 
g i m i aktua ln imi problemi . 
Predlagal i so, naj b i materi
a l , k i ga dobivajo občinski 
odborn ik i , dostavl ja l i tud i po
litičnim akt iv is tom in krajev
n i m organizaci jam. 

N a seminarju so se dalj 
časa pomud i l i p r i m lad in i 
l n vključevanju mlad ih v Jav
no i n politično življenje. Ugo
tov i l i so, da je del mladine 
zelo akt iven, drug i del pa še 
vedno živi zase, odmaknjen 
od vsega dogajanja v občini. 
Te j m lad in i b i b i lo treba v 
bodoče posvečati več pozor
nost i in jo pritegnit i v orga
nizaci jo z razn imi interesni
m i dejavnostmi. Težave p r i 
dosedanjem delu m lad insk ih 
organizaci j na terenu povzro
ča beg mlad ih iz pasivnih 

krajev v industr i jska sredi
šča, zato ponekod mladine 
sploh n i a l i pa je je zelo 
malo. Večje sk rb i oz iroma 
kontrole družbenih organiza
cij b i mora l i b i l i deležni tu
d i študentje, k i po konča 
nem šolanju odplačajo šti
pendijo i n gredo drugam. 
Pozorneje pa b i mora la 
S Z D L in vse ostale organiza
cije spremljat i tud i kadrov
sko pol i t iko i n vključevanje 
sposobnih l judi v vodstva 
S Z D L . 

Neurejenim odkupn im raz
meram na vasi, tako glede 
odkupa mleka l n ostal ih polj
s k i h pr idelkov, naj b i skuša
la naredit i konec kmeti jska 
zadruga s tesnejšim sodelo
vanjem med njenimi zastop
n i k i ln kmetovalc i po posa
meznih vaseh. 

Med ostal imi pomembnimi 
vprašanji, k i so Jih na semi
narju obravnaval i , je šteti 
tud i razpravo o vlogi krajev
n i h skupnost i , njihovega 
ustanavljanja i n delovanja, 
k i Je nekatere nejasnosti 
precej razčistila. 

Seminar, k i je trajal od 
osmih zjutraj do popoldan
sk ih ur , je v glavnem pouda
r i l večjo prožnost S Z D L p r i 
njenem nadaljnjem delova
nju, s katero bo organizaci
ja pr idobi la še večji ugled l n 
nove člane. 

• V enem izmed lesnoindustrij
skih obratov podjetja »Javor—Piv
ka« v Delskem je nedavno stekla 
proizvodnja opaznih plošf. Opizne 
plošče so grajene tako, da jih pri 
uporabi nI potrebno zbijati, am
pak le •.-stavljati. Najbolj so prt-
monie za betoniranje ln opaže 

• Na XVI. tržaškem velesejmu, 
ki bo od 21. Junija do S. julija, 
bo med većjlru številom evropskih, 
afriških ln Južnoameriških di-žel 
mzstavljola tudi Jugoslavija. Naša 
d:žnva bo pripravila tri posebne 
razstave: lesno, vinsko in živilsko. 

skrb za človeka na delovnem 
mestu, zatem pa so člani ob
činske skupščine skleni l i , 
naj sveti za industr i jo , delo 
in obrt, svet za tur izem in 
svet za kmeti jstvo i n gozdar
stvo do 10. apr i la razpravo 
in predloge današnje seje ob
delajo ter sestavijo priporo
čila za rešitev problemov iz 
njihovega delokroga. 

Predlog odloka o zaključ
nem računu predračuna ob
čine za leto 1963 so odbor
n ik i soglasno sprejeli , prav 
tako odloke o potrd i tv i po
slovanja rezervnega sklada, 
sklada skupnih rezerv, skla
da za lokale i n sklada, iz ka
terega se plačujejo nadome
sti la za nacional iz irana grad
bena zemljišča. 

N a j p r i z a d e v n e j š i m 
b o p o m a g a l a d r u ž b a 
Vaščani v Tribučah so se 

odločili za krajevni samopri
spevek, s kater im namerava
jo napravit i z id oko l i poko
pališča. Viničani in prebival
c i okoliških vasi pa so skle
n i l i vpeljati samoprispevek 
za popravi la vaških pot i . Va
si Štrekljevec, Brezova reber, 
Gradnik , K a l , Mal ine, Osoj-
nik, Praprotc , Omota i n * So-
dj l v rh so predvidele pose
ben samoprispevek vaščanov 
za popravi lo šolskega poslop
ja, medtem ko so v čudnem 
selu sk leni l i popravi t i ' vaško 
pot prav tako s pr ispevkom 
vaščanov. Vse štiri odloke 
so odborn ik i soglasno po
trd i l i , ob tem pa toplo po
zdravi l i predlog predsednika 
skupščine, naj b i občina kra
jem, k i so se odločili za sa
moprispevek za ureditev ko
munaln ih vprašanj, dodala iz 
svojih sredstev 50 odstotkov 
vrednosti krajevnega samo
prispevka. 

Ob tem vprašanju pa so 
se k besedi pr ig las i l i številni 
odbornik i . Med drug im so 
predlagali, naj b i k popravi
lu poti prispeval i tudi vašča
n i Stare i n Nove Lipe. Za 
krajevni samoprispevek so 
se v Črnomlju v nekaterih 
vo l i ln ih enotah ogrevali, v 
nekaterih pa so b i l i pro t i 
njemu, zato je bi lo sklenje
no, da bodo občani Črnom
lja o tem odločili na enot
nem zboru volilcev. 

Precej razprave je b i lo tu
di ob sprejemanju odloka o 
uvedbi občinske doklade na 
dohodke od kmeti jstva, obr
t i , samostojnih poklicev i n 

premoženja na območju do
mače občine. Opazit i je b i lo , 
da so odborn ik i nižinskih 
predelov, k i so s tem odlo
kom prizadet i , stvar pravi l 
no razumeli i n novi odlok 
tudi lepo sprejel i , kar je 
skupščina še posebej pohva
l i la . 

Nazadnje so obravnavali 
še nekatere poroštvene izja
ve ter sprejel i odlok, da se 
Komuna lna uprava Črnomelj 
preimenuje v Komuna lno 
podjetje, ke r je njena razšir
jena dejavnost v zadnjem 
času že prerasla okv ir poslo
vanja zavoda. 

O posameznih pomembnej
ših točkah dnevnega reda bo
mo poročali še posebej. 

Takole je bilo še pred nedavnim na eni izmed črno
maljskih ulic, ko je šolski zvonec oznanil konec 
zadnje dopoldanske šolske 'ure. Z nasmejanimi ob 
razi so se otroci razšli vsaksebi, druga, popoldanska 
izmena učencev pa ie medtem čakala, da se odpro 

vrata za popoldanski pouk 

Ker ni vode, so otroci brez malice 
Odkar so se šolarji v Adle-

šičih po z imsk ih počitnicah 
v rn i l i k pouku, nimajo v šoli 
več malice, šolska kuhinja , 
iz katere je prej med glavnim 
odmorom tako lepo dišalo, 
je hladna. Mnog i otroci ho
dijo daleč peš, mal ica pa je 
vsakemu izmed n j ih prijet
no poživila želodček, da je 
laže vztrajal p r i pouku, laže 
dojemal i n vzel pot pod no
ge, ko se je bi lo treba v rn i t i 
domov. 

In zakaj n i več malice, za
kaj iz šolske kuhinje ne diši 
več? Verjemite a l i ne: V O D E 

N I V E C ! Vode, s katero b i 
skuhal i , vode, s katero b i po
mir i posodo, n i ! Neverjetno 
se sliši, i n vendar je res! V 
šolski kapnic i je zmanjkalo 
vode. Dežja od jeseni n i bi lo, 
sneg, kar ga je zamelo na 
streho, pa je v času odjuge 
stopljen stekel čez žlebove, 
ker niso najboljše speljani. 
Za pomoč so pros i l i gasilce, 
da b i j i m načrpali vodo v 
K o l p i , pa j i m tudi U niso 
mogl i pomagati. Pot h K o l p i 
je b i l a tako zledenela, da va
ščani še živine niso mogl i na
pajati . Morda j i m bocfo lah-

Kultur no-prosvetna dejavnost 
na Vinici 

Q Nov i odbor prosvetnega 
društva na V in i c i se živahno 
udejstvuje. Olanri i n mlad inc i 
pripravl jajo pod vodstvom 
predsednika Ivana Mohar ja 
veseloigro. Upamo, da jo bo
do konec tega meseca prvič 
upr i zor i l i . Odbor je sk leni l 
oživeti delo folklorne skupi
ne i n tamburaškega zbora. 
Takšne dejavnosti prosvetne
ga društva so veseli vs i V i 
ničani. 

J J Razpadajoča prosvetna 
dvorana na V in i c i je vel ik 
problem, saj k m a l u ne bo 
kje uprizar jat i nastopov l n 
drugih gostovanj. Domača 
f i lmska aparatura je dotra
jala, potujoči k ino pa je ta
ko drag, da malokdaj zaide 
na V in ico . V dvorani b i bi
lo treba zelo hitro obnovit i 

pod, okna i n vrata, vendar 
se Viničani vprašujejo, če se 
to izplača, ker je dvorana 
že zalo stara. N a raznih se
stankih je bi lo o gradnji no
ve dvorane že izrečenih pre
cej besed. 

0 V zbirki »školjka« so te 
dni izšle tudi »Male kron i 
ke«, k i j i h Je napisala mlada 
ital i janska pisatelj ica M a r i a 
Giacobbe, prevedla pa Eve-
l ina Umek. V knj igi opisuje 
i tal i janska pisatelj ica gleda
nje mlade žene na svet, t i 
sti svet, ki je precej druga
čen od onega, ki je mora l 
poslušati fašistične himne. S 
svojevrstnim slogom je uspe
lo Giacobbejevi zelo prizade
to nanizati tudi njene pogle
de na sodobno družbo. 

ko gasi lci v pr ihodnj ih dneh, 
če ne bo dežja, pomagali , k e r 
se je led že skoraj stopi l , to
da vprašanje je, če to ne bo 
preveč veljalo. 

Sicer razigrani šolarčki so 
malce bolj t ih i i n manj raz
posajeni. Nj ihove oči dan za 
dnem nemo povprašujejo uči
teljice: »Kdaj bo spet mal i 
ca?« Učiteljice ne vedo od
govora, v Adlešičih pa je 
spet oživela misel na vodo
vod. Izv ir pod vasjo so s i 
s trokovnjaki že nekoč ogleda
l i i n ugotovi l i , da je dovolj 
močan, pa tudi bakteriološke 
raziskave so pokazale, da je 
voda zdrava. Vse dosedanje 
prošnje na vodno skupnost, 
na republiške, okrajne i n 
občinske organe, v S4 'er ;h 
so Adlešičani pros i l i za vo- ' 
dovod, so bile zaman. 

Adlešičani upajo, da se bo 
nj ihova želja morda le ures
ničila prihodnje leto, ko bo 
22. marca min i lo 20. let, od
kar je na pragu svobode sku
paj z Adlešiči zgorelo še 7 
okoliških vasi, k i so j i h po
žgali okupatorjevi ve jak i . 
Največ b i pnispevaH sami , 
oprav i l i b i vsa težaška dela 
in izkope, morda pa b i se 
le dalo? Vodovod b i b i l lah
ko za pr ihodnj i krajevni pra
zn ik dragoceno in svojevrst
no dari lo prebivalcem, kate
r i m je ogenj pred | 20 let i 
upepel i l domove. Pa tudi Ad-
lešidkim šolarjem ne b i bi lo 
treba več učiteljic vpraševati: 
»Tovarišica, kdaj bo spet ma
lica?« 

Kolektiv BETI išče samega sebe 
Kolekt i v B E T I ima za seboj burno 

zgodovino. V iha rna leta, ko so tekle 
razprave o tem, al i ima še pogoje za 
obstoj, so že davno mimo . Leta 1962 
je kolektiv štel 470 delavk, k i so na
redile za 820 mil i jonov dinarjev izdel
kov. Lan i j i h je bi lo 472, pa so naredile 
za 1 mi l i jardo 41 mil i jonov d in vred
nosti. Letos bo 608-članski kolektiv na
redi l za 2 mi l i j a rd i 16 mil i jonov di
narjev izdelkov. V kolekt ivu »Beti« pa 
letos vre, skoro bi lahko rekl i , da se 
Je v nJem začela »industrijska revolu
cija« . . . 

P r i d o b i t v e p r v e i n d r u g e s t o p n j e 
r e k o n s t r u k c i j e 

Sodobna proizvodnja zahteva specia
lizacijo, strokovnjake l n sodobne stro
je. Vsemu so p r i Bet i ustregli laže kot 
zahtevam po strokovnjakih. Me t l i ka Je 
b i la do lanske jeseni, ko jo je z osta
l im svetom povezala moderniz irana 
gorjanska cesta, odmaknjena od sveta. 
V prv i stopnji rekonstrukci je s i Je to
varna zagotovila proizvodno samostoj
nost. Tud i na specializacijo niso poza
b i l i : s pr ipoj i tv i jo »Belokranjke« Iz 
Črnomlja, »Dolenjke« i z M i rne peči i n 
»Pletilstva« i z Dobove so dobila obrate, 
v kater ih bodo lahko vodi l i specializi
rano proizvodnjo. 

Letos so začeli drugo stopnjo re
konstrukci je. Se ta mesec bodo začeli 
prihajati s t ro j i : specialni stroj i za čip
ko bodo sprost i l i dosedanje, k i bodo 
nato delal i samo diolen zavese; stroj i 
za snutkovno predi ln ico bodo odpravi l i 
ozko grlo v per lonskih plet ivih, stroj i za 

trenirke bodo pomagali povečati proiz
vodnjo trenirk, 40 specialnih šivalnih 
strojev pa bo izpopolnilo opremo v 
vseh obrat ih, še letos bodo v Me t l i k i 
zgradi l i kot larno na mazut, k i bo da
jala dovolj pare. V prihodnje bodo v 
črnomaljskem obratu povečali konfek
cijo lahkega bombažnega peri la, v do-
bovskem obratu konfekcijo srednje 
težkega bombažnega peri la, v obratu v 
M i r n i peči pa izdelavo trenirk. 

K a j s t a p o v e d a l a p r e d s e d n i k D S 
i n p r e d s e d n i c a U 0 

Vse našteto bo pripomoglo B E T I , da 
bo lahko povečevala proizvodnjo ln se 
razvijala. Nov i stroj i pa zahtevajo no
ve postopke in boljšo organizacijo de
la . Večina strokovnjakov — v mis l ih 
Imamo tehnike — je prišla v kolektiv 
lani konec leta. Delavke j i h niso spre
je le prijazno. Pr is luhnite odgovorom 
predsednika DS Mat i je Jarnetiča in 
predsednice UO Milene Soberjeve. 

— Kako je s strokovnjaki? 
— Težave so, ker strokovnjake težko 

dobimo. Domačinov n i , tiste, k i j i h do
bimo od drugod, pa je treba boljše 
plačati, ker je Me t l i ka majhno in od
ročno mesto. V kolekt ivu zaradi toga 
godrnjajo. Trenutno imamo 11 tehni
kov, večinoma smo j ih dobi l i lansko 
Jesen in lotos, 9 mladih l judi pa še 
štipendiramo na srednjih in v isokih 
šolah. 

— In težave, k i so se pojavile letos? 
— Proizvodnja teče, celo ve^a se iz 

dneva v dan. Letos sin.) zaOt-li uvajati 

vel iko na roke in na obrtniški način, 
zdaj smo začeli po tovarniško. Delavci 
se niso mogli dovolj hitro pr ivadi t i no
vemu načinu dela. V začetku se je • 
proizvodnja zmanjšala, l n tudi osebni 
dohodki so b i l i nižji. V ko lekt ivu se 
je začelo negodovanje. V februarju so 
se že pokazal i prv i uspehi. Stor i lnost 
se je letos že povečala, osebni dohodk i 
pa so se v februarju izboljšali. Vedet i 
je treba, da se bodo lahko v bodoče 
povečevali samo hkra t i s stori lnostjo. 

— Kakšni so osebni dohodki v pro
izvodnji? 

— O d 15 do 25.000 na mesec, povpre-
ček bo tam nekje p r i 20.000 d inar j ih . 
Zelo dobro vemo, da je malo, vemo pa 
tud i to, da Je treba za večje osebne 
dohodke več naredit i . Razpravl jamo o 
25.000 dinar j ih kot o spodnji mej i 
osebnih dohodkov. Ta problem smo 
načeli tako, da ugotavljamo, zakaj so 
osebni dohodki pr i nas manjši, in išče
mo kr ivca . K r i v a sta lahko samo dva: 
a l i podjetje a l i delavec. Ugotovi l i smo, 
da je pr i nas veliko neizrabljenih re
zerv, zlasti v organizacij i dela. V kolek
t ivu pa je že huda k r i . . . Organizacije 
dela žal n i mogoče Izboljšati čez noč, 
In tudi uspehi se ne pokažejo takoj. 

V s a k a r e z e r v a p o m e n i d e n a r 
— Ali lahko naStcjcto konkretne of 

i ; .m i/ .u i j . l , r izboljšave? 
— Imel i smo precej režijskih delov

n ih mest. Prej Je bi lo 10 kontrolor ja* 
Izdelkov, Id so b i l i plačani po režij*-
Zmanjšali smo Jih na 6, i : i še ti đ ° ] a , i ° 
zdaj po normi . Kont ro lo p o l l J ' J c ' j * 0 * 
smo uk in i l i , opravljajo jo kroj i lko k : l 

sprot i , ko kroj i jo metrsko blago. 8*J H 
Industri jski način de'a. Prej smo de * 
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Premalo deviz za reprodukcijski material 
Po veeurni razpravi sta oba zbora skupščine 

trebanjske občine 16. marca sprejela družbeni plan 
in proračun za leto 1964. Seja ie bila ena najbolj 
zanimiv ih v zadnjem času, prisostvoval pa j i je 
tudi poslanec v skupščini S R S Ludv ik Golob. 

Odborn ik i so ločeno obrav
navali družbeni p lan i n prora
čun. P lanska predvidevanja 
je obrazložil uslužbenec ob
činske uprave Jože Godnja-

-vec. Ugotovi l je, da se bo 
družbeni bruto proizvod tre
banjske občine povečal v letu 
1964 za 18 odstotkov, narodni 
dohodek pa za 15,4 odst. In
dustr i j a bo povečala proiz
vodnjo za 24,2 odst., kmetij
stvo pa za 11,2 odstotka. Pro
met v trgovini bo večji za 
78,3 odstotka. Znatno bo po
večala usluge, storitve i n pro
izvodnjo obrt, i n sicer za 
27,8 odstotka. * 

Industr i ja, kmetijstvo, obrt 
in druge panoge bodo svojo 
dejavnost pospešile z nov imi 
gradnjami, rekonstrukc i jami 
obratov oz i roma s poveča
njem osnovnih sredstev, za 
kar bo letos porabl jenih 
1334 mil i jonov dinarjev. Ta
ko se bodo obratna sredstva 
v gospodarskih organizacijah 
v pr imerav i z lansk im letom 
povečala za 12 odstotkov. 
649,4 mi l i j ona dinarjev bo Ob
čina potrebovala za investira
nje v negospodarske dejavno
sti . V prv i v rs t i bodo ta sred
stva porabljena za zgraditev 
59 družbenih stanovanj; za iz
delavo urbanističnih načrtov 
(za Trebnje, M i r n o i n Mokro
nog); za rekonstrukci jo 12 
ton električnih vodov i n po
stavitev treh transformator

jev (Šentlovrenc, Ve l i ka Loka , 
Dolenja vas); nadalje za mo-
kronoški vodovod i n obnovo 
mostu v Mar t in j i vasi. Letos 
bodo nadaljevali z gradbeni
m i del i v nov i trebanjski 
šoli i n pričeli tako šolo gradi
t i tudi na M i r n i . Več kot 
omembe je vredno, da bo do
bi lo Trebnje letos 1 nov zdrav
stveni dom, M i r n a pa zdrav
stveno postajo. 

Ob znatnem pospeševanju 
proizvodnje i n drugih dejav
nosti se bo število zaposlenih 
v letu 1964 lahko povečalo v 
gospodarstvu za 22,5 odstotka, 
v negospodarskih dejavnostih 
pa za 6,1 odstotka. Delovna 
stori lnost bo večja le za 6,4 
odstotka, ka r je znatno manj 
kot prejšnja leta. N a tej po
dlagi se bodo osebni dohod
k i zaposlenih povečali za 9,6 
odstotka. 

Skupščinski odborn ik i so 
se str in ja l i s tak im p lanom, 
pr ipomni l i pa so, da bodo 
najbrž tud i letos težave p r i 
izpolnjevanju nalog. Odbor

n ik Franc K r h i n je poudar i l , 
da b i bi lo treba zagotoviti več 
deviznih sredstev za repro
dukc i j sk i i n sta lni mater ia l , 
k i ga podjetja dobivajo iz 
uvoza. Dodal je, da je na pr i 
mer podjetje »DANA« na M i r 
n i zaradi pomanjkanja stekle
nic , k i j i h dobiva iz uvoza, 
doseglo v februarju le 42 od
stotkov plana. Več odborni
kov je naglasilo, da neustalje-
ne cene gradbenih podjetij, 
k i prevzemajo i n izvršujejo 
gradbena dela, ne vplivajo 
ravno na to, da b i se težave 
podjetij, ko izpolnjujejo svo
je naloge, zmanjševale. Po 
mnenju odbornikov kmeti j 
ske skupine ima zasebni sek

tor ponekod kaj malo upanja, 
da pospešil pridelovanje 
po družbenem planu, ke r n a 
pol j ih uničujejo pridelke div
j i prašiči i n ostala divjad. Lov
ske organizacije so po mne
n j u odbornikov malo napra
vile za preprečevanje škode, 
čeprav njihov . glavni namen 
n i daleč od te zahteve. 

TREBANJSKE 
NOVICE 

Ne glede na to, da je b i l 
p lan sprejet brez večjih p r i 
držkov, se vsiljuje pomislek, 
m imo katerega ne b i smel no
ben, še tako neprizadet opazo
valec. Najvažnejša p r i vsem 
tem je ugotovitev, da ob kon
cu leta navadno kaj radi po
zabljamo, kaj smo skleni l i na 
začetku, ter odločamo o reba
lansih. Zato b i na tem mestu 
podčrtali misel nekega odbor
n i ka na seji, k i je dejal, ka
ko potrebno je pravočasno 
opozarjati na napake in po
manjkl j ivost i , s kater imi se 
delovni ko lekt iv i srečujejo v 
proizvodnj i . Potrebno je to
rej obravnavati izpolnjevanje 
nalog, p r i čemer naj b i se 
slišal tudi glas množičnih or
ganizacij. Ce se spomnimo, 
ko l iko namerava trebanjska 
občina letos investirati v po
speševanje gospodarskih l n 
negospodarskih dejavnosti, je 
še to l iko bolj nujno prejšnjo 
mise l ponovno podčrtati. 

V popoldanskem delu seje 
sta oba skupščinska zbora so
glasno odobri la več odlokov, 
k i bodo urejal i vrsto notra
n j ih odnosov i n odnose izven 
občine. Med drugim je b i l 
brez ugovora sprejet sklep, 
po katerem znaša stopnja pr i 
spevka za zdravstveno zavaro
vanje 8 odstotkov. Brez p r i 
pomb je b i l potrjen tudi 
sklep, da plačujejo delovne 
i n druge organizacije v obči
n i od 1. januarja dalje dodat
n i prispevek za zdravstveno 
zavarovanje od 2,5 do 4 odstot
kov. 

Opravičilo učencem 
in učiteljem 
na Čatežu 

V 10. št. Dolenjskega l ista 
smo poročali o oddaji o pro
metu, k i je b i l a 7. marca v 
Trebnjem. P r i prepisovanju 
Poročila o pr iredi tv i pa se 
nam je v r in i l a nel juba pomo
ta. 4. mesto sta s i na tekmo
vanju razdel i l i osnovna šola 
Šentrupert (Andrej P rah , An
drej Jurca i n Bojan Brezo-
var) i n podružnična šola na 
Čatežu (Pavle Zupančič, Dar
k o D i m i c i n Franc Anžlo-
var) ; vsaka šola je dobi la po 
' 6 točk. — Napake n i b i l 
kr iv organizator oddaje, tem
več podpisano uredništvo. 

Uredništvo l i s ta 

Uspehi in naloge ZVVI 
v Trebnjem 

15. marca so se v Treb
njem sestali delegati i z 8 
krajevnih organizacij Z V V I 
na redni letni konferenci. 
M e d udeleženci so pogrešali 
predstavnike občinske skup
ščine i n občinskega odbora 
S Z D L . V razpravi so načeli 
mnogo vprašanj, k i tarejo 
invalide. M e d drug im so raz
pravl ja l i o problemu zelo 
n i zk ih družinskih inval idnin 
ter o problemu stanovanj za 
invalide. Zelo konkretno so 
se pogovori l i o nekaj zelo 
perečih socia lnih problemih, 
ko občinska skupščina n i nu
di la inva l idom zaščite i n po
moči, k i b i j u b i la dolžna 
nudi t i . Men i l i so, da b i bi lo 
treba občinski statut dopol
n i t i z določili o dolžnostih 
občinske skupščine p r i za
ščiti borcev iz N O V i n inva
l idov. Tud i o rehabi l i taci j i 
invalidov i n o novem pokoj
n inskem zakonu je b i lo izre
čenih precej besed in mis l i . 

Poročilo je postreglo s po
drobn imi podatki o tem, ko
l iko invalidov živi v občini 
Trebnje ter kakšnih olajšav 
so b i l i deležni v minu lem 
letu. N a konferenci so izvo
l i l i novo, 11-člansko predsed
stvo občinske zveze Z V V I . 

Pavle Miklič 

D O L E N J S K I L I S T v v s a k o 
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P o s a v j a i n D o l e n j s k e ! 

Bo letos bolje na Mirni? 
K a k o r v drugih kra j ih tre

banjske občine smo nedavno 
tudi na M i r n i obravnavali 
družbeni plan občine za leto 
1964. Vol ivce je z n j im sezna
n i l podpredsednik skupščine 
občine Janez Mihevc. 

Po družbenem planu se na
rodni dohodek letos še po
večuje. O d 1962 oziroma 1963 
se je narodni dohodek n a za
poslenega povečal že za 50.000 
dinarjev. Povečala pa se je 
tudi kupna moč prebivalstva. 
Nekatera podjetja l an i niso 
dosegla proizvodnih planov, 
na pr imer tovarna šivalnih 
strojev, k i n i opravi la rekon
strukcije. Desti laci ja »Dana« 
je lanskoletni pro izvodni 
plan presegla za 23 odstot
kov! 

0 Urbanistični načrt za 
Trebnje, M i m o in Mokronog 
je v izdelavi i n ga bo mora la 
občina letos plačati. T a načrt 
je nujno potreben zaradi gra
denj po načrtu. 

0 N a M i r n i je pereče vpra
šanje šolskih prostorov. Naj
več težav imajo s kred i t i . No
va šola je hudo potrebna, saj 
pride na enega učenca komaj 
0,7 kvadr. metra prostora. 
Zdravstvo pa se izboljšuje. V 
gradnji je zdravstvena posta
ja. Za zdravstveno preventi
vo v občini je letos namenje
n ih 18 mil i jonov dinarjev. 

0 Po družbenem planu je 
v tem letu na M i r n i predvi
dena zgraditev 6-stanovanj-
9kega bloka, k i bo ime l v 
spodnj ih prostor ih trgovske 
lokale. S tem bo vprašanje 
trgovine n a M i r n i rešeno. 

0 Sušilnica »Greda« bo za
čela sušiti k r omp i r v marcu 
v eni izmeni, v jeseni pa že v 
treh izmenah. Potrebne na
prave bo podjetje dobilo. V i l 
ko M a r i n je na zboru občanov 
predlagal, naj b i se »Greda« 
združila z destilacijo »Dana«. 

0 N a drugem zboru so se 

vol ivc i sneznanil i s statutom 
občine. Predlagal i so, da b i 
j i m statut raztlagaili po po
glavj ih ter sprot i vnašali 
spremembe. Obravnaval i so 
zlasti tiste dele statuta, k j e r 
je govora o štipendiranju 
kadrov, statut ih delovnih or-
ganizacij i n statutih krajev
n i h skupnost i . Prav tako so 
stavi l i pr ipombe k t is t im čJe-
nom statutarnega osnutka, k i 
govori o šolstvu, varstvu d ru 
žine i n de lu nekaterih prosto
vol jnih društev. 

Jože Jakič 

Kaj bo delal svet 
za zdravstvo? 

V delovnem načrtu sveta 
za zdravstvo p r i skupščini 
trebanjske občine so zajete 
vse pomembne naloge ustrez
nega organa v letu 1964. M e d 
drug im s i bo svet prizade
val, da b i b i l a zavarovana vsa 
kmečka mlad ina do 15. leta, 
da b i b i l i izboljšani pogoji za 
delo šolskih kuhin j i n še po-
sebej, da b i razne zdravstve
ne akcije zajele tud i šolsko 
mladino. Svet bo obravnaval 
druge tekoče naloge v zdrav
stvu i n delo sanitarne inšpek
cije. V ta namen bo zahte
val poročila i n analize ustrez
n ih organov, skupščini obči
ne i n zdravstvenim ustano
vam pa bp dajal predloge 
za ukrepe, ko l i ko r b i b i l i t i 
potrebni. 

• V zagorskem rudniku rjavega 
premoga so lani nakopali 649.000 
ton premoga. Letos se bo proiz
vodnja znatno povečala, ie 1966, 
ko bodo za rudnik porabili večje 
investicije, pa bodo nakopali 800 
tisoč ton rjavega premoga. V rud
niku bodo vpeljali nove stroje. 

• Jugoslovanska kmetijska banka 
je zagotovila uvoz koncentrirane 
živinske krme v vrednosti 11,7 mi
lijarde dinarjev Nabavili bodo nad 
100.000 ton sojinih tropin, 80.000 
ton arašidnih tropin, 42.000 ton 
ribje moke in 15.000 ton mleka v 
prahu. 

V metliški občini se turizmu odpirajo vrata 
V programu razvoja metli

ške občine, k i je b i l sprejet 
na zadnji seji občinske skup
ščine, je predvideno, da se 
bo gostinski promet v občind 
povečal za okol i 36 odstot
kov. Znatno naj b i se pove
čalo tudi število nočitev, in 
sicer od lanskih 400 na le
tošnjih 6500. Tak pr i l i v turi
stov naj b i omogočila asfal
t i rana gorjanska cesta, pred
vsem pa nočitvene kapacitete 

novega hotela »Bela krajina« 

v Me t l i k i . • 
Konec lanskega leta je bi

lo ustanovljeno novo gostin
sko podjetje, k i je, oziroma 
še bo vključilo v svoje po
slovanje več že obstoječih go
st inskih lokalov. T u je miš
ljeno predvsem lepo razgle
dno gostišče »Veselica« nad 
Met l iko , ureditev letnega go
stišča na K o l p i , zlasti pa 
adaptacija gostišča »Na Dra
gan«, to je bivše Makarjeve 
gostilne, k i naj postane tipič-

' na belokranjska krčma. To 
gostišče i n pa »Veselica« bo
sta še letos urejeni v belo
kranjskem domačijskem slo
gu, k i m u bo seveda treba 
dat i poudarek z dobrima be
lokran jsk imi jedrni i n pija
čami, če hočemo, da se bo
do tu res ustavl jal i domači 
in tuj i tur is t i . 

Z a potrebe tur izma bo nuj
no tud i čimprej uredi t i do 
kra ja gostišče »Vinomer«, 
kjer bo letos 4. ju l i ja izse
l j enski p i m i k . Po načrtih, kj 
so v osnutku že sprejeti, bo 
občina morala poiskat i sred
stva za novo kopališče na 
K o l p i , hkrat i pa bo nujno 
uredi t i prostor za kampiranje 
in ves obrežni pas tja do 
Pr imostka . S tem je seveda 
povezan ribolovni tur izem, 
predvsem poribljavanje Ko lpe 

in Lahinje, za kar je že iz
delala načrte metliška ribi
ška družina i n deloma tudi 

pr iskrbe la denarna sredstva. 
Letos bo asfalt iran del ce

ste od železniške postaje do 
Kolpe, urejeni bodo pločniki 
do postaje i n nekateri pa rk i , 
k i bodo pr ipomogl i k pri jaz
nejšemu videzu kraja. 

Izšel bo tud i p r v i povojni 
turistični prospekt Bele kra
jine, turistično društvo v Me
t l i k i p a bo ob izsel jenskem 
p i k n i k u izdalo še poseben tu
ristični letak s podrobnejšim 
opisom turističnih znameni
tosti v M e t l i k i in okol ic i . 

POJASNILO 
N a željo Splošnega trgov« 

skega podjetja v Me t l i k i spo
ročamo javnosti , da se delov
n i kolekt iv tega trgovskega 
podjetja n i priključil k ve
letrgovini »Mercator« zarad i 
tega, ke r metliško podjetje 
ne b i moglo živeti, temveč 
zaradi gospodarskega napred
k a podjetja. — Pojasnilo se 
nanaša na naše navedbe v 
članku »Trgovci med seboj 
in m imo potrošnika«, k i smo 
ga objavi l i v 10. številki na
šega tednika. 

UREDNIŠTVO 

METLIŠKI 
T E D N I K 

Volivci bodo razpravljali 
o osnutku statuta 

Občinska skupščina in občinski cdbor 
S Z D L v .Metliki obveščata prebivalce občine, da 
bodo 26. in 27. marca zbori volivcev, na katerih 
bodo obravnavali osnutek statuta. 

Začetek vseh zborov bo ob pol osmih zve
čer v običajnih prostorih, bodisi v kino dvorani, 
gasilskem domu, vaški hiši, šoli ali v prostoru, 
ki ga določijo tamkajšnji prebivalci. 

V četrtek, 26. marca ob 17.30, bodo zbori 
volivcev v Gradcu, Podzemlju, na Krasincu, Pri-
mostku, 'Jobravicah, v Rosalnicah, Slanini vasi, 
Drašičih, na Božakovem, Radovici, Slanini vasi, 
Lokvici, Suhorju, Hrastu in Jugorju. 

V petek, 27. marca ob 17.30, pa bo zbor 
volivcev v Metliki. 

Vabimo prebivalce, da se teh zborov, na ka
terih bodo ponovno pretresli osnutek občinske
ga statuta, ki naj usmeri vse življenje in razvoj 
v komuni, udeleže res v polnem številu. 

* » šivanje gumbov je odpravi l 4 delov
na mesta, plačana po režiji. Zdaj dela 
*° delo ena sama delavka, k i je plača-
" » Po normi . Takšnih pr imerov je še 
y*ć- Res je, da prejšnjih norm, k i so 

kot je slišati, tudi za 40 odst. niž-
J * od norm v nam sorodnih podjetjih, 
•"noge delavke niso izpolnjevale. Z no-
y° organizacijo dela je obračun bolj 
" ^ e n . mars ikaj , kar se je dalo prej 
Pr ikr i t i , se zdaj ne da več. Norme smo 
Povečali, ker so pogoje za to ustvari l i 
boljša organizacija dela i n stroj i , k i 
"T 1? Jih dobi l i lani . Vsaka rezerva, bo-

da je to nepotrebno delovno me-
,°> bodisi učinkovitejši proizvodni po-
lopeJt, je denar. Mnoge delavke pa 
sega tega ne razumejo. Hudujejo se 

paradi povečanih no rm in manjšega 
k o m k a p r t i J ° k r i v d o strokovnja-

Nečesa pa v s i > k a r n a s j e v B E X I > 

smemo pozabljati. Vedno so naše 
{ ^ ^ J e reševali rnočni sk lad i . Brez 
u s t v a r t u l l

s W a d o v — s k r b n o s m o J i n 

nes ne K I V s a l e t a d o s l e J - B E T I d a -

slasti r b i l a t a k i n a . k o t J e - T o v o d o 

čas« i . • 1 1 1 »o v kolekt ivu že dlje 
sablja-«. t U d l d a n e s ne smemo po-

» K a d a r m i j e d o b r o , m o l č i m « 
Prej, ko so bilo norme v B T . T T " * " 

»tarefi;.. načina proizvodnje nižjo k 0 V " r a d l 
" h sorodnih tovarnah, osebni dohortu 
•baki, so delavke nioltele. Novi, IndiSriisS 
»ačin pro'zvodnjo je prinesel v tovarno izire 
{"embe. Stroji ln boljša organizacija dela s 0 

*°t sta povedala predsednik D S in predsednl-
5* UO, odpravili več režijskih delovnih mest. 
Najbrž JO prej na mnogih režijskih delovnih 
j™»tih posamezniki vedrili. Toda novi stroji 
om, I J * a organizacija dela zahtevajo večjo 
^''Mzvodnjo, «aj ustvarjajo pogoje za to. 
EJ*« »o se norme povečale. Mnoge delavke, 

0 prejšnjim močno nizkim normam niso 

bile kos, so zdaj toliko teže zdelovale nove. 
Osebni dohodki so se zmanjšali, čeprav je 
posamezne obrate zapuščalo več blaga kot 
prej. Začelo se Je negodovanje, najprej pri
krito, pa vendar negodovanje. 

Zdaj delavke razlagajo: »V Rasici dobijo 
toliko več, v Pletenini pa toliko več kot 
me!« Toda prej, ko so delale one manj kot 
delavke v Rasioi ln v Pletenini, pa imele 
prav taksne osebne dohodke, so molčale! 
Zdaj vneto razpravljajo o tem, kdo je kriv, 
in valijo krivdo za nižje osebne dohodke na 
strokovnjake . . . 

Nova organizacija dela in industrijski način 
proizvodnje počasi napredujeta. »V treh me
secih bomo, kar se osebnih dohodkov tiče, 
zlezli na zeleno vejo!« pravijo v vodstvu to
varne BETI. Verjamemo jim in smo prepri
čani, dn se bodo njihove napovedi uresničile. 

Zadeva pa s tem ni rešena. Zelo pomembno 
Je, če takšnim zagotovilom verjame kolektiv. 
Vprašati se je treba tudi, zakaj Jim ne ver
jame. 

Kolektiv BETI Je zelo hitro rasel. Nasprot
je med zavestjo delavk ln razvitostjo tovarne 
Je bilo tudi zato lz dneva v dan večje. Le 
redki posamezniki vedo to, kar sta povedala 
predsednik D S ln predsednica UO: da so 
BETI vsa leta doslej reševali skladi. To so 
bila sredstva, ki jih |e kolektiv dajal na 
stran zato, da je lahko kupoval nove stroje 
In gradil tovarno. Med tisto »Beti«, ki je za
čela pred osmimi leti, in med takšno, ka
kršna Je danes, Je velika razlika. 

Toda zdaj, ko je tovarna dograjena, ko v 
njej teče industrijska proizvodnja, pravijo 
delavke, ki ne vedo, v kakšnih težavah Je 
tovarna rastla in čemu vse se Je moral ko
lektiv odrekati, takole: »Radio Je povedal, da 
plače ne smejo biti nižje od 25.000 dinarjev!« 
Tako pravijo in primerjajo svoje osebno do
hodke s 25.000 dinarji ter se razburjajo. Res 
Je, tudi one Imajo pravico do takšnih do
hodkov, »kot je povedal radio«, platno in 
Škarje za to pa so v njihovih rokah. Samo 
večja storilnost bo pripomogla k večjim do-
hndkom ,,o domače: da bo zaslužek večji, 
Je treba več narediti! . / 

O b v e š č e n o s t k o l e k t i v a 
m z a d n j a t i p k a n a k l a v i r j u 

Takšnih razprav _ treba je reči, da 
so neutemeljene ln nesprejemljive -

med delavkami prav gotovo ne bi bi lo, 
če b i vedele, za kaj gre. V teh, za 
B E T I malce burn ih dneh, je treba ve
l iko pripovedovati, razlagati i n prepri
čevati. S ind ika lna podružnica b i pač 
morala aktivneje poseči v razvoj do
godkov. Morda b i kazalo za kratke po
govore izrabi t i čas, ko delavke malica
jo. Takrat je treba pripovedovati, kakš
na pridobitev s la boljša organizacija 
dela in industr i jsk i način proizvodnje, 
zakaj so potrebni strokovnjaki , in vse 
to podpreti z dokazi . Povedati je treba, 
da še zdaleč n i naloga obratovodje 
opravljati tlelo servirke, kot jc bi lo to 
doslej. Delavke bodo morale razumeti 
tudi , da direktor n i v tovarni samo 
zato, da ga bodo kl icale, naj j i m raz
loži, česar ne razumejo. 

M o r d a bodo te vrstice pripomogle, 
da se bodo precej razburjeni duhovi v 
B E T I pomi r i l i . Stori lnost i n proizvod
nja sta začeli v februarju rast i , kot sta 
povedala predsednik D S in predsedni
ca UO. To dokazuje, da so delavke vsaj 
deloma doumele, da je od obojega od
visno povečevanje osebnih dohodkov. 
Poudar i t i pa Je treba, da se bodo v 
bodoče srečevale z mnogimi težavami, 
k i j i h doslej niso poznale. Razumele 
j i h bodo tol iko laže, če bodo o dogod
k ih v tovarni sproti in dobro obvešče
ne. Obveščanje je torej zelo važna na
loga. Za obveščenost kolekt iva pa so 
dolžni skrbet i upravno vodstvo, organi 
samoupravl janja in družbene organiza
cije v podjetju. Med temi mora zavze
mat i vidno mesto s indikalna podruž
nica. 

Miloš Jakopec 
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Razprava o trgovini, turizmu in gostinstvu 
Svet za blagovni promet, go

stinstvo i n tur izem p r i občin
s k i skupščini Kočevje je na 
zadnj i seji obširno razpravl jal 
o prob lemih trgovine, gostin
stva i n javne prehrane v Ko
čevju i n izven mesta. N a seji 
(udeležil se je je tud i pred
sednik ObS Drago Bencina) 
so sprejel i več sklepov, o ka 
ter ih bo razpravl ja la tudi ob
činska skupščina na seji se ta 
mesec. 

L a n i so ustvar i la vsa trgov
ska podjetja na območju obči
ne (Trgopromet s 27 posloval
n i c a m i i n 6 prodaja ln proiz
vodn ih podjetij) nad 4 m i l i . a r -
de prometa, od tega približno 
četrtino domače podjetje Trgo
promet. Letos naj b i se pro
met v trgovini povečal za 10,7 
odst., 27 odst. doseženega let
nega plana v p rv ih dveh me
sec ih pa kaže, da bo letni plan 
celo presežen. 

K l j u b želji i n ve l i k im po
trebam pa v Kočevju še n i 
samopostrežnice, ker Trgo
promet zanjo n i dob i l p r i 
mernega lokala. Zarad i hi tre 
postrežbe, manjše režije, ne-
deljenega delovnega časa za
pos len ih i td . so v indust r i j sk ih 
centr ih potrebne ne le samo
postrežne trgovine, pač pa tu
d i samopostrežne restavracije. 
Razen tega se v Kočevju kaže 
potreba tud i po drogeri j i , par-
fumer i j i , večji trgovini s po
hištvom, komis i j sk i trgovini 
i t d . 

V zadnj ih le t ih Je Trgopro
met prenov i l skoraj vse po
slovalnice, razen v Moz l ju , 
Zel jnah i n knj igarne. Trgov in i 
bodo prenov i l i letos, knjigar
ne pa Državna založba Slove
nije, k i bo v prostor ih čev
l jarstva i n nekdanjega tapet
ništva. 

Založenost trgovin se je v 
m i n u l e m letu izboljšala; p r i 
t em Je podjetje upoštevalo 
želje potrošnikov. P red krat
k i m je Trgopromet zaprosi l 
N B za dovoljenje, da lahko 
prodaja inozemsk im tur is tom, 
k i plačujejo v devizah, blago 
z 20 odst. popusta. Z a vsak 
ustvarjen do lar prometa b i 
podjetje dobi lo pod zelo ugo
d n i m i pogoji 137 d in kredi ta , 

prav tol iko pa občina. Pod 
enakimi pogoji dobe za us
tvarjeni devizni promet poso
j i lo tudi gostinci, lovc i in r i 
biči. Ce bodo dob i l i dovolje
nje, bodo uvedl i tak način 
prodaje v trgovinah Tehnika, 
Galanteri ja, Manufaktura , O 
butev i n Tkanina . 

Doslej poslujeta v Kočevju 
nanstop le dve poslovalnic i , v 
kra tkem pa bodo tud i s te 
strani ustregl i potrošnikom: 
neprekinjeno bo odprta še 

• Tkanina, Tehnika pa devet ur. 
člani sveta so se zavzeli , naj 
bi b i la ena prehrambena trgo
vina poslej odprta tud i ob ne
deljah dopoldne, v trgovini 
Sadje-zelenjava, k i je že sedaj 
odprta ob nedeljah do 10. ure, 
pa naj b i nedel jski delovni 
čas podaljšali. 

Posebno vprašanje je Se vedno 
preskrba z mesom, kruhom in mle
kom. Mleko že prodajajo v nekate
rih trgovinah, prodaja mesa in 
kruha v trgovinah pa Je odvisna 
od higienske dostave. V kratkem 
bo urejeno preskrbovanje Osilnice 
z mesom, v Strugah pa je treba 
Se dobiti primeren prostor. Prodajo 
mesa je treba modernizirati pred
vsem v mestu, kjer naj bi ga kma
lu pričeli prodajati pakiranega. Po 
eni od teh variant naj bi samo
postrežno mesnico uredili v seda
nji tržnici. Premajhna Je tudi pro
dajalna kruha; vprašanje bi ure
dili tako, da bi »izselili« slaščičar
no (preselila naj bi se morda v 
prostore Šivalnice pri kinu) ln ta-

KOČEVSKE 
NOVICE 

ko razširili prodajalno za kruh. V 
novi slaščičarni naj bi bila nema-
ra tudi delikatesa ln naj bi bila 
odprta tudi ob nedeljah. Tak lo 
kal je nujno potreben, ker se v 
bližini ustavljajo skoraj vsi turi 
sti. tu je avtobusna postaja, kino, 
v kratkem pa bo tu (na avtobusni 
postaji) tudi turistična pisarna 

2 1 1 o d s t . v e č n o č i t e v 
t u j i h t u r i s t o v k o t l a n i 
V kočevski občini imamo skoraj 

vse, kar lahko služI turizmu, toda 
vse to j« selo malo navito, pri
pravljeno za radovednega turista. 
Občinski družbeni plan predvideva, 
da bo v občini letos 31 odst. veo 
nočitev domačih gostov kot lani 
in 211 odst. več nočitev tujih tu-
ristov. K tako naglemu vzponu bo. 
sta prispevala predvsem nova ce-

KAKO SE PRIPRAVLJAMO 
Pregled o pripravah na 

ovajanje 42-urnega delovnega 
tedna, ki ga Je opravila ob
časna komisija za skrajšanje 
delovnega časa pri Gospodar
ski zbornici okraja Ljublja
na, kaže, da priprave na 
skrajšanje delovnega časa v 
delovnih kolektivih kočevske 
in ribniške občine ne poteka
jo tako, kot je bilo predvide
no. Na območju obeh občin 
so do sedaj prešli na preizkus 

šah v Kočevju 
Brzopotezno tekmovanje SD 

Kočevje, k i je bi lo 17. marca 
ob udeležbi večjega števila 
članov, je b i l o obenem izbir
no tekmovanje za udeležbo 
ekipe na brzopoteznem prven
stvu slovenskih mestnih re
prezentanc 22. marca . V moč
n i konkurenc i je prvo mesto 
osvoj i l F r a n J Lunder , slede 
Oimer, Mestek i n drugi . 
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M a t i č n i u r a d K o č e v j e 
Rodila je: Erika Vldlc, gospodi

nja l i Kočevja — Mllenko. 
v Ljubljani so rodile: Pavla Ras 

It ,'volda - Danlelo, Ana Zorko 
lz Stare cerkve — Darjo, Ivana 
Zavodnik i : Upe — Tatjano, Sliva 
*>t -.mit i i Brega — Silvo, Angela 
S i r Iz Kočevja — Alenko, Otllija 
E fol lz Kočevske Reke — Vito. 

'oročili so »e: Jovan Ntkolič, 
d a veo, in Dragica Vidovlč, gospo-
d r i i . oba lz Mahovnlka; Božidar 
B'eiiar. živinorejec iz Trate ,ln Da-
n. ta Hudorovlč iz 2eljn. 

V Ljubljani no se poročili: Vla-
dinir Turk. profesor, ln Franca 
Bran; Mfliteljlcn, oba lz Kočevja; 
Jo i p Mo>«\ delavec iz Četeža, In 
Veronika KraSovec, gospodinja Iz 
Pi tiskavca. 

tmrla ita: Mihael Gruden, pre-
vžitkar lz Dolge vasi, 80; Franči
ški Cimpa, gospodinja Iz Kobler-
jev, 80. 

42-urnega delovnega tedna le 
štirje delovni kolektivi, 13 de
lovnih kolektivov pa je po
stavilo komisije, ki prouču
jejo, kako preiti na skrajšan 
delovni čas. Večje število o-
stalih gospodarskih organiza
cij ni storilo nobenih večjih 
ukrepov v tem pogledu. 

Res je, da imajo" nekateri 
delovni kolektivi v pripravah 
vrsto težav, kot so sezonski 
značaj proizvodnje, pomanj
kanje mehanizacije, nedokon
čane gradnje objektov in 
rekonstrukcije, premalo pro
učena organizacija dela, pre
majhna delovna storilnost 
in drugo, vendar pa kažejo 
razprave med zaposlenimi, da 
je njihova želja čimprej pre
iti na skrajšan delovni čas. 

Nedavne seje vodstev sin
dikalnih podružnic so opozo
ri le, da bi kazalo to vpraša
nje načeti v vseh delovnih 
kolektivih ob pr ipravah na 
volitve v organe delavskega 
upravljanja, za katere je 
predvideno, da ' bodo izvede
ne že v prv i polovici letoš
njega leta. 
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sta ln krajši delovni čas,- kasneje 
pa se bo stanje še izboljšalo, ko 
bo končana cesta do Delnic. Ce pa 
hočemo turista zadržati dalj časa 
v nekem kraju, mu moramo mar
sikaj nuditi, ne le prehrano in pre
nočišče. Program v Kočevju pa naj 
bi bil v kratkem tak: 

TD naj še letos odpre v Seško 
vem domu stalno razstavo kiparja 
Jarma, pripravi naj novo izdajo 
razglednic Kočevja, obnovi kostel-
sko kočo, zbira nove zasebne so 
be. nadaljuje z markiranjem lz 
letnih poti in točk, zbira ln pro 
daja spominke, oskrbi turistične 
ztmljevide tega območja, razvija 
kamping v Dolu ob Kolpi, sode
luje pri urejanju tematskih razstav 
v muzeju, usposobi za ogled raz 
valine gradu Fridrihštajn, pospeši 
raziskave kraSkih jam itd. itd. Ko
čevje naj bi imelo do leta 1970 že 
kopališče in hotel. Na Mestnem 
vrhu bi bili sankaški in smučarski 
tereni ter skakalnice itd. V pro
gramu naj sodelujejo tudi planinci 
(ureditev koče pri Jelenovem stu
dencu za Mestnim vrhom), lovci 
(lovski turizem za inozemske turi
ste; lani so gojitveno lovišče ln 
LD dobile od tujih turistov okoli 
33.000 dolarjev). Razvijati bo treba 
tudi ribiški turizem. Ribiči imajo 
sicer lepe načrte, žal pa imajo za 
izpolnjevanje plana premalo de
narja. 

G o s t l n s i v o i n d r u ž b e n a 
p r e h r a n a 

Število i n razporeditev go
stišč v občini trenutno zado
šča. Razen gostinskega pod
jetja hotel Pugled, k i i m a se
dem obratov. Je še 23 zaseb
nih gosti ln, v kra tkem pa j i h 
bo še nekaj odprt ih . 

Podjetje hotel Pugled že 
dve let i , odkar je na rednem 
obračunu, ne ustvarja sred 
stev za poslovni sk lad, ampak 
le za obvezni i n neobvezni re
zervni sk lad . D a b i izboljšali 
mater ia lni položaj gostinstva, 
je nujno, da b i ga podpr l i z 
ugodnejšimi družbenimi da
jatvami (kar predvideva že 
letošnji družbeni p lan obči
ne), da se izboljša kval i f ika
c i j sk i sestav zaposlenih (raz
merje med 1 v isoko kva l i f i c i ra , 
n i m i , kva l i f i c i ran imi ter po l -
kva l i f i c i ran imi i n nekval i f ic i
ran im i je b i lo lani v Pugledu 
27:73 odst.!) i n da podjetje 
uvede stimulativnejšl način 
nagrajevanja. 

Mreža zasebnih gostišč tre-
nujno ustreza potrebam. So 
tudi bolje založena s pijačami 
in domačo hrano, razen s sa
d n i m i sokovi , k i menda »ne 
gredo«. Potrebna pa je se na
daljnja izboljšava prostorov, 
k a r bo moč doseči predvsem 
s pr imerno davčno po l i t iko . 

Obora za divjad 
nad Smuko 

2e vrsto let se prebiva lc i 
suhokra jmsk ih vasi razburja
jo zaradi d iv jadi , k i pr ihaja 
delat škodo iz obširnih ko
čevskih gozdov. D a b i divjad 
v pr ihodnje naprav i la manj 
škode v tem predelu Dolenj
ske i n da b i poživili lovsk i 
tur izem, se je odločil lovsk i 
obrat gojitvenega lovišča 
»Rog«, k i deluje v o k v i r u 
Kmet i jskega gozdarskega po
sestva Kočevje, da bo nad 
vasjo S m u k a ured i l oboro za 
divjad. To naj b i bi lo oko l i 
1100 h a površine, k i j o name-
ravajo ogradit i , tako da div
jad ne bo mogla iz obore od
hajati drugam. 

čeravno bo ograditev velja
l a več deset mi l i jonov d in , se 
bodo vložena sredstva obre
stovala, z last i zaradi tega, ker 
se bo s tem lahko povečalo 
število inozemskih lovskih tu
ristov. 

Posebno vprašanje v Kočev
ju je javna prehrana. Dva 
glavna obrata (L judska resta
vraci ja i n Metka) sta v nepri
mern ih prostor ih i n b i bile 
potrebne večje investicije. 
Vsako ieto so potrebna večja 
sredstva tudi za vzdrževanje 
D U R (Delavsko-uslužbenska 
restavracija Rudn ik ) . Ko lek
t iv i teh obratov predlagajo 
gradnjo samopostrežne resta
vracije z zmogljivostjo okrog 
1000 obrokov. 

Razen novega obrata druž
bene prehrane b i b i la potreb
na samopostrežna restavraci
ja i n nov hotel. To seveda še 
ne bo ju t r i , tudi prihodnje le
to ne. 2e sedaj pa je nujno 
mis l i t i tud i na to, ne le za 
turiste, ampak tudi za doma
čine (družbena prehrana). 

V začetku marca je tako lepo zadišalo po pomladi , 
p rv i pomladanski dan pa nas je spet presenetil s 
svojo mrzlo zimsko podobo. Drugič v tej z imi je 
dobila belo pregrinjalo tudi M L A D E N K A S P I 
Š Č A L K O pred samskim domom v Kočevju, delo 
domačega kiparja Staneta Ja rma (Foto: Grivec) 

S O C I A L N A D E L A V K A N E Ž K A M I H E L I C IZ K O Č E V J A O S V O J E M D E L U 

Medobčinski center za socialno varstvo 
V m inu l em letu, prav i so

cia lna delavka p r i občinski 
skupščini Kočevje Nežka M i -
helič, smo ime l i 21 mladolet
n i h prestopnikov, 15 fantov 
l n šest žensk. G lavn i vz rok i 
so predVsem neurejene dru
žinske razmere. Se prav i , da 
če hočemo uspešno reševati 
probleme mladoletnih pre
stopnikov, je treba razen mla
demu človeku pomagati tud i 
njegovi družini. Neurejene 
družinske razmere pa so po
sledica alkohol izma, brezpo
selnosti, n i zk ih osebnih do
hodkov i td . Poseči je treba še 
dal j : vsem zaposlenim mate
ram je treba omogočiti var
stvo otrok, ne le predšolskih, 
pač p a tudi šolskih i n dojenč
kov. L e v takih pogojih bodo 
otroc i ras l i v pravem okol ju, 
takem, k i m u bo nadomest i l 
družino, medtem ko sta star
ša zaposlena, i n ga bo iztr
gal vp l i vu ceste. 

V kočevski občini še nimajo 
centra za socialno delo, ker 
za to nimajo s trokovnih de
lavcev n i t i dovolj denarja. 
Tak center pa je predviden v 
sedemletnem p lanu i n bo 
verjetno delal za območje ob
čin Kočevje i n R ibn i ca (ob
čini že imata skupen zavod za 
zaposlovanje delavcev, usta
novo, k i mora najtesneje so
delovati s centrom za social
no delo). Pred ustanovitvi jo 
centra pa bo treba predvsem 
poskrbet i za dobro kadrovsko 
i n strokovno zasedbo, zago
tovi t i sredstva i n prostore. 

Sedanji upravni organ p r i 
občinski skupščini seveda za
rad i preobsežnosti dela i n 
pomanjkanja strokovnjakov 
ne more uspešno opravl jat i 
dela s področja socialnega 
varstva. Zaenkrat imajo soci
alne delavce le občina, Z idar , 
socia lni delavec p r i K G P pa 
je la ik . Socialne delavce b i 
mora le imet i vse večje gospo
darske organizacije, občinski 
center za socialno varstvo pa 
b i mo ra l tesno sodelovati ra
zen z Zavodom za zaposlova
nje delavcev tudi z zdrav
stvom, šolstvom, gospodarski
m i organizaci jami i t d . 

Občinski center za socialno 
delo naj b i b i l samostojna 
ustanova t nekaj soc ia ln imi 
delavci i n vsaj en im psiholo
gom, ker bo le na ta način 
zagotovljeno uspešno znan
stveno i n strokovno delo cen
tra. 

Socialno delo del imo v dve 
smer i : skrb za odrasle i n 
mladoletne. V sk rb za odrasle 
spada podeljevanje soc ia lnih 
podpor s tar im i n onemogl im 
(teh je posebno ve l iko v 
K o l p s k i dol in i ; star i l judje ne 
morejo več sami obdelovati 
zemlje, zanje n i m a kdo skr
beti, čeprav je to prva dolž
nost n j ihov ih otrok, k i so se 
odsel i l i v druge kraje) , sk rb 
za a lkohol ike i n odpuščene 
obsojence, delomrzneže, pro
st i tuci ja i td . V drugo vrsto 
spadajo mladoletni prestopni - ' 
k i , skrb za neurejene druži
ne, rejeništvo, posvojitve, ka

tegorizacija otrok z dušev
n i m i i n telesnimi motn jami 
i td . 

Delo soc ia lnih delavcev je 
naporno i n povezano z ve l ik i 
m i mater ia ln imi sredstvi . 
K l j ub ve l i k im potrebam i n 
težjim prob lemom pa navad
no vedno le gasimo, poprav
l jamo, ka r se še da poprav i t i , 
za preprečevanje takih pr ime
rov pa n i sredstev. Namen 
centra za socialno delo b i b i l 
med drug im tud i v tem, da -
b i od »gašenja« prešel v siste
matično preventivno dejav
nost. 

Letošnji občinski proračun 
za socialno varstvo znaša le 
dobr ih dvajset mi l i jonov d in 
(splošne socialne podpore, 
podpore družinam, kater ih, s i
nov i služijo vojaški rok, pod
pore družinam Z F T i n otro
k o m pad l ih borcev, oskrbnine 
za odrasle v domovih (6 m i l i 
jonov) , oskrbnine za mlado
letnike (5 mi l i jonov) , počit
niške kolonije (mil i jon) i t d . 
Potrebe so vedno večje, kot 
je na razpolago denarja, po
sebno za socialne podpore, 
kater ih je vedno več. 

Socialno delo n i te stvar 
soc ia lnih delavcev, pač pa ce
lotne družbe. Spada nekako v 
vrsto vzgojnega dela. Je to 
vzgoja l jud i , vzgoja dobr ih 
delavcev i n dobr ih , poštenih 
državljanov. Tega ne smemo 
n ikdar pozabit i ! Noben dinar, 
namenjen za to, n i vržen 
proč. 
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Zagotoviti dovolj delovnih mest! 
Konec februarja je b i lo prt 

Zavodu za zaposlovanje delav
cev v Kočevju (zavod poslu
je za občini Kočevje i n R ib
nica) pr i javl jenih 180 l judi , 
34 moških i n 146 žensk, k i 
iščejo zaposlitev. Prvič išče 
zaposlitev šest moških i n 52 
žensk. V tem času je bi lo za 
moške 20 prost ih delovnih 
mest, za ženske pa 18. Nape 
tih delovnih mestih je potreb
na v isoka Izobrazba, se prav i , 
da je bi lo delovnih mest pro
stih dejansko pet manj , ke r 
bo treba strokovnjake dobi t i 
od drugod a l i pa j i h podjetja 
sama štipendirajo. 

Nova zgradba kočevskega zdravstvenega doma bo letos končana do prve faze 

Kočevski Zavod za zaposlo
vanje delavcev ima dva refe
rata: za zaposlovanje i n za 
pokl icno usmerjanje. DrugI 
referat tesno sodeluje s šola
m i v obeh občinah. Posebno 
tesni s t i k i so sedaj, v mese
cu pokl icnega usmerjanja, ko 
so organiz i ra l i vrsto preda
vanj za starše in otroke. 
Učence, k i bodo letos končali 
osemletno šolanje, seznanjajo 
z najrazličnejšimi pok l i c i l n z 
možnostmi, k i j i h imajo v 
teh pok l i c ih . Poseben pouda
rek dajejo pokl icem, v kate
r i h je v občinah največ pro
st ih delovnih mest. 

V obeh občinah bo letos 
končallo osemletno šolanje 550 
učencev, v ribniški 224, ostal i 
v Kočevju. Zavod Je po pod
jetj ih v obeh občinah zbra l 
podatke o prošlih delovnih 
mest ih (za vajence, navadne 
delavce in za priučevanje'. 
Nekatera podjetja ( Inkop, 
Itas) ne jemljejo več vajen
cev, ker jc p r i nj ih delovni 
postopek tak, da se mlad i 
ljudje lahko kasne'e prluču-
je 'o na delovnem mestu. Po
sebne težave bodo letos p r i 
z f ^ ' a v l ! an ju zanosi'.! ve za 
žensko mladino, ker je tak ih 
delovnih mest nnjnvnnj. Tre

nutno so prosta štiri delovna 
mesta za ženske (vajenke) i n 
30 za priučitev. Nujno b i to
rej bito treba zagotoviti s« 
več delovnih mest za ženske, 
to pa lahko dosežemo le z 

odpiranjem novih obratov, v 
kater ih b i potrebovali v glav
nem ženske. 

Referent Vence Drobnič je 
poudar i l , da morajo otroc i že 
zgodaj mis l i t i na svoj bodoči 
pokl ic , ker je prav od izbire 
pokl ica v marsičem odvisno 
človekovo kasnejše počutje n * 
delovnem mestu. Predavanj* 
o i zb i r i pok l ica , k i Jdh org»' 
n iz l ra zavod po šolah, Ilustri ' 
rejo tudi z različnimi film-' 
Razen tega so v sodelovanj 1 1 

z delavsko univerzo iz Koče v ' 
ja i n Ribnice pr iprav i l i v<f 
predavanj o splošnem form*' 
ranju mladega človeka m ° 
njegovi vlogi v naši družbi-
(..ihodnje bodo seznanja** 
Izbiro pokl ica tudi učeno0 

šeDlih ln sedmih razredih, **" 
ko de bo otrok ime l 4°*° 
časa za premislek. F o l 3 e b ^ 
nerada se mladina odloča *** 
poklice v gradbeništvu, - a l j ^ 
tijstvu in gozdarstvu, * * T l & 

bo treba posvetit i večjo s * r ' 
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Sodelovanje omogoča boljše izkoriščanje gozdov 
Po odcepitvi od kme

tijske zadruge se je tudi 
zasebno gozdarstvo pri
ključilo Kmetijsko go
zdarskemu posestvu Ko
čevje. Za pravilno in 
načrtno gozdno proizvod
njo v zasebnih gozdovih 
v ribniški občini skrbi . 
gozdni obrat Ribnica. O 
nadaljnjih nalogah s po
dročja gozdarstva v zaseb
nem sektorju in o načinu 
sklepanja pogodb med 
gozdno gospodarsko orga
nizacijo in zasebnikom 
pripoveduje šef gozdne
ga obrata Ribnica inž. 
Nande Nadler: 

Gozdarstvo je za ribniško 
občino ena najpomembnejših 
gospodarskih panog, saj po
krivajo gozdovi nad polovico 
površine občine in so večino
ma zasebni. Les iz ribniških 
gozdov se steka v lesnoindu
str i j sk i kombinat INLES, 
včasih ( in še nedolgo tega, pa 
tudi sedaj še) so b i l i gozdovi 
tudi osnova za znamenito r ib
niško suho robo. Gozdovi nu
dijo tudi dobre pogoje za lov
stvo, važno vlogo p a so od
igral i i n jo še imajo v življe
nju ribniškega malega člove
ka kot dopolni lo njegovemu 
poljedelstvu. 

T e s n a v e z k m e t a 
• ' z g o z d o m 

Težko b i še kje našli tako 
tesno povezavo malega kmeta 
z gozdom, kot je p r i nas. Ra
zen nekdanje graščine tako 
irnanovanih ve l ik ih kmetov 
Pr i nas n i b i lo . Ljudje so ra
zen nekaj zemlje ime l i nekaj 
gozdov, kar pa je b i lo vse 
Premalo za preživljanje. Po-
treibno je b i lo ročno delo, 
predelava lesa. Sposobnost 
Predelovanja lesa v najrazlič
nejše koristne predmete pa 
je Ribničan menda prinesel 
že s seboj jz pradomovine. 
Vse m u je prišlo praiv: leska, 

dren, bukev, smreka, hoja, i z 
vsega je znal naprav i t i t isto, 
k a r je potreboval zase, kasne
je pa tud i ( in predvsem) za 
prodajo. Vese l i Ribničan s i je 
oprtal svojo suho robo, škafe, 
rešeta, žlice i t d . i n k r en i l v 
svet. Gozd m u je dajal k r u h , 
gozd ga je h ran i l . K d o r že n i 
izdeloval suhe robe, je proda
jal les drugam, kasneje lesni 
industr i j i . Razen tega so b i l i 
Ribničani dobr i gozdni delav
c i sekači; v svet, za k ruhom, 
sekat na Hrvaško i n naprej 
so hod i l i predvsem Potočanl. 

Se danes je naš kme t moč
no navezan na gozdove, se
veda iz i s t ih razlogov ko t v 
preteklosti . S t ruk tura gozd
n i h lastnikov p a se je že 
močno menjala; gozdnih po
sestnikov je danes okrog 3000, 
od tega pa j i h je okrog 30 od
stotkov nekmetov, med kmet i 
pa j i h je spet okrog 30 od
stotkov tak ih , k i niso več 
zmožni sami izkoriščati gozd. 

K a k š n o j e s o d e l o v a n j e 
m e d k m e t o m i n g o z d n o 

o r g a n i z a c i j o ; 
Planiranje v lesni industr i 

j i , sp loh v našem gospodar
stvu, zahteva tud i planiranje 
v gozdarstvu. Se več: če no
čemo izčrpavati gozdov, j i h 
moramo smotrno izkoriščati, 
pa tud i vlagati vanje. V enem 
letu lahko posekamo le tol i
ko, k o l i ko r bo v gozdu pr i 
rastka. Planiranje v izkorišča
nju zasebnih gozdov je sko
raj nemogoče brez sodelova
nja med obema partnerjema. 

Predvsem je važna izdelava 
že v gozdu, za kar p a je po
trebna mehanizacija, dobre 
gozdne pot i i t d . Vse to bomo 
v sklepanju pogodb lahko v 
večji m e r i upoštevali i n iz
koriščali po priključitvi za
sebnega gozdarstva K G P , ker 
le močna gospodarska orga
nizacija lahko nud i več stro
kovne pomoči. 

K a j nud i podjetje koope
rantu? Sodelavcem, k i opravi
jo v gozdu vse faze dela (po
sek, Izdelava, spravi lo ) i n 
prevoz, plača podjetje za štiri 
asortimente po 9.500 d i n za 
kubični meter (na p r imer 3. 
vrednostni razred 9.512 d in ) . 
Z a kubični meter k ladark do
b i kooperant razen 9.500 d i n 
še 2.500, za hlodovino 1. vrste 
še 1.500 d i n l n za drogove 
(nad 8 metrov) še 1.000 d in . 
Za Izdelavo celuloze izplača 
podjetje še 1.333 d in za ku 
bični meter a l i 1.000 d i n za 
prostorn insk i meter. Sodela
vec dobi p r i l is tavc ih 1.000 d in 
več za p r m . kot nekooperant. 
Le-ta tud i n i plačan po enotni 
ceni za vse štiri asortimente 
iglavcev, prodajna cena pa je 
tud i nižja za okrog 1.000 d i n 
za kubični meter, če sodela
vec sam ne opravi posamez
nih faz dela, se m u odšteje 
vrednost dela. Gozdn i prispe
vek se obračuna na osnovi 
prevzema v gozdu, i n sicer 
za neto lesno maso, plača pa 
se po vrednostnih razredih. V 
ceni se p r i obračunu odšteje 
vrednost gozdnega pr ispavka. 
Za sodelavca progresivna 
lestvica odpade. 

Pogoj i za sodelavca so vse
kakor ugodni. Potrebno je le 
skleni t i dogovor za 10 let l n 
sklepanje le tn ih pogodb. So
delavec sklene pogodbo za 
ves sw>j gozd, dogovor pa 
lahko prekine leto pred izte
kom. Do lesa za domačo upo
rabo i m a iste pravice ko t do
slej, torej v sk ladu z doCočoM 
občinske skupščine, k a r se 
navede v enoletni pogodbi. 

Raz l ikovat i je treba doma
če porabe lesa od domače 
predelave (suha roba). T a les 
je treba lastnikom ( in ne-
lastnakom) zagotoviti, za kar 
bo poskrbe la K Z a l i pa pod-
če porabe lesa od domače 
predelarva lesa je še vedno 

pomemben gospodarski fa
ktor naše občine. V i lustrac i 
jo: v enem le tu bo šlo za do
mačo predelavo predv idoma 
2.200 m ' iglavcev i n 1.600 m 5 

listavcev, na sosednjem veli-
kolaškem področju pa menda 
okrog 3.000 m ' . 

Gozdna gospodarska orga
nizaci ja bo mora la zagotoviti 
sodelaivcem vso pomoč z me
hanizacijo i n s t rokovnimi na
sveti. Dolgoročne in enoletne 
dogovore kmetovalci lahko 
sklepajo na revirjih v Ortne-
ku, Loškem potoku, Sodraži
ci, Dolenji vasi ln na obratu 
v Ribnici. 

Z a domačo lesno industrijo - I N L E S z obrati v R i b 
nici , Kočevju, Dolenj i vasi, Sodražici, Loškem poto-: 
k u i n v Podpreski — so potrebne vel ike količine lesa^ 

N a ribniškem obratu ob zadnjem snegu 

Nekoč z vozom ali pa kar z visoko krošnjo s suho robo po svetu, danes samo do 
odkupne postaje » S U H A R O B A « — ekonomske enote ljubljanskega D O M A v 
Sodražici. Izdelovanje suhe robe je še vedno dokaj donosna domača obrt v 
°kolici Sodražice, v S lemenih, na G o r i i n drugod. N a s l iki v id imo poln voz obo

dov za rešeta, k i bodo kma lu menjala lastnika . . . 

0 skrajšanem delovnem času 
Pred nedavnim je b i l v 

Ribnica sestanek predsedni
kov i n tajnikov s ind ika ln ih 
podružnic, razpravl ja l i pa so 
o izdelovanju statutov delov
n i h organizacij , o pr ipravah 
na skrajšan delovni čas, ose
bn ih dohodkih i n rekreaci j i . 

Delovne organizacije bodo 
morale posvetit i p r i izdelova
nju statutov vso sk rb pred
vsem določbam o položaju 
posameznih organizacij v 
podjetju, osebnim dohodkom, 
notranj im odnosom i n odno
som do občine. Dosedanji 
statuti morda premalo govo
re o in formiranost i proizva
jalcev, podrobno opisana p a 
mora bita tud i notranja deli
tev dohodka. Nekater i mis l i 
jo, da bodo to ured i l i inter
no, vendar mora prav o tem 
jasneje spregovorit i statut. 

N a posvetu so poudar i l i , da 
mora b i t i p r i izdelovanju 
statutov sodelovanje znotraj 
gospodarske organizacije tes
nejše, namreč sodelovanje 
med obrat i oz iroma ekonom
s k i m i enotami. Predlagal i so, 
naj b i posamezna poglavja 
statuta obravnaval i ločeno po 
ekonomskih enotah i n tako 
čim bolj razčistili nejasnosti. 
M e n i l i so, da b i b i l o treba 
posvetit i večjo sk rb tud i ob
ratom, kd imajo sedež izven 
občine. T i obrat i naj b i ne 
samo delal i , ampak tud i de
jansko odločali enakopravno 
s »centrom« o del i tv i dohod
kov, razporejanju skladov i n 
investici j i td . 

K o so govori l i o rotaci j i v 
gospodarskih organizacijah, 
so men i l i , d a nd nujno, da 
mora nekdo dočakati pokoj 
na i s tem delovnem mestu, 
posebno ne »vodilni«. Tud i 
statuti delovnih organizacij 
naj b i v celoti upoštevali na
čelo rotacije l n ponovne iz
volitve. 

Prehod n a 42-urni delovni 
teden naj bi b i l postopen; 
večje podjetje naj bi posku
si lo z en im obratom, posku
s i la naj b i tud i še nekatera 
druga podjetja. Tud i n i moč 
predpisati , kako bo delovni 
čas skrajšan (sedem u r na 
dan a l i en dan v tednu prost 
itd.) . Tega nd moč doseči z 
enostavnim, m o r d a celo ne
premišljenim administrativ
n i m ukrepom; potrebne so 
vsestranske dn številne anali
ze ter tesno sodelovanje sa
moupravn ih organov, stro
kovn ih služb, občinskih orga
nov Itd. 

Skladno s skrajšanjem de
lovnega tedna pa Je treba m i 
s l i t i tudi na dvig osebnih pre
jemkov. V ribniški občini Je 
bi lo novembra l an i še 42 od
stotkov l jud i , kater ih prejem
k i so b i l i pod 25.000 dinarjev, 
vendar se stanje ponekod že 

izboljšuje. Jasno je, da tud i 
tega n i moč doseči s prepro
s t im »povišanjem plač«, ker 
n imamo od k o d vzeti sred
stva, če Jih ne ustvarimo. 
Sredstva bomo mora l i ustva
riti le s -cenejšo l n rentabil-
nejšo proizvodnjo; ta pa je 
vezana na strokovne delavce, 
k a r je spet povezano z izo
braževanjem, štipendiranjem, 
i n v e s t i r a n j e m . . . 

Delavc i imajo najraje letni 
dopust takrat, k o imajo doma 
največ dela. Namesto da bi 
se človek v tem času spodil 
i n sd nabra l nov ih moči za 
nadaljnje delo, prihajajo z 
dopusta še bol j utrujeni in 

izčrpani i n na delovnem me
stu mars ikater i nekaj časa — 
počiva. Seveda je stor i lnost 
takoj manjša, možnost delov
n i h nesreč pa se poveča. 

Gospodarske organizacije b i 
morale letne dopuste p lanira
ti i n se potem držati razpore
da. L e n a ta način b i b i l a de
lovna stori lnost vse leto ena
ka. Gre predvsem za to, d a 
človek pros t i čas bolj i zko r i s t i 
za telesni l n duševni odd ih , 
šport, ku l turo , izlete Itd. N a 
sestanku so predlagal i , da b i 
v vseh s ind ika ln ih podružni
cah ustanovi l i posebne k o m i 
sije, k i b i skrbele za kul turne 
i n zabavne prireditve. 

Z B O R D E L O V N I H S K U P N O S T I O B Č I N S K E 

S K U P Š Č I N E V R IBN IC I J E R A Z P R A V L J A L O 

S T A T U T I H 

P R E P O Č A S I 
M a j h n e o r g a n i z a c i j e z a o s t a j a j o 

Zbor delovnih skupnost i občinske skupščine R ibn i ca 
Je v petek razpravl jal o statut ih delovnih organizacij, o za
ključnih računih za leto 1963, izpolnjevanju družbenega p la
na v p r v ih dveh mesecih in o kadrovsk ih vprašanjih. 

Nekaj delovnih organizacij že i m a osnutke statutov, ne
katere, predvsem manjše, pa še n i t i začele niso z de lom. 

Komis i j a Je obravnavala doslej osnutke statutov Kov in 
skega podjetja, Zdravstvenega doma, Pekari je l n Slaščičar
ne Sodražica, Trgovskega podjetja Je lka (Ribnica) , niso pa 
še utegni l i pregledati statutov Gradbenika, Žičnih pletenin 
in Sodražice in Opekarne. 

K prvemu osnutku statuta Kov inskega podjetja je ob
činska komis i ja pr ipomni la predvsem, da m o r a b i t i kadrov
ska komis i ja usklađena s celotnim razvojem gospodarske 
organizacije i n da morajo b i t i r o k i z a sklicevanje sej D S 
krajši. Po ponovnem pregledu so ugotovi l i , da je statut 
preobširen, predvsem tam, kjer navaja delo komis i j , pre
malo pa je tudi določeno sodelovanje z j avn imi službami, 
vendar je b i la komis i ja mnenja, da tak statut delovna orga
nizaci ja lahko sprejme. Kom i s i j a tudi nI imela pr ipomb k 
drugemu osnutku statuta Zdravstvenega doma. Statut točno 
določa okvire dela organov družbenega i n delavskega samo
upravl janja. Precej govori tudi o odnosih do občine, komu
nalne skupnost i socialnega zavarovanja, zavarovancev, g o- > 
spodarskih organizacij l n pacientov. 

V osnutku statuta T P Je lka niso b i l i usklađeni odnosi 
med centralnim de lavskim svetom i n svetom ekonomskih 
enot. Komis i j a je dala tud i več drug ih pr ipomb, npr . glede 
formiranja nov ih skladov, števila razn ih komis i j (če J ih j e 
sp loh potrebno tol iko) i td . V novem osnutku so sestavijavci 
upoštevali tud i pr ipombe komisi je glede odnosov do po
trošnikov, javnih služb in družbenih organizacij. 

V statutih, ko l ikor Jih Je komis i ja pregledala doslej, 
skoraj nikjer n i govora o s k r b i za borce N O B l n o odnosih 
do n j ih . Statut i so tudi preveč obširni, i n to tam, kjer b i 
lahko oprav i l i s p rav i ln ikom; ponekod je tud i preveč k o m i 
si j . Vse premalo pa obravnavajo odnose med gospodarskimi 
organizaci jami i n j avn imi i n drug imi službami, higiensko-
tehnična zaščita pa Je zastopana preveč deklarativno. 

V ribniški občini je tudi precej obratov, kater ih mat i c i 
no podjetje je v drug ih občinah. Občinska statutarna ko
mis i ja b i mora la pregledati tud i statute teh delovnih orga-
nizaci j , da b i v idel i , kakšen status imajo obrat i . Večkrat 
ima človek vtis, da imajo t i obrat i v glavnem le pravico 
do dela. Statut i teh delovnih organizacij "bi mora l i Jasno 
spregovorit i o mestu in vlogi oddaljenih obratov v celotnem 
podjetju. Kakšno vlogo imajo nj ihovi samoupravni organi, 
ko l iko besede i m a npr . kolektiv ekonomske enote, kakšen 
Je nj ihov vpliv p r i invest ic i jski po l i t ik i Itd. 

N a splošno pa se Je treba v statutih delovnih organiza
cij Izogibati slehernega formal izma, dat i jasne smernice 
p r i skrajševanju delovnega časa i n sk rb i za standard zapo
s lenih (osebni dohodki , stanovanja). Premalo govora je 
tudi morda o delovni d isc ip l in i , o odgovornosti delavca, 
uslužbenca i n člana samoupravnega organa p r i sprejemanju 
važnejših aktov i td . 

R o k za sprejem statutov je zelo kratek, k a r prekratek, 
da b i lahko z op t imizmom pričakovali, da bodo statuti res 
tisto, ka r naj b i b i l i . Se vedno pa je čas, da tam, kjer so 
že vel iko zamudi l i , vsaj poskušajo zamujeno nadoknadi t i . 

Gospodarstvo v prvih dveh mesecih 
v prvih dveh mesecih leta 

|°spodarske organizacije v 
Ribnici niso dosegale P o v -

Prečne mesečne proizvodnje; 
p r i tem ne smemo zaneroa-
riti dejstva, da je bila reali-
* * c i l a v januarju ln februar-
J u manjša za 8 odstotkov 
t u « i zaradi manj delovnih 
d" 1- Wiub temu pa so bili 
* « " « n l l e p . u s p e h i y p r i . 
n«rjavi z l s t l m obdobjem 
lanskega leta. Inles je reali-
*'ral v prvih dveh mesecih 
433.280 din <«,8 odstotka 
letnega plana), medtem ko je 
v istem času lani dosegel 
334.800 din. Povprečni me-
»ecni prejemki so narasli od 
23-000 na 28.000 din. Kovin-
s k ° podjetje je doseglo 14 
o dstotkov letnega plana (50 
•bilijonov), osebni dohodki pa 
*° Porasli od 27.100 na 35.800 
d , n - Gradbenik je realiziral 
1 0 odstotkov letnega plana 

milijonov), osebni dohodki 

so porasli od 18.500 na 18.900 
din. Trgovsko podjetje je iz
polnilo 14,1 odstotka plana 
(138 milijonov), povprečni OD 
v prvih dveh mesecih pa so 
znašali nekaj nad 25.000 din. 
Gostinci so ustvarili 16,3 mi
lijona (11,6 odstotka), povpr. 
mesečni " dohodki znašajo 
29.900 din. V opekarni so 

osebni dohodki porasli od 
lanskih 17.300 na 23.000, re
alizirali pa so v januarju in 
februarju 3,3 odstotka plana 
(2,2 milijona). "Zelo lepe 
uspehe so pokazali v Žičnem 
tkalstvu v Sodražici, kjer so 
osebni dohodki porasli od 
lanskih 28.000 na 44.000 din, 
letni plan pa I O izpolnili že 
z 18,4 odstotka (28,3 milijona). 
KZ Ribnica je realizirala v 
januarju in februarju 51 mi
lijonov (9,3 odstotka), osebni 

dohodki pa znašajo 31.897 
d in , medtem ko je povprečje 
mesečnih prejemkov v KZ 
Loški potok 27.000 d in , rea
l i z i ra l i pa so 9,3 mi l i j ona let
nega p lana (20,6 odstotka). 

7 

»Tinka potepinka« 
v Sodražici 

V nedeljo je mlad ina lz 
obrata Torbice v Sodražici 
skupaj s šolsko mladino na
stopi la v Sodražici z mladin
sko igro »Tinka potepinka«. 
Delo Je napisa l i n režiral do
mačin Drago Košdr i n so ga 
gledalci toplo sprejel i . De
lavni m lad insk i akt iv Torbice 
je s t em (nastopi l Je dvakrat; 
za mlad ino ln odrasle) p r i 
prav i l v tej sezoni že tretjo 
kul turno prireditev: za 29. no
vembra lani , akademijo ob 
Prešernovem dnevu ( ln gosto
va l i v R i bn i c i i n v garnizonu 
J L A ) ln tokrat. 

• »Arrokomblnat« i i Maribora 
namerava do leta 1970 arondlrati 
ln zakupiti okoli 2180 ha obdelo
valnih zemljišč, zlasti njiv. Kom
binat pridobiva zemljišča na Drav
skem polju ln v Pesniški dolini. 

• V gospodarstvo murakosobo-
ške občine bodo letos Investirali 
5,9 milijarde dinarjev, od tega 1,8 
milijarde v kmetijstvo, 1,6 mili
jarde dinarjev pa v industrijo. 
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Javna tribuna o »občinski ustavi« 
(Nadaljevanje) 

Tre t j i de l osnutka občin
skega statuta je namenjen or
ganizaci j i ter de lu občinske 
skupščine i n njenih organov. 
T a k o opisuje V. poglavje naj
prej delo občinske skupščine, 
k i je najvišji organ oblast i 
In organ družbenega samou
pravl janja v mejah pravic i n 
dolžnosti občine. Občinska 
skupščina razpravl ja o vseh 
temel jnih vprašanjih gospo
darskega, komunalnega, k u l 
turnega, prosvetnega, zdrav
stvenega i n socialnega razvo
j a ter ostalega življenja ob
čine; za te namene spre jema 
predpise, resolucije, deklara
cije i n priporočila. 

Občinsko skupščino sestav
l ja ta občinski zbo r i n zbor 
de lovnih skupnost i , v vsakem 
pa je 45 članov. Občinska 
skupščina i m a predsednika in 
podpredsednika, vsak zbor pa 
predsednika, k i s i ga i zvo l i 
m e d svo j im i člani z a dobo 
dveh let. Mandatna doba od
born ikov občinske skupščine 
t ra ja 4 leta; vsako drugo le
to se n a novo i zvo l i polovi
ca odborn ikov vsakega zbora 
občinske skupščine. P r v i čle
n i V, poglavja govore nato 
se o tem, k a k o razpravl jata 
i n odločata zbora občinske 
skupščine, kaj sprejemata n a 
ločenih sejah i n o čem skle
pata n a skupn ih sejah. Seje 
občinske skupščine i n n jen ih 
organov so javne, občinska 
skupščina a l i n jen organ p a 
lahko tud i skleneta, d a bo 
posamezna seja a l i samo del 
seje tajen, če b i tako zahte
vale splošne kor i s t i . Podrob-
j ie je je v statutu opisano, ka
k o je treba sk l icevat i seje 
O S , kdaj so sk lep i OS ve
l javni , kako se glasuje, p r i 
prav l ja dnevni red, o čem 
obvezno m o r a poročati OS 
najmanj enkrat n a leto (o 
svojem delu, o de lu komis i j 
i n svetov, o de lu kra jevnih 
skupnost i i n zbor ih volivcev 
ter o delu organov uprave). 
Natanko je našteto, kaj vse 
opravl ja O S samo na sejah, 
posebej pa t u d i , kdaj lahko 
prenese O S posamezna opra
v i l a i z svoje pr isto jnost i . 

V n a š i o b č i n i j e z d a ) 
1 3 s v e t o v 

V osnutku so nato opisane 
pravice i n dolžnosti odborni
kov OS, zatem p a organi OS. 
T u je podrobneje našteto, ka
ko so sestavljene i n kaj de
lajo komis i je občinske s k u p 
ščina ( za volitve i n imeno
vanja, za prošnje i n pritožbe, 
za družbeno nadzorstvo, za 
narodno obrambo, mandatno-
imuni te tna komis i ja ) . O sve
t i h O S govor i 167. čflen ta
kole : »Sveti so politično izvr-
i i l n i organi OS i n organi 
družbenega samoupravl janja 
n a področju, za katero so 
ustanovljeni. Za svoje delo 
so odgovorni OS.« Mandat 
članov svetov OS traja 2 le
t i , sestavljajo pa j i h člani, 
k i J ih Imenujejo v svet de
lovne l n druga organizacije, 
ter člani, k i j i b Izvoli občin
s k a skuipščina le vrst svo j ih 
članov i n i z vMt drug ih ob
čanov. Občinska skupščina 
i m a naslednje svete: svet za 
splošne i n notranje zadeve; 
za družbeni plan i n finance; 
za delo; za jndit«trijo i n obrt; 
za blagovni patomet, gostin
stvo i n tur i zem; za kmeti j 
stvo i n gozdarstvo; za urba-

Metropol: nočitev je 
manj, promet pa je 

večji 
V Januarju, februarju i n 

marcu 1963 so f gost in-kem 
podjetju H o t e l Me t ropo l v 
Novem mestu nudili domačim 
gostom 1545 nođttev, tu j im go
s tom pa 64 nodltev. P r i tem 
so ustvar i l i za 13,156.000 d i 
narjev promet«. Letos se je 
število nočitev neko l iko 
zmanjšalo. Ime l i so 1327 no
čitev, promet p a se je pove
čal na 25,934.000 dinarjev. Del 
porasta prometa gre pr ip i sa t i 
7-odstotnemu poročanju cen v 
maju lanskega akta. 

nizem, gradbene in komunal
ne zadeve; za zadeve krajev
n i h skupnost i i n za stanovanj
ske zadeve; za izobraževanje, 
za ku l turo ; za zdravstvo; z a 
telesno dn tehnično vzgojo; 
zdravilišča i n svet za social
no varstvo ter varstvo dru
žine. V občini je torej 13 
svetov; osnutek statuta zatem 
podrobneje našteva pr is to j 
nost i in naloge vseh pravkar 
naštetih svetov. 

Naslednji členi opisujejo 
delo, pravice i n dolžnosti 
predsednika ter podpredsed
n ika OS , prav tako podrob
no pa je zatem našteto delo 
tajnika i n starešin občinskih 
upravn ih organov. M e d zad
nje štejejo: oddelek za splo
šne i n družbene službe; od
delek za notranje zadeve; cd -
delek za narodno obrambo; 
oddelek za gospodarstvo; od
delek za medobčinske i n -
špekcrijsfce službe. T u d i ta 
statut podrobneje našteva pr i 
stojnosti posameznih uprav
n ih organov. 

S ledi poglavje o delu ob
činskega javnega pravobra
ni lca, k i opravl ja naloge i z 
svoje pr istojnost i za območ
je občine a l i pa več občin. 
Delu sodnika za prekrške so 
namenjeni naslednji trije čle- • 
n i , o kra jevnih u rad ih ter 
nj ihovem delovnem področ
j u pa govore členi 230 do 233. 

Statut nato obdeluje po
glavje o uslužbencih OS i n 
nj ihovem saimoupravljajnu, 
govori o predpis ih i n pravn ih 
akt ih občinske skupščine ter 
njenih organov. V s i ak t i splo
šnega pomena občinske s k u p 
šcine ter odredbe njenih sve
tov mora OS objavit i v ura
dnem glasi lu. 

N e p o s r e d n o s a m o u p r a v 
l j a n j e o b č a n o v 

V I . poglavje govori o obl i 
kah, s ka te r im i občanj ne
posredno upravl jajo: o kra
jevni skupnost i , o zboru vo
livcev, o referendumu dn o 
anketi . T u je v osnutku sta
tuta precej zan imiv ih ugoto
vitev in določil, k i bodo ne
dvomno močno vplivale na 
ves nadal jnj i razvoj samou
pravl janja v občini. 

Četrti del osnutka statuta 
obdeluje prehodne i n k o n & e 
določbe. Važna je ugotovi
tev, da bodo mora l i b i t i iz
dani vs i pravn i ak t i po do
ločbah novega statuta občine 
in njenih organov najkasneje 
v enem letu potem, ko bo 
novi statut sprejet. V istem 
r o k u bo treba usk lad i t i z do
ločbami novega s ta 'u ia tud i 
vsa obstoječa stanja. Sta
tut bo objavljen v uradnem 
glas i lu (verjetneje bo bolj 
priročna izdaja v ob l ik i sa

mostojne brošure, k i naj b i 
jo dob i la vsa gospodinjstva 
v občini — saj gre za l i s t ino 
trajne vrednost i ) . N o v i statut 
bo začel vel jati t r i mesece 
potem, k o ga bo sprejela 
občinska skupščina, hkra t i pa 
bo prenehal vel jat i doseda
n j i statut, k i je b i l sprejet 
28. novembra 1957. 

Tako smo se prav na krat
ko sprehodi l i m imo poglavij 
osnutka statuta novomeške 
občine. O tem razpravljajo 
na javnih t r ibunah Social i 
stične zveze, še vedno pa je 
tudi čas, da občani in orga
nizacije pošiljajo občinski 
skupščini svoje pr ipombe i n 
dodatne predloge k osnutku 
statuta. K r k a se med Stražo i n Vav to vasjo počasi zvijuga proti Novemu mestu 
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Od gospodarske moči je veliko odvisno 
Dnevni red seje občinske 

skupščine Novo mesto, ki je 
bila 17. marca, je bil tako 
obsežen, da so morali ene 
točko odložiti za prihodnjič. 
Odborniki obeh zborov so to
krat razpravljali o zadevah, 
ki niso v neposredni zvezi z 
gospodarstvom. Razprava ni 
bila obsežna po številu di-
skutantov, tisti, ki so v njej 
sodelovali, pa so opozorili 
na to, da so vse dejavnosti, s 
katerimi se občinska skup
ščina ukvarja, odvisne od 
gospodarske razvitosti. To 
dejstvo je prišlo do izraza 
z last i v p r v ih dveh točkah, 
ko so odborn ik i razpravl ja l i 
o poročilu o poslovanju sk l a 
da za zdravstveno z a v a j a 
nje delavcev i n o poročilu o 
prob lemat ik i socialnega var
stva. 

P o v e č a n j e d o d a t n e g a 
p r i s p e v k a n i n a j b o l j i ! 

u k r e p 
Iz obsežnega poročila K o 

munalnega zavoda za socia l 
no zavarovanje Je razbrat i , 
da je ime l sklad za zdrav^ 
stveno zavarovanje v občini 
Novo mesto lan i za 841.000 
d in večje izdatke kot dohod
ke. Vanj se je steklo za 
757,480.000 dinarjev. Čeprav 
je skupščina komunalne sku
pnosti zavarovancev l an i av
gusta povečala prvotno dolo
čeni dodatni prispevek, sred
stva, k i so j i h vplačale delov
ne organizacije, niso zadošča
la . Zato je predlagala, naj b i 
letos stopnje dodatnega p r i 
spevka zvišali za to l iko, da b i 
se namesto lansk ih 99 mil i jo-

N o v o m e š k a k r o n i k a 
• V ponedeljek >e je nenadoma 

razbohotila težko pričakovana po
mlad. Toplo sonce ln pomladne 
sape so vidno Jemale še tiste krpe 
snega, ki so se na senčnatih me
stih obdržale vse od lanskega no
vembra. Pred tednom dni so se 
otroci Se sankali, v ponedeljek pa 
so na istem hribu le nabirali 
zvončke. 

• 30. marca te nam obeta po
sebno zanimivo predavanje v okvi
ru delavske univerze. Športni no
vinar Svetozar Cucek bo tega dne 
ob 18. url v Domu JI.A govoril o 
olimpiadi v Innsbrucku, hkrati pa 
bo predvajal Številne diapozitive. 

H Pred kratkim je podjetje Ze-
Ir/nlna zaprlo svoj lokal v blvSl 
Pauserjevi hlSl na Glavnem trgu. 
Da pa ne bi bili potrošniki pri
krajšani, so uvedli nonstop poslo
vanje v poslovalnici Železnice on
kraj kandljskcga mostu. Starinski 
lokal »železnimi — barve« so se 
odločili modernizirati, namestili 
bodo tudi novo opremo, kar bo po 
predračunu veljalo okoli 25 milijo
nov dinarjev. Preureditev Je pre
vzelo podjetje Pionir, kt se Je ob
vezalo opraviti vs* dela do konca 
junija. V novem trgovskem lokalu 
bo 2elcznina prodajala gospodinj
ske stroje in vse ostalo blago svo. 
Je stroke, namenjeno Široki po-
ti'oinjl. 

• V i novomrški trinlci so zad-
n.M četrtek tako reko« ilegalno pro
dajali Jajca. Razstavljenih ni bilo 
nikjer, pač pa so Jih podjetne go
spodinje odkrile v nekaterih ko
šarah in jih plačevale po 33 din. 
Regrat in radič sta tokrat veljala 
50 din merica, motovileč 70 din 
merica, kislo zelje ln repa SO din 
krožnik, čebula 90 din kg, mleko 
70 din, jabolka 90-100 din kg ter 
Scpek teloha 20 din. Za volnene Iz
delke je bilo tokrat manj zanima
nja, več pa za predpasnike, krila 
in otroške hlačke. 

• Gibanje prebivalstva: Rodila 
Je Jožica Bihar z Glavnega trga 1 
— dečka. — Porok nI bilo. — Umrli 
so- Ana Hočevar, upokojenka iz 
Slakove «, 83 let; Leonard Kalac, 
redovnik lz Seldlove 1, 82 let; 
Prane Klemenčlč, kmet z Mestnih 
njiv 1, 67 let. — Ponesrečil se je 
Roman Zabkar, sin uslužbenca lz 
Vrhovčeve 3, ki si J« na Štedilniku 
opekel desno roko. 

N u j n o o b v e s t i l o 
M. marca sem od Hladulkove nI. 

3 do sniiliil.i Izgubila denarnico z 
dokumenti lu kuverto z večjo vso
to denarja. Poštenega ii.ijililrl.la 
pioslm, da ml vse vrne na naslov 
v dokumentih ali na postajo I.M 
v Novem mestu. 

nov zbralo letos z dodatn im 
pr ispevkom 236 mil i jonov d i 
narjev. 

Odborn ik i so predlog potr 
d i l i , še prej pa so v razpra 
v i razčlenili vzroke za pove
čanje obolenj i n stroškov 
zdravljenja ter opozor i l i , da 
povečevanje dodatnega pr i 
spevka n i najboljša rešitev. 
Diskutant i so meni l i , da b i 
delovne organizacije, zlasti 
pa nj ihovi organi samouprav
ljanja pač mora l i razpravl jat i 
o mi l i j on ih dinarjev. Id j i h 
dajejo za socialno zavarova
nje, ker tud i ta sredstva 
ustvarjajo na enak način kot 
vsa druga. M e d drug im Je 
padel tudi predlog, da bo 
treba v večjih ko lekt iv ih 
ustanavljati obratne ambu
lante s sta ln imi zdravnik i , k i 
bodo delavca zdrav i l i , vedoč, 
v kakšnih pogoj ih dela i n ži
v i , ter predlagal i tudi h ig i -
ensko-tehnične izboljšave v 
proizvodnj i . V s i d iskutant i so 
se zed in i l i v ugotovitvi , da 
sklad za zdravstveno zavaro
vanje ne bo imel p r iman j -
klja;ev, če se bodo povečali 
osebni dohodk i zaposlenih. 
Poročilo Komunalnega zavo
da opozarja, da imajo le t r i 
občine v Sloveni j i nižje oseb
ne dohodke, kot so v novo
meški. Povečevanje osebnih 
dohodkov je neposredno od
visno od povečevanja stori l 
nost i dela. boljše organizaci
je, modernizaci je pro izvod
n ih procesov i n podobnega. 
T u pa se srečujemo — taKo 
so meni l i odborn ik i — z na 
logami, k i j i h nalaga vsem 
ko lekt ivom družbeni pJan. 
To se dolgoročne naloge, za-
zato p a je odlašanje toliko 
manj na mestu. 

P r e m a l o s o d e l o v a n j a 
p r i r e š e v a n j u s o c i a l n i h 

p r o b l e m o v 
Obširno poročilo, k i so ga 

dobi l i odborn ik i , opozarja na 
kopico sooiainih problemov, 
s ka te r imi se ukvarjajo svet 
za socialno varstvo, Center 
za socialno delo i n pr is to jn i 
referat p r i občinski skupšči
n i . Soc ia ln ih problemov je 
toliko več tudi zategadelj, 
ker se sestav prebivalcev za
rad i industrial izaci je i n od l i 
va l judi s podeželja v me
sta hi tro menjuje. Gradn ja 
stanovanj ter vsega ostalega, 
kar b i zaposleni delavec v 
novem oko l ju potreboval, ne 
gre v korak s osta l im, zara
d i tega pa je vedno več so
cia ln ih problemov. 

V razpravi so se pomud i l l 
najdlje p r i otroškem var
stvu ter p r i inva l idninah ' l n 
zaščiti mater borcev, padl ih 
v N O V . Sekretar ObO SZDL , 
tov. M i l a n Bratoš je opozo
r i l , da imamo v občini le 3 
otroške vrtce, k i so J ih usta
nov i la de loma podjetja, de
loma drugi organi. V ide t i je, 
kot da b i b i l a edonole obči
na dolžna skrbet i za to. da 
bodo t i vr tc i lahko obstajali. 
K a j p a menijo o tem v pod
jet j ih, k i zaposlujejo pretež
no žene? M a r so se že kdaj 

vprašali, k a m da nj ihova de
lavka otroke med tem, k o 
gre na delo? O tem b i mo 
ra l i razmišljati v vseh podje
t j ih i n se t rud i t i , da b i s 
skrb jo za vrtec zagotovi l i 
ženam boljše počutje med 
delom ter s tem tud i več
jo stori lnost. Opozor i l je t u 
d i na nerazumlj iv p r imer v 
Žužemberku, kjer so s sred
stvi obrata Iskre i n zadru
ge ustanovi l i otroški vrtec, 
nato pa so začeli s prepi
rom, kdo bo odločal, čigavi 
otroci naj bodo v vr tcu . . . 
L judska poslanica M i l i c a S a 
l i je načela prob lem vo jn ih 
vdov i n mater pad l ih pa r t i 
zanov, k i dobivajo po 1200 
dinarjev inval idnine na me
sec. Men i l a je, da n i to l ik 
šen znesek v današnji dra
ginji n i t i miloščina in da b i 
b i lo pač treba načeti tudi 
to vprašanje. 

Razprava je pokazala, da 
socialne probleme sicer ču
timo, da pa j i h nikjer ne 
r e š u j e m o dovolj načrtno l n s 
sodelovanjem. Odveč je p r i 
čakovati, da bodo bodoče 
krajevne skupnost i samo s 
tem, da j ih bomo ustanovi l i , 
kar mimogrede rešile druž
bo socialnih težav. 

Odborn ik i so po t rd i l i pre
dlagani odlok o soc ia lnih 
podporah i n cdlečbo o usta
novitv i otroške počitniške 
kolonije v L u c i j i p r i Porto
rožu, odlok o olajšavah p r i 
plačevanju zdravstvenih sto
ritev pa so dc-ponili s čle
nom, k i določa pravice bor
cev N O V . 

O d l o k o o b č i n s k i d o k l a d i 
i z k m e t i j s t v a s p i r e j e t 
V tej točki se je zvrst i lo 

več diskutantov, k i so našte
va l i predloge o tem, katera 
naselja Je treba prenesti v 
nižji razred. Odborn ik i so 
dob i l i pojasnilo, d a je d o . 
k lada instrument, k i u s k l a 
juje razl ike med kmečkimi 
gospodarstvi zaradi njihove 
oddaljenosti do tržišča. P re 
dlagani odlok je b i l izglaso
van z dodatkom, da se osnu
je odborniška komis i ja , k i 
bo posamezne predloge za iz-
premembe pretresla i n o 
nj ih odločala. 

V nadaljevanju seje so od
born ik i z manjšimi spre
membami sprejel i še cd lok o 
odlaganju smet i i n odpad
kov v Novem mestu ter od 
lok o tar i f i ea odvoz smeti , 
dopo ln i l i so dosedanj i odlok 
o obveznih ukrep ih za ob
delavo kmet i j sk ih - zemljišč, 

spreje l i odredbo o skupnem 
zat iranju ras t l insk ih bolez

n i i n škodljivcev ter dal i so-* -

glasje k prav i ln iku občinske
ga sodišča Novo mesto. Raz 
pravo o sporu zaradi lovišč 
Ragovo-Kandi ja so zaradi lo
višč v ka tas t r sk ih občinah 
Gor . Polje i n Gor . Straža 
ter o lovišču Ragovo-Kandi
ja so zarad i pomanjkanja ča
sa odložili na pr ihodnjo se
jo. Nato so sklepal i še o 
gospodarsko upravno-prav-
n ih i n premoženjskopravnih 

^zadevah ter da l i več porošt
venih izjav. 

Promet v trgovini se je povečal 
za 22 odstotkov 

Podatk i trg. podjetja Stan
dard v Novem mestu kažejo, 
da se je promet v letošnjem 
prvem četrtletju v pr imerja
vi z l ansk im povečal za pr i 
bližno 22 odst. V trgovini na 
drobno bo Standard ustvar i l 
do konca marca 240 mil i jonov 
dinarjev prometa a l i za 24 
odst. več kot lani . V trgovini 
na debelo se je promet pove
čal za nekol iko manj kot lan i , 
je pa k l jub temu za 16 odst. 
večji. S prodajo na debelo 
bodo do konca marca ustva
r i l i 230 mil i jonov dinarjev 

prometa. 
P r i Standardu so se močno 

povečali nakup i na potrošni
ški kredi t . V januar ju i n i 6 * 
bruar ju lan i so nud i l i potroš
n ikom za 1,727.000 d in potroš
niških kreditov, letos pa v 

enakem razdobju za 18,551.000 
dinarjev. Preoejšen del tega 
povečanja gre pr ip isat i naku
pom v prodajalni pohištva, k* 
je v lanskem prvem četrtlertjd. 
Standard n i ime l . Skupno so 
potrošniki p r i Standardu * 
nakupi na kredit zadolženi ** 
100,497.000 dinarjev. 

Otroška počitniška kolonija 
v Luciji pri Portorožu 

Občinska skupščina Novo 
mesto je na seji 17. marca 
sprejela odlok o ustanovitvi 
počitniške kolonije v Luc i j i 
p r i Portorožu, k i bo združe
vala počitniške naprave kolo
nije Fazan l n kolonije Be l i 
križ. V ko lon i j i bodo preživ
l ja l i počitnice i n oddih otroc i 
Iz novomeške občine. Dohod
ke bo ustvarjala s prispev
k i staršev, s pr ispevk i delov
n i h i n družbenih organizacij 
z dotaci jami iz občinskega 
proračuna, s pr ispevki , k i j i h 
bo iz ustreznega sk lada nu

di l K o m u n a l n i zavod za soci
alno zavarovanje, ter t raz
n i m i d rug imi dohodki . Kolo
nijo bosta vodi la svet koloni
je i n upravnik. Svet b o d " 
sostavljali socialni , zdravstve
n i i n prosvetni delavci. P " 
določilih odloka je lahko 
upravljanje koloni je poverje
no tud i organizaci j i , k i h i ' ° 
želela. 

V v s a k o h i š o : 
D O L E N J S K I L I S T ! 

http://ii.ijililrl.la


OBETAJOČ OBRAČUN LT V BREŽIŠKI OBČINI 
Predzadnjo soboto je bil v 

Brežicah občni zbor članstva 
Ljudske tehnike. O delu ob
činskega odbora LT je poročal 
predsednik Martin Zupančič, 
o poteku Jugoslovanskih pio
nirskih iger pa predsednica ko
misije za pionirje pri občinski 
Zvezi prijateljev mladine Zin-
ka Gaberšček. Zbora so se ude
ležili predstavniki okrajnega 
odbora Ljudske tehnike Celje, 
predstavniki občinskega odbora 
SZDL Brežice in drugih orga
nizacij ter številni pripadniki 
.11.A. 

Ljudska tehnika v občini Breži
ce iz leta v leto povečuje članstvo 
in vključuje številna društva in 
klube, v katerih Je registriranih 
621 članov. Avto-moto društvo Jih 
šteje 276, Koto klub Brežice 61, 
Društvo kmetijskih tehnikov in 
strojnikov 46, Radio klub Brežice 
46, Radio klub Elektron, Cerklje 
ob Krvi, 80, Klub mladih tehnikov 
na osnovni šoli Artiče 60 in letal-
sko-modelarski klub Narodna kri
la — Cerklje 52. Tu niso všteti 
pionirji in mladina v tehniških 
krožkih na šolah; v tem primeru 
bi se število mladih ljubiteljev 
tehnike povečalo na blizu 2000. 

Organizacija Ljudske tehnike Je 
v lanskem obdobju izredno napre
dovala. K temu je pripomoglo ure
sničevanje gesla »Leto tehnične 

Za uvod v rokometno 
sezono 

Partizan Črnomelj : Ozalj 18:10 
(5:4) 

V prijateljskem rokometnem sre
čanju je v nedeljo domača moška 
ekipa premagala gostujočo ekipo 
iz Ozlja z rezultatom 18:10. Tekma 
J3 bila včasih zanimiva, vendar do
mačini zaradi slabih gostov niso 
mogli gledalcem prikazati tistega, 
kar so se naučili pri zimskem tre
ningu, če izvzamemo nekaj tre
nutkov; predvsem naj tu omenimo 
nekaj uspešnih pobegov kril. Igral
ci dobro obvladajo žogo, niso pa 
dovolj uigrani. 

Upamo, da bodo do 5. aprila, to 
le do začetka prvenstvene roko
metne sezone, tudi to pomanjklji
vost odpravili. 

Gole za domačine so dosegli: 
Walss 5, Lozar 5, Strmec 4, Vid
mar 3, Grabrijan 1. Najboljši stre-
•ec Satošek zaradi bolezni ni na
stopil. S. J . 

kulture mladih«, in to je bila pot 
K programiranju celotne tehnične 
dejavnosti v društvih in klubih. 
Pri ocenjevanju njihovega dela ne 
smemo pozabiti na številne prire
ditve in predavanja. Po zadnji 
konferenci Ljudske tehnike v letu 
1862 so bile organizirane tri ob
činske razstave tehnične dejavno
sti, 32 razstav tehničnih dosežkov 
in dejavnosti na šolah, 2 pionirski 
fetoamaterski razstavi v Brežicah, 
1 pionirsko modelarsko tekmova
nje, 31 pionirskih prometnih tek
movanj za prometne značke Avto-
moto zveze, po eno pionirsko in 
mladinsko tekmovanje »Pokaži, kaj 
veš o prometu!«, 2 natečaja teh
ničnih risb in 3 natečaji spisov za 
pionirje. Traktoristi so se udele
žili okrajnega tekmovanja v Šem
petru in republiškega tekmovanja 
v Kočevju in se obakrat dobro od
rezali. Za predavatelje tehnične 
vzgoje na šolah sta bila dva teča
ja za razne oblike tehničnega udej-
stvovanja, ki ju je obiskovalo 32 
prosvetnih delavcev. Bila sta tudi 
dva tečaja za fotografsko dejav
nost z 59 udeleženci iz prosvetnih 
vrst. Predavanj je bilo največ po 
šolah, kjer se učitelji tehničnega 
pouka in tudi drugi prosvetni de
lavci trudijo, da bi mladini po
sredovali kar največ tehničnega 
znanja. Pogoji za to izobraževanje 
niso povsod najbolj primerni: tu 
ni delavnice, tam primanjkuje 
orodja in spet drugje ni potrebne
ga materiala. Vse te pomanjkljivo
sti pa so učitelji tehnike skušali 
premagati z veliko dobre volje. 

O d s l e j t u d i u s m e r i t e v 
n a v a s 

Med najvažnejše naloge društev 
v okviru Ljudske tehnike sodi 
skrb za nadaljnje povečanje član
stva. Tudi učencev nižjih razredov 
osnovnih šol ne bi smeli izzveti pri 
pouku tehnične kulture, vendar ta 
vzgoja ne bi smela biti preozko 
usmerjena. Poživiti je treba zlasti 
delo z mladino. V vrstah Ljudske 
tehnike Je vse premalo študentske 
in kmečke mladine, pa tudi dose
danje oblike dela niso mladine 
pritegnile za daljše obdobje. V or
ganizacijah Ljudske tehnike dela 
tudi zelo majhen odstotek deklic, 
deklet in žena, čeprav bi tehnična 
vzgoja vsem prišla prav. 2e samo 
to, da se gospodinjstva vedno bolj 
mehanizirajo, je zadosten razlog za 
siljenje tehnične kulture med žen
sko mladino. Podobna ugotovitev 
velja za kmečko prebivalstvo, kajti 
tehnika nezadržno prodira tudi na 
vas. Vzgoja traktoristov je samo 
ena veja tehničnega Izobraževanja 
in treba bi bilo pospešiti izven-
šolsko izobraževanje vaške mladi
ne, za kar je seveda treba najti 
privlačne oblike. 

Na občnem zboru so prisotni 
poudarili tudi pomembnost sodelo
vanja z JLA, ki je že zdaj poka
zalo lepe uspehe, zlasti pri uspo
sabljanju voznikov in padalcev. — 
Med koristne oblike sodi tudi delo 
pn civilni zaščiti ln gojitev te
renskega športa. Oboje je pot k 
usposabljanju mladine za odgo
vorne naloge bodisi v civilnem 
življenju, bodisi v armadi. Za šir
jenje tehniške kulture Je potrebna 
podpora vse družbe. 

V r a t a v p o d j e t j i h n e 
s m e j o o s t a t i z a p r t a 

Težišče dela predstavlja občina 
in vse organizacije na njenem ob

močju bodo morale v svoje pro
grame sprejeti del tehničnega izo
braževanja. Posebno važna je pod
pora sindikatov, ki naj bi pripo
mogli, da bi si dejavnost Ljudske 
tehnike utrla pot tudi v podjetja. 
V razpravi je o tem obširno go
voril predsednik občinskega odbo
ra SZDL tov. Deržlč. V času, ko 
so vsi napori namenjeni moderni
zaciji proizvodnje in večji delovni 
storilnosti, se ne bi smelo doga
jati, da bi delovne organizacije od
klanjale različne oblike tehnične 
vzgoje. Tov. Zupančič je namreč 
v svojem poročilu omenil, da je 
občinski odbor LT skušal organizi
rati društva v 4 podjetjih, vendar 
brez uspeha. 

» Z a k a j s e ž i v l j e n j e 
s p r e m i n j a ? « 

In zdaj še nekaj misli o delu in 
progTamih občinskega vodstva JPI 
(Jugoslovanskih pionirskih iger) in 
šol za obdobje 1962—1964. Značilno 
za te programe so živahne in pe
stre delovne oblike ter sodelova
nje širokega krega ljudi. Vodilo 
za akcije pionirskih odredov je bi
la misel ZAKAJ SE ŽIVLJENJE V 
MOJEM KRAJU SPREMINJA. Ta
ko so si na primer pionirji iz 
Brežic in okolice ogledali železni
ško postajo, podjetje Prevoz, Indu
strijo motornih vozil, naprave 
PTT, rastlinjak in posestvo Čatež 
ob Savi, vodovod in idejni načrt 
za ureditev, cestnega križišča v 
Brežicah. Pionirji iz Kapel in Do-
bove so obiskali vsa dobovska pod
jetja, pionirji iz Cerkelj so si ogle
dali letališče in posestvo v Cerk
ljah, pionirji iz Mrzlave vasi pa 
so napravili ekskurzijo v čateški 

Nekateri pionirski odredi se v 
drugem obdobju Jugoslovanskih 
pionirskih iger lotevajo akcije za 
urejevanje prostorov za tehnični 
pcuk. Za dan mladosti 1964 je 
spet napovedano občinsko tekmo
vanje »Pokaži, kaj veš o prometu!« 
in tekmovanje v spretnostni vožnji 
s kolesi. Predvidena je tudi raz
stava tehničnih izdelkov, fotogra-
mov in risb, ki naj bi prikazala 
uspehe Jugoslovanskih pionirskih 
iger od začetka. Za slovesen za
ključek »Leta tehnične kulture 
mladih« bo ob koncu šolskega leta 
pripravila šolska mladina osrednjo 
prireditev v Brežicah. 

Udeleženci občnega zbora so spre
jeli v soboto nov statut Ljudske 
tehnike, ki predvideva v občin) 
naslednje delovne organe in orga
nizacije: skupščino LT, občinski 
svet LT, občinski odbor LT in nad
zorni odbor. —ca. 

Nova taborniška dejavnost — rečništvo — postaja 
vedno bolj priljubljena, z njo pa so v Slovenij i p r v i 

začeli novomeški taborniki < 

Z A P I S K I Z O K R A J N E S K U P Š Č I N E T A B O R N I K O V N A O T O Č C U 

V Črnomlju: partizanski odred 

Uspešen nastop judo-
istov v Črnomlju 

V počastitev 20. obletnice zase
danja SNOS je Občinska zveza za 
telesno kulturo v Črnomlju sku-
Paj s postajo Ljudske milice or
ganizirala gostovanje judoistov. 
Uslužbencev TNZ v Ljubljani. Pred 
Okrog 800 gledalci so judoistl 
Uspešno predstavili ta šport. Po
sebno lepo so prikazali način pad
cev naprej in nazaj, transportne 
Prijeme, obrambo pred napadom 
» palico, stolom, nožem, Eamo-
kresom ln puško. Improvizirali so 
napad več oseb na posameznika. V 
uspelem nastopu so pripadniki 
TNZ pokazali marsikaj, kar Jim 
Pride prav tudi pri opravljanju 
nedvomno naporne službe. Oblju-
•rj" SO , da bodo v Jeseni spet obi-
»kaU Črnomelj. M-K 

se srečavali s tehniko tudi pionirji 
ostalih odredov. 

Uspešna je bila lanska akcija za 
spoznavanje prometnih predpisov. 
Na tekmovanju »Kaj veš o pro
metu« je sodelovalo okoli 2500 šo
larjev. Pionirski odredi v Dobovi, 
Artičah in Skopicah so prejeli de
narne nagrade za dobro priprav
ljene delovne programe. Na občin
ski razstavi fotografije so prejele 
nagrade šole Artiče, Dobova, Vel. 
Dolina in Mrzlava vas. II. osnov
na šola v Brežicah je prikazala ob 
koncu šolskega leta najbolj uspelo 
razstavo tehničnih Izdelkov, učil, 
nsb, fotografij in radijskih na
prav. 

Okoli sto delegatov, predstavni
kov družbeno političnih organizacij 
in gostov se je zbralo v nedeljo 
na Otočcu na skupščini Zveze ta
bornikov okraja Ljubljana. 

V ljubljanskem okraju je okoli 
6000 tabornikov. Najbolj številno 
je članstvo na gorenjskem področ
ju, kjer dela okoli 2000 tabornikov. 
Gorenjski taborniki so tudi naj
bolj delavni. Dolenjsko področje 
zajema tabornike Bele krajine, tre
banjske občine in novomeškega 
področja. Z delom na dolenjskem 
področju ne moremo biti najbolj 
zadovoljni, kar najbolj dokazuje 
majhno število članstva, približno 
500 tabornikov. Enote, ki delajo 
na dolenjskem področju, so: Odred 
belokranjskih herojev iz Črnomlja, 
ki bo za svoje uspehe prejel naziv 
Partizanski odred; delovna je tudi 
četa v Trebnjem in v Metliki. No
vomeški odred je najštevilnejši, z 
njegovim delom pa ne moremo bi
ti najbolj zadovoljni. Najbolj de
lavna je četa rečnikov, ki se bavi 
s čolnarjenjem in je izdelala sama 
15 sandolinov. Tudi veliko izletov 
so organizirali in so med drugim 
izvedli pohod do izliva Krke. Ta
borniki v Straži so delo opustili, 
v Šentjerneju pa se znova oživlja. 

Na skupščini so za razvoj in 

krepitev taborniške organizacije 
sprejeli vrsto sklepov. Razširitev 
dejavnosti in povečanje članstva Je 
eden najvažnejših. Za počastitev 20-
letnice osvoboditve se pripravljajo 
razna tekmovanja. Važne naloge so 
še pridobivanje najmlajših tabor
nikov medvedkov in čebelic; vzgo
ja kadra; razna medobčinsk sode
lovanja; urejanje stalnih tabornih 
prostorov, ker bo le tako mogoče 
zagotoviti prostore za taborjenja; 
pospeševanje kulturne dejavnosti. 
Se vedno pa je najvažnejša dejav
nost gojitev partizanskih tradicij, 

saj ima taborniška dejavnost, kt 
je nerazdružljiva s prirodo, za to 
kar največ pogojev. Najtesnejše 
mora biti tudi sodelovanje z vsemi 
družbeno političnimi organizacija
mi in vojsko, občinske skupščine 
pa bodo morale pokazati več ra
zumevanja pri odmeri materialna 
podpore. Poudarjeno je bilo tudi, 
da o dejavnosti in uspehih tabor
niške organizacije vse premalo pi
še dnevno časopisje. Zato bo po
trebno to pospešiti in povečati 
propagiranje prek radia ln televi
zije. Mirko Vesel 

4. mednarodni turnir » D O N A V S K I 
P O K A L « letos v Ljubljani 

B R E Ž I C E : uspešen z a k l j u č e k 
zimske rokometne lige 

v januarju in februarju 666 na 
novo zaposlenih 

P r i Zavodu za zaposlovanje 
v Novem mestu je b i l o v za
četku 1964 pr i jav l jenih 131 
l judi , k i so i ska l i zaposlitev 
(32 moških i n 99 žensk). V 
Januarju i n februarju se je 
prijavilo £e 507 moških i n 305 
žensk a l i skupaj 812 l jud i . V 
obeh mesecih je zavod posre
doval zaposaitov 488 moškim 
to H8 ženskam, 4 moški i n 8 
žensk pa se Je odjavi lo. K o -
nes februarja Je b i l o p r i za-
' o d u pri javl jer/h se 47 mo

ških in 216 žensk, k i so i ska l i 
zaposlitev. Gorn j i podatki ve
ljajo za območje občin Treb
nje i n Novo mesto. V n j ih 
niso zajeti sezonci, k i j i h je 
tud i letos, predvsem v grad
bena podjetja, prišlo vel iko, 
zlasti iz ostal ih republ ik. Naj
več iščejo zaposlitev nekval i
f ic i rani delavci s podeželja. 
Pretežni del zaposlenih je na
šel delo v I s k r i v 2ružember-

, k u i n v Šentjerneju, v I M V 
ln p r i S G P P ion i r . 

Brežiške rokometašlce so uspeš
no končale tekmovanje v zimski 
republiški ligi, ki jo je organi
zirala Okrajna rokometna zveza v 
LJubljani. V zadnjem dnevu tek
movanja so Brežičanke premaga
le ekipo Rudarja iz Trbovelj s 6:2 
in ekipo Pirana z 2:0. To je do 
zdaj največji uspeh brežiških ro-
kometašic, zlasti zato, ker so bile 
v Jesenskem delu tekmovanja zad
nje na lestvici. Ce bodo še na
prej tako disciplinirano obisko
vale treninge in poslušale nasvete 
trenerja, uspeh tudi v spomladan 
skem delu tekmovanja ne bo Izo
stal 

Ostali rezultati lz dvorane Go
spodarskega rastavlšča v Ljublja
ni: 

Brežice — Kranj 5:2, Brežice — 
Slovan I 1:5; Brežice — Krim LJ. 
17:1; Brežice — Šiška LJ. 4:6; 
Biežice — Piran 2:0; Brežice — 
Branik 7:5; Brežice — Slovan II 
7:2; Brežice — Svoboda LJ. 5:5; 
Brežice — Rudar 6:2. 

V ekipi »Partizana« lz Brežic so 
igTale: Mirna Kolar (15 golov), 
Katica Kolar (12), Vladka Bužan-
čič (10), Cvetka Pavlinlč (9), Na
talija Lapuh (3), Brana Molan (3) 
Marija Les (1), Branka Engel (1). 

Skupno so torej dosegle 54 golov, 
prejele pa so Jih le 2«. Njihova 
vrata je branila odlična vratarka 
Marjanca Podgoršek. 

Trni. 

Slovenski radioama
terji v Novem mestu 

V nedeljo, 29. marca ob 9. 
uri, se bo v prostorih Zavo
da za izobraževanje kadrov 
in proučevanje produktivno
sti dela v Novem mestu za
čela izredna skupščina Zveze 
radioamaterjev Slovenije. — 
Skupščina bo uvodni del raz
prave posvetila 40-Ietnici ju
goslovanskega radioamater
stva, nakar bo sklepala o 
sprejemu statuta svoje orga
nizacije. V razpravi bodo 
spregovorili tudi o poživitvi 
radioamaterske dejavnosti 
na Dolenjskem. 

Od 28. do 30. maja bo na GR v 
Ljubljani 4. mednarodni turnir v 
dviganju uteži. Na tem tekmova
nju, ki bo za vse tekmovalce dr
žav vzhodne Evrope prav gotovo 
generalka pred olimpijskimi igrami 
v Tokiu, bodo nastopili tekmoval
ci lz Avstrije, Bolgarije, CSSR, 
Madžarske, Romunije, ZR Nemči
je ln Jugoslavije. 

Prvi turnir te vrste je bil 1961 
v Mtinchnu, Zahodna Nemčija, 
1962 v romunskem glavnem mestu 
Bukarešti, preteklo leto v Sofiji 
(Bolgarija), letos pa je ob 70-let-
nici težkoatletske zveze Slovenije 
doletela ta čast glavno mesto SR 
Slovenije Ljubljano. Prav gotovo 
bo to tekmovanje ena izmed naj
večjih športnih manifestacij v Ju
goslaviji letos sploh. Videli bomo 
odlične dvigalce, večkratne zma

govalce tega turnirja, ki sodijo v 
sam svetovni vrh težkoatletskega 
športa. Med njimi bodo Madžar 
Ecser (težka kategorija, absolutni 
rekorder donavskega pokala — 480 
kg) ln naš znanec z druge revije 
mojstra slovenske težke atletike v 
Ljubljani. Njegov rojak Veres 
(srednjetežka kategorija) v srednji 
kategoriji s 372,5 kg, v Bukarešti 
prvi v lahkotežki s 450 kg in pre
teklo leto v Sofiji s 472,5 kg, naj
boljši srednjetežki kategoriji. Med 
odlične tekmovalce sodita še dva 
Madžara: Foldi, prvi v bantam ka
tegoriji v Munchnu ter v Buka
rešti in Sofiji najboljši v peresno-
lahki. Naslednji je Huszka, ki je 
bil prav tako prvi v Munchnu, lah
ka kategorija s 370 kg, Bukarešta 
prvi v srednji kategoriji s 402,5 kg 
in Sofija prvi v srednji kategoriji 
s 415 kg. 

Zmaga in poraz košarkarjev 
Za nami sta že tretje in četrto 

kolo zimske košarkarske lige. No
vomeščani so na gostovanju v dvo
ran^ Gospodarskega razstavišča 
doživeli en poraz in eno zmago. 
Prvo tekmo z ekipo Zelene Jame 
so dobili brez boja, ker nasprot
nika ni bilo na Igrišče. V drugi 
igri pa so doživeli hud poraz z 
ekipo Sežane. Slaba sodnika ln 
plastična žoga prav gotovo ne mo
reta biti opravičilo za poraz z 
19 točkami razlike. Rezultat je 
bil 39:20, Novomeščani pa so igra
li v naslednji postavi: Setina, Pe-
trič A. 2, Uhan, Potrč, Knoll 6. 
Splihal 12, Blažič ln Polenšek. 

Partizanove! so tokrat igrali iz
redno nepovezano ln neborbeno, 
napravili so celo množico napak 
v igri in pri metanju na koš, ve
liko so grešili tudi v podajanju: 

skratka, igrali so tako slabo, kot 
jih že dolgo nismo videli. Edino, 
kar velja omeniti. Je vrnitev Pe-
triča od vojakov. Kljub enoletne
mu premoru ni bil nič slabši od 
ostalih. 

Novomeščani bodo morali res
neje prijeti za delo, če bodo hoteli 
nadoknaditi zamujeno do začet
ka prvenstva, v nasprotnem pri
meru se bo spet ponovil primer 
lanske sezone, ko se Je Partizan 
beril za obstanek. 

Po štirih kolih je v vodstvu Se
žana, ki ni izgubila še nobena 
tekme. Novomeščani so dvakrat 
zmagali, dvakrat pa so poraženi 
zapustili razstavišče. S štirimi 
točkami in pozitivnim količnikom 
lahko upajo na drugo a l i . tretje 
mesto. . -al 

s t a n ! . C 0 p a l i * i c i Prislanjajo k p iramidi - in vrv ic i 
s ' i a la ? f e l i V r e k o r d n e m času! Tekmovalna k o m i 
na S tn - r e P u b , i S k e K a taborniškega mnogoboja 

^ R « je priznala čebelicam iz Celja vse doseg
ljive točke! 

športne novice 
iz Mirne peči 

V Mirni peči se zelo lepo razvija 
namizni tenis. Pionirji ln mladinci 
zelo marljivo trenirajo. Posebno 
pa Je dober Ciril Košir, sledijo 
Progar, Potočar, Krevs, Rajšel ln 
Kavšek. Pionirke marljivo treni
rajo, med njimi najbolj Marija 

Kosir, Silva Novljan in Marina 
Jaklič. Posebno sta se odlikovala 
Tine Potočar in Marija Košir. NI 
popoldneva, da ne bi z loparjem 
v roki naganjali žogico po mizi. 

Tudi smučarski skoki so zelo do
bro uspeli. Posebno so se odliko
vali Zopet, Progar, Potočar, Kav-
Sek, Orehek in Košir. Se boljših 
skokov ne moremo pričakovati, 
kajti vsi so oddali vse svoje zna
nje, da so se lahko odlikovali. Za
radi pomanjkanja smuči si Jih mo
rajo celo sposojevati.. 

Novšak in Potočar 

D Zaradi prenizke proizvodnje re 
jne mestna plinarna v LJubljani 
v soglasju z mestnim svetom ln 
predstavniki tovarne »Saturnus« 
odločila izdelati Industrijsko pli
narno v tej tovarni. Načrte bo iz
delal industrijski biro. dela pa bo 
delno o pravila angleška tvrdka 
»Holmes«, delno pa domača pod
jetja. Za plinarno bodo porabili 
okrog 110 milijonov dinarjev. 

B V zivlnorrjskcm načrtu ljub
ljanskega okra|a Je, da bi do lota 
1070 zgradili 29.000 stojišč za go
vedo In molzlšča za 15.000 krav. 

RADIO LJUBLJANA 
VSAK DAN: poročila ob 5.15, 

6.00, 7.00, 8.00, 12.00, 13.00, 17.00, 
19.30, 22.00. Pisan glasbeni spo
red od 5.00 do 8.00. 

PETEK, 27. MARCA: 8.30 Ne
kaj domačih. 9.25 Z rapsodijami 
in plesi po domovini. 10.35 No
vost na knjižni polici. 11.00 Po
zor, nimaš prednosti! 12.15 Kme
tijski nasveti — inž. Milan Erja
vec: Selekcija prašičev v zadruž
nih središčih v Pomurju. 12.25 Z 
domačimi ansambli prijetne melo
dije. 13.30 Pri Pronzu Schu-
bertu, 14.35 Pri madžarskih skla
dateljih zabavne glasbe. 15.15 Na
potki za turiste. 16.00 Vsak dan 
za vas. 17.05 Iz življenja in dela 
Antonina Dvofaka. 18.45 Iz naših 
kolektivov. 19.05 Glasbene razgled
nice. 20 00 Koncertna zabavna 
glasba. 

SOBOTA, 28. MARCA: 8.05 Ve
dro melodije za konec tedna. 9.45 
Latinskoameriški ritmi. 10.15 Ne
kaj domačih vlž v instrumentalni 
Izvedbi. 11.00 Pozor, nimaš pred-
nostll 12.15 Kmetijski nasveti — 
Milan Dolenc: Konji so dober iz
vozni artikel. 13.30 Glasbeni se
jem. 14 35 Naši poslušalci čestita
jo in pozdravljajo. 15.15 Zabavna 
glasba. 16.00 Vsak dan za vas. 
17.05 Gremo v kino. 18.45 Novo 
v znanosti. 19.05 Glasbene razgled
nice. 20.00 Z obiska na Jesenicah. 

NEDELJA, 29. MARCA: 8.00 
Mladinska radijska Igra »Kdo Je 

ta fant?« 9.05 Naši poslušalci če
stitajo ln pozdravljajo — I. 10.00 
Se pomnite, tovariši. . . 12.05 Na
ši poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo — II. 13.30 Za našo vas. 
14.10 Radi bi vas zabavali. 15.05 
Iz solistične in koncertne litera
ture za čelo, klarinet, klavir ln 
violino. 16.00 Humoreska tega ted
na. 17.15 Radijska igra — Paolo 
Levi: »Po čem je resnica«. 18.08 
Glasba lz znamenitih oper. 19.05 
Glasbene razglednice. 20.00 Izbe
rite svojo popevko. 

PONEDELJEK, 30. MARCA: 8.55 
Za mlade radovedneže. 9.25 Pojeta 
tenorist Anton Dermota ln mezzo-
sopranistka Nada Sevšek. 10.15 Iz 
Istre v Bosno. 11.00 Pozor, nimaš 
piednosti! 12.15 Kmetijski nasve
ti — inž. Jože Spanring: Rezultati 
sortnih poskusov z jarim ječme
nom. 13.30 Glasbeni sejem. 14.35 
Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo. 15.15 Zabavna glasba. 
16.00 Vsak dan za vas. 17.05 Glas
bena križanka. 18.10 Priljubljene 
popevke. 19.05 Glasbeno razgled
nice. 20.00 Skupni program JRT 
— studio Zagreb. 

TOREK, 31. MARCA: 8.35 Nekaj 
demačih v instrumentalni zasedbi. 
9.25 Popevke se vrstijo. 10.15 Ve
liki zabavni orkestri. 11.00 Pozor, 
nimaš prednosti! 13.15 Kmetijski 
nasveti — ihž. Dolfe CizolJ: Na
redimo načrt, kako bomo sprav
ljali seno. 12.25 Domači napevi za 

opoldne. 13.30 Majhen koncert po
pularne domače glasbe. 14.35 Ma
riborski komorni zbor poje sklad
bo Rada Slmonitija, dirigent Raj-
ko Sikosek. 15.30 V torek na svi
denje. 16.00 Vsak dan za vas. 17.05 
Koncert po 'željah poslušalcev. 
18.45 Na mednarodnih krlžpotjih. 
19.05 Glasbene razglednice. 20.20 
Radijska Igra — P. M. Dostojev
ski- »Krokodil«. 

SREDA, 1. APRILA: 8.55 Pisan 
svet pravljic ln zgodb. 9.25 Iz 
jugoslovanske produkcije vokalna 
ln Instrumentalne zabavne glasbe. 
10.45 Človek in zdravje. 11.00 Po
zor, nimaš prednosti! 12.15 Kme
tijski nasveti — inž. Jože Tesov-
<nik: Proizvodnja krompirja in 
gnojenja. 13.30 Solisti in orkester. 
14.35 Popevke iz Sovjetske zveze. 
15.15 Zabavna glasba 16.00 Vsak 
dan za vas. 17.35 Iz fonoteke Ra
dia Koper. 18.45 Ljudski parla
ment. 19.05 Glasbene razglednice. 
20.00 Vedri zvoki. 

ČETRTEK, 2. APRILA: 8.05 Z 
opernih in koncertnih odrov. 9.25 
Srečanje v studiu 14. 1Q.16 Pihal
na godba Welsh Guards. 11.00 Po
zor, nimaš prednosti! 12.15 Kme
tijski nasveti — inž. Dare Bernot: 
Problematika proizvodnje in po
trošnje sadnih sokov. 12.25 Za pri
jetno razvedrilo. 13.30 Glasbeni 
sojem. 14.35 Naši poslušalci česti
tajo ln pozdravljajo. 15.15 Zabav
na glasba. 16.00 Vsak dan za vas. 
17.15 Turistična oddala. 18.45 Kul
turna kronika. 19.05 Glasbene raz
glednice. 20.00 četrtkov večer do
mačih pesmi in napevov. 
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Jotok, 27. marca: Bupert 
obola, 28. marca: Janez 
edalja, 29. marca: Olril 
onedeljek, 30. marca: Branimir 
orek, 31. marca: Benjamin 
reda, 1. aprila: Hugo 

Četrtek, 2. aprila: Franc 

ste Ji kakorkoli pomagali v življe
nju ln bolezni. Posebna zahvala dr. 
Juriju Pesjaku — nadalje daroval
cem številnih vencev in vsem, ki 
ste jo spremili na zadnji poti. Za
hvala tudi g. župniku za pogrebni 
obred in pevskemu zboru. 

Družina Jerman ln Stanovnik. 

ČESTITKE 
Dr. Leonu JerSetu, stomatologu, 

ter Marici Stržaj-Jerše, profesorici, 
mnogo prijetnega v novem življe

nju — sorodniki. 

Dr. Leonu Jeršetu za promocijo 
ca doktorja stomatologije čestita-
ino! — Sorodniki. 

Dragemu sinu Jožetu Klunu, ki 
»luži vojaški rok v Djakovicl, VP 
7482/2, NR Srbija, za dvojni praz
nik mnogo sreče. Mama, ata in 
Sestra Silva. 

* 
Z m agu Kastelcu za diplomo na 

elektrotehnični fakulteti čestitajo 
Strelovci. 

PREKLICI 
Katarina Bartolj iz Irce vasi 52, 

Novo mesto, obveščam, da nisem 
plačnica dolgov, ki bi jih napravil 
moj mož Franc Bartolj, Irca vas 
62, Novo mesto. Naj od njega nlh-
Ce ničesar ne kupuje. 

Avguštin Saje iz Goriške vasi 2 
preklicujem vse žaljive besede, ki 
Sem jih izrekel proti družini Ogulin 
U Mirne peči 60, ker so neres
nične. 

Ob težki izgubi našega nepozab
nega moža, očeta, brata in svaka 

FRANCA KLBMENCIČA 
posestnika iz Novega mesta 

le prisrčno zahvaljujemo zdravni
kom ln ostalemu osebju pljučnega 
Oddelka bolnišnice v Novem mestu 
Z i vso skrb in nego v času bolez
ni. Nadalje se zahvaljujemo vsem, 
ki so nam stali ob strani v težkih 
tienutkih, vsem darovalcem ven
cev in cvetja in vsem, ki so ga 
spremili do zadnjega počivališča. 
Prisrčna hvala pevcem za žalo-
St:nke. 

Žena Nežka, otroci Franci, 
Marjan, Majda, Slavko ln 
Stanka, sestre in brat. 

Ob nenadni smrti naše ljube 
niame. stare mame, sestre in tašče 
W iskreno zahvaljujemo vsem, ki 

PRODAM štedilnik »Tobi« v dobrem 
stanju. Adamičeva 9, Novo me
sto, pod Grmom. 

MOPED »COLIBRI«, odlično ohra
njen, proda Rajko Henigman, Je
rebova 16, Novo mesto. 

PRODAM nov uvožen stroj za ple
tenje znamke Regina. Naslov v 
upravi lista. (185-64) 

PRODAM 2 kmečka voza in komat. 
Ivan Dular, Cegelnica 40, Novo 
mesto. 

ŠIVALNI STROJ znamke »Luznik«, 
dobro ohranjen, proda Kovač, 
Novo mesto, Bršlin 21. 

KUPIM 1000 ali več kosov rablje
ne strešne opeke. Naslov v upra
vi lista. (184-64) 

SLAMOREZNICO na motorni po
gon kupim. Ponudbe s ceno poš
ljite na naslov: Poldi Bukovec, 
Semič. • 

GOSPODINJSKO POMOČNICO k 
manjši družini iščem. Plača do
bra. Babnik, Ljubljana, Vodni
kova 48. 

SLUŽBO DOBI marljivo dekle. — 
Plača po dogovoru. Nastop služ
be takoj. Zdenko Verlič, občin
ska skupščina Brežice. 

OBLAČILA OČISTI hitro in solid
no Kemična čistilnica. Novo me
sto, Germova ulica 5. 

ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLATI. 
NA — Zakaj obupujete pri zdrav
ljenju svojega kronično obolelega 
želodca ali jeter, žolča ali osta
lih prebavil? Uporabljajte vendar 
rogaški »Donat« vodo, zdravilo, 
ki vam ga nudi narava. V Novem 
mestu ga dobite pri trgovskem 
obratu »HMELJNIK«, tel. 21-129, 
in pri »STANDARD«, tel. 21-158. 

L H E 1 
Brežice: 27. in 28. marca sovjet

ski barvni film »Ognjena leta«, 29. 
in 30. marca italijanski barvni film 
»Sigfrid«, 31. marca in 1. aprila 
angleški film »Tudi to je ljubezen«. 

Črnomelj: 27. in 29. marca ame
riški barvni film »Štirje apokalip
tični jezdeci«, 31. marca m 1. apri
la francoski film »Serenada«. 

Dobrepolje: 28. in 29. marca Ita
lijanski film »Sedem izzivov, 1. 
aprila italijanski film »Vse v času 
službe«. 

Dol. Toplice: 28. in 29. marca 
ameriški film »Drevo življenja«. 

Kočevje — Jadran: 27. ln 29. 
marca mehiški barvni film »Crni 
orel«. 

N A S O B I S K 
I 

»Matija je bil dober. . .« 
Gostišče »Na Hrastu« v pri-

fazni vasici Hrast ob lani mo
dernizirani cesti onstran Gor
jancev je takšno, da z vese
ljem stopiš vanj. Presenetijo 
te sodobna oprema,- snaga in 
vrijetna domačnost ter ustrei-
tjivost. ki sta lastni gospo-

darju Matiji Brunskoletu. 
»Boljša soba« v gostišču je ta
ko lepa, da ne bi delala sra
mote nobenemu hotelu. Raz
govor z gospodarjem Matijo 
»e je odvijal sproščeno, če
prav je bil zaradi strežbe ne
kajkrat prekinjen. 

— Kdaj ste začeli z gostin
stvom? 

— To je bilo leta 1938, pa 
nisem izhajal. Saj sami 
veste: vojska je bila tod oko
li. Aprili 1942 so me Italijani 
zaprli. Spustili so me na je
sen. Do kapitulacije sem na
to delal na terenu, potem pa 
odšel v partizane. V juliju 
1945 sem bil demobiliziran, 
domov pa sem prišel na pogo
rišče. Takoj sem začel kopati 
in sem spet postavil drl hiše. 

Eno sobo sem namenil go
stilni in jo 22. decembra 1945 
odprl. Od takrat naprej ne
prestano gradim tn obnav
ljam. 

— Ste veliko investirali v 
gostišče? 

— Lahko rečem, da vse, kar 
sem zaslužil. Po sedanji vred
nosti okoli 5 milijonov. Ved
no sem iskal kredite, gradil 
in obnavljal. 

— Kako je, odkar je gor-
janska cesta modernizirana? 

— Promet je za 20 odstot
kov boljši. Zlasti se pozna ob 
nedeljah. V Belo krajino pri
de marsikdo, ki ga sicer ne 
bi bilo! 

— Pravijo, da ste ob nede
ljah pravi natakar, je to res? 

— Res je. Strežem v belem 
suknjiču, v beli srajci, črni 
kravati in temnih hlačah. Ta
ko mora biti, da je gost za
dovoljen! 

—> Kaj vas drži pokonci 
kot gostinca? 

— Rad imam dobro druž
bo, takšno, ki se razživi, pa 
naj pride kadarkoli. Vesel 
sem, če lahko ljudem postre
žem, če vidim, da so zadovolj
ni. Belokranjci smo gosto-
tjubni ljudje, pravijo, da nam 
je to prirojeno, torej mora 
tako bili! 

— Ste sicer zadovoljni in 
kakšne načrte imate?' 

— če upoštevam to, s či
mer sem začel, sem zadovo
ljen. Kot vsi ljudje si tudi jaz 
telim še več ... Rad bi uredil 
vrt za goste pa sobe pa še 
marsikaj, veste: želim si, da 
bi uredil vse tako, da bodo 
lahko ljudje, ko bom umrl, 
rekli: »Matija je bil dober!* 

Kostanjevica: 29. marca ruski 
barvni film »Deklica Išče očeta«, 
1. aprila Jugoslovanski film »Mi
nuta za umor«. 

Metlika: 28. in 29. marca ame
riški barvni film »Vrnitev v me
sto Pejton«. 

Mokronog: 28. in 29. marca sov-
jetkd film »Dekliška pomlad«. 

Novo mesto — Krka: od 27. do 
30. marca ameriški barvni film 

»Enajst veteranov« in italijanski 
barvni film »Nenavadni svet«. 

Novo mesto — Dom JLA: od 26. 
do 29. marca mehiški film »V služ
bi Panča Vlile«, 31. marca in 1. 

aprila nemški film »Dezerter«. 
Osilnica: 29. marca Italijanski 

film »Vse v času službe«. 
Pred grad: 29. marca francoski 

film »Potepuhi velikega srca«. 
Sodražica: 28. in 29. marca ita

lijanski film »Rimske pripovedke«. 
Sevnica: 28. in 29. marca špan

ski film »Mati, poslušaj mojo pe
sem«. 

Stara cerkev: 28. in 29. marca 
ameriški film »Bela divjina«. 

Straža: 28. in 29. marca ameri
ški film »Taka vrsta ženske«. 
Trebnje: 28. in 29. marca ameriški 
film »Groba sila«. 

mmmmmm 
MATIČNI URAD NOVO MESTO 

Od 16. do 23. marca je bilo ro
jenih 19 dečkov in 27 deklic. 

Porok ni bilo. 
Umrli so: Ladislav Muhar, otrok 

iz Zavinka, 3; Gizela Dermelj, go
spodinja iz Huma, 43; Ivan Zdra-
vič. obč. podpiranec iz Koč, 86; 
Antpri Cvetko, stroj, tehnik lz Kr
škega, 30; Matija Malenšek, kmet 
iz Gališ, 63; Štefan Metelko, kmet 
iz Ravnega, 78; Jože Starič, dela
vec iz Podboršta, 69; Jure Vancaš, 
kmet iz Bubnarcev, 64; Franc Da-
rovic, kmet iz Ločne, 64; Franc 
Rakar, kmet iz Hrušice, 72; Ana 
Murn, gospodinja iz Sel pri Zajč
jem vrhu, 80. 

Pretekli teden so v novomeški 
porodnišnici rodile: Antonija Stu-
kelj iz Petrove vasi — Jožico, Ma
tilda Rožič iz Svibnika — Matejo, 
Marija Stopar iz Velikega Bana — 
Štefanijo, Alojzija Legan iz Žu
žemberka — Mileno, Regina Pu-
stovrh iz Kota — Ireno. Ivanka 
Crtalič iz Dobrave — Jožico, Vida 
Hočevar iz Regerče vasi — Fran
cija, Ana Beg iz družinske vasi — 
Jurija, Nada Silar iz Črnomlja — 
Saška, Marija Sutej iz Vukovcev 
— Ireno, Frančiška Zupančič iz 
Knežje vasi — Jožeta, Jožefa Pi
lili iz šmihela - Vojka, Olga Turk 
iz Dolnjega Maharovca — Jožka, 
Vida Troha iz Vrbovca — Milko, 
Angela Upaj iz Cerovega loga — 
Igorja, Marica Hribar iz Krmelja 
— deklico, Zofka Miler iz Črnom
lja — deklico, Francka 2ura iz Za
grada — deklico, Olga Turk iz 
Podiioste — 2 dečka, Ivanka Me
telko iz Pugleda — dečka. Veroni
ka Bezeg iz Regerče vasi — de
čka. Cilka Blatnik iz Rožanca — 
deklico, Marija Trdič iz Pribincev 
— deklico, Olga Grabnar iz Kr
škega — deklico, Marija Adlešič iz 
Dragošev — 2 deklici, Marija Pin-
culič iz Planine —.deklico, Ama
lija Domik iz Drnovega — dečka, 
Torezija Gorlšek iz Dolnje Stare 
vas' •— deklico, Anica Topolovec iz 
Vrbovca — deklico. 

Iz b r e ž i š k e p o r o d n i š n i c e 
Pretekli teden so v brežiški po

rodnišnici rodile: Štefanija 2ulič 
lz Loč - Feliksa, Marija Teodorovič 
novic iz Brežic — Renato, Antonija 
Prašnički lz Vidma-Krškega — Ro
mana, Terezija Cvetkovič iz Ključa 
— Marijo, Nada Hudina iz Dubra-
vice — Jožefo, Ljudmila Junnan 
iz Loč — Feliksa, Marija Teodoro
vič iz Pisec — Jožico, Marija Omer-
zu iz Leskovca — Jožka, Antonija 
Krošelj iz Zg. Pohunce — Angelo. 

Pretekli teden so se ponesrečili 
ln iskali pomoči v novomeški bol
nišnici: Miran Kastelic, sin po
sestnika iz Malega Cerovca, je pa
del s peči ln si poškodoval levo 
nogo; Alojz Berkopec. delavec Iz 
Brusnic, se Je s kladivom udaril 

O B V E S T I L A 

Razpis delovnih mest 
»OPREMALES«, NOVO MESTO, 

Ima prosio delovno mesto v knji
govodstvu. Oseba mora obvladati 
vodenje saldokontov, fakturno 
službo, obračune delovnih nalogov 
tn dela za statistiko. — Zaželena 
ie praksa v knjigovodstvu. Osebni 
dohodki se določijo po pravilniku 
o delitvi osebnih dohodkov. — Na
stop službe takoj ali po dog6vo-
ru. 

Nadalje potrebujemo tudi pri
učene delavce za tapetniški in po
hištveni obrat. 

I N V A L I D S K I Z A V O D 

V N O V E M M E S T U 

s p r e j m e 
v delovno razmerje 

t a k o j 

- 4 M L A D E D E L A V C E 
na prlucitev (vajenci) 
v kleparski stroki. 

Ponudbe poslat i na upra
vo zavoda, Novo mesto. 
Trubarjeva 2. 

po levem kolenu; Janez Fakin, upo
kojenec iz Spodnje Lepe vasi, Je 
padel in si poškodoval desno ra
mo. 

B R E Ž I Š K A K R O N I K A 
N E S R E Č 

Pretekli teden so se ponesrečili 
in iskali pomoči v brežiški bolniš
nici: Ivana Ferenčaka, upokojenca 
iz šentlenarta, je nekdo usekal po 
desni nogi; Ana Iljaž, žena posest
nika z Bizeljskega, je padla v ku
hinji in si poškodovala desno ro
ko; Ivica Kis, sin delavca iz La-
duča, se je poparil z mlekom po 
obrazu in rokah. 

Letna konferen
ca ZVVI v 

Novem mestu 
15. marca je b i la v Novem 

mestu redna letna konferen
ca Z V V I . Udeležba delegatov 
lz osnovnih organizacij je 
b i la zelo dobra. V razpravi 
i n v poročilih so se pomu-
d i l i največ ob socialnih, sta
novanjskih i n zdravstvenih 
pogojih, v kater ih žive inva
l i d i . Več diskutantov je zelo 
resno načelo probleme, k i 
nastajajo zaradi okorele in 
validske zakonodaje, z last i 
p r i uveljavljanju invalidske
ga dodatka. Podrobno so se 
pogovori l i o položaju vojnih 
vdov i n mater pad l ih borcev, 
kd j i h zakonodaja vrednoti 
enako, čeprav gre tu za dve 
zelo različni kategori j i . S 
konference so poslal i protest
no resolucijo, v kater i so ob
sodi l i odnos do narodno
osvobodilnega boja naših 
ljudstev, k i ga kažejo v Zvez
n i r epub l ik i Nemčiji, i n za
htevali obsodbo vojnih zlo
čincev. 

O prob lemih inval idov i n 
borcev i n o živahni razpra
v i , k i poteka v borčevskih 
organizacijah o tezah nove
ga pokojninskega zavarova
nja, pa bomo obširneje po
ročali v eni izmed pr ihodnj ih 
številk. 

Izvoz se je povečal 
za 32. odst. 

Novoles v Novem mestu je 
v prvem četrtletju l an i proda l 
na tu j ih tržiščih za 144,361.000 
dinarjev izdelkov ter z vso 
proizvodnjo dosegel 310 mi l i 
jonov dinarjev vnovčenega 
iztržka. Letošnje številke so 
precej večje od lansk ih . V 
prvem četrtletju 1964 so pro
dal i na tuj ih tržiščih za pr i 
bližno 210 mil i jonov dinarjev 
izdelkov dn s tem povečali iz
voz za dobr ih 32 odst., s ce
lotno realizacijo pa so ustva
r i l i • na domačem in tujem 
tržišču za 383 mi l i jonov di
narjev iztržka a l i za 20 odst. 
več koc, l an i . 

»Mercator« v Treb
njem in Mokronogu 
N a predlog Sveta za bla

govni promet, gostinstvo i n 
tur izem Je skupščina trebanj
ske občine pretekl i teden 
sprejela odločbo, s katero je 
potrd i la sklepe delavskih sve
tov trgovskega podjetja 
»Gradišče« v Trebnjem in 
splošnega trgovskega podjet
j a »Tržan« v Mokronogu o 
pr ipo j i tv i k l jub l janski vele
trgovini »Mercator«. V Treb
njem menijo, da bo ta odlo
čitev trgovskih podjetij znat
no prispevala k boljši ure
d i tv i trgovske mreže v obči
n i in k boljši preskrb i tre
banjskega i n mokronoškega 
območja. 

P O D J E T J E 
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s p r e j m e 

V E Č M L A J Š I H DELAVCEV 
vojaščine prostih, za priučitev v zanimivi 
novi dejavnosti. 

Osebni dohodek po učinku je dober. Samsko sta
novanje je zagotovljeno. 
Osebne ponudbe sprejema tajništvo podjetja. 

Ž E L E Z N I Š K O T R A N S P O R T N O P O D J E T J E 

N o v o m e s t o 

s p r e j m e 
takoj a l i po dogovoru naslednje sodelavce: 

o ) 1 D I P L O M I R A N E G A P R A V N I K A 
b ) 1 D I P L O M I R A N E G A E K O N O M I S T A 
c ) 4 S A M O S T O J N E K N J I G O V O D J E 

Za sodelavce pod tč. a) i n b) bodo stanovanja 
vseljiva v mesecu ju l i j u 1964. 
Pismene ponudbe s k r a t k i m opisom dosedanjega 
službovanja pošljite splošnemu sektorju podjetja. 

Sorodnikom, pri jatel jem in znancem sporočamo, 
da je 23. marca 1964 dotrpel na Go ln iku naš dragi 

mož, oče, star i oče, brat i n str ic 

TONE JAK0FČIČ (PETROV) 
i z Kras inca p r i Gradcu v Be l i k ra j in i 

Poko jn ik je pokopan na domačem pokopališču. 
Ž a l u j o č i : 

žena K a r l i n a , hčeri Tončka i n M i l k a z družinama, 
brat Pero i n ostalo sorodstvo. 

Krasnec , L jubl jana, Zagreb, 25. marca 1964. 

Telesna kultura na seji 
zveznega odbora SZDL J 

— Širina t e l e s n o k u l t u r n e g a p o k r e t a z a o s t a j a j 
z a p o t r e b a m i i n možnostmi. — T a k a j e ocena j 
zadn j e seje s e k r e t a r i a t a izvršnega o d b o r a zvez
nega o d b o r a S Z D L J u g o s l a v i j e . 
T e l e s n i k u l t u r i z adn j e čase posvečajo vedno večjo 

p o z o r n o s t t u d i naši najvišji o r g a n i o b l a s t i i n politič
n i h o r g a n i z a c i j . T o d o k a z u j e , d a so večji d e l zadnje 
seje s e k r e t a r i a t a izvršnega o d b o r a zveznega o d b o r a 
S Z D L p o s v e t i l i perečim p r o b l e m o m r a z v o j a naše te
lesne k u l t u r e . 

O t eh p r o b l e m i h je z v e zn i o d b o r S Z D L že prej 
r a z p r a v l j a l i n i z d a l p o s e b n o priporoči lo, v e n d a r n« 
t e r e n u n i našlo p r a v e g a o d m e v a . Z a t o so n u j n i novi 
i n učinkovitejši u k r e p i , z l a s t i n a področju množič
n o s t i . 

D o s e d a n j i r e z u l t a t i g lede množičnosti (v organi
z a c i j a h z a te l esno k u l t u r o je vključenih 2,400.000 čla
nov , v n j i h de lu j e 300.000 a m a t e r s k i h de lavcev ) n« 
zadovo l j u j e j o . Širina naše te lesne k u l t u r e zaos ta j a t* 
p o t r e b a m i i n možnostmi ! 

Večjo množičnost j e t r e b a z a g o t o v i t i predvsef l j 
s pomočjo v s eh v r s t šol ( le 78 odst . v s eh šol v SFrW 
i m a obve zno t e l esno vzgo jo , k v a l i t e t a p o u k a p a J 1 

p o n e k o d ze lo s l a b a ! ) , d a l j e s pomočjo vsa j fakult*/ 
t i vne , če ne ce lo obvezne te lesne vzgo je n a univerza! ] 
i n v i s o k i h šolah, p r e k d e l a v s k i h k o l e k t i v o v (razširit) 
i n i z p o p o l n i t i j e t r e b a o b l i k e r e k r e a c i j e p ro i z va j a l c e * 
ter u v a j a t i d e l o v n a m e s t a z a t e l e snovzgo jne s t r oko * ' 
n j a k e ) i n o s t a l i h o r g a n i z a c i j . 

Razširitev te lesne vzgo je je nemogoča b r e z p * 
v e zovan j a z d r u g i m i a k c i j a m i . P r i p l a n i r a n j u g r a d n j i 
turističnih ob j ek t o v , letovališč i n počitniških domo* 
j e obve zno p l a n i r a t i t u d i športne ob j ek te , k i b o d " 
omogoči l i izživljanje v različnih o b l i k a h r a z v e d r i l n e g ' 
( r e k r e a c i j s k e g a ) športa. , 

T u d i v urbanističnih načrtih se m o r a j o r e z e r v i r a j 
področja z a g r a d n j o športnih ob j ek t o v . P r i gradnJ' 
p a se j e t r e b a o m e j i t i p r e d v s e m n a manjše o b j e K " 
za množično t e l esno k u l t u r o . , 

K a d r o v s k e m u vprašanju se m o r a t u d i v p r i h o * 
n je p o s v e t i t i p o s e b n a s k r b , k a j t i le t a k o m o r e m o w 
čakovati množičen i n k v a l i t e t e n šport, ( fm ) j 
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DOLENJSKI LIST 
„ J l A S T £ ' I K 1 1 N I ZDAJATELJ I : občnimi odbori S Z D L 
Brežice, Črnomelj, Kočevje, Metlika, Novo mesto, Rib
nica, Sevnica ln Trebnje. 

U R E J U J E UREDNIŠKI ODBOR: Tone Gošnlk (Klav
ni In odgovorni urednik). fti;i Bačer, France O n v c . 
Miloš Jnkopec. Jožica Tci>p<'V ln Ivan Zorun. 

I Z H A J A vsak četrtek - I'osam»».nu številka .10 din 
- Letna naročnina 900 din, polletna 450 din; p!.\čljlv*; 

Je vnaprej. Za Inozemstvo: lflOO din - Tekoči račun 
pri podr. NB V Novem mostu I 606-11-608-9 - N A S L O V 
UREDNIŠTVA IN U P R A V E - Novo mesto. Glavni trg 9 
- PoStni predal 33 - Telefon Sl-227 - Rokopi ov I", 
fotografi) ne vračamo 1'lSKA: Časopisno pndtelJ' 
D E L O v LJubljani 


